
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίας Βαρβάρας, το 13ο
Δηµοτικό Σχολείο Χαλκίδας, το 5ο Γενικό Λύκειο Πετρούπο-
λης, το 2ο Γενικό Λύκειο Μεσολογγίου, το Γυµνάσιο Ρίου και
το Δηµοτικό Σχολείο Κασσιόπης Κέρκυρας, σελ. 978, 979,
986, 989, 998, 1006, 1021

2. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: Συζήτηση και λήψη απόφαση
για τον ορισµό προθεσµίας, σύµφωνα µε το άρθρο 119 του
Κανονισµού της Βουλής, υποβολής της έκθεσης της Επιτρο-
πής για την αναθεώρηση του Συντάγµατος, σελ. 973 - 1040

3. Ανακοινώνεται ότι µε την υπ’ αριθµόν 14017/8812/12-11-
2018 απόφαση του Προέδρου της Βουλής συγκροτήθηκε η
κατά το άρθρο 119 του Κανονισµού της Βουλής προβλεπό-
µενη Επιτροπή Αναθεώρησης του Συντάγµατος, σελ.  973 -
976

4. Ανακοινώνεται ότι το Σώµα συµφώνησε (κατά πλειοψη-
φία) να οριστεί η 15η Ιανουαρίου 2019 ως ηµεροµηνία υπο-
βολής της έκθεσης της Επιτροπής για την Αναθεώρηση του
Συντάγµατος, σελ. 1040

5. Ανακοινώνεται ότι η Επιτροπή Οικονοµικών καταθέτει
την έκθεσή της: α) Στο σχέδιο Προϋπολογισµού Δαπανών
της Βουλής οικονοµικού έτους 2019 και β) Στον Απολογισµό
Δαπανών της Βουλής οικονοµικού έτους 2017, σελ. 1039

6. Κατάθεση Εκθέσεως Ειδικών Μόνιµων Επιτροπών: Οι Ει-
δικές Μόνιµες Επιτροπές Ελληνισµού της Διασποράς,  Έρευ-
νας και Τεχνολογίας, Οδικής Ασφάλειας και Σωφρονιστικού
Συστήµατος και λοιπών Δοµών Εγκλεισµού Κρατουµένων κα-
ταθέτουν τις εκθέσεις τους σύµφωνα µε το άρθρο 43Α παρ.5
του Κανονισµού της Βουλής, σελ. 1039

7. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 977, 978, 982, 984, 995,
996, 997, 999, 1009, 1010, 1012, 1013, 1014, 1015, 1016,
1017, 1020, 1021, 1022, 1024, 1025, 1028, 1035, 1036, 1040

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πέµ-

πτης 15 Νοεµβρίου 2018, σελ.  973

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Η Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-

νικής Αλληλεγγύης, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και
Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης, οι Υπουργοί Εσωτερι-
κών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων,
Οικονοµικών, Υγείας, Διοικητικής Ανασυγκρότησης και Υπο-
δοµών και Μεταφορών, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Οικονο-
µικών και Υγείας, καθώς και οι Υφυπουργοί Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης και Οικονοµικών κατέθεσαν στις 12-11-2018
σχέδιο νόµου: «Μείωση ασφαλιστικών εισφορών και άλλες
διατάξεις», σελ. 1033

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών: «Κύρωση: α) της από 29 Ιουνίου 2018 Πράξης Νοµοθε-
τικού Περιεχοµένου «Παράταση µειωµένων συντελεστών
ΦΠΑ στα νησιά Λέρο, Λέσβο, Κω, Σάµο και Χίο» (Α’ 115), β)

της από 24 Ιουλίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
«Σύσταση ειδικού λογαριασµού για την αρωγή πληγέντων
από τις πυρκαγιές που ξέσπασαν σε περιοχές της Επικρά-
τειας στις 23 και 24 Ιουλίου 2018» (Α’ 135), γ) της από 26 Ιου-
λίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου « Έκτακτα
µέτρα για τη στήριξη των πληγέντων και την αποκατάσταση
ζηµιών από τις πυρκαγιές που έπληξαν περιοχές της Περι-
φέρειας Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου 2018» (Α’ 138) και δ)
της από 10 Αυγούστου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχο-
µένου «Επείγοντα µέτρα για την εκτέλεση πράξεων κατεδά-
φισης και την αποκατάσταση ζηµιών από τις πυρκαγιές της
23ης και 24ης Ιουλίου 2018» (Α’ 149)», σελ. 1033

3. Κατάθεση πρότασης νόµου: Η Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κυρία Φώφη Γεννηµατά
και οι Βουλευτές του κόµµατός της κατέθεσαν στις 13-11-
2018, πρόταση νόµου: «Πρώτη δέσµη µέτρων οικονοµικής
ανάκαµψης και κοινωνικής δικαιοσύνης», σελ. 1034

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 1002 - 1022

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 1022 - 1028
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 988 - 1001
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 1028 – 1040                                                                  
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 1001 - 1002
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 973  - 988

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 999
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 991
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 977, 984                                                                                
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 1017, 1020, 1021
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 1040
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 984                                                                                           
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 1040
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 1031
ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ Μ. , σελ. 1037, 1038, 1039
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 1022, 1028, 1029
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ Ε. , σελ. 982
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 997
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 986, 1040
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 998
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 1024, 1025, 1028
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 1034, 1035, 1036
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 978, 980, 982, 1022, 1040
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 987, 1040
ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ Α. , σελ. 988, 989
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 982, 1006, 1009, 1012, 

1013, 1014, 1015, 1016, 
1017, 1021

ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ Ν. , σελ. 1022, 1024
ΜΠΑΛΤΑΣ Α. , σελ. 992
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 990, 1029, 1034, 1035

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΣΤ’
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ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 
σελ. 1001

ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 995
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 1040
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 978, 1040
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 979, 980, 1039, 1040
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 993, 994, 1011, 1013, 1016
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 1003, 1010, 1011, 1012, 

1013, 1014, 1015, 1016, 
1020, 1021

ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 
σελ. 973, 977, 1002, 1003

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 1024, 1025
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 977, 984, 1009, 1010, 1013, 

1014, 1015, 1016, 1017, 
1021, 1022

ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 1010, 1021
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 977
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 1014, 1016
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 995, 996, 997, 999
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 1028, 1035, 1036, 1040
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 1012, 1013, 1017
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 977, 978, 996, 997
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 1009, 1014, 1016, 1020
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 995
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 984
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 977
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 977
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 1010, 1015, 1020
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 977, 978, 982, 984
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 1014

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:  
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 1020
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 1009                                                                           
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ – ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 1035
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 1036
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 1015, 1035                                                                   
ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1012
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 1038
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 1011
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 980, 982
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 979
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1003
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 1016



Αθήνα, σήµερα στις 14 Νοεµβρίου 2018, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 11.11’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΣ ΧΡΙΣΤΟ-
ΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στην ειδική ηµερήσια διάταξη, έχω την τιµή
να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της
Πέµπτης 15 Νοεµβρίου 2018. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 145/12-11-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Οι
συνέπειες των αµφισβητούµενων δασικών εκτάσεων στις επιλέ-
ξιµες εκτάσεις της χώρας µας τόσο στην τρέχουσα όσο και στην
επόµενη Κοινή Αγροτική Πολιτική (ΚΑΠ)».

2. Η µε αριθµό 152/13-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Ένταξη στην
ευνοϊκότερη ρύθµιση αποπληρωµής των στεγαστικών δανείων
που πήραν και δανειολήπτες από τράπεζες µε επιδοτούµενο επι-
τόκιο από τον πρώην Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας (ΟΕΚ) και
το Δηµόσιο».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 146/12-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ρεθύµνου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε «δηλώσεις του πρώην
Υπουργού Εξωτερικών περί φερόµενης δωροδοκίας της Κυβέρ-
νησης».

2. Η µε αριθµό 133/6-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ
κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Άµεση λύση στο πρόβληµα που οι ίδιοι δη-
µιουργήσατε και δεν διενεργούνται εξετάσεις για απόκτηση
άδειας οδήγησης».

3. Η µε αριθµό 120/1-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιά του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κού-
ζηλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Λιµάνι των Σκο-
πίων καθίσταται η Θεσσαλονίκη βάσει της Συµφωνίας των
Πρεσπών».

4. Η µε αριθµό 75/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Προστασία πληρωµάτων
από εγκατάλειψη πλοίου εσωτερικών πλόων».

5. Η µε αριθµό 1/1-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Αντω-
νίου Γρέγου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Περί του Μουσείου Μακεδονικού Αγώνα και λοιπών φο-
ρέων, συλλόγων και σωµατείων της Μακεδονίας και του άρθρου
6 της συµφωνίας Ελλάδας - Σκοπίων».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 2170/4-10-2018 ερώτηση του Βουλευτή Α’ Θεσ-
σαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη
Δελή προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Μεταστέγαση του Γ’ Τοπικού
Υποκαταστήµατος ΕΦΚΑ Μισθωτών (τ. ΙΚΑ Νεάπολης Θεσσαλο-
νίκης)».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Αποφάσεις Βουλής: συζήτηση και λήψη απόφασης για τον ορι-
σµό προθεσµίας, σύµφωνα µε το άρθρο 119 του Κανονισµού της
Βουλής, υποβολής της έκθεσης της Επιτροπής για την αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος.

Όπως γνωρίζετε, κατ’ εφαρµογή της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 119 του Κανονισµού, η πρόταση αναθεώρησης διατάξεων
του Συντάγµατος που υπεβλήθη από τον Πρωθυπουργό και Πρό-
εδρο του ΣΥΡΙΖΑ και σαράντα εννιά Βουλευτές του κόµµατός
του, θα παραπεµφθεί για εξέταση σε Επιτροπή Αναθεώρησης
του Συντάγµατος που συστάθηκε από τον Πρόεδρο του Σώµα-
τος.

Θα ήθελα, λοιπόν, να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι µε την υπ’
αριθµόν 14017/8812/12-11-2018 απόφαση του Προέδρου της
Βουλής συγκροτήθηκε η κατά το άρθρο 119 του Κανονισµού της
Βουλής προβλεπόµενη Επιτροπή Αναθεώρησης του Συντάγµα-
τος.

Η σχετική απόφαση έχει αναρτηθεί στην «Κοινοβουλευτική
Διαφάνεια», έχει κοινοποιηθεί στους ενδιαφερόµενους Βουλευ-
τές και θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται για τα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα απόφαση, η οποία έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΣΤ’

Τετάρτη 14 Νοεµβρίου 2018
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σύµ-
φωνα µε το άρθρο 119 παράγραφος 4 του Κανονισµού, η Βουλή
µε απόφασή της, που λαµβάνεται µετά από πρόταση του Προ-
έδρου αυτής, ορίζει στην Επιτροπή Αναθεώρησης προθεσµία για
την υποβολή της έκθεσής της. Η σχετική συζήτηση περατώνεται
σε µια συνεδρίαση.

Η Διάσκεψη των Προέδρων στις συνεδριάσεις της στις 5 και
12 Νοεµβρίου 2018 αποφάσισε κατά πλειοψηφία να λάβουν τον
λόγο οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι, µόνο εφόσον ο Πρόεδρος δεν µιλήσει και
ένας κύκλος δεκαέξι οµιλητών µε αναλογική εκπροσώπηση των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων ως εξής: Πέντε οµιλητές από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τρεις οµιλητές από τη Νέα Δηµοκρατία, ένας οµιλητής από
τις άλλες έξι Κοινοβουλευτικές Οµάδες και δύο Ανεξάρτητοι
Βουλευτές. Από την Κυβέρνηση θα µιλήσει ο Υπουργός Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Καλογήρου.

Όσον αφορά στη διάρκεια των αγορεύσεων, προτείνουµε να
δοθεί ο χρόνος των είκοσι λεπτών για τους Προέδρους των δυο
πρώτων σε δύναµη Κοινοβουλευτικών Οµάδων και τον αρµόδιο
Υπουργό και δεκαπέντε λεπτά για τους Προέδρους των υπολοί-
πων έξι Κοινοβουλευτικών Οµάδων, καθώς και δώδεκα λεπτά για
τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, οι οποίοι θα λάβουν τον
λόγο, εφόσον δεν µιλήσει ο Πρόεδρος της Οµάδας τους και χρό-
νος δέκα λεπτών για κάθε οµιλητή από τις Κοινοβουλευτικές
Οµάδες και έξι λεπτών για τους δυο Ανεξάρτητους Βουλευτές.
Δεν θα έχει κανείς δικαίωµα δευτερολογίας.

Το Σώµα συµφωνεί επί των προτάσεων αυτών; Από ό,τι βλέπω,
το Σώµα συµφώνησε ή όχι;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Δέκα λεπτά, κυρία Πρόεδρε; Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δέκα λεπτά, κυρία Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι;

Καλώς. Δεν αιτιολογείται η ψήφος. Όχι εσείς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

τι θα πείτε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω να σας πω για

τον χρόνο. Όπως είναι η διαδικασία, ο εισηγητής των µικρότερων
κοµµάτων και οι δικοί µας είναι δέκα λεπτά. Σε δέκα λεπτά τι θα
πεις για την αναθεώρηση του Συντάγµατος;

Νοµίζουµε ότι, επειδή τα άλλα κόµµατα έχουν πέντε οµιλητές
και τέσσερις, αυτόµατα δηµιουργείται ένα τεράστιο πρόβληµα
ανισότητας. Νοµίζουµε ότι τουλάχιστον σε αυτούς που έχουν δε-
κάλεπτο πρέπει να υπάρξει µια ανοχή, να δοθεί ένα δεκαπεντά-
λεπτο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Εξηγήστε του τι συζητάµε σήµερα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Παφίλη, αυτά για τον χρόνο συζητήθηκαν στη Διάσκεψη των
Προέδρων. Έχει παρθεί απόφαση. Θα υπάρχει και η ανοχή.
Πάντα έχουµε ανοχή, αλλά όχι ανοχή ορίων.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για την ουσία µιλάµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Συµφωνώ απόλυτα µε την τοποθέ-

τηση του κ. Παφίλη και προσθέτω και τη δική µου φωνή στο επι-
χείρηµα αυτό.

Προσθέτω, όµως και κάτι ακόµα, κυρία Πρόεδρε. Αν άκουσα
καλά -διορθώστε µε, αν κάνω λάθος, σας παρακαλώ- µιλήσατε
και για τη διαδικασία σε ό,τι αφορά στον χρόνο κατά τη Διά-
σκεψη των Προέδρων, όχι για τη σηµερινή συνεδρία, αλλά τη λει-
τουργία της επιτροπής και µετά από αυτή. Μήπως δεν κατάλαβα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Η δηµι-
ουργία της επιτροπής έχει γίνει ήδη. Το σηµερινό θέµα είναι η
προθεσµία που θα δώσουµε για την έκθεση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακριβώς.
Λέω το εξής και θεωρώ ότι και οι συνάδελφοι της πλειοψηφίας

θα το καταλάβουν ως εύλογο. Έχετε ως Πλειοψηφία της Βουλής
αυτής ανακοινώσει την αναθεώρηση εδώ και δυο χρόνια. Υποτί-
θεται ότι κάνατε έναν κοινωνικό διάλογο. Καλώς ή κακώς θα τα
πούµε αυτά. Αυτός κράτησε δύο χρόνια ή κάπου τόσο. Είναι δυ-
νατόν για µια τόσο σοβαρή διαδικασία να βάζετε προθεσµία τόσο
λίγων εβδοµάδων;

Η δική µας πρόταση, κυρία Πρόεδρε, πέραν των όσων είπε ο
συνάδελφος κ. Παφίλης, που µας καλύπτουν και αφορούν στη
σηµερινή συνεδρία, είναι η επιτροπή να µπορέσει να εργαστεί
τουλάχιστον έως το τέλος Ιανουαρίου και αν υπάρχει ανάγκη
προθεσµίας, να τη ζητήσει και η Βουλή να αποφασίσει.

Είναι ζήτηµα αρχής για εσάς να το δεχθείτε, παρά την κατά
πλειοψηφία απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων ότι το διά-
στηµα των ολίγων εβδοµάδων που τάσσεται ως προθεσµία στην
επιτροπή είναι πραγµατικά προβληµατικό και θεσµικά και πολι-
τικά και δηµοκρατικά πάνω απ’ όλα. Κάνουµε κάτι το οποίο γίνε-
ται σπάνια, κατά τις ρυθµίσεις του άρθρου 110 του Συντάγµατος
και σωστά, γιατί το Σύνταγµά µας είναι αυστηρό. Μην το ευτελί-
ζουµε µε αυτόν τον τρόπο.

Στη διακριτική σας ευχέρεια είναι να ξαναδείτε το θέµα τώρα,
πριν ψηφίσουµε, του χρονικού διαστήµατος που θα τάξει η Ολο-
µέλεια της Βουλής στην αρµόδια επιτροπή για να κάνει τη δου-
λειά που πρέπει να κάνει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Λοβέρδο, έτσι και αλλιώς αυτή είναι η προθεσµία που έχουµε
θέσει, στα τέλη Ιανουαρίου να γίνει η πρώτη ψηφοφορία και στα
τέλη Φεβρουαρίου η επόµενη. Σε κάθε περίπτωση, όµως, θα πρέ-
πει να αναζητήσετε και τα ιστορικά των αναθεωρήσεων να έχει
γίνει η αναθεώρηση µε δέκα µέρες προθεσµία.

Επειδή, λοιπόν, υπάρχει και αυτή η περιρρέουσα κατηγορία,
ότι είναι προεκλογική περίοδος -υπάρχει µια λογική σε αυτό-
κάθε παράταση θα συµπέσει µε έναρξη της προεκλογικής περιό-
δου για τις ευρωεκλογές, την τοπική αυτοδιοίκηση, τις περιφε-
ρειακές εκλογές. Δεν µπορεί η Βουλή να είναι απασχοληµένη
εκείνον τον χρόνο. Η πρόταση έχει σκεπτικό, δεν έγινε έτσι, γιατί
θέλουµε fast truck διαδικασίες.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα για µισό
λεπτό τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θέλει
τον λόγο ο κύριος Πρόεδρος, ο οποίος µπορεί να σας διαφωτίσει
περισσότερο.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Προέδρος της Βουλής): Επικουρικά σε

αυτά που είπε η Πρόεδρος θα ήθελα να πω ότι ο µεν τόµος µε τον
διεξαχθέντα επί έναν - ενάµιση χρόνο καλούµενο «εθνικό διά-
λογο», εν πάση περιπτώσει, µε ό,τι προτάσεις ήρθαν κ.λπ., έχει
αναρτηθεί εδώ και καιρό και είναι στη διάθεση των κοµµάτων.

Οι δε προτάσεις των κοµµάτων και εκ του παρελθόντος -διότι
θυµάστε πως δεν έγινε δυνατό να λήξει η διαδικασία το 2014,
ενώ ήδη είχε διαµορφωθεί η πρόταση από την τότε πλειοψηφία-
οι προτάσεις των κοµµάτων και επί της ουσίας των άρθρων έχουν
ήδη κατατεθεί τουλάχιστον από δυο κόµµατα και από τρίτο σή-
µερα -εξ όσων γνωρίζω- από τους Ανεξάρτητους Έλληνες, δη-
λαδή από κόµµατα που δεν έχουν πάνω από πενήντα Βουλευτές,
όπως και από άλλα κόµµατα στο παρελθόν είχαν κατατεθεί ή
είναι παρούσες, δηλαδή δεν είναι διαδικασία για µια συζήτηση η
οποία  ξεκινάει ξαφνικά εκ του µηδενός. 

Από εκεί και πέρα, η ίδια η επιτροπή, κύριε Λοβέρδο -το γνω-
ρίζετε καλύτερα από εµένα- εφόσον ζητήσει µια παράταση για
εύλογο χρόνο, θα δοθεί. Ας ξεκινήσουµε, όµως, όπως είπε και η
Πρόεδρος, µε τους δυο µήνες, διότι πράγµατι ύστερα -εννοώ
µετά τον Μάρτιο- εκ των πραγµάτων θα µπούµε και σε µια προ-
εκλογική διαδικασία. Ας µη µείνουµε, λοιπόν, σε αυτό σήµερα.
Ας εγκριθεί το δίµηνο, να γίνει µια εργώδης προσπάθεια απ’
όλους τους συναδέλφους µε τις κατατεθειµένες ήδη προτάσεις
ή µε ό,τι άλλο έχει και να προχωρήσουµε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ, θα
ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ, θα
ήθελα και εγώ τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Λοβέρδο, ένα λεπτό, γιατί θέλει τον λόγο ο κ. Τραγάκης. Έχετε
µιλήσει εσείς. 

Ορίστε, κύριε Τραγάκη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Εγώ θα µιλήσω ένα λεπτό, κυρία Πρό-

εδρε.
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Όπως γνωρίζετε, έχω κάνει πρόεδρος συνταγµατικών επιτρο-
πών για την αναθεώρηση δύο φορές. Η εµπειρία δείχνει:

Πρώτον, ότι δεν πρέπει να συγχέουµε τον χρόνο των πολιτικών
εξελίξεων µε τη συνταγµατική αναθεώρηση. Αυτό κάνει κακό και
στην ίδια τη συνταγµατική αναθεώρηση. 

Δεύτερον, σήµερα συζητάµε µόνο τη διαδικασία για την επι-
τροπή και τον χρόνο που θα διαρκέσει η επιτροπή και τις συνθέ-
σεις. Άλλωστε νοµίζω ότι όλες οι συνθέσεις έχουν κατατεθεί,
κυρία Πρόεδρε. Εποµένως, είµαστε έτοιµοι να αρχίσουµε.

Το τρίτο που θα ήθελα να τονίσω -το τόνισα κι εγώ στη Διά-
σκεψη των Προέδρων- είναι ότι ο χρόνος µοιάζει λίγος. Αυτό,
όµως, δεν το αποφασίζει η Ολοµέλεια. Αυτό, όπως είπε ο κύριος
Πρόεδρος, το αποφασίζει η επιτροπή. Ας ξεκινήσει η επιτροπή
τις εργασίες της, ας δει σε πόσα άρθρα συµφωνούν τα δυο µε-
γάλα κόµµατα ή και όλα τα άλλα κόµµατα, τα οποία δεν έχουν
τον αριθµό των πενήντα που απαιτείται, όπως και τότε που θυ-
µάστε ότι είχαµε βάλει και τις προτάσεις όλων των άλλων κοµ-
µάτων και τις είχαµε συγκρίνει µε τις προτάσεις των δυο µεγάλων
τότε κοµµάτων που συµµετείχαν στην αναθεώρηση. 

Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, αυτή τη διαδικασία και η επιτροπή θα
αποφασίσει στην πορεία πώς θα πάµε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ, θα
ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
τον λόγο για µισό λεπτό, κύριε Λοβέρδο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Θέλω να θυµίσω στον Πρόεδρο της Βουλής ότι το Κίνηµα Αλ-

λαγής έχει καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις, αναλαµβάνον-
τας και πρωτοβουλία από τον Μάρτιο του 2018. Γιατί το κάναµε
αυτό τότε; Το κάναµε γιατί σταθµίσαµε τους χρόνους. Δεν µπο-
ρεί να ξέρει κανένας, παρά µόνο ο Πρωθυπουργός πότε θα πάρει
και εάν θα πάρει πρωτοβουλία πρόωρης διάλυσης της Βουλής. 

Άρα, χωρίς να έχουµε διάθεση να υπεισέλθουµε σ’ αυτά που
είπατε, έχοντας κατά νου µόνο σταθερές ηµεροµηνίες -ευρωε-
κλογές, δηµοτικές και περιφερειακές εκλογές, σωστά το είπατε
αυτό- η πρότασή µας για διεύρυνση του χρόνου συµπεριλαµβά-
νει κι αυτό που είπατε, κυρία Πρόεδρε, δηλαδή να έχουµε τελει-
ώσει και τη δεύτερη ψηφοφορία στα τέλη Μαρτίου. Δεν
περιορίζει σε τίποτα το Σώµα, αντίθετα δείχνει ότι υπάρχει µια
ευρυχωρία πολιτική και θεσµική το να πούµε ότι θα τελειώσουµε
τέλη Φεβρουαρίου και θα αρχίσουµε τις ψηφοφορίες. Αυτή τη
διάσταση έχει η παρέµβασή µου. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ και σας ευχαριστώ που µου δώσατε
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για το
τέλος Ιανουαρίου, σας είπα ότι αυτό είναι το σχέδιο. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, αυτή η συζήτηση θα γίνει στο τέλος που θα γίνει και η
ψηφοφορία. Μην αρχίζουµε µε αυτό το ζήτηµα να θέτουµε διά-
φορα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στον
πρώτο οµιλητή, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συ-
νεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
δέκα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός συνο-
δός από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίας Βαρβάρας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να ξέρετε ότι σήµερα ξεκινάει αυτό που λέµε αναθεωρητική
διαδικασία του Συντάγµατος, που είναι µια κορυφαία διαδικα-
σία για το Κοινοβούλιο, και είναι χαρά µας που συµµετέχετε σ’
αυτήν την έναρξη. 

Δίνω τον λόγο στον κ. Παρασκευόπουλο από τον ΣΥΡΙΖΑ για
δέκα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυ-
ρίες και κύριοι Υπουργοί, καλή µας αρχή. Οπωσδήποτε η έναρξη
της διαδικασίας της αναθεώρησης του Συντάγµατος είναι µια
στιγµή για σκέψεις. Το Σύνταγµα δεν είναι ένας άνωθεν κανόνας
ούτε ένα ξαφνικό συµβόλαιο πολιτικών ή σοφών, αλλά προϊόν

της ιστορίας και της κοινωνίας. Προκύπτει µέσα από τους αγώ-
νες των λαών και µέσα από κορυφαίες κοινωνικές αντιθέσεις. Η
ρήση του Ηράκλειτου «πάντα κατ’ έριν γίγνεσθαι» ακριβώς αυτή
τη διαλεκτική της δηµοκρατίας εκφράζει. 

Όντως η σύνταξη των ελληνικών Συνταγµάτων προκύπτει
µέσα από επαναστάσεις ή έστω από κοινωνικοπολιτικούς κρα-
δασµούς. Τηλεγραφικά θυµόµαστε τα επαναστατικά Συντάγµατα
Επιδαύρου, Άστρους και Τροιζήνας κατά τα έτη 1822 έως 1827.
Ακολούθησε το Σύνταγµα του 1844 ως αντίδραση στην απολυ-
ταρχία του Όθωνα, αυτό του 1864 µε δηµοκρατικά χαρακτηρι-
στικά. Στον εικοστό αιώνα το Σύνταγµα του 1911 µε τον Βενιζέλο,
το 1927 όπου καθιερώνεται η αβασίλευτη δηµοκρατία, ενώ το
1952 συνδυάζονται η βασιλευόµενη δηµοκρατία µε τον κοινοβου-
λευτισµό. Τέλος, µε την αποκατάσταση της δηµοκρατίας το 1974
εισάγεται πλέον το ισχύον σύστηµα της Προεδρευόµενης Κοινο-
βουλευτικής Δηµοκρατίας µαζί µε έναν ευρύ κατάλογο ατοµικών
και κοινωνικών δικαιωµάτων. 

Σε αντίθεση µε την απολυταρχία η δηµοκρατία συνθέτει, αλλά
δεν επιχειρεί να κρύψει -ούτε ενδιαφέρεται να κρύψει- τους κοι-
νωνικούς ανταγωνισµούς, από τους οποίους πηγάζουν οι θεσµοί
της. Το ίδιο το Σύνταγµα άλλωστε ενσωµατώνει µια θεµελιακή
αντίφαση: Από τη µια πλευρά είναι κανόνας και εποµένως επιζη-
τεί υπακοή. Από την άλλη κατοχυρώνει την ελευθερία, αφού εγ-
γυάται ότι ο πολίτης µπορεί να δεσµεύεται µόνο από ένα
συµβόλαιο, στη σύνταξη του οποίου έχει λάβει µέρος ο ίδιος.
Έτσι, λοιπόν, αυτή η υπακοή συνεπάγεται παράλληλα και άρ-
νηση του εξαναγκασµού και κάθε αυταρχικής εξουσίας. 

Βεβαίως, οι κανόνες του Συντάγµατος δεν πρέπει να απηχούν
πρόσκαιρα πολιτικά συµφέροντα ή συγκυρίες, αλλά να στηρίζον-
ται σε σταθερότερες αξίες ανθρωπισµού, δηµοκρατίας και πολι-
τισµού. Γι’ αυτό τον λόγο θα πρέπει µια συνταγµατική ανα-
θεώρηση να στηρίζεται σε ευρύτερες συναινέσεις, ώστε να απο-
τελεί ένα ανθεκτικό θεµέλιο για το κοινωνικοπολιτικό οικοδόµηµα.
Κατά τη διάρκεια, βέβαια, της οικονοµικής κρίσης οι θεσµοί της
δηµοκρατίας πέρασαν µια πρωτόγνωρη στο είδος της δοκιµασία:
δοκιµασία αντοχής. Η δοκιµασία έδειξε ότι η δηµοκρατία και το
κράτος δικαίου δεν αρκεί να αποτελούν τυπικά δεδοµένα, αλλά
πρέπει να έχουν λειτουργικότητα και ουσία. Αυτά τα διδάγµατα
εµπνέουν την παρούσα πρόταση αναθεώρησης.

Στην πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ δεν θα βρείτε ρυθµίσεις κοµµένες
και ραµµένες στα µέτρα του. Στο σύνολό τους οι προτάσεις αφο-
ρούν τα δικαιώµατα όλων, τη χώρα γενικά, τη δηµοκρατία γενικά.
Ενυπάρχουν µάλιστα -θα τις διακρίνετε- και προτάσεις που διακιν-
δυνεύουν ακόµη και κόστος ψήφων, προκειµένου να υπηρετηθούν
διαχρονικές αξίες του κράτους δικαίου και της δηµοκρατίας. Για
την πολιτική φυσιογνωµία των προτάσεων µία νύξη θα κάνω µόνο:
Η πρόταση αυτή του ΣΥΡΙΖΑ εµπνέεται από µια ιστορική συγκυρία:
αυτή της συνάντησης των αξιών της Αριστεράς µε τη δηµοκρατία.
Αν µια έννοια έχει συνδεθεί µέχρι σήµερα µε τον θεωρητικό και
τον πρακτικό λόγο της Αριστεράς, αυτή είναι η ισότητα. 

Η δηµοκρατία από την άλλη χαρακτηρίζεται από τη στήριξη
της πολιτικής στις αποφάσεις της πλειοψηφίας. Σήµερα ακριβώς
στη χώρα µας, όπως και σε άλλες, η οικονοµική κρίση έχει αυξή-
σει τους πληθυσµούς των µη εχόντων και τους έχει καταστήσει
πλειοψηφικούς. Γι’ αυτό και η ουσιαστική λειτουργία των κανό-
νων της δηµοκρατίας έχει πλέον εξισωτική δυναµική και τείνει
προς τις κοινωνικές αλλαγές και µάλιστα τις ριζοσπαστικές. 

Το κέντρο βάρους, λοιπόν, αυτής της πρότασης αναθεώρησης
είναι οπωσδήποτε η εµβάθυνση της δηµοκρατίας.

Λόγω του περιορισµένου χρόνου θα αναφερθώ µόνο σε προ-
τάσεις που αφορούν ακριβώς τη λειτουργία του δηµοκρατικού
πολιτεύµατος. Δοµικά στοιχεία, βέβαια, της δηµοκρατίας αποτε-
λούν η συµµετοχή του ενεργού πολίτη στις αποφάσεις, καθώς
και η δέσµευση και η λογοδοσία των αρχόντων. Τα τελευταία
αυτά στοιχεία πρέπει να διασφαλίζονται κατ’ εξοχήν και µέσω
της αντιπροσωπευτικότητας. 

Έτσι, λοιπόν, στις προτάσεις αυτές συναντώνται κάποιες, αλλά
όχι πολυάριθµες, αµεσοδηµοκρατικές «πινελιές», ενώ οι περισ-
σότερες και οι πιο αναπτυγµένες προτάσεις είναι αυτές που θε-
ραπεύουν κάποιες δυσλειτουργίες ή και αδυναµίες των θεσµών
αντιπροσώπευσης. 

978 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Θα προτάξω, λόγω σηµασίας, απ’ αυτές την πρόταση καθιέ-
ρωσης ενός αναλογικού εκλογικού συστήµατος στο άρθρο 54
του Συντάγµατος. Πέραν της ουσιαστικής προαγωγής των αντι-
προσωπευτικών θεσµών, η τυπική αναβάθµιση της ρύθµισης σε
συνταγµατική διασφαλίζει την πρόληψη σχετικών νοµοθετικών
πρωτοβουλιών που θα είχαν βραχυπρόθεσµους κοµµατικούς
ορίζοντες. 

Εδώ, λοιπόν, εντάσσονται οι αναθεωρήσεις αρκετών άρθρων.
Έχετε διαβάσει οπωσδήποτε την πρόταση. Δεν χρειάζεται να
κάνω µια κατ’ άρθρον αναφορά, αλλά θα επισηµάνω ορισµένα
κρίσιµα σηµεία. 

Κατ’ αρχάς, θέλω να εξηγήσω τον συσχετισµό που επιχειρώ
προσωπικά αυτήν τη στιγµή και της µεταρρύθµισης - αναθεώρη-
σης του άρθρου 86 του Συντάγµατος µε τη λειτουργία της δη-
µοκρατίας και την αντιπροσωπευτικότητα. Η θωράκιση της
πολιτικής ευθύνης µε το άρθρο 86 είναι σηµαντική όχι µόνο
επειδή η καταπολέµηση της διαφθοράς αποτελεί µια αυτονόητη
ανάγκη, αλλά και επειδή διασφαλίζει ακριβώς τη λογοδοσία των
πολιτικών ως στοιχείο της δηµοκρατίας. Με αυτήν την αναθεω-
ρητική κατεύθυνση που αφορά το άρθρο 86, καµµία σχέση δεν
έχουν οι ισοπεδωτικές ιδέες που θεωρούν όλους τους πολιτικούς
a priori ενόχους.

Λίγα λόγια πρέπει να πούµε, βέβαια, επειδή πρόκειται και για
θέµα που σµίκρυνε την αναθεώρηση του 2008, για τον λόγο της
µη ένταξης της αναθεώρησης του άρθρου 16 στις προτάσεις του
ΣΥΡΙΖΑ. Κατά τη γνώµη µου, ο δηµόσιος χαρακτήρας της ανώ-
τατης εκπαίδευσης στην Ελλάδα σήµερα δεν είναι απλώς ανα-
γκαίος, αλλά είναι ζωτικός, πρώτον, επειδή η γνώση στην εποχή
µας για πρώτη φορά γίνεται εργαλείο επιβίωσης της ανθρωπό-
τητας καθολικά. Στο παρελθόν ο κόσµος δεν είχε διανοηθεί το
ενδεχόµενο µιας συλλογικής αυτοκαταστροφής της γης λόγω
πυρηνικού ατυχήµατος ή λόγω καταστροφής του περιβάλλον-
τος. 

Ωστόσο, σε ένα πανεπιστήµιο - ιδιωτική επιχείρηση η έρευνα
και η εκπαίδευση είναι αδύνατον να αντιστρατεύονται τις στοχο-
θεσίες και τα συµφέροντα των ιδιωτών – ιδιοκτητών - χρηµατο-
δοτών. Δεν έχουν περιθώρια οι επιχειρήσεις αυτές, επιδιώκοντας
το κοινό οικολογικό όφελος, να ανακαλύπτουν, για παράδειγµα,
την ανάγκη για δαπανηρά φίλτρα ή για όρια σε βιοµηχανίες και
σε άλλες κερδοφόρες δραστηριότητες δικές τους. 

Επίσης, δεν διευκολύνονται να ανακαλύπτουν ότι τεχνολογικά
προϊόντα τους τυχαίνει να έχουν επικίνδυνες ακτινοβολίες. Τα
ιδιωτικά πανεπιστήµια ενδιαφέρονται για εφαρµογές που προ-
άγουν την ανταγωνιστική θέση των ιδιοκτητών τους, αλλά όχι
τόσο για τη βασική έρευνα, ούτε για τη γνώση που µπορεί να
προωθήσει τα συµφέροντα των ανταγωνιστών. Αντίθετα, στο δη-
µόσιο πανεπιστήµιο ο διδάσκων και η διδάσκουσα είναι ελεύθε-
ροι να ερευνούν τα πάντα και να αναπτύσσουν γνώµες και
απόψεις ακόµη και κατά του ίδιου του κράτους. 

Δεύτερον, η θεώρηση του εξισωτισµού, αρχής της Αριστεράς
και της δηµοκρατίας, ως ανταγωνιστικού προς την καλλιέργεια
της αριστείας, έχει αρχέγονο παρελθόν και ζωντανό νεοφιλελεύ-
θερο παρόν, αλλά είναι άστοχη.

Ο Αριστοτέλης το είχε έγκαιρα προσέξει. Ένας άνθρωπος
µόνος του δεν µπορεί να βρει την αληθινή γνώση, πολλοί, όµως,
µαζί κάτι καταφέρνουν. Η επιστήµη χρειάζεται τον ανοιχτό διά-
λογο, αφού όσο περισσότεροι µετέχουν σε αυτόν, τόσο πιο
πλούσια γίνεται η γνώση.

Αντίθετα, όταν η γνώση αντιµετωπίζεται ως προνόµιο λίγων
αρίστων, τότε η συνθήκη της προόδου αποδυναµώνεται. Η αρι-
στεία -ας το προσέξουµε αυτό- είναι προϊόν της δηµοκρατίας και
της ισότητας και όχι αντίπαλός τους.

Τρίτο και τελευταίο που θέλω να πω για το πανεπιστήµιο, οι
µη έχοντες σήµερα είναι πολλοί και µε τα δίδακτρα θα αποκλει-
στούν από την πανεπιστηµιακή παιδεία. Ο νεοφιλελευθερισµός
πρότεινε φάρµακο τα δάνεια, ώστε να καταβάλλουν δίδακτρα οι
φοιτητές. Το αποτέλεσµα, όµως, ήταν εύκολο να προβλεφθεί και
σήµερα πια είναι πραγµατωµένο και οφθαλµοφανές. Μια γενιά
νέων επιστηµόνων σε χώρες που καθιέρωσαν αυτά τα δάνεια
χάρη των διδάκτρων αδυνατεί να αναπτυχθεί επαγγελµατικά,
επειδή ξεκινά τη σταδιοδροµία της υπερχρεωµένη.

Η ιδιωτικοποίηση, λοιπόν, τον πανεπιστηµίων βρίσκεται στην
αιχµή του δόρατος του νεοφιλελευθερισµού. Ο Αριστόβουλος
Μάνεσης πάντως ήδη από το 1991 έγραφε: «Ναι µεν µε τον αν-
τικρατικό και αντιφορµαλιστικό λόγο του ο νοµικός νεοφιλελευ-
θερισµός φαίνεται από πρώτη όψη να προωθεί την
απελευθέρωση της κοινωνίας από το κράτος και εποµένως την
αυτορρύθµιση και τη βαθµιαία αυτονόµηση της, κατ’ ουσίαν,
όµως, στην πράξη πρόκειται για υποχώρηση της κρατικής εξου-
σίας προ των ιδιωτικών κέντρων τα οποία τείνουν να υπερισχύ-
σουν και να αυτονοµηθούν αυτά έναντι της κοινωνίας».

Και πάλι µε Ηράκλειτο θα τελειώσω: «Μάχεσθαι χρη τον δήµον
υπέρ του νόµου όκωσπερ τείχεος». Στον Νόµο –µε κεφαλαίο- του
Ηράκλειτου αντιστοιχεί το σηµερινό Σύνταγµα και φυσικά δεν
είναι τυχαίο ότι η ρήση διατυπώνεται µέσα στο κλίµα της δηµο-
κρατίας για το δικό της νόµο και υπέρ του δήµου.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συνοδοί
από το 13ο Δηµοτικό Σχολείο Χαλκίδας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Τασούλας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: «Αγαπητέ πατέρα, µετά από

σειρά ποικίλων και βίαιων αντιδράσεων έχω επιτέλους έναν νόµο
του Κοινοβουλίου που παραχωρεί την ιδιοκτησία των νέων µου
µηχανών φωτιάς σε εµένα και τους εντολοδόχους µου σε όλη τη
Μεγάλη Βρετανία και στις Φυτείες για τα επόµενα είκοσι πέντε
χρόνια τα οποία εύχοµαι να είναι ιδιαίτερα επωφελή για µένα,
καθώς υπάρχει ήδη σηµαντική ζήτηση για αυτές».

Το 1775 ο εικοσιπενταετής εφευρέτης της ατµοµηχανής
James Watt –«Βατ» είναι γνωστός- στέλνει επιστολή στον πατέρα
του µε την οποία πανηγυρίζει, διότι το συγκεντρωτικό, αγγλικό
οικονοµικό σύστηµα ανοίγει, προετοιµάζοντας τη Βιοµηχανική
Επανάσταση µε κίνητρα στις επιχειρήσεις και στην καινοτοµία.
Η Μεγάλη Βρετανία έχει πολλές ερµηνείες για την αίγλη της. Μια
σηµαντική ερµηνεία του γιατί η Μεγάλη Βρετανία έγινε αυτοκρα-
τορία, γιατί εκεί γεννήθηκε η Βιοµηχανική Επανάσταση, είναι
γιατί µετά την ένδοξη επανάσταση του 1688 που αντικαταστά-
θηκε ο Ιάκωβος από τον Γουλιέλµο της Οράγγης, το κοινοβούλιο
σε µια διαδικασία -τηρουµένων των αναλογιών- αντίστοιχη µε
αυτή που κάνουµε εµείς σήµερα, άνοιξε τους θεσµούς, κατήρ-
γησε τα κρατικά µονοπώλια και έδωσε πνοή στην οικονοµία.

Τέτοια πνοή έδωσε στην οικονοµία, ώστε οι πολίτες και οι επι-
χειρηµατίες, όπως ο Watt, είχαν όχι µόνο την προστασία του κρά-
τους και των νόµων, αλλά είχαν και την προστασία του
Βρετανικού Πολεµικού Ναυτικού όλες οι εµπορικές αποστολές
της Μεγάλης Βρετανίας. Και πρέπει να πούµε ότι ένας από τους
λόγους που η Μεγάλη Βρετανία ευνόησε την Ελληνική Επανά-
σταση του 1821 είναι γιατί τότε θεωρούσαν ότι η ελεύθερη και
ανεξάρτητη Ελλάδα θα διευκόλυνε το ελεύθερο εµπόριο στην
Ανατολική Μεσόγειο.

«Η γη, το υπέδαφος, τα νερά, τα δάση, οι βιοµηχανίες, τα ερ-
γοστάσια, τα ορυχεία, οι σιδηρόδροµοι, οι θαλάσσιες και εναέ-
ριες συγκοινωνίες, οι τράπεζες, τα ταχυδροµεία, οι µεγάλες
κρατικές αγροτικές επιχειρήσεις (σοβχόζ), οι σταθµοί µηχανών
και τρακτέρ, καθώς και οι κοινοτικές επιχειρήσεις και η µεγάλη
πλειονότητα των κατοικιών στις πόλεις και τις µεγάλες βιοµηχα-
νικές περιφέρειες είναι ιδιοκτησία του κράτους, δηλαδή όλου του
λαού. Οι συλλογικές επιχειρήσεις (τα κολχόζ) και στις οργανώ-
σεις µε τα ζώα και τα εργαλεία τους, η παραγωγή που παρέχουν
και τα συλλογικά τους κτήρια αποτελούν την κοινωνική σοσιαλι-
στική ιδιοκτησία των κολχόζ και των συνεταιριστικών οργανώ-
σεων». Είναι τα άρθρα 6 και 7 του Συντάγµατος της Ένωσης
Σοβιετικών Σοσιαλιστικών Δηµοκρατιών.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Διαβάστε και το πρώτο άρθρο που
λέει ότι καταργείται η εκµετάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Διάβασα και αξιοποιώ δύο
ακραίες ιστορικές στιγµές, δύο ακραίες ιστορικές θεσµικές πε-
ριγραφές της αντίληψης για την πρόοδο και την προκοπή. Αντι-
λαµβάνοµαι ότι, τηρουµένων των αναλογιών, το παρακάνω και
αντιλαµβάνοµαι ότι έχει σηµασία η γνώση αυτών των δύο
ακραίων ιστορικών στιγµών γιατί, αν θέλουµε πραγµατικά να πε-
ριβάλλουµε την αναθεώρηση του Συντάγµατος µε ιστορική διά-
σταση, θα πρέπει να αντιληφθούµε ότι κάθε φορά αυτή η
κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία γίνεται για να προσαρµό-
σει τη συνταγµατική πραγµατικότητα στις ανάγκες της χώρας
και του λαού.

Ο Πρωθυπουργός της χώρας κ. Αλέξης Τσίπρας στην επι-
στολή που απέστειλε σε πολιτικούς Αρχηγούς και σε νοµιζόµε-
νους πολιτικούς Αρχηγούς, στις 29 Οκτωβρίου γράφει κατά λέξη
ότι αυτή η αναθεώρηση πρέπει να αποτελέσει ευκαιρία για συ-
ναινέσεις κοινωνικής και πολιτικής φύσεως και, επίσης, αυτή η
αναθεώρηση -προς Θεού- δεν πρέπει να πέσει θύµα και όµηρος
του βραχέος πολιτικού χρόνου.

Αν δεν είχε ο κ. Τσίπρας χαρίσει πρόσφατα σε µία βιβλιοθήκη
στο Παρίσι ένα έργο του Αριστοφάνη, θα αµφέβαλα για τη
στροφή του προς την κωµωδία. Μετά από αυτήν τη δωρεά,
όµως, είµαι βέβαιος ότι όταν οµιλεί περί συναινέσεως και περί
βραχέος πολιτικού χρόνου προφανώς εµπαίζει τους πάντες και
αυτό είναι, κατά τη γνώµη µου και κατά τη γνώµη µας, και το κί-
νητρο της πρότασης, η οποία ως έναρξη διαδικασίας, κίνησε τη
δηµιουργία της αντίστοιχης επιτροπής της Βουλής. 

Η σηµασία της αναθεώρησης για εµάς είναι ακριβώς αυτόν τον
εµπαιγµό να τον µετατρέψουµε σε απρόσφορη απόπειρα: Πρώ-
τον, να χρησιµοποιηθεί η αναθεώρηση του Συντάγµατος για λό-
γους καθαρά προεκλογικής σκοπιµότητος της κυβερνώσας
πλειοψηφίας, και δεύτερον, να αποτελέσει η ίδια αναθεώρηση
ένα µηχανισµό που στην ουσία θα «κάψει», λόγω των προθεσµιών
και της διαδικασίας του άρθρου 110, την ουσιαστική αναθεώ-
ρηση που χρειάζεται η χώρα και κινδυνεύουµε να την «κάψει» για
τα επόµενο δέκα χρόνια επαναλαµβάνοντας τις επιπτώσεις της
αναιµικής αναθεώρησης του 2008.

Η Νέα Δηµοκρατία, όπως έχει ήδη παρουσιάσει ο Πρόεδρός
µας, κ. Κυριάκος Μητσοτάκης και όπως συντοµότατα θα παρου-
σιασθεί λεπτοµερώς, αντιλαµβάνεται τη συνταγµατική αναθεώ-
ρηση µε όρους οι οποίοι υπαγορεύονται από τις ανάγκες των
καιρών, µε όρους οι οποίοι έχουν να κάνουν µε τα πραγµατικά
προβλήµατα και όχι τα πρόσκαιρα προβλήµατα τα κοµµατικά και
δεν υπάρχει κανένα περιθώριο για καµµία υποκρισία. 

Και στην επιτροπή και σήµερα εδώ θα αναµετρηθούµε όλοι µε
το πώς αντιλαµβάνονται οι πολίτες τις ανάγκες της χώρας, γιατί
δεν είναι δυνατόν να κατατίθενται προτάσεις για αποφυγή της
διαλύσεως της Βουλής λόγω µη εκλογής Προέδρου Δηµοκρα-
τίας από εκείνη την παράταξη που πριν λίγα χρόνια, καταντώντας
ερµηνευτικό περίγελο το Σύνταγµα και σφετεριζόµενη τις διατά-
ξεις περί διαλύσεως της Βουλής, προκάλεσε διάλυση της Βου-
λής καταχρώµενη το πνεύµα του Συντάγµατος. 

Δεν είναι δυνατόν την ίδια στιγµή αυτοί οι οποίοι αγνόησαν και
περιφρόνησαν το µήνυµα ενός δηµοψηφίσµατος να κατακλύζουν
το συνταγµατικό κείµενο µε δηµοψηφισµατικές δυνατότητες
κάθε είδους και κάθε λογής κολακεύοντας ένα κουρασµένο και
απογοητευµένο λαό, που το τελευταίο πράγµα που χρειάζεται
είναι η κολακεία, λέγοντας του ότι µε αυτόν τον τρόπο εµείς ανα-
δεικνύουµε την ισχύ που δίνει στο πολίτευµα το να φέρνεις τον
λαό στο προσκήνιο.

Οι ίδιοι συγχρόνως, οι οποίοι αγνόησαν τον λαό που ήρθε στο
προσκήνιο, κατηγορούν τη Νέα Δηµοκρατία ότι τάχα αντιλαµβά-
νεται την έλευση του λαού στο προσκήνιο ως απειλή. Ποιοι την
αντιλαµβάνονται ως απειλή; Εµείς που εδώ και δύο τουλάχιστον
χρόνια έχουµε προτείνει δια του κ. Μητσοτάκη να έρθει απολύ-
τως στο προσκήνιο ο λαός µέσω της αναθεωρήσεως µε το να
ψηφιστούν από κάθε κόµµα οι προτάσεις του άλλου και ο λαός
στο προσκήνιο στις µεσολαβούσες εκλογές µεταξύ προτείνου-
σας και αναθεωρητικής Βουλής να αναδείξει το ρόλο του; 

Ποιος φοβάται συνεπώς τον λαό στο προσκήνιο; Αυτός που
τον επικαλείται και τον κολακεύει ή αυτός που θέλει να τον κα-
ταστήσει υπεύθυνο και κυρίαρχο των ανταγωνιστικών προτά-

σεων της συνταγµατικής αναθεώρησης;
Η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως έχει παρουσιαστεί

και όπως θα εξειδικευτεί συντοµότατα δεν αντιµετωπίζει πλαστά
προβλήµατα. Δεν έχουµε την πολυτέλεια για πλαστά προβλή-
µατα. Δεν κινδυνεύει η δηµοκρατία στη χώρα µας και ούτε το
Σύνταγµα είναι η αιτία που χρεοκόπησε η χώρα. 

Η χώρα χρεοκόπησε, αν θέλουµε να λέµε την αλήθεια, γιατί το
πολιτικό προσωπικό και οι έχοντες δηµόσιο λόγο δεν µπόρεσαν
να εκσυγχρονίσουν τη χώρα, να αλλάξουν το παραγωγικό µον-
τέλο και να διαπαιδαγωγήσουν κατάλληλα τον ελληνικό λαό.

Η χώρα χρεοκόπησε γιατί τη στιγµή που τα κόµµατα που κυ-
βέρνησαν µε τη ψήφο του λαού προχωρούσαν προς τις λάθος
κατευθύνσεις µε ρυθµούς βάδην η αντιπολιτευόµενη Αριστερά
ωρυόµενη φώναζε όχι βάδην, τροχάδην. Αυτή είναι η διαφορά
και αυτή είναι η ευθύνη που αγγίζει όλους µας.

Και αν το Σύνταγµα νοµίζουµε ότι είναι µαγικό, και εδώ έχουµε
διαφορετική αντίληψη. Το Σύνταγµα δεν θα λύσει τα προβλή-
µατα, ώστε να φαντάζεστε και να θέλετε να φανταστεί και δι’
ηµών ο λαός ότι µπορεί να καθιερωθεί ένα Σύνταγµα ευτυχίας,
το οποίο καθιερώνει αποτελεσµατικές παροχές υγείας ή οικονο-
µική ευµάρεια. 

Τη διαφορά στην Ελλάδα θα την κάνει η οικονοµική πρόοδος
και η οικονοµική ανάπτυξη. Γι’ αυτό και εµείς στηρίζουµε όχι βά-
θεµα της δηµοκρατίας η οποία έχει βαθύνει ευτυχώς εδώ και δε-
καετίες στη χώρα µας, αλλά βάθεµα της αποτελεσµατικότητας
του τρισυπόστατου κράτους, βάθεµα του Κοινοβουλίου µε κα-
λύτερη νοµοθέτηση, βάθεµα της διοίκησης µε αποτελεσµατικό-
τερη δράση, βάθεµα της δικαιοσύνης µε ταχύτερη απονοµή.

Σήµερα αναµετριόµαστε όλοι µε τις ευθύνες µας και πώς
αυτές τις αντιλαµβανόµαστε. Εµείς θα επιχειρήσουµε αυτή η
αναθεώρηση να µην γίνει απρόσφορη. Με εξαίρεση τη δυνατό-
τητα που µας δίνει η πλειοψηφία, που δεν έχουµε, όλες τις δυ-
νατότητες θα τις ασκήσουµε ώστε να έχουµε µία εκτεταµένη και
τολµηρή αναθεώρηση µέσω της ψήφου του ελληνικού λαού.

Και µη γελιέστε. Επαναλαµβάνω, το Σύνταγµα δεν θα µας
σώσει. Το Σύνταγµα θα υποβοηθήσει µια αποφασιστική κυβέρ-
νηση να λύσει γόρδιους δεσµούς και να πετύχει τους ρυθµούς
εκείνους ανάπτυξης που θα παρέχουν στον κόσµο αποτελεσµα-
τικές παροχές υγείας και όχι τα άρθρα του Συντάγµατος. Γιατί
χρειάζεται και κάτι άλλο. 

Τελειώνω µε µία ιστορική αναφορά. Σαν σήµερα τα µεσάνυ-
χτα, πριν εξήντα πέντε χρόνια, στην οδό Πατησίων και στη Λεω-
φόρο Βασιλίσσης Σοφίας ακούγονταν κοµπρεσέρ. Ο τότε
Υπουργός Δηµοσίων Έργων Κωνσταντίνος Καραµανλής ξήλωνε
τις σιδηροτροχιές της αγγλικής εταιρείας «POWER» γιατί η εται-
ρεία «POWER» αρνήθηκε να διευκολύνει το ελληνικό κράτος να
αντικαταστήσει τα πεπαλαιωµένα τραµ της αποικιακής αυτής
συµβάσεως µε την «POWER» µε σύγχρονα τρόλεϊ. Ο τότε Υπουρ-
γός Δηµοσίων Έργων κάνοντας αυτήν την κίνηση είπε ότι «και
προθεσµία τους έδωσα και κανείς πια δεν θα µπορέσει αυτό να
το διορθώσει». Δύο χρόνια µετά το πρόσωπο αυτό έγινε ο Πρω-
θυπουργός της Ελλάδος, ο οποίος µετέβαλε ριζικά τη µοίρα του
τόπου και αφαίρεσε την πενία ως µόνιµη συνοδό του ελληνικού
λαού. 

Είχε βοήθεια θεσµική, είχε βοήθεια συνεργατών σπουδαίων,
είχε βοήθεια του ελληνικού λαού. Αλλά, για να µην πιστεύουµε
ότι υπάρχουν και µαγικά συντάγµατα, σας λέω ότι µε ένα σωστό
Σύνταγµα, µε µία αποφασιστική διακυβέρνηση, αυτή που θα εµ-
πιστευτεί ο ελληνικός λαός µετά τις επόµενες εκλογές στον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη, η ώρα που η Ελλάδα θα συµβαδίσει και πάλι
µε την ανάπτυξη αποφασιστικά και θεσµικά δεν θα αργήσει να
έρθει. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξεκινά σήµερα µία διαδικασία θε-

σµικά και πολιτικά πάρα πολύ σοβαρή και ελπίζω έτσι να τελει-
ώσει τους επόµενους µήνες και κυρίως έτσι να τελειώσει στην
επόµενη αναθεωρητική Βουλή, γιατί η δική µας είναι η προτεί-
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νουσα Βουλή.
Εισαγωγικά, και µόνο µε δύο σειρές, θέλω να κάνω µια ανα-

φορά. Το ότι θα καθίσουµε στα ίδια έδρανα, σε κοντινά έδρανα
στη διαδικασία Αναθεώρησης του Συντάγµατος δεν σηµαίνει ότι
µετέχουµε σε προσεγγίσεις, διαδικασίες και τελικά απόψεις κοι-
νές για την ποιότητα των θεσµών. 

Έχουµε για πρώτη φορά απόπειρα δολοφονίας πρώην Πρω-
θυπουργού και τον νυν Πρωθυπουργό να µην τον επισκέπτεται
για να του συµπαρασταθεί. Το δικαίωµα στη ζωή, το ύψιστο των
δικαιωµάτων, έχει δύο όψεις: οι δικοί µας και οι άλλοι. 

Αυτοδικία, καταδικαστέα από όλους µας, και βάρβαρη δολο-
φονία του Ζακ Κωστόπουλου. Ανταπόκριση του Πρωθυπουργού
-και σωστά- καταδικάζοντας την αυτοδικία και συµπαραστεκόµε-
νος στην οικογένεια. 

Για τον Κωνσταντίνο Κατσίφα, όπως σωστά ο Σταύρος Λυγε-
ρός έγραψε, άλλο πρόσηµο στην ανθρώπινη ζωή. Αυτοκτονίες
ανθρώπων, που είναι µεγάλο θέµα, πολιτικό θέµα, όχι ανθρώπινο,
επί χρόνια. Αλλαγή κυβερνητική και το θέµα λήξαν. Ανθρώπινη
ζωή, το ύψιστο αγαθό που προστατεύει το σύστηµα των συνταγ-
µατικών δικαιωµάτων έχει δύο όψεις, δύο δεδοµένα, διπλά στάν-
ταρ. Είναι λάθος. 

Αυτά και άλλα πολλά µε κάνουν να λέω πως δεν έχουµε κοινό
αξιακό κώδικα. Είµαστε, όµως, υποχρεωµένοι από το ίδιο το Σύν-
ταγµα, να σκεφτούµε από κοινού αν µπορούµε να κάνουµε κάτι
καλό για τον Έλληνα πολίτη. Και αυτή είναι και η δική µας αιχµή.
Αυτή είναι η δική µας αναθεωρητική αιχµή. Η αναθεώρηση θα
έχει νόηµα, η αναθεώρηση θα εκκοινωνιστεί, θα ακουστεί µε εν-
διαφέρον από τον πολίτη µόνο εάν είναι µια αναθεώρηση που θα
στραφεί γύρω από τα θέµατά του όπως τα αντιµετωπίζει ως οι-
κονοµικώς ενεργός πολίτης, ως πολίτης που ενδιαφέρεται για τα
κοινά και για την πολιτική, ως διοικούµενος, επιτέλους, που τα-
λαιπωρείται και γενικά µε όλες τις διαστάσεις που ο άνθρωπος
έχει στην Ελλάδα ζώντας εν έτει 2018. 

Ή θα είναι αυτός ο στόχος της αναθεώρησης ή θα γίνουν ανα-
θεωρητικές προσπάθειες αλλά σε ώτα µη ακουόντων. Και αυτά
τα ώτα θα είναι τα ώτα των πολιτών που πρέπει να καταλάβουν -
και είναι χρέος δικό µας αυτό- ότι η αναθεώρηση αφορά τους
ίδιους και όχι το πολιτικό σύστηµα που θέλει να λύσει εσωτερικά
του θέµατα. 

Ποιες προτάσεις µπορεί να είναι, στο πλαίσιο αυτό, πολύ εν-
διαφέρουσες; 

Πρώτη πρόταση: Ο πολίτης ως οικονοµικώς ενεργός ενδιαφέ-
ρεται για το αγαθό της πολιτικής σταθερότητας, για τον σταθερό
πολιτικό κύκλο. Πρέπει, λοιπόν, να βρούµε την κατάλληλη λύση,
ούτως ώστε ο τετραετής πολιτικός κύκλος να είναι µια συνταγ-
µατική κυριολεξία και όχι ο κανόνας να είναι οι αυθαίρετες, τάχα
χάριν εθνικού θέµατος, πρόωρες διαλύσεις της Βουλής. 

Δεύτερον, δεν επέτυχε στην πράξη ο θεσµός της µη αλλαγής
του εκλογικού νόµου µε άµεση εφαρµογή, επειδή θα πρέπει
διαρκώς οι Βουλευτές να ψηφίζουν την αλλαγή του; Επέτυχε!
Γλυτώσαµε από φαύλες διαλύσεις της Βουλής χάριν πολιτικών
σκοπιµοτήτων. Αυτόν τον κανόνα της αυξηµένης πλειοψηφίας
γιατί δεν τον χρησιµοποιούµε στις µείζονες ρυθµίσεις σχετικά µε
τις επενδύσεις, ούτως ώστε ένας που κάνει µια επένδυση και η
Βουλή του λέει µε νόµο -οι Υπουργοί φέρνουν εδώ τις µεγάλες
επενδύσεις για να µην έχουν οι ίδιοι ατοµική ευθύνη, και καλά
κάνουν- α’, β’, γ’, δ’ κανόνας επένδυσης. Αλλάζει ο συσχετισµός
των δυνάµεων, αλλάζουν οι υποχρεώσεις της ελληνικής πολι-
τείας και µε απλή πλειοψηφία ένα επενδυτικό σχέδιο τινάζεται
στον αέρα. Πώς θα σας εµπιστευτεί αυτός που θέλει να επενδύ-
σει; 

Άρα, πώς αυτοί που ψάχνουν για δουλειά, θα µπορούν να
έχουν ευκαιρίες στην αγορά εργασίας; Δεν υπάρχει κανένας τρό-
πος. Η αυθαιρεσία στη ζυγαριά, σταθµιζόµενη, όµως, απέναντι
από το συµφέρον του εργαζοµένου, της οικονοµίας, της χώρας
τελικά, νόµοι, λοιπόν, αυξηµένης πλειοψηφίας. 

Είναι ανόητοι οι παλαιοί συνάδελφοί µας που στα παλαιότερα
Συντάγµατα - και σε αυτό του 1975- είχαν το άρθρο 107 για δη-
µιουργία σταθερότητας στις επενδύσεις; Δεν λέω να κάνουµε το
ίδιο, αλλά λέω να χρησιµοποιήσουµε τον «καλό» κανόνα της αυ-
ξηµένης πλειοψηφίας. 

«Έλεγχος της συνταγµατικότητας των νόµων», άρθρο 93 πα-
ράγραφος 4 του Συντάγµατος. Συνάδελφοι, σας ικανοποιεί το
ότι αν για µια υπόθεση επενδυτική -και οποιαδήποτε άλλη- υπάρ-
ξει ένσταση συνταγµατικότητας για να φτάσει να λυθεί, αν δεν
χρησιµοποιηθεί η δίκη - πιλότος -για όσους καταλαβαίνουν τι
λέµε- που ισχύει µόνο για τα διοικητικά δικαστήρια, µπορεί να
καθυστερεί την επίλυση µιας διαφοράς δύο και τρία χρόνια; 

Δεν πρέπει να πούµε ότι κάθε ένσταση συνταγµατικότητας
εξετάζεται απευθείας, χωρίς δίκες-πιλότους -που είναι στην
κρίση δικαστή αν θα τη δεχθεί την υπόθεσή σου ως δίκη-πιλότου
και µόνο στα διοικητικά δικαστήρια- στις ολοµέλειες των δικα-
στηρίων; Είναι πάρα πολύ σωστό. Θα το προτείνουµε αυτό στην
αναθεώρηση; Αν δεν το προτείνουµε αυτό στην παρούσα ανα-
θεώρηση, τότε είµαστε αλλού ξηµερωµένοι. Ο χρόνος του διοι-
κούµενου και ενός ανθρώπου που έχει θέµατα στη δικαιοσύνη,
δεν είναι χρόνος του κράτους, είναι χρόνος του ανθρώπου, είναι
χρόνος του πολίτη και δεν µπορούµε να του το παίρνουµε. Και
αυτό κάνουµε επί δεκαετίες. Δηλαδή, πρέπει να υπάρχει εδώ
άµεση και σαφής, από αυτή τη Βουλή, κατεύθυνση στην αλλαγή
του άρθρου 93 παράγραφος 4 του Συντάγµατος. 

Για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, για τα µη κρατικά πανεπιστήµια
ή και για τη δική µου ορολογία, την απολύτως προσωπική µου,
για τα νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακού δικαίου, το άρθρο 16
είναι κοµβικό γι’ αυτό το θέµα. Εσείς που κόπτεστε για τη θρη-
σκευτική ελευθερία στα λόγια -γιατί τον κ. Φίλη τον «αδειάσατε»,
τον διώξατε- το άρθρο 16 παράγραφος 2, που είναι η βάση της
νοµολογίας και µε βάση το άρθρο αυτό καθορίζεται ως απο-
στολή του κράτους η καλλιέργεια θρησκευτικής συνείδησης,
γιατί δεν το έχετε στην αναθεώρηση; Φοβάστε ότι εάν βάλετε το
16 παράγραφος 2 θα σας περάσει και για τα ιδιωτικά πανεπιστή-
µια. Περνάει και απ’ άλλη διάταξη, δεν σας έχουµε ανάγκη! Δεν
σας έχουµε ανάγκη, η ρύθµιση περνάει και αλλού, αλλά το µείζον
θέµα της ακαδηµαϊκής ελευθερίας είναι στο άρθρο 16. Γιατί,
όµως, το άρθρο 16, όχι εκεί που αναφέρεται στα πανεπιστήµια,
αλλά εκεί που αναφέρεται στη θρησκευτική ελευθερία δεν συµ-
περιλαµβάνεται στις προτάσεις της πλειοψηφίας; 

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από την πλευρά του δικού
µου επαγγέλµατος χίλιοι διακόσιοι Έλληνες και Ελληνίδες σπου-
δάζουν νοµικά στην Κύπρο. Σας αρέσει αυτό; Σας ικανοποιεί
αυτό; Είναι µέσα στα σχέδιά σας, στο πλαίσιό σας; Είστε κοντά
σ’ αυτήν την κατάσταση; Εάν είστε κοντά σ’ αυτήν την κατά-
σταση, µην τολµήσετε, αλλά σας λέω και πάλι ότι υπάρχουν πολ-
λοί τρόποι. Δεν αποφεύγετε µια λύση, µια εκδοχή, που την ζητά
η ίδια η ελληνική κοινωνία, που την ζητούν τα ίδια τα πράγµατα.
Είναι και άλλα στον τοµέα αυτό, αλλά δεν έχω χρόνο. 

Θέλω να κάνω δυο - τρεις επισηµάνσεις για θέµατα που σχε-
τίζονται µε τη λειτουργία του πολίτη σε πολιτικό επίπεδο και µια
- δυο επισηµάνσεις ακόµα για κάποιες µείζονες αλλαγές που
αφορούν τα όργανα του κράτους. Δυστυχώς, η τσιγκουνιά στον
χρόνο είναι τόσο µεγάλη, που µας αναγκάζει πράγµατα πάρα
πολύ σοβαρά, που πρέπει να είναι κοµµάτι της εισήγησής µας,
της εισήγησης των κοµµάτων, να µην προλαβαίνουµε να τα
πούµε. 

Ωστόσο, λέτε περί δηµοψηφισµάτων και περί άµεσης εκλογής
του Προέδρου της Δηµοκρατίας ως τόνωση της πολιτικής συµ-
µετοχής. 

Κατ’ αρχάς, περί δηµοψηφισµάτων να µη µιλά η πλειοψηφία.
Έκανε παράνοµο δηµοψήφισµα το 2015 και δεν εφήρµοσε και
την απόφαση που πήρε ο ελληνικός λαός. Άρα, αφήστε τα αυτά
τα υποκριτικά. Όµως, για την άµεση εκλογή Προέδρου της Δη-
µοκρατίας ως τόνωση της πολιτικής συµµετοχής ποιος ή ποια
απ’ αυτήν την Αίθουσα αγνοεί ότι στον Μεσοπόλεµο, επί διαρ-
χίας, επί δυϊσµού της εκτελεστικής εξουσίας, οι κυβερνήσεις
είχαν χρόνο παραµονής στα πράγµατα ηµερών, εβδοµάδων, η
κυβερνητική αστάθεια βασίλευε και έτσι εξορθολογίστηκε το κοι-
νοβουλευτικό πολίτευµα, ώστε να υπάρχει ένας πολιτικός αρµό-
διος και ο βασιλιάς ή ο πρόεδρος της δηµοκρατίας -σε εµάς ο
Πρόεδρος- να είναι απλώς ρυθµιστής του πολιτεύµατος; 

Χρειάζεται να επανέλθουν µια - δυο αρµοδιότητες στον Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας; Πράγµατι, αλλά η άµεση εκλογή και
χωρίς καµµία αρµοδιότητα, µόνο µε αυτές που έχει, τον καθιστά
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παράγοντα πολιτικής ανωµαλίας. Πρέπει να το καταλάβετε αυτό
και εσείς και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και να αποσύρετε τα
περί άµεσης εκλογής από τις προτάσεις σας. 

Αυτές οι φλυαρίες που δηµιουργούν εντυπώσεις, αλλά που
δεν έχουν ουσία, λειτουργούν αντίθετα, σε καταστροφική λογική.
Πρέπει να δούµε µορφές πολιτικής συµµετοχής που πρέπει να
ευνοήσουµε. Οι προτάσεις νόµων των Βουλευτών δεν έρχονται
στην Ολοµέλεια για να ψηφιστούν. Πρέπει να αλλάξει και να γίνει
ισοϋψής νοµοθετική πρωτοβουλία, αυτού του επιπέδου όµως,
της πρότασης νόµου, η πρωτοβουλία νοµοθετικού περιεχοµένου
που παίρνουν πολίτες µε τη συλλογή µιας σειράς υπογραφών. 

Και ακόµη, γιατί οι αναφορές να αναγιγνώσκονται εδώ από
Βουλευτή; Μια αρµόδια επιτροπή της Βουλής να εξετάζει ανα-
φορές που δύνανται, υπό προϋποθέσεις, να αναπτύσσονται από
τον ίδιο τον πολίτη σε αρµόδια επιτροπή της Βουλής. 

Αυτά είναι που εξυψώνουν τον πολίτη, που του δίνουν µέσα
και όχι τα κάλπικα περί άµεσης εκλογής του Προέδρου της Δη-
µοκρατίας, που επαναλαµβάνω µόνο καταστροφές µπορούν να
φέρουν στον τόπο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν έχω χρόνο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για να κάνω την
ανάλυση, όπως θα την ήθελα. Έχω την τιµή να εκπροσωπώ το
Κίνηµα Αλλαγής στην Επιτροπή για την Αναθεώρηση του Συν-
τάγµατος και να είµαι εισηγητής του. Θα το κάνω εκεί. 

Πρέπει, όµως, να πω για τη λειτουργία των οργάνων του κρά-
τους µόνο ορισµένα λόγια:

Κατ’ αρχάς, συµφωνούµε µε την αλλαγή του άρθρου 86 του
Συντάγµατος «περί ποινικής ευθύνης των Υπουργών». Είναι εδώ
ο Πρόεδρος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και θυµίζω στην Αί-
θουσα -σε όσους θέλουν να θυµούνται- ότι ο ίδιος µαζί µε µένα
και άλλους εννέα Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και έναν από
εµάς, από το ΠΑΣΟΚ, είχαµε πάρει µια πρωτοβουλία να υπογρά-
ψουµε το 2006 πρόταση για την αλλαγή του άρθρου 86. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Δεν υπογράψατε όµως.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Εσείς δεν ήσασταν εδώ τότε. Γιατί κουνάτε το κεφάλι σας;
Μη µιλάτε!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κανένας άλλος δεν υπέγραψε. Δεν γί-
ναµε πενήντα Βουλευτές. Η πρόταση δεν πήρε επίσηµο χαρα-
κτήρα. Παρέµεινε, όµως, ως ένδειξη και ως απόδειξη διαθέσεων. 

Μη µας λένε, λοιπόν, διάφοροι όψιµοι κήρυκες της αλλαγής
του άρθρου 86 σοφίες. Υπήρχε ο χρόνος τότε. Υπήρχε το πρό-
πλασµα του πολιτικού σας χώρου τότε στη Βουλή. Δεν υπέγρα-
ψαν οι Βουλευτές σας. Δεν έγιναν οι δώδεκα που ήµασταν τότε
είκοσι, τριάντα, πενήντα, όπως το Σύνταγµα απαιτεί για να ανα-
θεωρηθεί το άρθρο 86. Ας το κάνουµε σήµερα. 

Επίσης, χρειάζονται παρεµβάσεις στη δηµόσια διοίκηση και
στους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης. Απαιτούνται παρεµ-
βάσεις σε ένα βασικό επίπεδο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Ακούστε το. Θα κριθούν πολλά από αυτό. 

Λέει η Βουλή κυρίαρχα, ότι για την τάδε ενέργεια ενός δηµάρ-
χου, ενός Υπουργείου, µιας δηµόσιας υπηρεσίας τάσσεται µία
αποκλειστική προθεσµία εξήντα, ενενήντα ηµερών για παρά-
δειγµα. Ο δηµότης πιστεύει ότι αυτή η προθεσµία είναι προθε-
σµία που πρέπει να τηρηθεί. 

Έρχεται η πράξη και λέει ότι η διοίκηση, µη δυναµένη να αν-
ταποκριθεί στην αποκλειστική προθεσµία, ανταποκρίνεται µετά
από τρία χρόνια. Ο πολίτης, ο δηµότης διαµαρτύρεται γι’ αυτό.
Είναι κανόνας το παράπονο στην προκείµενη περίπτωση. 

Έρχεται η δικαιοσύνη µετά και λέει ότι η διοίκηση δεν µπο-
ρούσε να ανταποκριθεί και η προθεσµία που έταξε η Βουλή –
εµείς- µπορεί να λέγεται «αποκλειστική», αλλά είναι ενδεικτική.
Είναι ενδεικτική η προθεσµία. 

Πρέπει να γίνουν οι προθεσµίες που τάσσει ο νοµοθέτης -στις
περιπτώσεις που το εκτιµάει- αποκλειστικές από το ίδιο το Σύν-
ταγµα. Και αν αυτό δεν γίνει, αφήνουµε τον πολίτη –παρ’ ότι περ-
νάει από τα χέρια µας αυτό να το αλλάξουµε- έρµαιο της
γραφειοκρατικής κακοδαιµονίας, γιατί γραφειοκρατία υπάρχει
και στη διοίκηση και στην τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά και στη δι-
οίκηση της δικαιοσύνης. Όχι στην απόδοση της δικαιοσύνης, στη

διοίκηση της δικαιοσύνης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Λοβέρδο, συντοµεύετε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτή η αλλαγή πρέπει να γίνει. Επί-

σης, πάρα πολλά πρέπει να γίνουν στην τοπική αυτοδιοίκηση σε
µια κατεύθυνση που θα δούµε, συζητώντας στην επιτροπή. 

Τα άρθρα 101 και 102, λοιπόν, του Συντάγµατος πρέπει να τε-
θούν υπό αναθεώρηση, κάτι που είναι απολύτως απαραίτητο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν έχω άλλο χρόνο. Κλείνω εδώ.
Έχουµε λίγες εβδοµάδες -εν πάση περιπτώσει, αυτές που η Πλει-
οψηφία αποφάσισε- για να κάνουµε την αναθεώρηση και έχουµε
µπροστά µας δύο εκδοχές. Απευθύνοµαι σε όλες και σε όλους. 

Η πρώτη εκδοχή είναι να αναλωθούµε σε ζητήµατα που έχουν
να κάνουν µε την εν στενή εννοία πολιτική, διευθετήσεις που
αφορούν κόµµατα, εκλογές κ.ο.κ.. Αυτή η εκδοχή, σας ενηµε-
ρώνω, ότι «θα πάει άπατη», όπως λέµε, σε ό,τι αφορά τη σχέση
µας µε τον πολίτη. Πρέπει να καταλάβουµε όλοι και όλες ότι
κύρος από το κύρος του Συντάγµατος δεν µπορεί να αντλήσει
πια κανένας και καµµία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Λοβέρδο, ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έκλεισα, κυρία Πρόεδρε.
Κάποτε, µετά τη δικτατορία, η αίγλη του Συντάγµατος ήταν

τόσο µεγάλη που και µόνο η πρόταση περί αλλαγής έκανε τον
πολίτη να προσέχει. Και αυτός που την έκανε αντλούσε κύρος,
όχι από τον εαυτό του, αλλά από το κύρος του Συντάγµατος.
Τώρα, κύρος από το κύρος του Συντάγµατος δεν αντλεί κανένας,
διότι κανένας πολίτης -ή, έστω, κανένας πολίτης- δεν ενδιαφέ-
ρεται για αυτά που αφορούν εσωτερικές διευθετήσεις του πολι-
τικού συστήµατος. Ή θα µετατοπίσουµε το κέντρο
ενδιαφέροντος αυτού του διαβήµατος στον άνθρωπο, στον πο-
λίτη ή θα χάσουµε ακόµη µια ευκαιρία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Είπαµε

ότι θα υπάρχει ανοχή στον χρόνο, αλλά όχι να µιλάτε και δεκαε-
πτά λεπτά. Σας παρακαλώ, γιατί µετά όλοι θα θέλουν να συντο-
νιστούν µε αυτόν τον χρόνο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Καρακώστας από τη Χρυσή Αυγή.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Η µελέτη της πρότασης συνταγ-

µατικής αναθεώρησης από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ αφ’
ενός αποκαλύπτει την πολιτική της εθνικής αποδόµησης, την
οποία δίχως κανένα πλέον πρόσχηµα ακολουθεί και αφ’ ετέρου,
επιβεβαιώνει κάθε πτυχή της αντεθνικής δράσης της Αριστεράς
και των συνεταίρων της, αντεθνική δράση την οποία η Χρυσή
Αυγή καταγγέλλει και αντιµάχεται από µακρού χρόνου. 

Καθίσταται προφανές σε επίπεδο διεθνές, αλλά κυρίως στη
χώρα µας, πως οι εκπρόσωποι του ιδεολογήµατος της παγκο-
σµιοποίησης, σε συνεργασία µε εκείνους τους οποίους µπο-
ρούµε δικαίως να χαρακτηρίσουµε ως «επαγγελµατίες
δικαιωµατιστές», επιχειρούν µε κάθε τρόπο να αφανίσουν κάθε
έννοια εθνικής κυριαρχίας σε οποιαδήποτε πτυχή και αν αυτή εκ-
δηλώνεται. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κυρία Πρόεδρε, µπορείτε να πείτε να κάνουν λίγη ησυχία;

Ωραία!
Με απλά λόγια, η Κυβέρνηση της Αριστεράς, σε αγαστή πάν-

τοτε συνεργασία µε τον Καµµένο και το κόµµα του, επιδιώκει
παντοιοτρόπως σε έργο και λόγο να πλήξει το τρίπτυχο εκείνο,
το οποίο είτε διατήρησε ζωντανό τον ελληνισµό σε κρίσιµες ιστο-
ρικές περιόδους είτε συνέβαλλε τα µέγιστα ώστε εκείνος να µε-
γαλουργήσει. Και αυτό το τρίπτυχο, βαθιά ριζωµένο στις καρδιές
της πλειοψηφίας του λαού µας -είτε το θέλετε είτε όχι-, είναι η
πατρίδα, η θρησκεία και η οικογένεια. 

Προς αυτή, συνεπώς, την κατεύθυνση, του ευθέως δηλαδή
πλήγµατος προς τους βασικούς πυλώνες του ελληνικού έθνους,
και παρά το γεγονός ότι διαχρονικά ο συνταγµατικός νοµοθέτης
σε αναγνώριση των υπηρεσιών της Εκκλησίας πρωτίστως κατέ-
στησε την Ανατολική Ορθόδοξη του Χριστού Εκκλησία και την
επίκληση στην Αγία Τριάδα ως το µόνιµο και σταθερό προοίµιο
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όλων των συνταγµατικών ελληνικών κειµένων ήδη από την εποχή
των µετεπαναστατικών Συνταγµάτων, έρχονται σήµερα η Κυβέρ-
νηση της Αριστεράς και ο πατριδοκάπηλος και χριστιανοκάπηλος
συνεταίρος και συνεργός της να προτείνουν τη θρησκευτική ου-
δετερότητα του ελληνικού κράτους. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την πρόταση αναθεώρησης, το άρθρο 3
διατυπώνεται ως εξής: «Η ελληνική πολιτεία είναι θρησκευτικά
ουδέτερη. Επικρατούσα θρησκεία στην Ελλάδα είναι η Ορθό-
δοξη Εκκλησία, η οποία βρίσκεται αναπόσπαστα δεµένη µε το
Οικουµενικό Πατριαρχείο και κάθε ορθόδοξη εκκλησία και τηρεί
απαρασάλευτα τους κανόνες των Αποστόλων και των Οικουµε-
νικών Συνόδων και την εκκλησιαστική παράδοση. Η Ορθόδοξη
Εκκλησία είναι αυτοκέφαλη και διοικείται σύµφωνα µε όσα ορί-
ζουν ο καταστατικός χάρτης της, ο Πατριαρχικός Τόµος του
1950 και η Συνοδική Πράξη του 1928». 

Αν κάποιος σε αυτή τη διατύπωση αντιπαραβάλλει το σηµερινό
άρθρο 3, διαπιστώνει διαφορές, οι οποίες φαινοµενικά δείχνουν
ασήµαντες, στην πράξη όµως, κάθε άλλο παρά ασήµαντες είναι. 

Πρώτον, είναι η πρώτη φορά που απαντάται σε ελληνικό συν-
ταγµατικό κείµενο απαρχής του ελληνικού κράτους η έννοια της
θρησκευτικά ουδέτερης πολιτείας. Κανένας κυβερνητικός παρά-
γοντας µέχρι σήµερα δεν έχει µπει στον κόπο να µας εξηγήσει τι
σηµαίνει πρακτικά αυτή η εξαγγελία. Σηµαίνει ότι καταργούνται
µελλοντικά οι επίσηµες θρησκευτικές εορτές από το επίσηµο
εορτολόγιο του κράτους; Σηµαίνει ότι δεν θα συµµετέχουν σε
αυτές τις θρησκευτικές εορτές οι αξιωµατούχοι του κράτους και
ο Στρατός; Σηµαίνει ότι θα καταργηθεί η ανάρτηση των εικόνων
στις δηµόσιες υπηρεσίες και τα σχολεία; Σηµαίνει, µήπως, και
την κατάργηση του σταυρού από τη σηµαία, αφού µε την ουδέ-
τερη λογική µπορεί κάποιος πολίτης άλλου θρησκεύµατος να
απαιτεί δικαστικά να µην υπάρχει στο εθνικό σύµβολο ο σταυ-
ρός; Και, τελικά, τι είδους ουδετερότητα είναι εκείνη όταν ο µου-
σουλµάνος συνεχίζει να ορκίζεται στο Κοράνι, αλλά δεν µπορεί
ο χριστιανός;

Υπενθυµίζουµε ότι στο άρθρο 59 παράγραφος 2 αναφέρεται
το εξής: «Αλλόθρησκοι ή ετερόδοξοι Βουλευτές δίνουν τον ίδιο
όρκο σύµφωνα µε τον τύπο της δικής τους θρησκείας ή τους
δικού τους δόγµατος». Την ίδια στιγµή, µάλιστα, διαγράφεται
από το άρθρο 33 και το άρθρο 59 η φράση, «Ορκίζοµαι στο
όνοµα της οµοούσιας και αδιαίρετης τριάδας». 

Τι µας λέει, δηλαδή, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ; Οι Έλληνες
πολίτες, οποιουδήποτε θρησκευτικού δόγµατος, µπορούν να ορ-
κίζονται κανονικά σύµφωνα µε την πίστη τους, αλλά αυτό δεν
ισχύει για τη συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων, οι οποίοι είναι
και περήφανα δηλώνουν χριστιανοί ορθόδοξοι.

Επιπρόσθετα, τολµάτε να κάνετε λόγο για θρησκευτική ουδε-
τερότητα της ελληνικής πολιτείας όταν στους µουσουλµάνους
της Θράκης, ακόµα και µετά τη νοµοθετική αλλαγή, εφαρµόζεται
κατ’ επιλογή η σαρία ή όταν την εποπτεία των αλλόδοξων νεκρο-
ταφείων την έχουν η ισραηλιτική κοινότητα και η καθολική εκκλη-
σία αντίστοιχα, που και οι δύο αποτελούν νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου; 

Πόσο σύµφωνη µε την ουδετερότητα είναι η υποχρέωση οι αλ-
λόδοξοι στα σχολεία τους να διδάσκονται τα δικά τους θρησκευ-
τικά, µε τους δικούς τους ιερείς, αντίθετα µε τα ελληνόπουλα τα
οποία θα διδάσκονται τις ακατανόητες σαχλαµάρες του «Υπουρ-
γού αντεθνικής παιδείας» Γαβρόγλου, µε τη θρησκειολογία, αντί
τα όσα ορίζει η ορθόδοξη χριστιανική µας πίστη;

Δεύτερον, απαλείφεται η φράση, «Η Ορθόδοξη Εκκλησία έχει
κεφαλή της τον Κύριο ηµών Ιησού Χριστό». Κάποιος θα έπρεπε
να πει σε εκείνους που προσπαθούν να κόψουν κοµµάτια το συγ-
κεκριµένο άρθρο, ότι η Ανατολική Ορθόδοξη Εκκλησία της Ελ-
λάδος, απαρχές της κρατικής οντότητας, χρησιµοποιεί ακριβώς
συµβολικά και πρακτικά ως κεφαλή της το πρόσωπο του Χρι-
στού. 

Και διερωτώµεθα: Επί διακόσια χρόνια σχεδόν η συγκεκριµένη
διατύπωση επαναλαµβάνεται σε όλα ανεξαιρέτως τα συνταγµα-
τικά κείµενα. Τι ακριβώς ενοχλεί, λοιπόν, τους άθεους εθνοµη-
δενιστές της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ; Ή µήπως έχουν βρει
-και ντρέπονται να µας το πουν- καταλληλότερο πρόσωπο από
τον Ιησού Χριστό για την κεφαλή της Ορθοδόξου Εκκλησίας; 

Πάµε στο άρθρο 21 η διατύπωση του οποίου έχει ως εξής: «Η
οικογένεια ως θεµέλιο της συντήρησης και προαγωγής του
έθνους, καθώς και ο γάµος, η µητρότητα και η παιδική ηλικία τε-
λούν υπό την προστασία του κράτους». Ακόµα κι αυτήν τη γενική,
πλην αξιοπρεπή, διατύπωση, οι µπολσεβίκοι ινστρούχτορες βάλ-
θηκαν να την αλλάξουν. Γιατί; Διότι η σηµερινή φράση «θεµέλιο
της συντήρησης και προαγωγής του έθνους» ενοχλεί τους µπολ-
σεβίκους, διότι περιέχεται σε αυτήν η απαγορευµένη λέξη
«έθνος», την οποία οι µπολσεβίκοι δεν αναγνωρίζουν και συνε-
πακόλουθα δεν µπορούν να ανεχθούν ούτε σε ένα καταστατικό
κείµενο. 

Κι εδώ ακριβώς εντοπίζεται η κύρια στόχευση αυτής της πο-
λυδιαφηµισµένης αναθεώρησης: Η αποδόµηση των βασικών, των
κυρίαρχων συστατικών της πατρίδας, που δηλώνει ταυτόχρονα
και το µίσος των κυβερνώντων στις ακατάλυτες ελληνικές αξίες,
αυτές που και σήµερα ακόµη εξακολουθούν να καταγράφονται
ως πρώτες στις δηµοσκοπήσεις οι οποίες κατά καιρούς διενερ-
γούνται. 

Η οικογένεια, η Εκκλησία και οι Ένοπλες Δυνάµεις είναι οι θε-
σµοί εκείνοι οι οποίοι δηλώνονται ως οι πιο δηµοφιλείς από τους
Έλληνες κι αυτό δεν πρόκειται να αλλάξει όσες αναθεωρήσεις
κι αν µεθοδευτούν, ό,τι κι αν γραφτεί σε οποιοδήποτε νοµικό κεί-
µενο, µιας και οι αξίες αυτές παραµένουν ανεξίτηλα χαραγµένες
στην ψυχή κάθε Έλληνα και κάθε Ελληνίδας.

Στο άρθρο 44 παράγραφος 2 προτείνεται η καθιέρωση του θε-
σµού του δηµοψηφίσµατος µε λαϊκή πρωτοβουλία. Εδώ κατά
πώς φαίνεται η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ επιχειρεί τον αναί-
σχυντο εµπαιγµό τόσο της Βουλής, όσο και κυρίως του ελληνι-
κού λαού. Και αυτό διότι έχετε το αδιανόητο θράσος εσείς οι
µπολσεβίκοι και ο συνεργός σας Καµµένος να µιλάτε για δηµο-
ψήφισµα, όταν είστε η Κυβέρνηση η οποία διοργάνωσε δηµοψή-
φισµα στις 5 Ιουλίου του 2015, έλαβε ένα καθαρό και βροντερό
«όχι» από το 62% του ελληνικού λαού, το οποίο οι κύριοι Τσίπρας
και Καµµένος µετέτρεψαν την εποµένη µέρα σε ένα άθλιο και
υποτακτικό «ναι» προς τους διεθνείς τοκογλύφους, «ναι» το
οποίο οδήγησε στο σκληρότερο όλων των µνηµονίων. Γι’ αυτόν
τον λόγο, άλλωστε, γίνατε άξιοι, όχι απλά της περιφρόνησης,
αλλά της χλεύης του ελληνικού λαού.

Δεν είναι δυνατόν, βεβαίως, να µην αναφερθώ στα άρθρα 30
παράγραφος 1, 32 παράγραφοι 4 και 5, 34 παράγραφος 1 εδά-
φιο β’, 35 παράγραφος 2 περίπτωση γ’ και 41 παράγραφος 5, τα
οποία αφορούν στην αποσύνδεση της εκλογής του Προέδρου
της Δηµοκρατίας από τη διάλυση της Βουλής.

Το ερώτηµα, το οποίο θέτω, είναι θαρρώ εύλογο και απλό:
Τρεις ψηφοφορίες και αν δεν συγκεντρωθεί η απαιτούµενη πλει-
οψηφία, επαναλαµβανόµενες ανά µήνα ψηφοφορίες, µέχρις
ότου επιτευχθεί η πλειοψηφία των τριών πέµπτων ή µέχρι τη συµ-
πλήρωση εξαµήνου από την έναρξη της διαδικασίας εκλογής.
Και αν µετά από τις επτά συνολικές ψηφοφορίες δεν υπάρχει η
απαιτούµενη πλειοψηφία, ο Πρόεδρος θα εκλέγεται άµεσα από
τον λαό.

Καλά οι άλλοι, αλλά εσείς, κύριοι της Αριστεράς, φοβάστε τον
λαό; Γιατί τον περιφρονείτε τόσο προκλητικά; 

Πάγια και διακηρυγµένη θέση της Χρυσής Αυγής είναι η
εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας απευθείας από τον λαό,
απαλλαγµένη από βρώµικα πολιτικά ή εξωθεσµικά παιχνίδια, από
επιχειρηµατικά και εν γένει οικονοµικά συµφέροντα.

Δεν µπορώ, φυσικά, να µην καταγγείλω τη βαθιά υποκρισία
της Αριστεράς, η οποία παριστάνει τον υποτιθέµενο θεµατοφύ-
λακα της λαϊκής κυριαρχίας, ενώ επί της ουσίας κάνει ό,τι περ-
νάει από το χέρι της, ώστε είτε να την περιορίσει είτε να τη
διαστρεβλώσει.

Σε κάθε περίπτωση, πάντως, θεωρώ πως δεν είναι ιδιαίτερα τι-
µητικό για όλα τα κόµµατα του λεγόµενου «δηµοκρατικού τόξου»
το γεγονός ότι ο µοναδικός µέχρι σήµερα εκλεγµένος απευθείας
από τον λαό µέσω δηµοψηφίσµατος Πρόεδρος της Δηµοκρατίας
είναι, είτε το θέλετε είτε όχι, ο Γεώργιος Παπαδόπουλος.

Στο άρθρο 62, στο οποίο προτείνεται να περιοριστεί στο απο-
λύτως αναγκαίο µέτρο ο θεσµός της βουλευτικής ασυλίας και
στο άρθρο 86 παράγραφος 3 να ασκείται ποινική δίωξη κατά
υπουργού οποτεδήποτε εντός του χρόνου παραγραφής του αδι-
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κήµατος.
Η Χρυσή Αυγή έχει πριν απ’ όλους εσάς ταχθεί υπέρ της κα-

τάργησης της βουλευτικής ασυλίας και του κατάπτυστου νόµου
περί ευθύνης υπουργών, αλλά και της κατάργησης των προνο-
µίων που απορρέουν από αυτές τις ιδιότητες, διότι έτσι εννοούµε
εµείς οι εθνικιστές την ισότητα όλων απέναντι στο Σύνταγµα και
τους νόµους.

Επειδή ο χρόνος δεν µου επιτρέπει να επεκταθώ περαιτέρω
σε σηµεία της προτεινόµενης συνταγµατικής αναθεώρησης,
κλείνω µε το εξής: Στις 2 Νοεµβρίου ο Πρόεδρος της Βουλής κ.
Βούτσης, εξερχόµενος της Αιθούσης όπου διεξάγεται η δίκη της
Χρυσής Αυγής, δήλωσε προς τους δηµοσιογράφους: «Η παρου-
σία µας εδώ είναι µια παρούσα πολιτική πράξη και παρέµβαση».
Επαναλαµβάνω για όσους δεν πιστεύουν στα αυτιά τους: «Η πα-
ρουσία µας εδώ είναι µια παρούσα πολιτική πράξη και παρέµ-
βαση σε κλίµακα της Ευρώπης, της χώρας µας και υποδηλώνει
την απόφαση µας να µη συνεχίζουν να επωάζονται και κάποια
στιγµή να σπάσουν όσα βγαίνουν µέσα από το αυγό του φιδιού».

Δηλαδή, ο Πρόεδρος της Βουλής και κάτι παρατρεχάµενοι του
ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι τον συνόδευαν, οµολόγησαν την ωµή πολιτική
παρέµβαση στην ανεξάρτητη κατά τα άλλα δικαστική εξουσία.
Εδώ ακριβώς µιλάµε για τον ορισµό της πολιτικής παρέµβασης
στη δικαστική εξουσία. 

Και έχετε το θράσος, µπολσεβίκοι, να µιλάτε για σεβασµό στην
τήρηση του Συντάγµατος, στους συνταγµατικούς κανόνες και
στη διάκριση των εξουσιών; Είστε µια χούντα άθεων και εθνοµη-
δενιστών, την οποία η Χρυσή Αυγή θα πολεµήσει και θα γκρεµί-
σει, για να ανασάνει ελεύθερα η πατρίδα και ο λαός µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρία Πρό-

εδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Καρακώστα, να είστε πιο προσεκτικός στις εκφράσεις σας. Το
χειροκρότηµα, έτσι κι αλλιώς, θα το παίρνατε.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Σε δύο ζητή-

µατα, από αυτά που αναφέρθηκε ο κ. Καρακώστας, θέλω κάτι να
πω.

Η δηµοσιότητα της δίκης είναι εγγύηση και εχέγγυο για τη
σωστή διεξαγωγή της στη βάση του δικαιακού µας συστήµατος.

Και ως εκ τούτου, η παρουσία µας, την οποία θεωρώ υποχρέ-
ωσή µας, ως παρόντες, ως πολίτες στη δίκη της οποίας παρα-
κολουθήσουµε τη διαδικασία, είναι ένα σήµα για την ανάγκη
δηµοσιότητας, επιτάχυνσης και απόδοσης της δικαιοσύνης και
ταυτόχρονα ήταν µία ανταπόκρισή µας στη µεγάλη πλειοψηφία
του Ευρωκοινοβουλίου -και µάλιστα το είπα ρητά ότι ήταν από
τις καλύτερες, ίσως λίγες, στιγµές του- που µιλούσε για τις
χώρες, για τα εθνικά κράτη ότι θα πρέπει να εντείνουν τον αγώνα
τους απέναντι στα φαινόµενα ρατσιστικής, ξενοφοβικής και φι-
λοφασιστικής βίας. 

Ήµουν πάρα πολύ σαφής και µου έδωσε την ευκαιρία ο κ. Κα-
ρακώστας να τα επαναλάβω και µέσα στην Ολοµέλεια της Βου-
λής. 

Κυρία Πρόεδρε, απλώς δεν θέλω να περάσει ασχολίαστο από
τη συνεδρίαση ότι ο δικτάτορας Παπαδόπουλος δεν εξελέγη µε
δηµοκρατικές διαδικασίες Πρόεδρος της Δηµοκρατίας µέσα στη
χούντα. Ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι έχουν τεθεί απολύτως πα-
ράνοµες όλες οι πράξεις όλης της επταετίας, για να µην ανα-
φερθώ και στις ιδιαίτερες συνθήκες που επικρατούσαν κατά τη
διεξαγωγή εκείνου του ψευδεπίγραφου δηµοψηφίσµατος µετά
το δήθεν βασιλικό πραξικόπηµα. Αυτά είναι γνωστά ιστορικά γε-
γονότα. 

Αποτελεί απύθµενο θράσος, τις ηµέρες µάλιστα που γιορτά-
ζουµε και τιµάµε όλη η χώρα και ιδιαίτερα η νεολαία την εξέ-
γερση του Νοέµβρη, από το Βήµα της Βουλής να γίνεται η
αποθέωση του δικτάτορα Παπαδόπουλου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

αναφέρθηκε το όνοµά σας. Κύριε Παππά, δεν θα µετατρέψουµε

τη συνταγµατική αναθεώρηση σε αντιδικία τέτοιου τύπου. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μόνο για ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,

δεν σας δίνω τον λόγο. 
Ο κ. Γκιόκας έχει τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Φοβάστε τον διάλογο, κύριε Βούτση; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Καθί-

στε, κύριε Παππά. Δεν θα σας απαντήσει. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ένα λεπτό! Το κάνετε σε όλους τους Κοι-

νοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,

δεν γίνεται. Δεν έχετε δικαίωµα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Το κάνετε σε όλους τους Κοινοβουλευτι-

κούς Εκπροσώπους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

έχετε δικαίωµα, κύριε. Ούτε προσωπικό έχετε ούτε τίποτα. Όχι,
δεν θα το κάνουµε εδώ αρένα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ένα λεπτό! Δεν θα περάσει αυτό αναπάν-
τητο! Το θράσος ανήκει στον κ. Βούτση. Είναι απύθµενο θράσος,
διότι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
αφήστε τα τώρα αυτά, γιατί επιδεινώνετε τη θέση σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Το κράτος έχει συνέχεια και υπάρχουν
νόµοι και αποφάσεις. Το θράσος είναι δικό σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο. 

Παρακαλώ κλείστε το µικρόφωνο στον κ. Παππά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κάνετε ωµή παρέµβαση! Ωµή παρέµ-

βαση! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Η αστική κοινοβουλευτική δηµοκρατία,

δυστυχώς, είναι τόσο ευρύχωρη που µέχρι και κηρύγµατα περί
χούντας µπορούν να λέγονται εδώ πέρα. 

Υπάρχει, όµως, το εξής ερώτηµα: Για ποιον λόγο ξεκινάει τώρα
η διαδικασία συνταγµατικής αναθεώρησης; Είναι µια κίνηση που
υπηρετεί κάποιες προεκλογικές σκοπιµότητες -όπως λέει η Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ- ή είναι µία στρατηγικού χαρακτήρα
επιλογή από τη µεριά της Κυβέρνησης που υπηρετεί συγκεκρι-
µένες επιδιώξεις του αστικού πολιτικού συστήµατος, του συστή-
µατος γενικότερα;

Εµείς λέµε ότι ισχύει το δεύτερο, ότι είναι µία επιλογή που
υπαγορεύεται από µια σειρά ανάγκες, σύγχρονες ανάγκες του
συστήµατος για την εύρυθµη –όπως λέτε- λειτουργία του. Βε-
βαίως, αυτή η ευρυθµία για τον λαό σηµαίνει γενικευµένη αρρυθ-
µία, ανασφάλεια και επίθεση στη ζωή και τα δικαιώµατά του. 

Δεν παραβλέπουµε ότι υπάρχουν και άλλου είδους σκοπιµό-
τητες, προεκλογικές, επικοινωνιακές, για να τονωθεί ο κάλπικος
δικοµµατικός καυγάς ανάµεσα κυρίως στον ΣΥΡΙΖΑ και τη Νέα
Δηµοκρατία και για να κρυφτούν οι µεγάλες τους συγκλίσεις,
που αφορούν και στην οικονοµία -τα µνηµόνια, τους αντιλαϊκούς
νόµους- που αφορούν και στην εξωτερική πολιτική –Ευρωπαϊκή
Ένωση, ΝΑΤΟ- συγκλίσεις, όµως, που αφορούν και στο ζήτηµα
που συζητάµε σήµερα της συνταγµατικής αναθεώρησης. 

Διότι παρά τους καυγάδες και εδώ συµπίπτετε σε αρκετά ζη-
τήµατα. Και αυτή η σύµπτωση δείχνει ακριβώς τις στρατηγικού
χαρακτήρα αλλαγές που επιχειρούνται. 

Άλλωστε, ποτέ και καµµιά συνταγµατική αναθεώρηση δεν
έγινε για τις µικροκοµµατικές σκοπιµότητες κάποιας κυβέρνη-
σης, αλλά γιατί αυτό υπαγόρευαν οι ανάγκες για τη σταθερότητα
της αστικής εξουσίας. 

Και µάλιστα τις περισσότερες φορές το αστικό σύνταγµα, που
κατοχυρώνει τις καπιταλιστικές σχέσεις παραγωγής, τα συµφέ-
ροντα της αστικής τάξης, τις διεθνείς της συµµαχίες, έρχεται εκ
των υστέρων να αποτυπώσει σε νοµική µορφή µια ανάγκη που
ήδη έχει διαµορφωθεί στην πορεία των πραγµάτων.

Επίσης, ούτε ο χρόνος είναι τυχαίος γι’ αυτήν την αναθεώ-
ρηση. Με προηγούµενες αναθεωρήσεις προχώρησαν ήδη µια
σειρά αλλαγές που αφορούσαν το πεδίο της οικονοµίας, την
ελευθερία δράσης του κεφαλαίου, που έθετε η ενσωµάτωση
στην ευρωενωσιακή αγορά. Αντίστοιχα, ενισχύθηκε µε προηγού-
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µενες αναθεωρήσεις η ισχύς του δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης όχι µόνον έναντι των τυπικών νόµων, αλλά και έναντι του
ίδιου του Συντάγµατος. Με βάση άλλωστε αυτό το πλαίσιο υλο-
ποιήθηκαν τα µνηµόνια, η επιτροπεία, τα αντιλαϊκά µέτρα υπέρ
του κεφαλαίου, που εκπορεύονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση
και ισχύουν για όλα τα κράτη - µέλη. 

Και εδώ για µια ακόµη φορά φαίνεται η διγλωσσία της Κυβέρ-
νησης. Από τη µια µεριά µιλάει για υπερεθνικά κέντρα -εµείς δεν
µιλάµε για υπερεθνικά κέντρα, µιλάµε για συµµαχίες αστικών
κρατών, για διακρατικές συµµαχίες, όπου κάθε αστική τάξη συµ-
µετέχει µε βάση τη δύναµή της-, που παίρνουν τις αποφάσεις
ερήµην των λαών. Από την άλλη, όµως, ο ΣΥΡΙΖΑ, όχι µόνο δεν
αγγίζει τις συνταγµατικές διατάξεις που κατοχυρώνουν την ισχύ
αυτών των κέντρων, αλλά έχει γίνει και ο καλύτερός τους σύµ-
µαχος είτε µιλάµε για την Ευρωπαϊκή Ένωση και τη συζήτηση
περί εµβάθυνσης που γίνεται αυτήν την περίοδο είτε µιλάµε για
το ΝΑΤΟ, όπου εκεί και αν έχετε δώσει τα ρέστα σας και έχετε
ξεπεράσει και τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. 

Ποιοι είναι τώρα οι στόχοι που κατά κύριο λόγο υπηρετεί η Κυ-
βέρνηση µε τη συνταγµατική αναθεώρηση; Αυτοί που πολύ χα-
ρακτηριστικά περιέγραψε ο Πρωθυπουργός στην οµιλία του
στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Όπως είπε «η πρό-
τασή µας δηµιουργεί συνθήκες πολιτικής σταθερότητας, καθώς
διευκολύνει τη συνέχεια των κυβερνήσεων και δυσκολεύει την
πρόωρη λήξη της κοινοβουλευτικής περιόδου». 

Να, λοιπόν, ο πρώτος στόχος. Αυτό είναι το κέντρο βάρους
της συνταγµατικής αναθεώρησης: κυβερνητική πολιτική σταθε-
ρότητα, κυβερνητική πολιτική συνέχεια, δηλαδή να µη διαταράσ-
σεται η άσκηση της κυρίαρχης πολιτικής από µια σειρά
παραγόντων, ανάµεσα στους οποίους µπορεί να είναι και ο λαός,
το κίνηµά του, ο λαϊκός παράγοντας και η πίεση που µπορεί να
ασκεί και πρέπει να ασκεί προς τις κυβερνήσεις.

Αυτό προσπαθείτε να το επιτύχετε και µε την αλλαγή του τρό-
που εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας και µια πιθανή
εκλογή του από τον λαό, που αντικειµενικά θα ενισχύσει τον ρόλο
του στο αστικό πολιτικό σύστηµα, αλλά και µε την πρότασή σας
για τη δυσπιστία, σύµφωνα µε την οποία προτείνεται η ψήφος
δυσπιστίας να µην οδηγεί σε πτώση της κυβέρνησης και πιθανές
πρόωρες εκλογές, αλλά είτε να απορρίπτεται και να συνεχίζει µια
κυβέρνηση που έχασε την πλειοψηφία είτε να αναζητούνται συµ-
πράξεις για νέα σχήµατα χωρίς εκλογές. Και το εντυπωσιακό
είναι ότι αυτό το αντιδραστικότατο σχήµα το εµφανίζετε και ως
παράδειγµα δηµοκρατίας. 

Στην ουσία θέλετε να προχωρήσετε µια σειρά προσαρµογών
στον τρόπο λειτουργίας του αστικού πολιτικού συστήµατος,
παίρνοντας υπ’ όψιν ότι ο σηµερινός συσχετισµός δεν επιτρέπει
τη συγκρότηση σταθερών µονοκοµµατικών κυβερνήσεων όπως
γινόταν στο παρελθόν. Εξ ου και η αγωνία και η δική σας και της
Νέας Δηµοκρατίας για την κυβερνητική σταθερότητα. Εξ ου και
η σύµπτωσή σας, µε τις όποιες παραλλαγές σε αυτό το κοµµάτι
ειδικά, σε ό,τι αφορά στην εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρα-
τίας. 

Δεύτερος στόχος, µε βάση πάλι τα λεγόµενα του κ. Τσίπρα,
είναι να ανακτηθεί η αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος, δη-
λαδή να αναστηλωθεί το κύρος του στα µάτια του λαού, ένα
κύρος το οποίο κλονίστηκε ιδιαίτερα εξαιτίας της κρίσης και των
µέτρων, αλλά και της ασυνέπειας λόγων και έργων, στην οποία
ο ΣΥΡΙΖΑ διέπρεψε. Να εµφανιστεί ότι αυτό το σύστηµα εξυγιαί-
νεται και ηθικοποιείται. Εµείς λέµε ότι δήθεν εξυγιαίνεται και ηθι-
κοποιείται, γιατί, όσο µακιγιάζ και αν κάνετε, αυτό το σύστηµα
είναι τόσο σάπιο που ούτε µπορεί να διορθωθεί ούτε µπορεί να
εξυγιανθεί.

Και αυτή η προσπάθεια πάει χέρι-χέρι µε τη γνωστή θεωρία
που εµφανίστηκε στα χρόνια της κρίσης, σύµφωνα µε την οποία
για την εκδήλωση της καπιταλιστικής κρίσης και τις αρνητικές
συνέπειές της στη ζωή του λαού φταίει ο τρόπος λειτουργίας και
η ηθική του πολιτικού συστήµατος, µια θεωρία που αθωώνει τον
καπιταλισµό, τις νοµοτέλειές του, την αγορά, τον ανταγωνισµό,
τα µονοπώλια, µε τα οποία είναι σύµφυτα η µίζα, η εξαγορά, η
διαπλοκή µε το πολιτικό προσωπικό και το µόνο που κάνει αυτή
η θεωρία είναι να ρίχνει νερό στο µύλο και τη δηµαγωγία αντι-

δραστικών και φασιστικών δυνάµεων.
Σ’ αυτό το πλαίσιο εντάσσονται και οι διάφορες προτάσεις,

όπως και η πρόταση για την αλλαγή του νόµου περί ευθύνης
Υπουργών, που φυσικά δεν υπάρχει λογικός άνθρωπος που να
µην συµφωνεί, για να φύγουν όλα τα εµπόδια που υπάρχουν
στην ισότιµη µεταχείριση µε τους απλούς πολίτες. Και όταν λέµε
όλα τα εµπόδια, δεν εννοούµε µόνο την παραγραφή που υπάρχει
στην πρότασή σας, αλλά όλα τα εµπόδια, όπως και η εξάρτηση
της παραποµπής από την απόφαση της εκάστοτε κυβερνητικής
πλειοψηφίας.

Ο τρίτος στόχος της Κυβέρνησης, πάνω στον οποίο επιχειρεί-
ται να στηθεί και ο διπολικός καυγάς µε τη Νέα Δηµοκρατία, είναι
αυτός που πλασάρεται µε τα συνθήµατα –ψευδεπίγραφα λέµε
εµείς- της εµβάθυνσης της δηµοκρατίας, της προστασίας των
κοινωνικών δικαιωµάτων, της δήθεν αντινεοφιλελεύθερης ατζέν-
τας, µέσα από προτάσεις για δηµοψηφίσµατα, δηµόσιο έλεγχο
της ενέργειας και του νερού, των συλλογικών συµβάσεων κ.ο.κ.. 

Θα µπορούσε να πει κάποιος εδώ απλά ότι είναι θράσος να µι-
λάει ο ΣΥΡΙΖΑ για δηµοκρατία και κοινωνική προστασία τη στιγµή
που ήταν αυτή η πολιτική δύναµη που έκανε το γνωστό δηµοψή-
φισµα του 2015, που υλοποίησε µια σειρά µέτρων µε πράξεις νο-
µοθετικού περιεχοµένου και κατεπείγοντα νοµοσχέδια, που
έφερε ρύθµιση η οποία έβαλε µεγάλα εµπόδια στο δικαίωµα
στην απεργία, που ενεργοποίησε πριν λίγες µέρες τον µνηµο-
νιακό νόµο της Νέας Δηµοκρατίας, µε βάση τον οποίο ο καθορι-
σµός του κατώτατου µισθού δεν θα γίνεται µε συλλογικές
διαπραγµατεύσεις, αλλά µε απόφαση της Κυβέρνησης, που την
ίδια στιγµή που µιλάει για λαϊκή νοµοθετική πρωτοβουλία, οι προ-
τάσεις νόµων των κοµµάτων –του ΚΚΕ, εν προκειµένω, που ήταν
µάλιστα και πρόταση πεντακοσίων εργατικών σωµατείων- ακόµα
παραµένουν κλειδωµένες στα συρτάρια των Υπουργείων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, µόνο σε µένα κτυπάτε το κουδούνι. Θα ήθελα
λίγο χρόνο ακόµα. 

Όµως, σε αυτό το κοµµάτι των προτάσεών σας αντανακλάται
κάτι πολύ πιο ουσιαστικό και πολύ πιο σηµαντικό από την υπο-
κρισία του ΣΥΡΙΖΑ. Αντανακλάται η ίδια υποκρισία της αστικής
δηµοκρατίας και του Συντάγµατός της. Και σήµερα στο Σύν-
ταγµα υπάρχουν διατάξεις για το δικαίωµα στην εργασία, στην
κατοικία, στην απεργία, το δικαίωµα του συναθροίζεσθαι, που
φυσικά έστω και αυτή η αποτύπωση ήταν αποτέλεσµα της πάλης
του εργατικού λαϊκού κινήµατος, αλλά και της ικανότητας της
αστικής δηµοκρατίας να ενσωµατώνει διεκδικήσεις όσο δεν δια-
µορφώνεται ένα πραγµατικό ριζοσπαστικό κίνηµα ανατροπής.

Όµως, αυτές οι αναφορές στο Σύνταγµα καθόλου, µα καθό-
λου, δεν εµπόδισαν όλα αυτά τα χρόνια την ανεργία να έχει φτά-
σει στα ύψη, τις λαϊκές κατοικίες να φορολογούνται και να
κατάσχονται, τις απεργίες να βγαίνουν στην πλειοψηφία τους πα-
ράνοµες και καταχρηστικές ή να στέλνονται δυνάµεις καταστο-
λής και ασφαλίτες, σαν αυτά τα κρούσµατα που είχαµε τις
τελευταίες µέρες, σε εργατικές συγκεντρώσεις.

Σε τίποτα δεν εµπόδισε επίσης η ύπαρξη του άρθρου 16 από
το να έχει διαµορφωθεί σήµερα µια ολόκληρη αγορά στην ανώ-
τατη εκπαίδευση µε τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε τα
κολλέγια, µε το ίδιο το δηµόσιο πανεπιστήµιο να λειτουργεί ως
επιχείρηση. 

Και έρχεται σήµερα η Νέα Δηµοκρατία από αντιδραστική σκο-
πιά και ζητά να φύγουν από τη µέση και τα όποια τυπικά εµπόδια
και να προσαρµοστεί το Σύνταγµα στην αντιλαϊκή πραγµατικό-
τητα που έχει διαµορφωθεί. Γιατί; Γιατί η αναγνώριση αυτών των
δικαιωµάτων καταντά ένα άδειο πουκάµισο, αφού την ίδια στιγµή
υπάρχει ένα σύνολο από ρήτρες, παραθυράκια, εξαιρέσεις, εκτε-
λεστικούς νόµους που καταστρατηγούν στην πράξη αυτά τα δι-
καιώµατα για να προστατεύσουν τον υπέρτατο νόµο, που είναι
το καπιταλιστικό κέρδος, η ιδιοκτησία στα µέσα παραγωγής, οι
εκµεταλλευτικές σχέσεις και σε τελική ανάλυση η δικτατορία του
κεφαλαίου.

Και αυτός ο νόµος, ο υπέρτατος νόµος, εµφανίζεται πότε ως
δηµόσιο συµφέρον, πότε ως δηµόσια ασφάλεια, πότε ως κάτι
άλλο. Πιο πρόσφατο παράδειγµα είναι η υπόθεση µε τις περικο-
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πές των συνταξιούχων, όπου η Κυβέρνηση ασκεί εφέσεις σε εφε-
τικές αποφάσεις ακριβώς στο όνοµα αυτό, στο όνοµα του δηµο-
σίου συµφέροντος, της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας, για να
νοµιµοποιήσει τις περικοπές, όχι τις δικές της περικοπές, αλλά
για να νοµιµοποιήσει τις περικοπές που έκαναν οι κυβερνήσεις
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ.

Ακόµη πιο τυπική είναι η ίδια η έννοια της ισότητας ή της λαϊ-
κής κυριαρχίας που κρύβεται πίσω από το γενικό εκλογικό δι-
καίωµα, γιατί -κακά τα ψέµατα- δεν είναι ίσος ο εργάτης, ο
άνεργος, ο βιοπαλαιστής µε αυτόν που έχει στα χέρια του όλο
τον πλούτο, τις επιχειρήσεις, τα µέσα ενηµέρωσης και µπορεί να
επηρεάζει και να χειραγωγεί τη λαϊκή, την εργατική συνείδηση.

Την ίδια στιγµή η Κυβέρνηση ξεπερνά µε ηµίµετρα υπερώρι-
µους εκσυγχρονισµούς που έχουν γίνει εδώ και αιώνες σε άλλες
χώρες, όπως ο πλήρης διαχωρισµός Κράτους-Εκκλησίας και
προσθέτει στο κοµµάτι αυτό, πέρα από τον συνταγµατικό εναγ-
καλισµό, και έναν επιχειρηµατικό εναγκαλισµό µέσω του Ταµείου
Αξιοποίησης Εκκλησιαστικής Περιουσίας, προσθέτοντας σε αυτό
αµφισβητούµενες εκτάσεις και νοµιµοποιώντας τις κατά καιρούς
διεκδικήσεις της Εκκλησίας.

Ακόµη και την απλή αναλογική -που φυσικά τη θέλετε για άλ-
λους λόγους- τη φέρνετε κολοβή, αφού δίνετε τη δυνατότητα
διανοµής του 10% των εδρών, δηλαδή τριάντα έδρες, όχι µε ανα-
λογικό τρόπο, αλλά προφανώς ως µπόνους στο εκάστοτε πρώτο
κόµµα.

Το ΚΚΕ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παλεύει στις σηµερινές
συνθήκες για να διευρυνθούν τα λαϊκά δηµοκρατικά δικαιώµατα.
Ενδεικτικές είναι οι προτάσεις που καταθέσαµε για να προστα-
τευθεί και να διευρυνθεί το δικαίωµα στην απεργία, να καταργη-
θούν οι τροµονόµοι και άλλες τέτοιες διατάξεις, οι οποίες όµως
απορρίφθηκαν από τη «δηµοκρατικά ευαίσθητη» Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

Αυτούς τους στόχους προωθούµε µε την καθηµερινή µας
πάλη, γιατί ο αγώνας του λαού και όχι δήθεν αλλαγής από τα
πάνω είναι εκείνος ο παράγοντας που µπορεί να κατοχυρώσει
αυτά τα δικαιώµατα. Από αυτήν τη σκοπιά συµµετέχουµε και στη
διαδικασία αναθεώρησης, προβάλλουµε την ανάγκη να υπάρ-
ξουν αλλαγές στο Σύνταγµα, όπως για παράδειγµα στο άρθρο
48 και τον αντιδραστικό νόµο περί κατάστασης πολιορκίας, στα
άρθρα 28 και 80, που αφορούν στην εκχώρηση αρµοδιοτήτων σε
διακρατικές συµµαχίες και ερµηνεύουν το Σύνταγµα υπό το πρί-
σµα του ευρωενωσιακού δικαίου, στο άρθρο 27, που αφορά στην
παρουσία ξένων στρατιωτικών δυνάµεων-βάσεων στην Ελλάδα,
στο άρθρο 107, που αφορά στην προστασία του ξένου και του
εφοπλιστικού κεφαλαίου, τα οποία φυσικά είναι άρθρα τα οποία
ούτε από εσάς ούτε από κανένα άλλο κόµµα δεν µπαίνουν στη
διαδικασία της αναθεώρησης.

Δεν τρέφουµε αυταπάτες ότι µπορεί να υπάρξει προοδευτικό,
συµµετοχικό ή δηµοκρατικό Σύνταγµα στο πλαίσιο της σηµερι-
νής εξουσίας. Πραγµατικά κυρίαρχος µπορεί να γίνει ο λαός,
όταν θα έχει στην ιδιοκτησία του τον πλούτο που παράγει. Σε
αυτό το πλαίσιο µιας νέας κοινωνικής οργάνωσης µπορούν να
υπάρχουν λαογέννητοι θεσµοί διακυβέρνησης, εξουσίας, µια
ανώτερη µορφή δηµοκρατίας που θα εδράζεται στους τόπους
δουλειάς, θα οργανώνεται σε τοπικό, περιφερειακό και πανελλα-
δικό επίπεδο, σε µια πρωτόγονη µορφή άµεσης συµµετοχής,
ελέγχου, αιρετότητας, λογοδοσίας και ανάκλησης των εκλεγµέ-
νων αντιπροσώπων του λαού, που θα εδράζεται πάνω από όλα
στην κατάργηση της εκµετάλλευσης ανθρώπου από άνθρωπο.

Ο λαός έχει το δικαίωµα να παλεύει σε µια τέτοια κατεύθυνση
και επίσης έχει τη δύναµη να την επιβάλει. Άλλωστε, το άγχος να
εξασφαλιστεί η πολιτική σταθερότητα δείχνει την ανησυχία για
πολιτική αστάθεια. Αυτή την αστάθεια ο λαός όχι µόνο δεν πρέ-
πει να τη φοβηθεί, αλλά να την αξιοποιήσει προς όφελός του για
να εµποδίσει µέτρα σε βάρος του, να αποσπάσει ό,τι µπορεί και,
πάνω από όλα, για να διαµορφώσει συσχετισµό και προϋποθέ-
σεις σύγκρουσης, ανατροπής µε το σάπιο καπιταλιστικό σύ-
στηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-

ρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 5ο Γενικό Λύκειο Πετρούπολης.

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κατσίκης από τους ΑΝΕΛ.
Κύριε Κατσίκη, προσπαθήστε να σεβαστείτε όσο µπορείτε πε-

ρισσότερο τον χρόνο, γιατί βλέπω ότι η ανοχή διευρύνεται.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Θα συµµορφωθώ, κυρία Πρό-

εδρε, προς τις υποδείξεις σας παρά το γεγονός ότι πολλές
φορές µε έχετε αδικήσει, όταν ζητώ τον λόγο επί προσωπικού
και δεν µου τον δίνετε. Χαριτολογώντας το λέω.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-
µερα για την τέταρτη κατά σειρά αναθεώρηση του Συντάγµατος,
δέκα µόλις χρόνια µετά την τρίτη και τελευταία συνταγµατική
αναθεώρηση του 2008. Και σε αυτό το σηµείο επιτρέψτε µου να
κάνω µια σύντοµη ιστορική αναδροµή στις προηγούµενες συν-
ταγµατικές αναθεωρήσεις, ξεκινώντας να λέω ότι η αποκατά-
σταση της δηµοκρατικής νοµιµότητας τον Ιούλιο του 1974 δεν
θα είχε ορίζοντα επιβίωσης παρά µόνο µε την εδραίωση της δη-
µοκρατίας. Η συγκροτηθείσα τότε κυβέρνηση εθνικής ενότητας
υπό τον Κωνσταντίνο Καραµανλή επανέφερε άµεσα το Σύνταγµα
του 1952 µε εξαίρεση τις διατάξεις που αφορούσαν στον βασι-
λιά. 

Στις 7 Ιουνίου 1975 ψηφίστηκε το νέο Σύνταγµα της χώρας του
οποίου η µέγιστη και ουσιώδης διάταξη ήταν η καθιέρωση του
πολιτεύµατος ως Προεδρευοµένης Κοινοβουλευτικής Δηµοκρα-
τίας. Το Σύνταγµα αυτό συγκέντρωσε κατά την εφαρµογή του
ευρύτατη αποδοχή από το σύνολο των πολιτικών δυνάµεων της
χώρας παρ’ ότι είχε ψηφιστεί µόνο από τους Βουλευτές της κυ-
βερνώσας παράταξης τότε.

Η καθιέρωση και η προσαρµογή στις απαιτήσεις των καιρών
πλήθους ατοµικών και κοινωνικών δικαιωµάτων το κατέστησε ένα
από τα αρτιότερα συνταγµατικά κείµενα. Κοµβικό στοιχείο του
Συντάγµατος αυτού αποτελούσαν οι αποφασιστικές αρµοδιότη-
τες που παρέχονταν στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, δίνοντας
σ’ αυτόν τη δυνατότητα αποφασιστικής παρέµβασης στη ρύθ-
µιση της πολιτικής ζωής του τόπου. Οι λεγόµενες «υπερεξου-
σίες» µε τις οποίες περιβλήθηκε ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας,
µε κορυφαίες δε εξ αυτών το δικαίωµα παύσης της κυβέρνησης
και διάλυσης της Βουλής, καθιστούσαν τον ρόλο του κάτι παρα-
πάνω από απλά ρυθµιστικό του πολιτεύµατος. Με την αναθεώ-
ρηση, λοιπόν, του 1986 καθιερώθηκε µια πρωθυπουργοκεντρική
λειτουργία του πολιτεύµατος µεταφέροντας τις προεδρικές αρ-
µοδιότητες στην κυβέρνηση και στον πρωθυπουργό αναθέτον-
τας σε αυτούς αποφασιστικές αρµοδιότητες.

Στις 6 Απριλίου 2001 ψηφίστηκε η δεύτερη αναθεώρηση, η
οποία χαρακτηρίστηκε και ως «συναινετική αναθεώρηση», καθότι
στη µεγάλη της πλειοψηφία έγινε αποδεκτή από τα 4/5 του συ-
νόλου των Βουλευτών αποδίδοντας την πολιτική πραγµατικότητα
της συγκεκριµένης περιόδου. Το κεντρικότερο χαρακτηριστικό
της αναθεώρησης αυτής ήταν η καθ’ όλα συµφωνηµένη από την
πλειοψηφία των κοµµάτων ακώλυτη συµµετοχή της Ελλάδας
στην ευρωπαϊκή ολοκλήρωση. Ρυθµίστηκαν, επίσης, θέµατα ορ-
γάνωσης, λειτουργίας της Βουλής και της δικαιοσύνης, αναµορ-
φώθηκε ο θεσµός της ποινικής ευθύνης των Υπουργών και
θεσπίστηκε τεκµήριο αρµοδιότητας υπέρ των οργανισµών τοπι-
κής αυτοδιοίκησης για τη διοίκηση των τοπικών και κοινών τοπι-
κών υποθέσεων. 

Τέλος, το 2008 υπήρξε µια περιορισµένης έκτασης αναθεώ-
ρηση για µικρό αριθµό διατάξεων. Από τις βασικότερες θα θεω-
ρούσα την κατάργηση του επαγγελµατικού ασυµβίβαστου των
Βουλευτών που είχε καθιερωθεί το 2001, την προσθήκη των ορει-
νών και νησιωτικών περιοχών στη µέριµνα του κοινού νοµοθέτη,
αλλά και την πρόβλεψη ειδικότερης διαδικασίας ως προς την πα-
ρακολούθηση από τη Βουλή της εκτέλεσης του προϋπολογι-
σµού.

Φτάνοντας, λοιπόν, στο σήµερα και συµµετέχοντας οι Ανεξάρ-
τητοι Έλληνες  στην κορυφαία πολιτική και κοινοβουλευτική δια-
δικασία, καταθέσαµε τις προτάσεις µας για τα άρθρα που, κατά
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την άποψή µας, χρήζουν αναθεώρησης. Καθότι οι προτάσεις µας
φορούν αρκετά άρθρα, το περιεχόµενο των οποίων θα αναλυθεί
διεξοδικά στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της αρµόδιας επιτρο-
πής που συγκροτήθηκε, σήµερα θα αρκεστώ στο περίγραµµα
των θέσεων µας. 

Κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώ από το άρθρο που αφορά στην
ελευθερία του Τύπου. Θεωρούµε ιδεολογικά επιβεβληµένη τη
δηµοσιοποίηση από τα ίδια τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης της
σύνθεσης του ιδιοκτησιακού τους καθεστώτος, της οικονοµικής
τους κατάστασης και των µέσων χρηµατοδότησής τους. Οποι-
οδήποτε δε δάνειο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης προτείνουµε
να υπακούει στους κοινούς πιστοληπτικούς κανόνες και να µην
υπάρχουν προνοµιακές διαφηµίσεις. Όσον αφορά δε στα παρέν-
θετα πρόσωπα, αυτά θα πρέπει να υπόκεινται στις απαγορεύσεις
που προβλέπει το ίδιο το άρθρο. 

Αφουγκραζόµενοι τη λαϊκή απαίτηση για αποκατάσταση της
κοινωνικής δικαιοσύνης, προτείνουµε την αλλαγή του άρθρου
που αφορά ποινικά αδικήµατα που έχουν τελέσει Υπουργοί και
Υφυπουργοί κατά την άσκηση των καθηκόντων τους, προκειµέ-
νου να λογοδοτούν, όπως όλοι οι πολίτες στα τακτικά δικαστή-
ρια, χωρίς καµµία ανάµειξη της Βουλής. Θυµίζω δε ότι προ
καιρού είχαµε καταθέσει εµείς, ως Ανεξάρτητοι Έλληνες, πρό-
ταση νόµου για την αλλαγή του καθεστώτος περί ευθύνης
Υπουργών.

Αλλαγές προτείνουµε και στο άρθρο που αφορά στην εκλογή
των Βουλευτών και τα εκλογικά δικαιώµατα. Προτείνουµε να
αποκτήσουν δικαίωµα ψήφου οι απόδηµοι Έλληνες στις χώρες
όπου διαµένουν, να θεσµοθετηθεί µε νόµο και η εκλογή των
µισών Βουλευτών της επικράτειας, των έξι δηλαδή από τους δώ-
δεκα, το πλήθος των οποίων να προέρχεται από την οµογένεια. 

Για τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας θέση µας είναι η απευθείας
εκλογή του από τον λαό, ενώ θα προτείνουµε και την ενίσχυση
των αρµοδιοτήτων του, χωρίς όµως το πολίτευµά µας να µετα-
βληθεί σε Προεδρική Δηµοκρατία. 

Ένα ακόµα µεγάλο κεφάλαιο, στο οποίο θα αναφερθούµε διε-
ξοδικά στην πορεία, αφορά στις αλλαγές που πιστεύουµε πως
πρέπει να θεσπιστούν στον χώρο της παιδείας. Προτείνουµε τη
λειτουργία ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων µη κερδοσκοπι-
κού χαρακτήρα, τα οποία σε ανταπόδοση της αδείας τους θα πα-
ρέχουν το 15% των θέσεων των φοιτητών υπό µορφή υποτροφίας,
προκειµένου να βοηθηθούν οικονοµικά ασθενέστεροι πολίτες και
πολύτεκνες οικογένειες.

Κεφαλαιώδους σηµασίας θεωρούµε τις αλλαγές που πρέπει
να γίνουν και στη δικαιοσύνη, προκειµένου να ξεπεραστούν προ-
βλήµατα που συνδέονται είτε µε την ταχύτητα απονοµής της είτε
µε τη δυνατότητα πρόσβασης σε κάθε πολίτη σε δευτεροβάθµιο
δικαστήριο µε το ελάχιστο δυνατό κόστος. 

Προτείνουµε, λοιπόν, η προσφυγή στη δευτεροβάθµια δικαιο-
σύνη να είναι απόλυτα προσιτή οικονοµικά από όλους τους πο-
λίτες για όλες τις υποθέσεις, πλην αυτών που αφορούν
ασφαλιστικά µέτρα. Κρίνουµε δε πως για λόγους ορθότερης
απονοµής δικαιοσύνης η σύσταση του δευτεροβάθµιου δικαστη-
ρίου θα πρέπει να επανέλθει στην πρότερη πολυµελή του σύν-
θεση, δεδοµένου ότι οι αποφάσεις του είναι οριστικές και
τελεσίδικες. Επιπλέον, µέσα από τις προτάσεις µας επιδίωξή µας
είναι να υπάρχει κοινωνικός έλεγχος για την προαγωγή και αξιο-
λόγηση των δικαστικών λειτουργών, ενώ τα κακουργήµατα προ-
τείνουµε να δικάζονται από µεικτά ορκωτά δικαστήρια και όχι
µόνο από τακτικούς δικαστές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας θα πω ότι οι
Ανεξάρτητοι Έλληνες, ανιχνεύοντας τις ανάγκες της ελληνικής
κοινωνίας και τις απαιτήσεις του µέλλοντος, θεωρούµε ότι η
πραγµατοποίηση δοµικών αλλαγών καθίσταται αναγκαία και επι-
βεβληµένη. Η ανάγκη των καιρών επιτάσσει τοµές σε συνταγµα-
τικό επίπεδο, ώστε η εκτελεστική εξουσία και η εκάστοτε
κυβέρνηση να ελέγχεται καθ’ όλη τη διάρκεια της διακυβέρνη-
σης, η λαϊκή κυριαρχία να εκφράζεται όχι µόνο από τις εθνικές
εκλογές κάθε τέλος της τετραετίας, αλλά και να εκδηλώνεται
άµεσα από θεσµοθετηµένες διαδικασίες λογοδοσίας που ήδη
εφαρµόζονται επιτυχώς σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, η δικαστική
εξουσία να απελευθερωθεί από τον συσχετισµό της µε την εκτε-

λεστική, για να µπορεί να ελέγχει την τελευταία αποτελεσµατικά
και προς το δηµόσιο συµφέρον. 

Στο πλαίσιο αυτό καταθέσαµε τις προτάσεις µας, τις οποίες
θα υποστηρίξουµε και κατά τη διάρκεια των εργασιών της Επι-
τροπής Αναθεώρησης του Συντάγµατος, µε γνώµονα τις κατευ-
θυντήριες αρχές, αξίες και γραµµές του κινήµατός µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μαυρωτάς από το Ποτάµι. Μετά θα

λάβουν τον λόγο ο κ. Μεγαλοµύστακας από την Ένωση Κεν-
τρώων και ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Νικολόπουλος και µετά
θα αρχίσει ο δεύτερος κύκλος των οµιλητών.

Ορίστε, κύριε Μαυρωτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Για να µην έχουµε υπερβολικές προσδοκίες, θα πω ότι δεν

φταίει το Σύνταγµα για την κρίση, ούτε θα µας σώσει από την
κρίση. Το Σύνταγµα, όµως, µπορεί να δώσει κατευθύνσεις. 

Η διαδικασία της Συνταγµατικής Αναθεώρησης είναι, λοιπόν,
µια κορυφαία στιγµή της κοινοβουλευτικής διαδικασίας. Ουσια-
στικά αναθεωρούµε τον καταστατικό χάρτη, δηλαδή το πλαίσιο
µέσα στο οποίο θα νοµοθετεί η Βουλή, προσαρµόζοντάς τον στα
σύγχρονα δεδοµένα. Είναι, λοιπόν, η κατ’ εξοχήν συναινετική κοι-
νοβουλευτική διαδικασία -ή τουλάχιστον έτσι θα έπρεπε να είναι-
επειδή ακριβώς εκτείνεται σε δύο κοινοβουλευτικές περιόδους.
Ψηφίζουµε τώρα ποιες διατάξεις θα αναθεωρηθούν και προς
ποια κατεύθυνση και η επόµενη Βουλή θα ψηφίσει για το ακριβές
περιεχόµενο των διατάξεων αυτών. 

Οι συνταγµατικές αλλαγές αναπόφευκτα έχουν µεγαλύτερη
περίοδο από τις πολιτικές αλλαγές. Η ευκαιρία που έχουµε δεν
πρέπει να πάει χαµένη. Γι’ αυτό στη δίµηνη αυτή διαδικασία στην
επιτροπή πρέπει να υπάρξει ένας ειλικρινής διάλογος, ψυχραι-
µία, νηφαλιότητα και όχι να ταµπουρωθεί ο καθένας µέσα στα
ιδεολογικά του χαρακώµατα, γιατί, αν αποτύχουµε να συνεννοη-
θούµε, τότε ας συνεννοηθούµε ότι θα αποτύχουµε. 

Μία γενναία Αναθεώρηση θα έπρεπε να κατοχυρώνει την Ελ-
λάδα ως ένα σύγχρονο κοσµικό ευρωπαϊκό κράτος, του οποίου
η οικονοµία θα απελευθερωνόταν από τα ασφυκτικά δεσµά του
κρατισµού. 

Υπάρχουν στην αναθεώρηση αλλαγές σε διατάξεις του Συν-
τάγµατος που φαίνεται να είναι υπερώριµες, και από την έως
τώρα συζήτηση διαφαίνεται ότι υπάρχει µία κάποια συναίνεση σ’
αυτές, όπως είναι οι διατάξεις για τις ευθύνες των πολιτικών προ-
σώπων, το άρθρο 86 για την ευθύνη των Υπουργών ή το άρθρο
62 για τη βουλευτική ασυλία. Επίσης, είναι κοινός τόπος η διαπί-
στωση για την ανάγκη σταθερότητας του εκλογικού κύκλου και
η αποσύνδεσή του από την προεδρική εκλογή. 

Η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ βάζει και αρκετά θέµατα άµεσης συµ-
µετοχής των πολιτών στη λήψη αποφάσεων, όπως δηµοψηφί-
σµατα, εκλογή προέδρου, απλή αναλογική. Ακούγεται καλά το
να µιλήσει ο λαός, η άµεση δηµοκρατία, αλλά είµαστε σίγουροι
ότι θα εφαρµοστεί και καλά; 

Ο αείµνηστος Σταύρος Τσακιράκης έγραφε το 2016 για τα δη-
µοψηφίσµατα: «Το έλλειµµα της σύγχρονης δηµοκρατίας δεν
είναι ότι οι πολίτες δεν ακούγονται, αλλά ότι ο δηµόσιος διάλο-
γος είναι επιφανειακός, ότι όλα τα ζητήµατα τίθενται δηµοψηφι-
σµατικά, υπό τη µορφή «άσπρο ή µαύρο», «ναι ή όχι». Το
έλλειµµα της σύγχρονης δηµοκρατίας είναι η αδυναµία ουσια-
στικής συµµετοχής των πολιτών, η οποία προϋποθέτει πληροφό-
ρηση και σοβαρό διάλογο». Συνέχιζε: «Φοβάµαι ότι ο θρίαµβος
των µορφών άµεσης δηµοκρατίας αποδεικνύεται όλο και πιο
πολύ θρίαµβος του λαϊκισµού». Δυστυχώς, το έχουµε ζήσει αυτό
και στο δηµοψήφισµα του 2015 και στο Brexit και στα δηµοψηφί-
σµατα στην Καταλονία, όχι δηλαδή µόνο στη χώρα µας.

Υπάρχουν θέµατα στα οποία το Ποτάµι στηρίζει τη συγκεκρι-
µένη πρόταση, όπως είναι οι διακριτοί ρόλοι Κράτους-Εκκλησίας
που πιστεύουµε ότι θα είναι προς όφελος και των δύο, και της
Εκκλησίας και του Κράτους. Πώς, όµως, για παράδειγµα νοούν-
ται οι διακριτοί ρόλοι ή η θρησκευτική ουδετερότητα, όταν η κρα-
τική παιδεία έχει ως σκοπό να αναπτύσσει και τη θρησκευτική
συνείδηση, µε βάση το σηµερινό άρθρο 16, παράγραφος 2. Ένα
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άρθρο που, δυστυχώς, δεν το βλέπουµε στις προτάσεις του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και αναρωτιόµαστε: Δεν θέλει ο ΣΥΡΙΖΑ τους διακριτούς
ρόλους ή τους προσπερνάει, προκειµένου να µην αναθεωρηθεί
το άρθρο «ταµπού», το άρθρο 16, που απαγορεύει την ίδρυση
µη κρατικών πανεπιστηµίων; 

Καταλαβαίνω τη δυσκολία του ΣΥΡΙΖΑ να ακουµπήσει ένα
θέµα που είναι στο DNA του. Όµως, η θεωρία της εξέλιξης µιλάει
για προσαρµογή στο περιβάλλον. Και επειδή και ο κ. Παρασκευό-
πουλος αναφέρθηκε στον Ηράκλειτο, να του θυµίσω ότι ο Ηρά-
κλειτος έλεγε «τα πάντα ρει», µία ρήση που µας αρέσει πολύ στο
Ποτάµι. Και όταν είσαι η µόνη χώρα στον κόσµο µε αυτήν την
παγκόσµια πρωτοτυπία, δεν είναι στραβός ο γιαλός, µάλλον
εµείς στραβά αρµενίζουµε.

Ήδη ακούω τις φωνές διαφόρων φιλικών στο ΣΥΡΙΖΑ µέσων
να µιλούν για τον «νεοφιλελεύθερο» Μαυρωτά, που θέλει την εµ-
πορευµατοποίηση της γνώσης. Τα θυµάµαι αυτά τα τσιτάτα εδώ
και τριάντα χρόνια. Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
νεοφιλελεύθερο να µπορεί να ιδρύσει µία πανεπιστηµιακή σχολή
το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» ή το «Ωνάσειο», το οποίο έχει ήδη
νοσοκοµείο; Τι λέει ο κ. Ξανθός και ο κ. Πολάκης που συνεργά-
ζονται αρµονικά µε το συγκεκριµένο ίδρυµα, για να φτιάξουν το
Μεταµοσχευτικό Κέντρο; Τους εµπιστευόµαστε σε αυτά τα ιδρύ-
µατα τις ζωές µας και δεν τους εµπιστευόµαστε τις σπουδές µας;
Είναι νεοφιλελεύθερη και η Βενεζουέλα που έχει είκοσι τέσσερα
µη κρατικά πανεπιστήµια;

Σήµερα, αντί να συζητάµε για τις προδιαγραφές που θα
έπρεπε να έχουν τα µη κρατικά πανεπιστήµια, συζητάµε ακόµα
για το αν θα πρέπει να δηµιουργηθούν. Ας µιλήσουµε, λοιπόν,
ως ένα πρώτο βήµα για µη κερδοσκοπικά νοµικά πρόσωπα ιδιω-
τικού δικαίου. Να βάλουµε, επίσης, στον νόµο ότι υποχρεωτικά,
για παράδειγµα, το 10% έως 20% των φοιτητών θα είναι µε υπο-
τροφίες, ώστε να έχουν τη δυνατότητα να σπουδάσουν σε αυτά
και ανεξάρτητα εισοδήµατος, µε βάση µόνο τις επιδόσεις τους.
Να πούµε, επίσης, ότι θα αξιολογούνται και θα πιστοποιούνται,
όπως και τα δηµόσια, µε βάση δηλαδή µία δηµόσια ανεξάρτητα
αρχή όπως την ΑΔΙΠ, την οποία την έχετε απαξιώσει το τελευταίο
διάστηµα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Με τέτοιους όρους και διασφαλίσεις δεν υπάρχουν πλέον δι-
καιολογίες ούτε καν οι στηριγµένες σε ιδεολογίες. Και τα λέω
εγώ αυτά, που δεν είµαι κανένας πορφυρογέννητος. Τελείωσα
το δηµόσιο σχολείο, πήγα σε δηµόσιο πανεπιστήµιο, έγινα καθη-
γητής σε δηµόσιο πανεπιστήµιο, τα παιδιά µου πήγαν σε δηµόσιο
σχολείο και τώρα είναι φοιτητές στο ελληνικό δηµόσιο πανεπι-
στήµιο. Δεν τα έχω στείλει έξω, δεν τα έχω στείλει σε ιδιωτικά,
γιατί ακριβώς έχω εµπιστοσύνη και δεν έχω καµµία ανασφάλεια
για το δηµόσιο πανεπιστήµιο. Ξέρω ότι το καλό δηµόσιο πανεπι-
στήµιο δεν έχει να φοβηθεί τίποτα από τα µη κρατικά. 

Ο φόβος που λανσάρετε, ότι τάχα θα πληγεί ο δηµόσιος χα-
ρακτήρας της ανώτατης εκπαίδευσης, είναι πλήρως ανυπόστα-
τος, αφού δεν θίγεται η χρηµατοδότηση τους και τα µη κρατικά
πανεπιστήµια είναι συµπληρωµατικά και όχι ανταγωνιστικά µε τα
δηµόσια. Και µάλιστα είµαι πεπεισµένος ότι αν ανοίξει το πεδίο
και για µη κρατικά πανεπιστήµια, θα βελτιωθούν και τα δηµόσια
αναγκαστικά, λόγω της σύγκρισης και της άµιλλας που θα ανα-
πτυχθεί. Εκτός αν φοβόµαστε τη σύγκριση και ίσως εκεί κρύβεται
η δογµατική αντίδραση. 

Και αν δεν γίνει αυτό τώρα, θα πρέπει να µπει στην επόµενη
αναθεώρηση, δηλαδή να ξεκινήσει το 2024 και να χρειαστεί δύο
κοινοβουλευτικές περιόδους, δηλαδή να πάµε κοντά στο 2030,
για να νοµοθετηθεί. Μέχρι τότε θα βλέπουµε χιλιάδες παιδιά
κάθε χρόνο να φεύγουν στο εξωτερικό, εκατοντάδες καθηγητές
και ερευνητές να µεταναστεύουν και εσείς θα κλαίτε µε κροκο-
δείλια δάκρυα για το brain drain. Η χώρα θα αιµορραγεί αντί να
αναπτύσσει ένα πολύ δυναµικό κοµµάτι της, ένα συγκριτικό της
πλεονέκτηµα. Θα είναι µια ακόµα απόδειξη ότι η ιδεοληψία κο-
στίζει και κοστίζει ακριβά.

Όσοι διυλίζουν τον κώνωπα των επαγγελµατικών δικαιωµάτων
τέτοιων σχολών, καταπίνουν σχεδόν αµάσητη την κάµηλο των δι-
καιωµάτων όσων έρχονται σήµερα από ιδιωτικά πανεπιστήµια σε

Κύπρο, Βουλγαρία κ.λπ. ή ακόµα και των πτυχίων του διαδικτύου.
Τολµήστε, λοιπόν, να κάνετε αυτό το πρώτο βήµα. Προοδευ-

τικός σηµαίνει ανοχή στο νέο. Μία προοδευτική κυβέρνηση δεν
πρέπει να φοβάται να ανοιχτεί. Μία ιδεοληπτική, ναι, θα φοβάται.
Θα έχουµε χρόνο να τα συζητήσουµε αυτά και στην επιτροπή και
να αντικρίσουµε ένα προς ένα τα επιχειρήµατα που ανέφερε ο
κ. Παρασκευόπουλος. Θα έχει ενδιαφέρον να ακούσουµε τις
απόψεις των άλλων κοµµάτων. Ακόµα και οι ΑΝΕΛ, οι συγκυβερ-
νήτες σας, θεωρούν ότι το άρθρο 16 πρέπει να αλλάξει.

Έχουµε κι άλλες προτάσεις για τη συνταγµατική αναθεώρηση,
όπως για την αναθεώρηση του άρθρου 110, που πιστεύουµε σε
µία πιο ευέλικτη διαδικασία αναθεώρησης, που δεν θα είναι,
όµως, πρόχειρη και επιπόλαιη. Για παράδειγµα, η πενταετία πα-
γώµατος να µην ισχύει για όλο το Σύνταγµα, αλλά µόνο για τις
διατάξεις που πρόσφατα αναθεωρήθηκαν. Η ψήφος των Ελλή-
νων του εξωτερικού στον τόπο διαµονής τους πιστεύουµε ότι
πρέπει να καθιερωθεί και συνταγµατικά ως υποχρεωτική για το
κράτος και όχι ως µία απλή δυνατότητα. Θεωρούµε, επίσης, ότι
πρέπει να βάλουµε στο Σύνταγµα στοιχεία για την κλιµατική αλ-
λαγή, τη βιοποικιλότητα, τα ζώα, τον σεβασµό στο περιβάλλον
γενικότερα, δηλαδή τον τρίτο πυλώνα της βιώσιµης ανάπτυξης
µαζί µε την οικονοµική ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή, έτσι
ώστε οι αρχές της αειφορίας να είναι ευδιάκριτες στον βασικό
καταστατικό χάρτη της χώρας.

Κλείνοντας, θα επιδιώξουµε συναινέσεις όχι µόνο ως προς τον
κατάλογο των άρθρων που θα αναθεωρηθούν, αλλά και ως προς
την κατεύθυνση της αναθεώρησής τους. Δεν είναι δικά µου λόγια
αυτά. Είναι αυτά που αναφέρονται στη σελίδα 5 της πρότασης
του ΣΥΡΙΖΑ. Εάν, λοιπόν, δεν σταθούµε στο ύψος των περιστά-
σεων και εντάξουµε την όλη διαδικασία στο µικροπολιτικό παι-
χνίδι, έχουµε χάσει. Θα µετρηθούµε όλοι µας µε την ευθύνη.

Αν δώσουµε ιδεολογικό και όχι ορθολογικό χαρακτήρα στη συ-
ζήτηση, τότε θα υψώσουµε τοίχους. Εάν η συζήτηση γίνει για να
τονίσουµε τη διαφορές µας και όχι για να τις λειάνουµε, θα συγ-
κρουστούµε άγονα. Εάν η συζήτηση για τη συνταγµατική αναθε-
ώρηση γίνει µε το βλέµµα στις επόµενες εκλογές και όχι στις
επόµενες γενιές, θα οπισθοχωρήσουµε. Αν την βάλουµε στην
προεκλογική κοκοροµαχία, θα αποτύχουµε.

Η Αναθεώρηση του συντάγµατος δεν είναι µία κοινοβουλευ-
τική διαδικασία που θα έχει νικητές και ηττηµένους ή µάλλον -
από µας εξαρτάται- µπορεί να εξελιχθεί σε µία διαδικασία µε
όλους µας νικητές ή µε όλους µας νικηµένους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-

νάδελφος κ. Αναστάσιος Μεγαλοµύστακας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

στην οµιλία µου σήµερα θα κάνω µια αναλυτική παράθεση των
θέσεων µας, όσον αφορά το σχέδιο που µας έχει δοθεί. Την πο-
λιτική του κόµµατός µας θα την εκφράσει πιο συγκεκριµένα ο
Πρόεδρός µας.

Μελετώντας, λοιπόν, τους τέσσερις άξονες της προτεινόµενης
συνταγµατικής Αναθεώρησης γίνεται εύκολα αντιληπτή η προ-
σπάθεια της Κυβέρνησης να προβεί σε µία κατ’ επίφαση αναθε-
ώρηση του Συντάγµατος -θα λέγαµε εµείς- και όχι σε ριζικές
αλλαγές και θα αιτιολογήσω γιατί το λέω αυτό.

Ξεκινώντας µε τα άρθρα 3 και 13 και την προσπάθεια κατοχύ-
ρωσης της θρησκευτικής ουδετερότητας του κράτους, αφ’ ενός
δηµιουργούνται εύλογα ερωτήµατα ως προς την έννοια της θρη-
σκευτικής ουδετερότητας και αφ’ ετέρου βάσει του άρθρου 13
του Συντάγµατος προστατεύεται πλήρως η ελευθερία της θρη-
σκευτικής συνείδησης, ενώ απαγορεύεται ο προσηλυτισµός.
Εποµένως, δεν καταλαβαίνω γιατί να προβούµε σε µία τέτοια κί-
νηση. Στην Ευρώπη επίσηµη θρησκεία έχουν και άλλα κράτη,
όπως είναι η Κύπρος, η Δανία, η Αγγλία, η Μάλτα, η Νορβηγία.
Στη Γερµανία είναι αναγνωρισµένες οι εκκλησίες και λειτουργούν
ως νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Η διδασκαλία των θρη-
σκευτικών επιτρέπεται στα σχολεία. Στην Ρωσία αναγνωρίζεται
η Ορθόδοξη Εκκλησία ως µεγάλος ευεργέτης στη διαµόρφωση
του ρωσικού έθνους και τυγχάνει ιδιαίτερης µεταχείρισης.

988 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Είναι προφανές ότι σε όλες τις παραπάνω χώρες, που δε-
σµεύονται µε τους σχετικούς κανόνες της Ευρωπαϊκής Σύµβα-
σης των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, η προνοµιακή σχέση
κράτους-θρησκείας σε καµία περίπτωση δεν συγκρούεται µε την
πλήρη προστασία των ανθρώπινων δικαιωµάτων. Εµείς γιατί θέ-
λουµε να ξεχωρίσουµε; Μάλιστα, στα παραπάνω κράτη δεν
υπάρχει αυτή η ιδιαιτερότητα που υπάρχει στην Ελλάδα, αυτός
ο ιστορικός σύνδεσµος κράτους-θρησκείας µε τα έντονα χαρα-
κτηριστικά που παρουσιάζονται στη δική µας περίπτωση.

Για όλους τους παραπάνω λόγους, λοιπόν, οι τροποποιήσεις
που προτείνει η Κυβέρνηση δεν ανταποκρίνονται πιστεύουµε
εµείς σε καµµία πραγµατική κοινωνική ανάγκη, αλλά σε µικρο-
πολιτικά παιχνίδια. Αντιθέτως, αυτό που πιστεύουµε είναι ότι µια
τέτοιου είδους κίνηση θα προκαλέσει διχασµό στην ελληνική κοι-
νωνία και θα υπάρξει και ρήγµα στην ελληνική συνείδηση των Ελ-
λήνων.

Επίσης, να επισηµάνουµε ότι οι οικονοµικές σχέσεις κράτους-
εκκλησίας αποτελούν ένα ανεξάρτητο ζήτηµα από αυτό της θρη-
σκευτικής ουδετερότητας. Μπορούµε να προχωρήσουµε σε
αυτό.

Είναι πολύ σηµαντικό να αναφερθεί ότι η θρησκευτική ουδε-
τερότητα δηµιουργεί πραγµατικά και νοµικά ερωτήµατα που
προβληµατίζουν και αφορούν τη συνοχή του συντάγµατος και
την προστασία των αµοιβαίων συµφερόντων κράτους και εκκλη-
σίας, όπως είναι η θρησκευτική ουδετερότητα, που µας φαίνεται
ασυµβίβαστη µε τη διατηρούµενη διατύπωση του προοιµίου του
Συντάγµατος στο όνοµα της Αγίας και Οµοουσίου Αδιαιρέτου
Τριάδος.

Η Εκκλησία της Ελλάδος και οι φορείς της είναι νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου, όπως νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου είναι και το Κεντρικό Ισραηλιτικό  Συµβούλιο της Ελλάδος
και οι Μουσουλµανικές Μουφτείες. Το καθεστώς όλων των υπό-
λοιπων θα αλλάξουν; Δεν το διευκρινίζετε αυτό. Είναι προφανές
ότι η θρησκευτική ουδετερότητα αντιβαίνει στην ιδιότητα θρη-
σκευτικών οργανισµών ως νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου.

Μέσω του άρθρου 3 του Συντάγµατος δηµιουργείται σύνδε-
σµος του ελληνικού κράτους µέσω της εκκλησίας ως δηµόσιου
φορέα µε το Φανάρι. Στο εξής, λοιπόν, αν υπάρξει κάποιο πρό-
βληµα, πώς θα επέµβει η Ελλάδα; Το έχετε σκεφτεί; Έχετε ανα-
ρωτηθεί τι θα γίνει;

Ως προς την τροποποίηση των διατάξεων των άρθρων 21, 22
και 28 είµαστε αρχικά θετικοί, ενώ σχετικά µε τα άρθρα 30, 32,
34, 35 και 41 θέλουµε να πούµε ότι η αδυναµία για το Κοινοβού-
λιο να εκλέξει Πρόεδρο της Δηµοκρατίας φανερώνει µια πολιτική
αντιπαράθεσης µεταξύ των κοµµάτων που είναι αγεφύρωτη.

Εποµένως, δεν υπάρχει καµµία δυνατότητα συνεννόησης µε-
ταξύ τους, γεγονός το οποίο φυσιολογικά οδηγεί σε διάλυση της
Βουλής, όπως έχει γίνει άλλωστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μεγαλοµύ-
στακα, συγγνώµη, θα σας διακόψω για λίγο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και τρεις
συνοδοί καθηγητές από το 2ο Γενικό Λύκειο Μεσολογγίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε Μεγαλοµύστακα. Συνεχίστε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Εποµένως, εµείς θέλουµε

να συνεχίζει αυτό το καθεστώς και να µην αποσυνδεθεί η διά-
λυση της Βουλής από την εκλογή του Προέδρου, καθώς µόνο
έτσι θα µπορεί να λειτουργεί και σωστά. Δεν µπορούµε να φαν-
ταστούµε ελληνικό Κοινοβούλιο στο οποίο να µην υπάρχει κα-
νένα απολύτως κλίµα σύµπνοιας και συνεννόησης.

Σε κάθε περίπτωση, η προσφυγή για εκλογή Προέδρου στον
ελληνικό λαό δεν είναι δυνατόν να γίνει δεκτή από εµάς, αφού
παραγνωρίζει την ιδιότητα του εκλογικού σώµατος ως του ανώ-
τατου οργάνου του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος. 

Ως προς το άρθρο 37 τώρα και συγκεκριµένα την παράγραφο

2 σύµφωνα µε την οποία προτείνεται ο Πρωθυπουργός να είναι
απαραιτήτως εν ενεργεία Βουλευτής, εµείς σαν Ένωση Κεν-
τρώων δεν µπορούµε να το δεχτούµε. Έχουµε µιλήσει πάρα πολ-
λές φορές για µεγάλες οικουµενικές κυβερνήσεις που θα
µπορούσαν και τους Υπουργούς αλλά και τον Πρωθυπουργό να
αποτελούν τεχνοκράτες. Εποµένως, δεν θα µπορούσαµε να το
δεχτούµε.

Ως προς το άρθρο 38 και την παράγραφο 1 και την παρά-
γραφο 2 του άρθρου 84 η προτεινόµενη τροποποίηση κρίνεται
από εµάς πάλι ως απαράδεκτη.

Η καθιέρωση της εποικοδοµητικής ψήφου δυσπιστίας, σύµ-
φωνα µε την οποία η πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης
θα πρέπει να συνοδεύεται υποχρεωτικά µε το διορισµό νέου
Πρωθυπουργού, δηµιουργεί µία αδυναµία να ρίξει τελικά η Αντι-
πολίτευση την Κυβέρνηση. Δεν µπορούµε να δούµε πώς το κρί-
νετε εσείς αυτό σωστό, αλλά εµείς σε καµµία περίπτωση δεν
συνηγορούµε σε αυτήν την ενέργεια.

Τώρα ως προς το άρθρο 44 και την παράγραφο 2 κατά τον
τρόπο που ισχύει σήµερα το παραπάνω άρθρο το δηµοψήφισµα
προκηρύσσεται µόνο από τα ψηλά. Έρχεστε, λοιπόν, να µας
πείτε ότι µπορεί να γίνει δηµοψήφισµα αν συγκεντρωθούν ένα
εκατοµµύριο ή πεντακόσιες χιλιάδες υπογραφές. Δείτε λίγο τι γί-
νεται έξω. Η Ιταλία, για παράδειγµα, µε εξήντα εκατοµµύρια χρει-
άζεται πεντακόσιες χιλιάδες υπογραφές, ενώ η Ελβετία µε έξι
εκατοµµύρια χρειάζεται πενήντα χιλιάδες υπογραφές. Εσείς,
έτσι όπως το φέρνετε, µας δηλώνετε ξεκάθαρα ότι δεν έχετε
πρόθεση να δώσετε στον λαό τη δύναµη να αποφασίζει για πολύ
σηµαντικά θέµατα, όπως άλλωστε έχετε δείξει και µέχρι σήµερα.

Επιπρόσθετα, το γεγονός ότι η πρόταση περιλαµβάνει και διά-
ταξη σύµφωνα µε την οποία σε περίπτωση αµφισβήτησης για το
αν η αίτηση δηµοψηφίσµατος µε λαϊκή πρωτοβουλία αφορά κρί-
σιµο εθνικό ζήτηµα ή κάποιο νοµοσχέδιο εθνικού συµφέροντος
η Βουλή µπορεί να το καταψηφίσει. Άρα, οι πολίτες -γιατί εµείς
είµαστε το Κοινοβούλιο- είναι δέσµιοι της Βουλής. Δεν τους δί-
νετε στην πραγµατικότητα καµµία απολύτως δύναµη. Πρέπει να
το αλλάξετε αυτό εάν θέλετε να υπερασπιστείτε το δηµοκρατικό
µας πολίτευµα.

Τώρα ως προς το άρθρο 54 και την παράγραφο 1 και την προ-
σθήκη της παραγράφου 4 και ερµηνευτικής δήλωσης διαφω-
νούµε στην καταχώρηση της εφαρµογής του αναλογικού ή
αναλογικότερου εκλογικού συστήµατος στις βουλευτικές εκλο-
γές. Η Ένωση Κεντρώων ζητά την απλή, την ανόθευτη αναλογική
µε κατάργηση των πενήντα εδρών µπόνους, αλλά και οποιοδή-
ποτε άλλο µπόνους το οποίο θα έπαιρνε ως δώρο η εκάστοτε
Κυβέρνηση για να καταφέρουµε επιτέλους να συνεννοηθούµε
κιόλας εµείς εδώ µέσα, αυτό ζητάει η ελληνική κοινωνία.

Ως προς την εκλογή Βουλευτών του απόδηµου ελληνισµού η
προτεινόµενη τροποποίηση φαίνεται µάλλον ανεδαφική και εµείς
ζητάµε να δώσουµε τη δυνατότητα σε όλους τους ανθρώπους,
σε όλους τους Έλληνες που κατοικούν στην αλλοδαπή να έχουν
δικαίωµα ψήφου. 

Τώρα για το άρθρο 56 και την προσθήκη της παραγράφου 5,
η καθιέρωση προσωρινού κωλύµατος εκλογιµότητας όσων έχουν
διατελέσει Βουλευτές σε τρεις διαδοχικές βουλευτικές περιό-
δους εµάς µας βρίσκει σύµφωνους. Και µάλιστα, θα ζητούσαµε
αναδροµική ισχύ, έτσι ώστε να αλλάξουµε µια και καλή την ει-
κόνα του Κοινοβουλίου και ίσως -και µακάρι- την εικόνα που
έχουν οι Έλληνες για εµάς. Εποµένως συµφωνούµε µε αυτήν την
τροποποίηση, την προσθήκη και ζητούµε και αναδροµική ισχύ
της.

Ως προς το άρθρο 62...
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ πολύ λίγο χρόνο ακόµα, καθώς

ήταν πολλά τα άρθρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε, κύριε Πρό-

εδρε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο έχει κρίνει ότι το άρθρο 62 του

Συντάγµατος επιτρέπει στο Ελληνικό Κοινοβούλιο να αρνηθεί την
άρση ασυλίας ενός Βουλευτή µόνον εφόσον οι αποδιδόµενες σε
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αυτόν πράξεις συνδέονται αναµφίβολα µε την κοινοβουλευτική
του δραστηριότητα.

Εποµένως, εµείς δεν βλέπουµε ως πρόβληµα εάν θα δοθεί
άδεια εντός τριµήνου, αλλά για ποια αδικήµατα θα πρέπει να δί-
νεται άδεια και για ποια όχι, ποια συνδέονται αναµφίβολα µε την
κοινοβουλευτική δραστηριότητα και ποια όχι.

Ως προς το άρθρο 73 η προτεινόµενη διάταξη κρίνετε θετική
από εµάς.

Στο άρθρο 86 στην παράγραφο 3 και την προσθήκη ερµηνευ-
τικής δήλωσης είµαστε θετικοί και σε αυτήν, όπως και ως προς
το άρθρο 101α για τις ανεξάρτητες αρχές. 

Σε καµµία περίπτωση δεν συµφωνούµε και στο άρθρο 102
στην παράγραφο 2, αφού πιστεύουµε ότι ένα αναλογικό σύ-
στηµα εκλογής θα πρέπει να ορίζεται και στις ΟΤΑ.

Για να κλείσω, θέλω να αναφέρω ενδεικτικά και κάποιες από
τις προτάσεις της Ένωσης Κεντρώων, τις οποίες θα συζητή-
σουµε διεξοδικά και στις επιτροπές. Εµείς ζητούµε την ίδρυση
του Συνταγµατικού Δικαστηρίου. Θέλουµε µείωση των Βουλευ-
τών στους εκατόν πενήντα µε τροποποίηση του άρθρου 51 του
Συντάγµατος, ενώ τώρα προβλέπεται και άµεσα, αν θέλατε δη-
λαδή, να τους µειώσετε από τριακόσιους σε διακόσιους.

Επίσης, θέλουµε και την υποχρεωτική συµµετοχή εισαγγελέα
εφετών, διά κληρώσεως από το εισαγγελικό Σώµα και το Ελεγ-
κτικό Συµβούλιο, σε όλες τις αναθέσεις συµβάσεων δηµοσίων
έργων και προµηθειών που υπερβαίνουν το ύψος του 1.000.000.
ευρώ. Είναι πολύ σηµαντικό αυτό. Δεν πρέπει να δίνουµε τη δυ-
νατότητα σε κανέναν να βάλει το χέρι του µέσα στο βάζο µε το
µέλι. Έτσι πιστεύουµε ότι θα καταπολεµήσουµε τη διαφθορά.
Και νοµίζουµε ότι αυτό θα βοηθήσει και στην αλλαγή της εικόνας
που έχουν –όπως είπα και πριν- οι πολίτες προς το πρόσωπό µας.

Επίσης, ζητούµε άµεσα να αλλάξει το άρθρο 86 για την ποινική
ευθύνη των Υπουργών. Και επιτέλους, πρέπει να ανοίξει το θέµα
των ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Δεν µπορείτε να κρύβεστε πίσω
από την αριστεροσύνη σας και να βλέπουµε η Ελλάδα, που τόσο
πολύ έχει ανάγκη την παραγωγική ανασυγκρότηση, την οικονο-
µική ανάκαµψη, να µην µπορεί να εκµεταλλευτεί µία πολύ δυνατή
κληρονοµιά που της έχουν παραδώσει, έτσι ώστε να βοηθήσουµε
την πατρίδα µας να αναπτυχθεί, να αλλάξει και να δουν επιτέ-
λους και οι πολίτες µας µία άσπρη µέρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Ανε-

ξάρτητος Βουλευτής κ. Νίκος Νικολόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

η συζήτηση για την αναθεώρηση του Συντάγµατος εύχοµαι να
φέρει τις µεγάλες και ριζοσπαστικές τοµές που έχει ανάγκη η
χώρα. 

Ευθύς εξαρχής ξεκαθαρίζω ότι ανήκω σε έναν εναποµείναντα
αριθµό αδιόρθωτων δηµοσίων προσώπων που εναντιωνόµαστε
στην αποεθνοποίηση της στάσης ζωής και συµπεριφοράς των
ανθρώπων -την τάση δηλαδή να καταργηθούν οι όποιες εθνικές
ιδιαιτερότητες των λαών µε γνώµονα την εξυπηρέτηση εµφανώς
ή, όπως θα το εξέφραζε ένας Καβάφης, ανεπαισθήτως ιδιοτελών
στόχων και συµφερόντων- που νιώθουµε για την πατρίδα µας τον
κατά Βαλαωρίτη στα σπλάχνα χαλασµό και που ακόµα πι-
στεύουµε ότι η θρησκεία µας είναι αυτή που συνετέλεσε στη διά-
σωση του θησαυρού της γλώσσας από την περιέλευση της σε
αφάνεια στα τετρακόσια χρόνια σκλαβιάς. 

Και κάπως έτσι διασώθηκε η επίγνωση της εθνικής µας ταυτό-
τητας, που σήµερα δοκιµάζεται από τις τεράστιες προκλήσεις
της παγκοσµιοποίησης και της οµογενοποίησης. Μήπως είναι πα-
ράταιρα όσα έχουν υφάνει στους αργαλειούς ολόκληρων αιώνων
την εθνική µας ταυτότητα και κρατούν µέχρι σήµερα σε εγρή-
γορση τα αντανακλαστικά της ψυχής µας; Μήπως χρήζουν ανα-
θεώρησης όσα αποτελούν την καταγεγραµµένη µνήµη του
έθνους µας, δηλαδή, αυτής της ίδιας της ιστορίας µας;

Η συνταγµατική αναθεώρηση πρέπει να λάβει υπ’ όψιν της τις
ιδιαιτερότητες του έθνους µας. Δεν συνιστά µία απλή αναπαρα-
γωγή ξένων συστηµάτων όπως οι σχέσεις Εκκλησίας και Κρά-
τους. Στην µακραίωνη παράδοση η Ορθοδοξία ήταν και είναι για
τους Έλληνες ο συµπαραστάτης του έθνους και ένα πολιτιστικό
αγαθό άξιο. Η κληρονοµιά της γιαγιάς και του παππού είναι µια

κιβωτός αφθαρτοποίησης, διάσωσης και µεταφοράς της ελληνι-
κής γλώσσας και της παράδοσης. 

Το τόνισε αυτό ο Νίκος Εγγονόπουλος. Είχε πει κάποτε το πε-
ρίφηµο: «Δεν ξέρω εάν είµαι Χριστιανός. Ορθόδοξος, όµως, είµαι
οπωσδήποτε.». Το είπε για να καταδείξει ότι ακόµα και η απουσία
θρησκευτικότητας δεν απαλείφει την πολιτιστική σύνδεση του
Έλληνα µε τη θρησκευτική του παράδοση.

Στο σύστηµα της επικρατούσας θρησκείας που υποστηρί-
ζουµε εµείς οι Έλληνες Χριστιανοδηµοκράτες, όλες οι εκκλησίες
είναι ισότιµες. Πλην, όµως, η επικρατούσα θρησκεία απολαµβά-
νει ορισµένων προνοµίων ως πρώτη µεταξύ ίσων για λόγους
ιστορικούς και πρακτικούς, όπως είναι οι επίσηµοι εορτασµοί, το
ηµερολόγιο, τα θρησκευτικά σύµβολα σε δηµόσιους χώρους. Η
ανεξιθρησκεία και ο σεβασµός όλων των θρησκειών έχουν βε-
βαίως εδώ και χρόνια την απόλυτη συνταγµατική κατοχύρωση.
Εποµένως, το άρθρο 3 και το προοίµιο του Συντάγµατος έχουν
έναν συµβολικό χαρακτήρα. 

Το Σύνταγµα εν προκειµένω στις προαναφερόµενες διατάξεις
ενσωµατώνει τη συλλογική σοφία, τη σοφία του έθνους µας, και
δεν χρήζει καµιάς αναθεώρησης. 

Ουσιαστικά το βασικό ζήτηµα που προκύπτει από το άρθρο 3
είναι η συνταγµατική προστασία της κανονικής υπόστασης, αλλά
και της διεθνούς θέσης του Οικουµενικού Πατριαρχείου, που ση-
µαίνει ότι η Ελλάδα αναγνωρίζει τη διεθνή νοµική του προσωπι-
κότητα. 

Συνεπώς το Χριστιανοδηµοκρατικό Κόµµα Ελλάδος θεωρεί
απαράδεκτη οποιαδήποτε παρέµβαση και αλλαγή. Η αναφορά
στους διακριτούς ρόλους κράτους-εκκλησίας είναι άκαιρη και
παραπλανητική αφού η πολιτεία νοµοθετεί ελεύθερα, αβίαστα
και ερήµην της εκκλησίας και µάλιστα αρκετές φορές και κατά
των δογµάτων της (π.χ. αυτόµατο διαζύγιο, πολιτικός γάµος,
σύµφωνο συµβίωσης οµόφυλων και ετερόφυλων ζευγαριών,
καύση νεκρών και άλλα). 

Αντίθετα, εν όψει των συζητήσεων για τη νέα συµφωνία πολι-
τείας-Εκκλησίας καθίσταται κρίσιµη η κατοχύρωση των συµφε-
ρόντων της εκκλησίας και του ιερού κλήρου µε τη συνταγµατική
Αναθεώρηση. 

Τούτο δε ενισχύεται αν λάβουµε υπ’ όψιν τις αµφίσηµες δηλώ-
σεις ακόµα και αυτού του Προέδρου της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης. Σας διαβάζω την τελευταία παράγραφο από την
επίσηµη, γραπτή ανακοίνωση του κ. Μητσοτάκη: «Να µην εξαντ-
ληθεί η συµφωνία σε µία κατ’ επίφαση αποσύνδεση της µισθο-
δοσίας των κληρικών από το κράτος». Τι καταλαβαίνετε εσείς,
κύριοι συνάδελφοι; Τι θέλει να πει; Τι είναι το ουσιαστικό που ζη-
τάει, δηλαδή, ο κ. Μητσοτάκης; 

Υπό το κράτος, λοιπόν, αυτών των προβληµατισµών θα πρέπει
να κατοχυρωθεί η καταβολή του ποσού της προβλεπόµενης επι-
δότησης υπό την αυξηµένη τυπική ισχύ που επιφυλάσσει µία συν-
ταγµατική διάταξη. 

Κρίνουµε ότι ο όρος που προβλέπει ότι οι δεσµεύσεις των
µερών θα ισχύσουν υπό την προϋπόθεση τήρησης της συµφω-
νίας στο σύνολό της εξασφαλίζει ανισοµερώς το κράτος εφόσον
η εκκλησία δεν είναι ικανή να θεσπίζει κανόνες δικαίου, όπως
µπορούν να κάνουν οι εναλλασσόµενες κυβερνητικές πλειοψη-
φίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε σχέση µε την πρόταση ανα-
θεώρησης του άρθρου 21 για την ενίσχυση του θεσµού της οι-
κογένειας χάριν επέκτασης του κοινωνικού κράτους, η οποία µας
βρίσκει κατ’ αρχάς σύµφωνους, οφείλουµε να επισηµάνουµε
τους εξής κινδύνους: Δεν θα συναινέσουµε στην απαλοιφή του
χαρακτηρισµού της οικογένειας ως θεµελίου της προαγωγής και
της συντήρησης του έθνους. Και τούτο διότι η δοµή της οικογέ-
νειας συνδέεται µε τη µορφή των ευρύτερων θεµελιακών θεσµών
της κοινωνίας. Είναι το φυσικό έθος και πρώτο στάδιο στην ανά-
πτυξη του κράτους, η πρώτη ιεραρχικά δοµηµένη κοινωνία για
το άτοµο. Ο πατρικός νόµος είναι ο πρώτος νόµος και οι σχέσεις
µεταξύ των µελών της οικογένειας είναι πρώτες βιοτικές, έµφυ-
λες, ηθικές, συνεργατικές σχέσεις.

Συµπερασµατικά, εµείς θα καταστούµε συµµέτοχοι στην πο-
ρεία της χώρας προς το µέλλον µε τοµές που ενισχύουν τη δη-
µοκρατία, το Κοινοβούλιο και την εµπέδωση της νοµιµότητας
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εντός του, αλλά και µε σωφροσύνη, όµως, και µε σεβασµό στα
ιδιαίτερα χαρακτηριστικά και την ιστορία αυτού του άγιου τόπου.

Θέλω ακόµα να αναφερθώ στην κατάπτυστη διάταξη του άρ-
θρου 86 του Συντάγµατος. Εννοείται ότι λέµε ναι, να καταργηθεί. 

Επίσης, ο έλεγχος της χρηµατοδότησης των κοµµάτων πρέπει
να αυστηροποιηθεί και να συστηµατοποιηθεί. Προς αυτήν την
κατεύθυνση προτείνεται η σύσταση ανεξάρτητης αρχής ελέγχου
της χρηµατοδότησης των κοµµάτων της οποίας θα είναι κατοχυ-
ρωµένη από το Σύνταγµα και η ανεξάρτητη λειτουργία και η απο-
στολή της.

Τέλος, η Αναθεώρηση του άρθρου 16 του Συντάγµατος µε
στόχο να επιτραπεί η ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων ή µη κερ-
δοσκοπικών -τέλος πάντων µε όποια µορφή του δώσουµε- στη
χώρα καθίσταται ώριµη, αλλά και αναγκαία συνθήκη και προϋπό-
θεση. Τα παιδιά µας θα πρέπει να σταµατήσουν να µετανα-
στεύουν κατά χιλιάδες στο εξωτερικό µε στόχο ένα καλύτερο
ακαδηµαϊκό µέλλον. Η χώρα µας διαθέτει και υψηλό επιστηµο-
νικό προσωπικό και τις υποδοµές για να φιλοξενήσει ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια. Είναι καιρός αυτό να γίνει πράξη.

Όπως προείπα, το Χριστιανοδηµοκρατικό Κόµµα Ελλάδος
προσέρχεται µε συγκεκριµένες προτάσεις για µεγάλες θεσµικές
αλλαγές που θα παρουσιαστούν διεξοδικά το αµέσως επόµενο
διάστηµα στις αρµόδιες επιτροπές. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Πρό-

εδρος κ. Ευάγγελος Βενιζέλος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τι σηµαίνει η κίνηση της διαδικα-

σίας αναθεώρησης του Συντάγµατος κατά το άρθρο 110; Σηµαί-
νει ότι το Σύνταγµα παύει να επικοινωνεί µε την ιστορία, δηλαδή
παύει να διασφαλίζει τη σχέση µας µε τον µακρύ ιστορικό χρόνο
για ένα µικρό µεταβατικό διάστηµα, ξεκλειδώνει ο αυστηρός χα-
ρακτήρας του Συντάγµατος, παραµένει εκκρεµής και άρα, κα-
λούµαστε να επιβεβαιώσουµε πως η δηµοκρατία µας δεν είναι
συγκυριακή, αλλά µπορεί να σκέφτεται και να δρα και µε το
µυαλό της στην ιστορία, µόνο που αυτή τη σχέση δηµοκρατίας
και ιστορίας τη διασφαλίζει το Σύνταγµα. Άρα έχει πάρα πολύ
µεγάλη σηµασία µε την κίνηση της διαδικασίας αναθεώρησης να
µην τεθεί υπό διακινδύνευση ο αυστηρός χαρακτήρας του Συν-
τάγµατος και το συνταγµατικό κεκτηµένο, αλλά εν τέλει να επι-
βεβαιωθεί, να µην αλλοιωθούν οι θεσµικές ισορροπίες του
Συντάγµατος που δεν είναι ούτε αριστερό ούτε δεξιό, ούτε προ-
οδευτικό ούτε συντηρητικό. Είναι ένα Σύνταγµα εθνικό, ευρύ-
χωρο που είναι έτοιµο να υποδεχθεί και να ρυθµίσει όλες τις
δηµοκρατικές επιλογές του ελληνικού λαού, εφόσον κινούνται
στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής αντιπροσωπευτικής, φιλελεύθερης
δηµοκρατίας, της δηµοκρατίας που είναι η µεγάλη κατάκτηση
της νεωτερικότητας. 

Αυτό πώς διασφαλίζεται; Διασφαλίζεται µε την ύπαρξη µετα-
πλειοψηφικών εγγυήσεων που κυριαρχούν στη διαδικασία Ανα-
θεώρησης του Συντάγµατος. Η Αναθεώρηση απαιτεί
αναθεωρητική συναίνεση και στις δύο φάσεις της διαδικασίας,
και στην πρώτη Βουλή που διαπιστώνει η ανάγκη και στη δεύτερη
Βουλή που είναι η κατά κυριολεξία Αναθεωρητική. Μεσολαβεί η
βούληση του εκλογικού σώµατος. 

Εάν το ζήτηµα της αναθεώρησης δεν είναι πρωτεύον στις
εκλογές, αλλά είναι δευτερεύον ή τριτεύον, αυτό είναι µία επι-
λογή των κοµµάτων και τελικά µία επιλογή του ελληνικού λαού.
Πάντως, ο λαός καλείται να αποφανθεί στις εκλογές που µεσο-
λαβούν και γι’ αυτό ξεκινώ από το θεµελιώδες στοιχείο της ανα-
θεώρησης.

Το Σύνταγµα επιτρέπει την εναλλαγή των πλειοψηφιών. Αν µία
διάταξη διαπιστωθεί ότι πρέπει να αναθεωρηθεί στην παρούσα
Βουλή µε εκατόν ογδόντα ψήφους, η επόµενη Βουλή συντελεί
την Αναθεώρηση µε εκατόν πενήντα µία ψήφους, µε την απλή
κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, την κυβερνητική πλειοψηφία. 

Αυτό, το επιτρέπει το Σύνταγµα ως µία δυνατότητα, όταν
υπάρχει πολιτικός και συνταγµατικός πολιτισµός, όταν υπάρχει
συναίνεση, όταν υπάρχει πραγµατική, ευρύτατη συµφωνία, αλ-
λιώς ισχύει ο βασικός κανόνας, ότι η πρώτη Βουλή διαπιστώνει
την ανάγκη αναθεώρησης µε λιγότερους των εκατόν ογδόντα

ψήφων και η δεύτερη Βουλή συντελεί την αναθεώρηση µε 3/5,
µε αυξηµένη πλειοψηφία, γιατί η συναίνεση δεν είναι εθελοντική,
είναι επιβεβληµένη συνταγµατικά, είναι υποχρέωση.

Εάν επικρατήσει η αντίληψη ότι χωρίς να συµφωνούµε επί της
ουσίας, χωρίς να είµαστε βέβαιοι, χωρίς να έχουµε πραγµατική
συναίνεση, χωρίς να έχουµε κοινή πολιτιστική αναφορά, θεσµική
και συνταγµατική, διαπιστώνουµε συλλήβδην την ανάγκη αναθε-
ώρησης στην πρώτη Βουλή µε εκατόν ογδόντα και η επόµενη
κάνει ό,τι θέλει κατά το δοκούν µε εκατόν πενήντα ένα, έχουµε
ακυρώσει τον αυστηρό χαρακτήρα του Συντάγµατος, έχουµε
θέσει σε κίνδυνο το µεγάλο κεκτηµένο της νεωτερικότητας και
το µεγάλο κεκτηµένο της Μεταπολίτευσης.

Από το 1975 έως σήµερα µόνο µία φορά διασφαλίστηκε ανα-
θεωρητική συναίνεση, το 2001. Το 1975 το Σύνταγµα ψηφίστηκε
µε την Αντιπολίτευση να έχει αποχωρήσει σύσσωµη. Το 1986 η
Αναθεώρηση ψηφίστηκε µε την τότε Αξιωµατική Αντιπολίτευση
να έχει αποχωρήσει σύσσωµη. Το 2001 -ενώ όλες οι διατάξεις
είχαν τεθεί υπό αναθεώρηση µε εκατόν ογδόντα ψήφους το
1998, µε µόνη εξαίρεση τον τρόπο εκλογής του Προέδρου της
Δηµοκρατίας- ζητήσαµε για όλα συναίνεση, όχι εκατόν ογδόντα,
αλλά διακοσίων πενήντα-διακοσίων εβδοµήντα ψήφων και την
αποκτήσαµε.

Αυτό δεν έγινε µόνο στο άρθρο 32, µόνο στη διαδικασία εκλο-
γής του Προέδρου της Δηµοκρατίας, που δεν αναθεωρήθηκε και
η χώρα το πλήρωσε και το πληρώνει αυτό πολύ ακριβά από το
2015 και µετά. 

Χαίροµαι, λοιπόν, γιατί η επίσηµη πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ είναι
µετριοπαθέστερη των αρχικών ιδεών και προτάσεων. Χαίροµαι,
γιατί εγκαταλείφθηκε –ελπίζω, οριστικά- η αντισυνταγµατική θε-
ωρία του δήθεν συµβουλευτικού δηµοψηφίσµατος για την Ανα-
θεώρηση και η Αναθεώρηση ήρθε στη Βουλή, στο αρµόδιο
όργανο και µετά στον λαό, το αρµόδιο όργανο µε εκλογές και
µετά πάλι στη Βουλή, που είναι το αρµόδιο όργανο. Μόνο που
πρέπει να έχουµε συνείδηση των προβληµάτων που µας αναµέ-
νουν και είναι µπροστά µας. 

Η χώρα έζησε και ζει µία µακροχρόνια οικονοµική κρίση. Ελή-
φθησαν και λαµβάνονται επώδυνα µέτρα. Η χώρα άντεξε και
ένας από τους λόγους που άντεξε είναι ότι είχε Σύνταγµα, που
ρύθµισε την αλλαγή του πολιτικού συστήµατος, την αλλαγή των
κοινοβουλευτικών συσχετισµών, την αλλαγή της κοινωνικής δια-
στρωµάτωσης, την αλλαγή των νοοτροπιών. 

Το γεγονός ότι το Σύνταγµα άντεξε τέτοιες πιέσεις και τέτοιες
εναλλαγές δείχνει την ποιότητα του Συντάγµατός µας και του πο-
λιτεύµατός µας. 

Πού λειτούργησε αρνητικά το Σύνταγµα; Μόνο στην υποχρε-
ωτική διάλυση της Βουλής τον Ιανουάριο του 2015. Εξήγησα
τους λόγους πριν και νοµίζω ότι έχουµε γίνει τώρα όλοι σοφότε-
ροι. Άλλωστε, υπάρχει και η όψιµη θεωρία του καθαρού µυαλού. 

Ποια είναι η βασική µας εµπειρία από τα εννιά χρόνια της κρί-
σης, για την οποία υπάρχει σιωπή στην πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ; Ότι
χρειάζεται να υπάρχουν συνταγµατικοί κανόνες δηµοσιονοµικής
επίγνωσης και να κρούεται κώδωνας κινδύνου δηµοσιονοµικής
εκτροπής εις βάρος της χώρας και των πολιτών και αυτό πρέπει
να είναι ένας συνταγµατικός κανόνας σαφής και εθνικής ιδιοκτη-
σίας. Γιατί έχουµε υπογράψει τη συνθήκη για τη συνεργασία, τη
σταθερότητα και τη διακυβέρνηση, το νέο δηµοσιονοµικό σύµ-
φωνο, που προβλέπει την υποχρέωση των κρατών-µελών της Ευ-
ρωζώνης να σέβονται τον δηµοσιονοµικό κανόνα, δηλαδή το
ανώτατο όριο δηµοσιονοµικού ελλείµµατος. 

Εµείς, όµως, µε την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ έχουµε απο-
δεχθεί, ούτως ή άλλως, υπερβολικά πρωτογενή πλεονάσµατα,
όχι µέχρι το 2022, αλλά µέχρι το 2060. Αυτή η συµφωνία όλων
των κρατών-µελών της Ευρωζώνης για τον δηµοσιονοµικό κα-
νόνα ισχύει σε εµάς, µε αυξηµένη νοµική ισχύ, λόγω του άρθρου
28 παράγραφος 1. Δεν πρέπει αυτή να κατοχυρωθεί συνταγµα-
τικά, µαζί µε την ανεξαρτησία της Τράπεζας της Ελλάδος, ώστε
να έχουµε βασικούς µηχανισµούς επίγνωσης των προβληµάτων
και να µην λέµε ψέµατα στον κόσµο ή να µην αναπτύσσουµε έναν
ακατάσχετο συνταγµατικό βολονταρισµό, µια ρητορεία που απε-
δείχθη ότι µπορεί να είναι πολύ επικίνδυνη, γιατί διαψεύδει την
πίστη των πολιτών στο Σύνταγµα και υπονοµεύει τον συνταγµα-
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τικό πατριωτισµό; 
Αντιθέτως, δυστυχώς βλέπω µέσα σ’ αυτήν την πρόταση, αλλά

και σε άλλες ιδέες που ακούγονται στον δηµόσιο βίο πολλά στοι-
χεία ρητορείας και δηµαγωγίας, λες και το Σύνταγµα είναι ένα
κείµενο διακηρυκτικό, που δεν σηµαίνει τίποτα νοµικά, τίποτα
πρακτικά, άρα µπορούµε ανέξοδα να δίνουµε συνταγµατικές
υποσχέσεις. Το έχουµε κάνει αυτό και στο παρελθόν, έχει γίνει
πάντα υφολογικά. Τα συνταγµατικά κείµενα, που δεν είναι µόνο
µηχανιστικά, έχουν µια ρητορεία, αλλά αυτή πρέπει να είναι ανώ-
δυνη, πρέπει να ενισχύει τα ατοµικά δικαιώµατα, τη δηµοκρατία,
το κράτος δικαίου. Όταν δηµιουργεί ψευδαισθήσεις οικονοµικές,
δηµοσιονοµικές, µπορεί µέσω της νοµολογίας, µέσω του δικα-
στικού ελέγχου της συνταγµατικότητας των νόµων, να οδηγήσει
σε δηµοσιονοµική εκτροπή και να θέσει σε αµφισβήτηση την ίδια
τη λειτουργία του πολιτεύµατος. 

Έχει, λοιπόν, πολύ µεγάλη σηµασία να µην υπάρχουν στοιχεία
ρητορείας και συνταγµατικού λαϊκισµού. Η χειρότερη µορφή λαϊ-
κισµού είναι ο συνταγµατικός λαϊκισµός. Γιατί, τι συµβαίνει όταν
υιοθετείς διατάξεις συνταγµατικού λαϊκισµού; Ή τις παραβιάζεις
για λόγους οικονοµικής ανάγκης και ευτελίζεις το Σύνταγµα ή τις
σέβεσαι και καταστρέφεις τη χώρα. Δεν είναι ένα τραγικό δί-
ληµµα; Μετά από δέκα χρόνια κρίσης πρέπει να βρεθούµε ξανά
αντιµέτωποι µε αυτό το δίληµµα; 

Εν πάση περιπτώσει, ας µην ξεχνάµε ότι η συγκυρία είναι
άκρως επιβαρυµένη. Εδώ δεν έχουµε ένα συναινετικό κλίµα. Εδώ
έχουµε όξυνση, πόλωση, εντάσεις, χειραγώγηση της δικαιοσύ-
νης. Εδώ έχουµε τεράστια προβλήµατα αντοχής του τραπεζικού
συστήµατος. Έχουµε µπροστά µας τις συνέπειες του υπερπλε-
ονάσµατος και άρα τις υπερφορολόγησης, που έχει διαλύσει τη
µεσαία τάξη και δεν επιτρέπει στη χώρα να ορθοποδήσει, γιατί
χωρίς εθνική αποταµίευση, χωρίς χρηµατοδότηση επενδύσεων,
χωρίς σταθερότητα, δεν υπάρχει ούτε επιστροφή στις αγορές
ούτε ανάπτυξη η οποία να υπερβαίνει το αναιµικό όριο του 1,5%
- 2%, µετά από δέκα χρόνια συσσωρευµένης ύφεσης. 

Εδώ σήµερα ξεκινάει η διαδικασία της συναινετικής -υποτίθε-
ται- αναθεώρησης και πληροφορούµαστε ότι διενεργείται
έρευνα στους λογαριασµούς του Κώστα Σηµίτη. Δηλαδή, κάποιοι
θέλουν να αµαυρώσουν το εµβληµατικό πρόσωπο του ευρωπαϊ-
κού κεκτηµένου της χώρας. Ματαιοπονούν, αλλά εκτίθενται και
εκθέτουν και τη δικαιοσύνη! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Δυστυχώς, λοιπόν, παρ’ ότι έχουµε ζήσει αυτή την εµπειρία,
δεν έχουµε γλυτώσει από τα στοιχεία του συνταγµατικού λαϊκι-
σµού. Είναι τόσο απλό να πεις ότι αναζητούµε συναινετικά Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας µε αυξηµένη πλειοψηφία, αλλά µετά από
δύο ψηφοφορίες, µετά από έξι ψηφοφορίες, πάµε στο λαό σε
άµεση εκλογή συγκρουσιακή. Θα πάρει ο ένας τη νίκη και ο
άλλος την ήττα. Η κυβέρνηση δεν υφίσταται διάλυση Βουλής και
εκλογές, αλλά µπορεί να χάσει την εκλογή του Προέδρου της
Δηµοκρατίας. 

Συµβαίνει αυτό αλλού στην Ευρώπη; Συµβαίνει. Σχεδόν παν-
τού υπάρχουν προβλήµατα. Δείτε τι γίνεται σε χώρες όπως η
Ρουµανία, η Τσεχία. Υπάρχουν χώρες ώριµες θεσµικά, που τα
έχουν λύσει αυτά, όπως η Αυστρία, αλλά και άλλες χώρες, που
δεν τα έχουν λύσει. Και εκεί είµαστε εµείς, που δεν έχουµε µία
παράδοση άµεσης εκλογής. 

Δηµοψηφίσµατα: Μα, µετά τα όσα είπε ο κ. Τσίπρας στο Βε-
ρολίνο για το αυτοακυρωµένο δηµοψήφισµα του Ιουλίου του
2015, που θα ήταν ολέθριο να εφαρµοστεί το αποτέλεσµά του,
ποιος µπορεί να τολµά να θέτει ζήτηµα δηµοψηφίσµατος και δι-
ευκόλυνσης των δηµοψηφισµάτων ακόµη και για όποια συµφω-
νία µεταφέρει κυριαρχικές αρµοδιότητες σε όργανο διεθνούς
Οργανισµού; 

Ξέρετε πόσες τέτοιες συµφωνίες ψηφίζει η Βουλή κάθε χρόνο;
Μόνο για να πάρουµε τα δάνεια της περιόδου της κρίσης και το
τρίτο δάνειο, θα έπρεπε να κάνουµε τουλάχιστον τρία δηµοψη-
φίσµατα στην περίπτωση αυτή. Άλλοι κάνουν δηµοψηφίσµατα
και παρεµποδίζουν την εφαρµογή των προγραµµάτων µας, όπως
έγινε, για παράδειγµα, στην Ιρλανδία ή στην Ολλανδία τα προ-
ηγούµενα χρόνια. 

Σταθερό εκλογικό σύστηµα: Δεν αρκεί να έχουµε τα 2/3 για
την αλλαγή του εκλογικού συστήµατος; Τι µεγαλύτερη εγγύηση
µπορεί να υπάρξει; Μπορούµε να αγκυλώσουµε το εκλογικό σύ-
στηµα, ακόµη κι αν αλλάξουν ριζικά οι συγκυρίες; Μα, έχουµε
την εγγύηση των 2/3.

Το εγγυηµένο αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης δεν υπάρχει;
Δεν το επικαλείται κατά κόρον το Συµβούλιο της Επικρατείας
στις αποφάσεις του για τις συντάξεις, για τα αναδροµικά, για τη
µη περικοπή του δευτέρου και τρίτου µνηµονίου; Τι θέλουµε να
προσθέσουµε; Μία φενάκη για το λαό; Αντί να συζητήσουµε πώς
θα αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα των δικαστικών αποφάσεων
και της αντοχής του ασφαλιστικού συστήµατος, να συζητήσουµε,
δηλαδή, δυστυχώς, την ανυπαρξία ασφαλιστικού συστήµατος; 

Για να µην µιλήσω για το τελευταίο παράδειγµα της διακήρυ-
ξης πως θα συνυπάρχουν στο άρθρο 3 η θρησκευτική ουδετε-
ρότητα και η επικρατούσα θρησκεία. Και αυτό µετατρέπεται σε
ένα µικροκοµµατικό τέχνασµα, ότι δήθεν θα αδειάσουν δέκα χι-
λιάδες θέσεις υπαλλήλων από τους ιερείς για να τις καταλάβουν
κάποιοι άλλοι νέοι, που έχουν ανάγκη από δουλειά, τους οποίους
σεβόµαστε και αγωνιούµε. Όµως, αυτό είναι ένα ψέµα, γιατί οι
ιερείς είναι λειτουργοί νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου και
δεν καταλαµβάνουν αυτού του είδους τις οργανικές θέσεις, αλλά
δικές τους οργανικές θέσεις. 

Και, βέβαια, το σηµαντικότερο, αυτό το οποίο νοµίζω ότι έχει
ιδιαίτερη σηµασία για όλους µας είναι να µη γίνουν λανθασµένες
κινήσεις τώρα που ανοίγει το «κουτί της Πανδώρας» της αναθε-
ώρησης, που θα υποβαθµίσουν το επίπεδο της δηµοκρατίας και
του κράτους δικαίου. Δυστυχώς, οι πιθανότητες να γίνουν λάθη
είναι µεγαλύτερες από τις πιθανότητες να γίνουν βελτιώσεις στο
συνταγµατικό κείµενο, λόγω της συγκυρίας που θα βαίνει επιδει-
νούµενη. 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές -και τελειώνω µε αυτό-
το θεµελιώδες είναι να προστατεύσουµε το Σύνταγµα, τη δηµο-
κρατία, τους θεσµούς και την οµαλή πορεία του τόπου, σεβόµε-
νοι τον αυστηρό χαρακτήρα του Συντάγµατος. Καµµία διάταξη
δεν πρέπει να διαπιστωθεί ότι είναι αναθεωρητέα µε πλειοψηφία
που υπερβαίνει τους εκατόν εβδοµήντα εννέα ψήφους. Πρέπει
η επόµενη Βουλή να είναι Βουλή αναγκαστικής αναθεωρητικής
υπευθυνότητας και συναίνεσης, διατηρούµενης της εγγύησης
των εκατόν ογδόντα Βουλευτών. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Αριστείδης

Μπαλτάς.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσατε µόλις τον κ. Βενιζέλο

σε µία οµιλία που, κατά τη γνώµη µου, είχε δύο µέρη. Στο πρώτο
µέρος µίλησε ο καθηγητής συνταγµατικού δικαίου, εξηγώντας
εύγλωττα διαδικασίες συνταγµατικές. Στο δεύτερο µέρος, µί-
λησε ένας Βουλευτής, ο οποίος προσπάθησε να εντάξει µία ολό-
κληρη ιδεολογία, η οποία οδήγησε τη χώρα και την Ευρώπη εδώ
που την οδήγησε, µε όλη την Ακροδεξιά να αναφύεται -εννοώ
τον νεοφιλελευθερισµό- σε προσπάθεια αναγωγής τους νεοφι-
λελευθερισµού σε συνταγµατική συνθήκη. Αυτό ήταν το ουσια-
στικό περιεχόµενο του δεύτερου µέρους της οµιλίας του κ.
Βενιζέλου, διανθισµένο µε τα γνωστά «Ο ΣΥΡΙΖΑ τότε…» κ.ο.κ.. 

Να φύγουµε από εκεί και να αρχίσουµε να βλέπουµε το Σύν-
ταγµα, πιστεύω, µε µία έννοια πιο µακροπρόθεσµης προοπτικής,
σεβόµενοι το γεγονός ότι µιλάµε για κάποιο θεσµό -το Σύνταγµα-
ο οποίος ορίζει τους τρόπους µε τους οποίους συνυπάρχουµε
πολιτικά στη δηµοκρατία σε όλες τις χώρες µετά τον Διαφωτι-
σµό. 

Να το δούµε αυτό πιο συγκεκριµένα, κάνοντας µία µικρή ρη-
τορική αλλαγή. Να µη µιλάµε για Αναθεώρηση Συντάγµατος σαν
κάτι το οποίο είναι στερεότυπο και το οποίο σε πολλούς δηµι-
ουργεί όχι ιδιαίτερα συνθήκες που προξενούν ενδιαφέρον και να
µιλήσουµε µε το ενεργητικό ρήµα. Συντάσσουµε, λοιπόν. Ο ελ-
ληνικός λαός διά των εκπροσώπων του στο Κοινοβούλιο συντάσ-
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σει τους όρους, το πλαίσιο εντός του οποίου οφείλει να κινείται,
υπό τον σεβασµό όλων, η δηµοκρατία στη χώρα µας. Αν το
δούµε έτσι, αρχίζουµε και βλέπουµε ότι µία συνταγµατική Ανα-
θεώρηση οφείλει να αφορά -γιατί µπορεί να δηµιουργηθούν
ώστε να αφορά πραγµατικά- ολόκληρο τον ελληνικό λαό, ο
οποίος µε τον τρόπο του, µέσω των εκπροσώπων του, εκφράζε-
ται εδώ µέσα. 

Ταυτόχρονα, να δούµε το Σύνταγµα ως κάτι πιο µακροπρόθε-
σµο, έξω από τους συσχετισµούς της στιγµής µεταξύ των πολι-
τικών δυνάµεων, των κοµµάτων, των υπερβολών στον διάλογο
κ.ο.κ., να το δούµε, δηλαδή, ως κάτι που µπορεί να δεσµεύσει τη
χώρα µακροχρόνια και να συνδέσουµε αυτή τη µακροχρόνια δέ-
σµευση της χώρας µε το γεγονός ότι κοντά µας έρχεται µία ηµε-
ροµηνία που ακούει στο όνοµα «2021», διακόσια χρόνια από την
Ελληνική Επανάσταση που ίδρυσε το νεωτερικό ελληνικό κράτος
και να σκεφτούµε την αναθεώρηση του Συντάγµατος µε τέτοιο
τρόπο ώστε οποιαδήποτε κυβέρνηση να τύχει να είναι τότε στα
πράγµατα, να έχει ένα χάρτη που να είναι άξιος αυτής της πο-
ρείας διακοσίων χρόνων. 

Αν ξεκινήσουµε από εκεί, ο χρόνος είναι λίγος. Δεν µπορεί µία
οµιλία να καλύψει τα πάντα. Μπορεί, όµως, να φανεί από το σύ-
νολο των οµιλιών -τουλάχιστον από πλευράς ΣΥΡΙΖΑ- ότι υπάρχει
µία πολύ σαφής λογική στη διαδικασία των άρθρων που ζητάµε
εµείς να αναθεωρηθούν. 

Θα αφιερώσω το υπόλοιπο κοµµάτι της οµιλίας µου σε ένα
από τα θέµατα που έχει αυτή τη στιγµή µπει έντονα στην ηµερή-
σια διάταξη, το θέµα του διαχωρισµού Κράτους κι Εκκλησίας.
Ξέρουµε ότι το ερώτηµα αυτό, υπό µία έννοια, είναι µόνιµα στην
ηµερήσια διάταξη σε όλες τις αναθεωρήσεις, ξέρουµε ότι εκεί
γύρω έχουν «παιχτεί» τριβές, εντάσεις, αντιπαραθέσεις µεταξύ
εκφραστών της πολιτείας και εκφραστών της Εκκλησίας κι είναι
καιρός σιγά-σιγά να βάζουµε τουλάχιστον αυτόν τον διάλογο σε
πραγµατικές βάσεις. 

Κι εκτιµώ ότι για να βάλουµε τον διάλογο αυτό σε πραγµατικές
βάσεις, υπάρχει ένα ουσιαστικό προαπαιτούµενο, πολιτισµικό
προαπαιτούµενο, το οποίο επιτρέπει έναν διάλογο ειλικρινή µε-
ταξύ Εκκλησίας και πολιτείας, χωρίς να δηµιουργηθεί σε αυτό το
επίπεδο απολύτως καµία τριβή. 

Τι εννοώ; Εννοώ ότι δεν υπάρχει πολιτισµός στον κόσµο τούτο,
δεν υπάρχει ιστορική διαδικασία που έχει καταλήξει στη συγκρό-
τηση µιας κοινότητας, ενός κράτους, µιας θεσµικής -ας το πούµε
έτσι- µορφής της ανθρώπινης ιστορίας που να µην στηρίζεται σε
µια έννοια ιερού. Οι άθεοι το ίδιο. Όποιος άνθρωπος κινείται εν
τω κόσµω τούτω, έχει στο εσωτερικό του µια αίσθηση ιερού που
τον καθιστά ακριβώς άνθρωπο. Διότι η αίσθηση του ιερού είναι
συναρτηµένη µε την ανθρώπινη συνθήκη την ίδια, δηλαδή το γε-
γονός ότι ο άνθρωπος είναι το µόνο ζώο που γνωρίζει ότι θα πε-
θάνει και άρα ο βίος του είναι συναρτηµένος µε αυτή τη γνώση
του θανάτου. 

Για να διαχειριστεί αυτό το ζεύγος, ο άνθρωπος από αρχαι-
οτάτων χρόνων και σε όλους τους πολιτισµούς, έχει αναδείξει -
ο καθένας µε τον τρόπο του- κάτι σαν ιερό. Η µία θρησκεία το
ονοµάζει έτσι, η άλλη θρησκεία το ονοµάζει αλλιώς. Όσοι δεν θέ-
λουν να θρησκεύονται το ονοµάζουν µε τρίτους τρόπους, αλλά
εξίσου µε µια έννοια υπέρβασης. 

Άρα η έννοια του ιερού συνιστά µία βάση επί της οποίας µπο-
ρούν να συζητήσουν οι θρησκείες µεταξύ τους, µπορούν να συ-
ζητήσουν µεταξύ τους ειλικρινά οι πιστοί µε τους άθεους κ.ο.κ..

Επιπλέον έχουµε ένα προτέρηµα στην Ελλάδα ως προς αυτό,
διότι ας δούµε στην καθηµερινή µας ζωή ποιος -ας πούµε- είναι
ο βαρύτερος όρκος. Ο βαρύτερος όρκος είναι η φράση: «Σε ό,τι
έχω ιερό». Όµως, αν πει κανείς αυτόν τον όρκο, δεν δεσµεύεται
στη µία ή στην άλλη δογµατική πίστη, δεν δεσµεύεται στη µία ή
στην άλλη θρησκεία. Δεσµεύεται σε ό,τι ο ίδιος θεωρεί ιερό µε
ανοιχτό το περιεχόµενο του «ό,τι». Κι αντίστροφα, η µεγαλύτερη
κατηγορία που µπορεί να απευθύνει κάποιος σε κάποιον είναι
«Δεν έχει ιερό και όσιο», πάλι χωρίς να προσδιορίζει τι είναι το
ιερό και ποιο είναι το περιεχόµενο του οσίου. 

Άρα η διάκριση αυτή, που είναι βαθιά ριζωµένη σε όλες τις πα-
ραδόσεις µας, είναι µία βάση που επιτρέπει τον απολύτως ειλι-
κρινή διάλογο µεταξύ όποιας εκκλησίας, όλων των εκκλησιών και

της πολιτείας, χωρίς κανένας να αισθάνεται ότι µειώνεται σε
αυτόν τον διάλογο. 

Από κει και πέρα, υπάρχει πάλι µία ευαγγελική ρήση η οποία
λέει: «Τα του Καίσαρος των Καίσαρι και τα του θεού τω θεώ».
Από τη µία µεριά, λοιπόν, υπάρχει ο θεός, µε ό,τι περιεχόµενο
δίνει σε αυτή την έννοια είτε ο πιστός της τάδε θρησκείας είτε κι
ο άθεος µε τον τρόπο του κι ας µην το λέει έτσι, κι από την άλλη
µεριά υπάρχει και ο Καίσαρ που µετά τη νεωτερικότητα είναι η
συντεταγµένη πολιτεία η δηµοκρατική.

Εκεί αρχίζουν τα ρεάλια. «Ρεάλια» σηµαίνει εκκλησιαστική πε-
ριουσία, σηµαίνει πού υπόκεινται οι ιερείς, από ποιον πληρώνον-
ται κ.ο.κ.. Τα ρεάλια αυτά φεύγουν από την έννοια του ιερού,
βεβαίως, διότι το χρήµα, εκτός από το νεοφιλελευθερισµό -που
εκεί είναι ο θεός για το νεοφιλελεθερισµό- δεν υπόκειται στην έν-
νοια του ιερού, και µπαίνουµε σε διαδικασίες που έχουν σχέση
µε πραγµατικότητες οι οποίες αντιµετωπίζονται από τα δικαστή-
ρια, τους νόµους, τη συντεταγµένη πολιτεία κ.ο.κ..

Πιστεύω ότι µπορούµε να βρούµε σε αυτή την Αναθεώρηση
του Συντάγµατος τρόπους ώστε και στο πρώτο επίπεδο, δηλαδή
στο άρθρο 3 του Συντάγµατος και τα συναφή, να καθοριστούν
συγκεκριµένα ώστε το κράτος να καταστεί όντως ουδετερόθρη-
σκο µε κάθε θρησκεία, µε ίσα δικαιώµατα, ας το πούµε έτσι, σε
σχέση µε το κράτος. Για παράδειγµα, αν είναι να πληρώνει το
κράτος τους ιερείς, να πληρώνει και τους ιερείς -όπως λέγονται-
των άλλων θρησκειών, να είναι πλήρως ουδετερόθρησκο ως
προς τις τελετές, όπου χρειάζεται να υπάρχει -ας το πούµε- θρη-
σκευτική τελετή κ.ο.κ.. Και, βεβαίως, υπάρχει και ο πολιτικός
όρκος, όπου ο πολιτικός όρκος για αξιωµατούχους του κράτους
σε όλες τις βαθµίδες, είναι όρκος -συµβόλαιο τιµής, αν θέλετε
να το πούµε πιο λαϊκά, µη θρησκευτικά δηλαδή- που ο υπάλλη-
λος του κράτους συνάπτει µε την αντίστοιχη κρατική αρχή.

Σε αυτή τη λογική µπορούµε να αντιµετωπίσουµε όλα τα πα-
ραµένοντα προβλήµατα µε πλήρη, νοµίζω, ειλικρίνεια εκατέρω-
θεν.

Κάτι τελευταίο θέλω να πω, το οποίο δεν έχει ακουστεί πολύ
έντονα. Το ανέφερε ο κ. Βενιζέλος προηγουµένως. Είναι η -ας το
πούµε- λαϊκίστικη άποψη -από τη νεοφιλελεύθερη µεριά, όµως,
δηλαδή ο λαϊκισµός του νεοφιλελευθερισµού είναι πολύ πιο λαϊ-
κίστικος απ’ ότι κατηγορεί- ότι όλα αυτά γίνονται για να φύγουν,
δήθεν, από τον προϋπολογισµό τον κρατικό τα κονδύλια της µι-
σθοδοσίας των ιερέων και να περάσουν στην Εκκλησία, όταν η
ίδια δήλωση λέει ότι το κράτος θα δίνει στην Εκκλησία το ισό-
ποσο αυτού του ποσού. Έτσι δεν είναι; Αρχίζουν να γίνονται λίγο
αστεία τα πράγµατα.

Να πούµε, ταυτόχρονα, ότι οι ιερείς που θα φύγουν έτσι από
την άµεση χρηµατοδότηση του κράτους, ως Έλληνες πολίτες θα
έχουν όλα τα δικαιώµατα περίθαλψης, υγείας, εκπαίδευσης
κ.ο.κ.. Να πούµε, επιπλέον, ότι το κράτος θα µεριµνά, ώστε αν
έχει την ευθύνη χρηµατοδότησης η Εκκλησία, να µην υποβιβά-
ζονται οι ιερείς από αυτή την εξέλιξη, που ενδεχοµένως θα έχουν
αργότερα οι µισθοί κ.ο.κ..

Αυτά είναι απλά τεχνικά προβλήµατα, τα οποία µπορούν να λυ-
θούν πιστεύω συγκεκριµένα και κοινή συναινέσει ανάµεσα στην
Εκκλησία και την πολιτεία, όταν ξεκινάµε από µια βάση που είναι
αµοιβαία αποδεκτή, µε αµοιβαίο σεβασµό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-

νάδελφος κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Νοµίζω ότι αρχίζει και γίνεται ενδιαφέρουσα η συζήτηση.

Πράγµατι, θα λάβω τις µετρητοίς υπ’ όψιν µου τη δέσµευση του
κ. Παρασκευόπουλου, του εισηγητή της Πλειοψηφίας, που µας
προϊδέασε ότι προσβλέπει σε µια συζήτηση που θα αποδίδει τη
γνωστή ρήση του Ηράκλειτου «κατ’ έριν πάντα γινόµενα».

Έχω, όµως, µια πρώτη επιφύλαξη, γιατί δεν είπε ολόκληρη τη
φράση. Γι’ αυτό, λοιπόν, ας ξεκινήσουµε από τώρα τον δηµιουρ-
γικό αντίλογο.

Ο Ηράκλειτος, λοιπόν, είπε: «Ε�δ�ναι δε χρή τ�ν π�λεµον ��ντα
ξυν�ν, κα� τήν δ�κην �ριν, και γιν�µενα πάντα κατ� �ριν κα� χρε�ν».
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Παρέλειψε, λοιπόν, ο εκλεκτός συνάδελφος να αναφερθεί στο
«χρεών». Και το «χρεών», βέβαια, δεν είναι τίποτα άλλο από το
ότι τα πάντα στη ζωή είναι προϊόν µιας διαµάχης -και η δίκη
ακόµα είναι µία διαµάχη και ο πόλεµος είναι κοινός-, αλλά όλα
γίνονται µε την επίγνωση του ότι είναι προϊόντα αφ’ ενός διαµά-
χης, αλλά και µε την επίγνωση του ότι όλα προκύπτουν από µια
ανάγκη.

Γι’ αυτό, κύριε Μπαλτά, θα ήθελα πάρα πολύ να σας απαντήσω
σε όσα είπατε, πλην, όµως, θα ήθελα προκαταρκτικά να σας πω
ότι το Σύνταγµα είναι ο καταστατικός χάρτης του κράτους, είναι,
δηλαδή, ο κανόνας των κανόνων, που ρυθµίζει πώς λειτουργεί
το κράτος, ποιες είναι οι λειτουργίες δηλαδή και πώς κατανέµον-
ται στα κρατικά όργανα και ποιες είναι οι σχέσεις του κράτους
µε τον πολίτη και, κυρίως, από ποιες πράξεις θα πρέπει να απέχει
το κράτος για να δίνει τη δυνατότητα στους πολίτες -να τους
αφήνει χώρο- να ζουν µια αξιοβίωτη ζωή.

Η λέξη είναι του κυρίου Πρωθυπουργού, απ’ αυτή την καλο-
θυµούµενη -γιατί θα αναφερθώ στο τέλος- οµιλία που έκανε έξω
από το Κοινοβούλιο σε κόκκινο φόντο.

Εκεί εξήγγειλε ότι ξεκινάει τον Ιούλιο του 2016 η µεγάλη δια-
δικασία της Αναθεώρησης του Συντάγµατος που δεν ήθελε να
την περιορίσει στους τέσσερις τοίχους του Κοινοβουλίου, αλλά
θα την άνοιγε στον λαό. Πλην όµως, δυο χρόνια πέρασαν και κα-
νένα άνοιγµα δεν είδαµε προς τον λαό, ούτε τις εκδηλώσεις που
είχε δεσµευτεί ότι θα κάνει στους δήµους µε συνεργασία κοινω-
νικών και επιστηµονικών φορέων είδαµε, ούτε τις δεκατρείς συ-
νελεύσεις. 

Αυτό ήταν µία παρέκβαση, για να συνδεθώ ξανά µε τον κ.
Μπαλτά. 

Άρα, λοιπόν, κύριε Μπαλτά, δεν είναι απαραίτητο ούτε και
χρειάζεται στο Σύνταγµα να αναπτύξουµε όλη αυτή τη θεωρία
και τη φιλοσοφία του τι είναι ιερό και πώς το ιερό υπάρχει µέσα
στην ιστορία και µέσα στη σχέση που έχει το πρόσωπο µε την
πίστη του σε κάποια δύναµη, αλλά κυρίως το πώς θα σέβεται το
κράτος αφ’ ενός µεν την Εκκλησία ως µία συλλογική ενότητα που
είναι οργανωµένη και λειτουργεί συλλογικά πάντα και αφ’ ετέρου
το πώς θα αναγνωρίζει το δικαίωµα κάθε πολίτη απέναντι στην
ελευθερία του να πιστεύει ό,τι αυτός κρίνει, ό,τι οφείλει να πι-
στεύει. 

Όµως, για να ξαναέρθω τώρα στον Ηράκλειτο, πράγµατι θα
ήθελα να επισηµάνω ότι για να µπορέσουµε να κάνουµε γόνιµη
και όχι στείρα συζήτηση στο πλαίσιο της κοινοβουλευτικής δια-
δικασίας που έχει σκοπό την Αναθεώρηση του Συντάγµατος, θα
πρέπει καθεµία από τις πλευρές που συµµετέχουν, αφού πρό-
κειται για την αναθεώρηση, όπως είπαµε, του κράτους, να έχει
µια ξεκαθαρισµένη άποψη για το τι είναι κράτος, για το πώς πι-
στεύει αυτό το κράτος, πώς το νιώθει αυτό το κράτος. 

Και θα ήθελα να ρωτήσω την Πλειοψηφία τι είναι επιτέλους
κράτος. Είναι η πραγµατοποίηση ή η απόλυτη εικόνα του λόγου,
όπως έλεγε ο Χέγκελ; Είναι το προϊόν της ασυµφιλίωτης αντίθε-
σης που υπάρχει µεταξύ των τάξεων; Είναι όργανο ταξικής κυ-
ριαρχίας της µιας τάξης που λέγεται αστική επάνω στην άλλη
τάξη που λέγεται προλεταριάτο;

Εδώ, λοιπόν, είναι που πρέπει να συζητήσουµε, διότι, κύριε Πα-
ρασκευόπουλε, µας είπατε ότι αισθάνεστε αυτή τη µεγαλειώδη
εκδήλωση του κοινοβουλευτικού λόγου, που είναι πράγµατι η
Αναθεώρηση του Συντάγµατος, ως το σηµείο όπου θα συναντη-
θεί εδώ στο Κοινοβούλιο η Αριστερά µε τη δηµοκρατία. Ποια Αρι-
στερά και σε σχέση µε ποια αντίληψη για το κράτος; Αυτή που
αναφέρει ο Μαρξ, παραδείγµατος χάριν, στη «18η Μπρυµαίρ του
Λουδοβίκου Βοναπάρτη»; Ή αυτή που αναφέρεται στον Εµφύλιο
Πόλεµο στη Γαλλία; 

Διότι εκεί καταλαβαίνετε ότι δεν έχει αντικείµενο η παρουσία
σας ούτε η προσπάθειά σας, γιατί αυτό το κράτος το οποίο ορ-
γανώνει το Σύνταγµα του 1975, το οποίο θέλετε να αναθεωρή-
σετε, είναι φιλελεύθερο κράτος. Δεν είναι ταξικό κράτος. 

Σε πρώτη, λοιπόν, φάση νοµίζω ότι αντί να λέµε µεγαλοστοµίες
εδώ, θα πρέπει να αποκαλυφθούµε µπροστά στον διάλογο που
όλοι περιµένετε να αρχίσει.

Για ποιο κράτος, λοιπόν, εσείς ενδιαφέρεστε; Είναι βασικό το
ερώτηµα. Το αφήνω µετέωρο, θα το δούµε στις συζητήσεις που

θα ακολουθήσουν στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 
Και τώρα πάµε λίγο παρακάτω. 
Πράγµατι, ιστορικά η Αριστερά έχει συναντηθεί µε τη δηµο-

κρατία, αλλά δυστυχώς από αυτές τις συναντήσεις δεν βγήκε ευ-
τυχής ούτε και ενισχυµένη η δηµοκρατία. Και αυτό το ξέρετε
πολύ καλύτερα από εµένα. Και το ξέρετε, βέβαια, γιατί ακόµα και
αν αναφερθούµε στα κείµενα που προανέφερα, θα δείτε ότι η
Αριστερά µε αυτή την έννοια έχει µια καχυποψία απέναντι στους
αντιπροσώπους του λαού. Διότι δεν ενδιαφέρεται για τον λαό ως
νοµικό πρόσωπο, οργανωµένο στο πλαίσιο αυτής της θεσµικής
οντότητας που καλούµε κράτος και που έχει µια διαρκή σχέση
µε την εξυπηρέτηση ενός σκοπού. 

Δεν αντιλαµβάνεστε σαφώς το κράτος ως ελεύθερο λαϊκό κρά-
τος, παρ’ όλο που κάποτε ο Ένγκελς σε ένα γράµµα του στον
Μπέµπελ είχε αναφερθεί και σε αυτή τη διάσταση του κράτους. 

Εσείς προφανώς σήµερα δεν την δέχεστε, γιατί άκουσα κά-
ποιον συνάδελφο από εσάς, διακόπτοντας τον κ. Τασούλα, να
του αναφέρει το άρθρο 1 του συντάγµατος της Ένωσης Σοβιε-
τικών Σοσιαλιστικών Δηµοκρατιών. 

Άρα εδώ θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα και δεν
χρειάζεται να κοροϊδεύουµε τον λαό, φέρνοντας διακηρύξεις µε-
γαλόστοµες και βαρύγδουπες για να µας πείτε ότι εµείς δεν συµ-
φωνούµε µε πράγµατα και µε ρυθµίσεις ή µεταρρυθµίσεις, οι
οποίες δεν χρειάζεται να µπουν σε καµµία αναθεώρηση. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, από τώρα πρέπει, συνάδελφοι, να αυτοκαθα-
ριστείτε από ιδεοληψίες, από φαντασιώσεις και να περιοριστείτε
στο γεγονός ότι µε βάση το Σύνταγµα του 1975, που όλοι το υπη-
ρετούµε -και µάλιστα, σύµφωνα µε αυτή τη µνηµειώδη έκφραση
του Πρωθυπουργού, όλοι εσείς είστε κάθε λέξη από το Σύν-
ταγµα-, µε σεβασµό σε αυτό το Σύνταγµα, θα πρέπει να µην λέµε
πράγµατα που είναι ανεδαφικά και τα οποία αναφέρονται σε ιδε-
ολογικές φαντασιώσεις, που ποτέ δεν τις είδαµε να πραγµατο-
ποιούνται σε αυτόν τον κόσµο µέχρι σήµερα. 

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και το γέλιο σας έχει σηµασία. Ο λόγος µου, όµως, έχει αξία.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Δεν θέλω να πω τίποτα άλλο, για το «µωρός…» κ.λπ.. Δεν χρει-
άζεται. Εγώ σέβοµαι όλους τους συναδέλφους, ακόµα και όταν
γελάνε µε αυτά που λέω, γιατί για µένα το γέλιο είναι η στιγµή
που ο σπόρος µπαίνει στο χωράφι. Το ότι κάποιος αναγκάζεται
να γελάσει, σηµαίνει ότι βρίσκεται σε αµηχανία σε σχέση µε αυτά
που πιστεύει και όχι µε αυτά που ακούει. 

Έτσι, λοιπόν, θα ήθελα να αναφερθώ σε αυτά τα πολύ σηµαν-
τικά που είπε ο Πρωθυπουργός τον Ιούλιο του 2016 και να τα
συγκρίνω µε τη σηµερινή πρόταση που φέρνετε προς συζήτηση. 

Πράγµατι, υπάρχει µια φτώχεια. Υπάρχει µια φτώχεια στις δια-
κηρύξεις, γιατί, όπως σας είπα, µας είχε προετοιµάσει ο Πρωθυ-
πουργός ότι µέσα από αυτή τη διαδικασία θα καταλήξουµε στο
να ξεκινήσει µια καινούργια εποχή για τον τόπο, µια νέα Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα σας παρακαλέσω να έχω δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μέσα από αυτή τη διαφορά που

υπάρχει, το έλλειµµα που διαπιστώνω είναι ως προς δύο σηµεία
που θα µου επιτρέψετε να τα σχολιάσω.

Το πρώτο είναι το εξής: Πράγµατι αναγνωρίζει σε εκείνη την
οµιλία του την ανάγκη -το «κατά χρεών» που λέγαµε- να πάψει η
Βουλή να παράγει αντισυνταγµατικούς νόµους, να πάψει να δη-
µιουργεί µια ύλη κανόνων που µετά από δύο, τρία, τέσσερα χρό-
νια πηγαίνει στα ανώτατα δικαστήρια της χώρας, κηρύσσεται
αντισυνταγµατική, προκαλεί µεγάλη αρρυθµία, κυρίως όµως
οδηγεί σε κατάρρευση προσδοκίες και βεβαιότητες που είχαν
κτιστεί, εν όψει της ανάγκης που υπάρχει για δηµοσιονοµική προ-
σαρµογή. Τώρα δηµιουργείται ένα κενό, ένα χάος. Είναι, λοιπόν,
ανάγκη προτού τεθεί κάποιος νόµος σε ισχύ, να υπάρχει ένας
θεσµός ο οποίος θα ασχολείται µε τον προληπτικό έλεγχο της
συνταγµατικότητας των νόµων. 

Στην οµιλία του ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης είχε προτείνει
την ίδρυση ενός γνωµοδοτικού σώµατος, που θα αποτελείται
από δικαστές και όταν θα πηγαίνει ο νόµος στον Πρόεδρο της
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Δηµοκρατίας, αυτός σε εξαιρετικές περιπτώσεις και µε συγκε-
κριµένη αιτιολογία θα τον παραπέµπει σε αυτό το γνωµοδοτικό
όργανο. 

Τώρα, όµως, δεν κάνει κανείς λόγο σε αυτή τη συγκεκριµένη
πρόταση που φέρνετε, γι’ αυτό το τόσο σηµαντικό θέµα. Εγώ πι-
στεύω καλοπίστως ότι ή το έχει λησµονήσει ο συντάκτης της
πρότασης ή δεν µπορεί παρά να ξεκινήσει ένας διάλογος που θα
µας οδηγήσει, αν και εσείς θέλετε, στο να µην συνεχίζεται αυτό
το απαράδεκτο φαινόµενο, εκτός και αν δεν πιστεύετε, µε βάση
τις σκέψεις που έκανα προηγουµένως, ότι αυτό το Κοινοβούλιο
εδώ υπηρετεί και ικανοποιεί τη λαϊκή κυριαρχία στο σύνολό της.
Δεν υπάρχουν δηλαδή άλλες αναφορές λαϊκής κυριαρχίας στη
χώρα, στην επικράτεια, εκτός από την εργασία που κάνουν εδώ
οι αντιπρόσωποι του λαού. 

Ένα δεύτερο θα ήθελα να µου επιτρέψετε να πω. Καταναλώ-
νετε πολλούς λόγους, σε πολλά κοµµατικά σας κείµενα υπάρχει
και αυτή η συγκεκριµένη πρόταση για το τι ποιότητας άνθρωποι
είναι οι πολιτικοί που υπάρχουν στον δηµόσιο χώρο στην Ελλάδα
κατά τη διάρκεια της Μεταπολίτευσης. Εκεί λοιπόν λέτε -και υπο-
στηρίζετε πολλοί από εσάς- ότι αυτοί διαµόρφωσαν ένα σύστηµα
το οποίο υπηρετεί τη διαπλοκή και τη διαφθορά.

Κύριοι συνάδελφοι, αυτό έχει ολοκληρωτικές διαστάσεις όταν
αναφέρεται σε θεσµούς και κυρίως όταν αδιακρίτως πλήττει πρό-
σωπα που η µοναδική τους ιδιότητα είναι να έχουν πετύχει, µε
τον αγώνα που έκαναν στην κοινωνία, να τιµηθούν µε το αξίωµα
του Βουλευτή. 

Κυρίως παραγνωρίζει το γεγονός ότι η διαφθορά ή η δια-
πλοκή, αν θέλετε, είναι ένα ανυπόφορο παράδειγµα ηθικής κα-
τάπτωσης ενός προσώπου που το επέλεξε, όχι στα πλαίσια του
ότι υπηρετεί ως αντιπρόσωπος του λαού τη δηµοκρατία, αλλά
το έκανε ηθική επιλογή της ζωής του. Γι’ αυτό λοιπόν ούτε η δια-
φθορά ούτε η διαπλοκή πρέπει να πολιτικοποιείται. Όσοι είναι
διεφθαρµένοι και διαπλεκόµενοι έχουν όνοµα. Με αυτή την έν-
νοια κι εγώ είµαι µαζί σας να µπορέσουµε να τους εξορίσουµε,
να τους εξοστρακίσουµε από τον δηµόσιο χώρο γιατί κάνουν
πολύ µεγάλη ζηµιά στη δηµοκρατία. 

Γι’ αυτό καταλήγοντας, θα ήθελα να πω και µια θετική, αν θέ-
λετε, άποψη για το θέµα αυτό, την οποία θα δανειστώ από την
περιώνυµη οµιλία που έκανε το 2018 στο Μόναχο ένας πολύ µε-
γάλος διανοούµενος του εκσυγχρονισµού, της νεωτερικότητας,
ο Μαξ Βέµπερ. Αυτή είναι γνωστή µε τον τίτλο «η πολιτική ως
επάγγελµα». 

Αναρωτιέται καταλήγοντας ο Μαξ Βέµπερ: «Τι είδους άνθρω-
πος άραγε πρέπει να είναι εκείνος για τον οποίο επιτρέπεται να
βάλει το χέρι του στις ακτίνες του τροχού της ιστορίας; Τι ιδιό-
τητες πρέπει να εµφανίζει απέναντι στον λαό ο πολιτικός;». 

Αυτές είναι τρεις και µόνο. Να έχει πάθος, να αφοσιωθεί δη-
λαδή στην υπηρεσία προς την κοινή υπόθεση που ανέλαβε να
υπηρετήσει, να έχει αίσθηµα ευθύνης, δηλαδή να µπορεί να κρα-
τάει την απόσταση που χρειάζεται και από τον ίδιο του τον εαυτό
υπηρετώντας τους νόµους της πολιτείας και, τρίτον, να έχει
µέτρο. 

Εγώ, λοιπόν, σας λέω ότι χωρίς αυτές τις τρεις ιδιότητες και
κυρίως χωρίς την αίσθηση του µέτρου και της λογικής δεν πρό-
κειται να τελεσφορήσει αυτή η κορυφαία διαδικασία του κοινο-
βουλευτικού λόγου, την οποία όλοι θέλουµε να υπηρετήσουµε
στα πλαίσια ενός δηµιουργικού διαλόγου. 

Τότε µόνο θα είµαστε χρήσιµοι και τότε µόνο θα αποδείξουµε
ότι έχουµε συναίσθηση ότι από αυτή την Αναθεώρηση του Συν-
τάγµατος ο ελληνικός λαός περιµένει να ενσωµατώσουµε, µέσα
στο corpus των κανόνων του Συντάγµατος, θεσµούς και διαδικα-
σίες τέτοιες που θα θωρακίσουν τη δηµοκρατία και το πολίτευµα
απέναντι σε φαινόµενα παρόµοια µε αυτά που ζήσαµε, εάν τυχόν
συµβεί να τα ξαναζήσουµε στο µέλλον.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η
πρώην Γενική Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Παπαρήγα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Βουλευτής είµαι, κύριε Κακλαµάνη.
Τι πρώην, νυν και αεί και εις τους αιώνας των αιώνων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πρώην δεν είστε;
Κακώς είπα τον τίτλο; 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Κακώς. Είµαι Βουλευτής και τίποτα
άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η Βουλευτής του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αλέκα Παπαρήγα έχει τον
λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Ούτε καν η κοµµατική µου ιδιότητα
µπερδεύεται µε τη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, αλλά µε την ιδιό-
τητα της Βουλευτού δεν µπορούσατε να µιλήσετε, κυρία Παπα-
ρήγα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Εντάξει, αν ρωτούσε κάποιος, θα
µπορούσατε να του πείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με την ιδιότητα της
πρώην Γενικής Γραµµατέως νοµιµοποιείται το Προεδρείο να σας
παρεµβάλει. Αυτό όµως δεν είναι θέµα τώρα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Ένας είναι τρεις µήνες Βουλευτής
ή Υπουργός και τον λένε Υπουργό µέχρι να πεθάνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Σε αυτό το Κοινοβούλιο µπήκα µε-
σήλικας και είµαι γριά στην ουσία, πολλά χρόνια. Είχα ορκιστεί
να προφυλαχθώ από το να βγαίνω στον άµβωνα της Βουλής και
να εµφανίζοµαι ως ο γνώστης και ο ερµηνευτής του Μαρξ, του
Ένγκελς, του Λένιν. Δυστυχώς αρκετές φορές έχουµε προκλη-
θεί. Δεν θέλω να µιλάω γι’ αυτά. Να µιλάµε για το συγκεκριµένο
αντικείµενο που διαπραγµατευόµαστε.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, από τότε που αναδείχθηκε ο
Μαρξ, ο Ένγκελς, ο µαρξισµός, τότε εµφανίστηκαν και οι πολέ-
µιοι εχθροί του, εχθροί του µέχρι και µε αίµα, µέχρι θανάτου και
παραµένουν ως σήµερα, τόσα χρόνια, παρά το γεγονός ότι η θε-
ωρία θεωρείται ξεπερασµένη. Όταν γεννήθηκε ο µαρξισµός, γεν-
νήθηκε και ο αναθεωρητισµός, ο οποίος βέβαια συν τω χρόνω,
ελεώ θεού και της σοσιαλδηµοκρατίας µετά τον Α’ Παγκόσµιο
Πόλεµο, έγινε και αυτός πολέµιος του µαρξισµού, µόνο που είναι
κρυφός, είναι στο όνοµα του µαρξισµού.

Τελειώστε πια µε αυτή την ιστορία! Δηλαδή, τι θέλετε να πείτε;
Ότι σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ φέρνει την Αναθεώρηση του Συντάγµατος,
γιατί εµφορείται από τους ταξικούς αγώνες της Γαλλίας, από το
κεφάλαιο; Έλεος!

Να σας πω κάτι; Ξεχάσατε το 1991, αλλά και το 1975 και µετά
πόσα χάδια κάνατε σε αυτούς που τότε εµφανίζονταν ως αναθε-
ωρητές; Τους είχατε θεούς και µας πολεµούσατε και λέγατε:
«Εσείς γιατί παραµένετε στις θέσεις σας; Να, αυτή είναι η σύγ-
χρονη Αριστερά».

Όταν αυτή η σύγχρονη Αριστερά, µε ή χωρίς εισαγωγικά -ας
κάνει ο καθένας ό,τι θέλει, εµείς έχουµε άποψη- έγινε Κυβέρ-
νηση, την πολεµάτε και την πολεµάτε πάντα, έχοντας στο νου
σας το ΚΚΕ και τον Μαρξ και τον Ένγκελς και τον Λένιν. Ταξικά
τον πολεµάτε, ενώ ξέρετε ότι δεν έχει καµµία σχέση µε την κοµ-
µουνιστική ιδεολογία και την κοµµουνιστική θεωρία. Κάνετε αν-
τικοµµουνισµό. Σε αυτούς που χαϊδεύατε και τους είχατε στην
πρώτη γραµµή τώρα κάνετε αντικοµµουνισµό για να πετύχετε και
προοπτικά να τσακίσετε το κίνηµα. Ο ένας το τσακίζει µέσω της
αναθεώρησης και ο άλλος το τσακίζει µε άλλα µέσα.

Ο κ. Παρασκευόπουλος µας θύµισε ορισµένα πράγµατα που
είναι αλήθεια, ότι αυτό το Σύνταγµα, το αστικό Σύνταγµα, το Σύν-
ταγµα της δικτατορίας της αστικής τάξης, το Σύνταγµα της αστι-
κής δηµοκρατίας, εδραιώθηκε και µετεξελίχθηκε σε συνθήκες
και λαϊκών εξεγέρσεων, επαναστάσεων που έπαιρνε µέρος και ο
λαός, χωρίς βεβαίως να είναι στην ηγεσία αυτών των επαναστά-
σεων, αλλά και λαϊκών εξεγέρσεων, χωρίς πάλι τα κατώτερα τµή-
µατα του λαού να είναι στην πρώτη γραµµή. Όντως και έτσι και
έγινε.

Μας είπε για το 1843, για το 1864, όπου επέβαλαν αυτού του
τύπου οι εξεγέρσεις αλλαγές εναντίον του θρόνου, χωρίς να κα-
ταργούν τον θρόνο. Αυτό αποδεικνύει τι βαθιές αλλαγές πρέπει
να γίνουν, αν θέλεις να κάνεις ένα πραγµατικά λαϊκό Σύνταγµα.

Θα ξεκινήσω, λοιπόν, εγώ από ένα άρθρο που δεν προτείνεται
για αναθεώρηση, το 120. Τι λέει το άρθρο 120; Το γνωστό, ότι η
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τήρηση του Συντάγµατος επαφίεται στον πατριωτισµό των Ελ-
λήνων, που δικαιούνται και υποχρεούνται να αντιστέκονται µε
κάθε µέσο εναντίον οποιουδήποτε επιχειρεί να το καταλύσει µε
τη βία.

Ο κ. Παρασκευόπουλος είναι υπέρ των επαναστάσεων - εξε-
γέρσεων του 18ου και του 19ου αιώνα. Από εκεί και πέρα, ο λαός
µία αποστολή έχει, να αντιστέκεται µε κάθε µέσο εναντίον οποι-
ουδήποτε επιχειρεί να καταλύσει το Σύνταγµα µε τη βία, δηλαδή
εναντίον της προσωρινής κατάργησης της λειτουργίας του αστι-
κού κοινοβουλίου, µιας δικτατορίας κ.λπ..

Πρέπει να σηµειώσω -κύριε Παρασκευόπουλε, µικρότερος
είστε από εµένα, αλλά τη ζήσατε τη δικτατορία- ότι µε εξαίρεση
το ΚΚΕ, όλα τα άλλα κόµµατα απέβλεπαν στην πτώση της δικτα-
τορίας µε τη βοήθεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των Ηνωµένων
Πολιτειών από τα πάνω. Δεν ήθελαν λαϊκή εξέγερση, γιατί σου
λέει ότι η λαϊκή εξέγερση θα µας πάει πιο µπροστά από ό,τι εµείς
θέλουµε. Όµως, το αφήνω αυτό.

Και εγώ βάζω το εξής ερώτηµα. Έχει ο λαός δικαίωµα –µιλάµε
ένα λαϊκό πλειοψηφικό κίνηµα, το οποίο δεν µπορεί να δηµιουρ-
γηθεί ούτε µε καθοδηγήσεις, ούτε µε εντολές, πρέπει να το επι-
τρέπουν οι συνθήκες και να έχει φθάσει η λαϊκή συνείδηση
µαζικά σε ένα υψηλό επίπεδο- µπορεί ένα τέτοιο µαζικό κίνηµα
να ανατρέψει το Σύνταγµα µε τη βία ή δεν ξέρω µε ποια άλλα
µέσα και να επιβάλει ένα άλλο λαϊκό σύνταγµα, που αντί λέει
«ατοµική ιδιοκτησία» να λέει «κοινωνική ιδιοκτησία», αντί να λέει
«συµµετοχική δηµοκρατία», που θέλετε εσείς, να λέει «εργατικός
έλεγχος» που ξεκινάει από τον τόπο δουλειάς; Λέω, µπορεί; Όχι.
Διότι σε αυτό το Σύνταγµα -το οποίο εσείς το πάτε πιο συντηρη-
τικά, το ίδιο και η Νέα Δηµοκρατία- δίπλα στην απατηλή αρχή
της ισότητας των πολιτών –δεν µπορεί να υπάρξει ισότητα των
πολιτών σε µία ταξική κοινωνία, όταν η ιδιοκτησία του πλούτου
ανήκει στους λίγους- σε αυτό, λοιπόν, το Σύνταγµα που έχει τη
λαϊκή κυριαρχία και την ισότητα των πολιτών, υπάρχουν µία
σειρά άρθρα τα οποία µπαίνουν κάτω από τον τίτλο: «Εθνική
ασφάλεια», «Δηµόσια ασφάλεια», «Εθνική κυριαρχία» και µάλιστα
άρθρα τα οποία ούτε καν δεν περιµένω να τα θίξετε, άρθρα τα
οποία µιλούν για εκχώρηση εθνικής κυριαρχίας, που έχει δι-
καίωµα να γίνει, δεν έχει σηµασία εάν χρειάζονται τα 4/5 του Κοι-
νοβουλίου, ο οµφάλιος λώρος που σας δίνει εξασφαλίζει και τα
4/5 και τα 4,5/5. Εποµένως, ένα σύνταγµα το οποίο λέει ότι µπο-
ρεί να υιοθετηθούν άρθρα διεθνών συµβάσεων που έρχονται σε
αντίθεση µε άρθρα του Συντάγµατος, υπάρχει η κατάσταση πο-
λιορκίας, ο νόµος 48, που σηµαίνει δηλαδή ότι ο λαός, λοιπόν,
έχει δικαίωµα να επέµβει µόνο όταν τα συµφέροντα της αστικής
τάξης απειλούνται. 

Η Αναθεώρηση του Συντάγµατος –τα είπε ο Γιάννης Γκιόκας,
δεν θέλω να τα επαναλάβω- η οποία έρχεται -και εδώ συµφωνεί
και η Νέα Δηµοκρατία και όλα τα κόµµατα ανεξαρτήτως επιµέ-
ρους διαφορών ή του «στολίσµατος» στην πρόταση, γιατί υπάρ-
χει και το στόλισµα- και λέει το εξής πράγµα: «Θέλουµε πολιτική
σταθερότητα», άρα σταθερές κυβερνήσεις, κοινοβουλευτικές
πλειοψηφίες -επιµέρους διαφορές υπάρχουν, εάν ο ένας έχει την
αυτοδυναµία και θα κάνει συνεργασία µε όρους αυτοδυναµίας ή
εάν θα είναι κυβέρνηση συνεργασίας- ούτως ώστε να µην διατα-
ράσσεται απρόσκοπτα η φιλοµονοπωλιακή, η κεφαλαιοκρατική
πολιτική είτε από τις ανταγωνιστικές φιλοδοξίες, οι οποίες θα
είναι ο κορµός, είτε πολύ περισσότερο από τον λαϊκό παράγοντα.
Αυτό κάνετε. 

Και εµείς λέµε στο λαό την πολιτική σταθερότητα να φοβάται,
γιατί αυτή η πολιτική σταθερότητα είναι τέτοια σιδερένια και δεν
είναι µόνο η σταθερότητα της κυβέρνησης, είναι και των µηχανι-
σµών του κράτους: των κατασταλτικών, των ιδεολογικών, των
εξαγορών, που δυσκολεύουν την ανάπτυξη του λαϊκού κινήµα-
τος. Ίσα-ίσα αλλάζουµε την πάλη του. Πρέπει να επιβάλλει ρωγ-
µές και να έχει ένα αδύναµο πολιτικό σύστηµα, αν θέλει να
αποσπάει κάποιες παραχωρήσεις, να εµποδίζει τα χειρότερα, εάν
θέλει να προχωρήσει προς τα µπρος, εφόσον το αποφασίσει και
εφόσον δηµιουργηθούν οι συνθήκες σε µια ουσιαστική, ριζική
ανατροπή. Αυτό κάνετε. 

Εάν ήσαστε µια αριστερή Κυβέρνηση, όπως λέτε –και ξέρετε
τώρα, ο καθένας ό,τι θέλει µπορεί να δηλώσει- υπάρχει το άρθρο

11 που απαγορεύει υπαίθριες συγκεντρώσεις, όταν διαταράσσε-
ται η κοινωνικοοικονοµική ζωή. 

Υπάρχει το άρθρο 18 που αναφέρει ότι ειδικοί νόµοι ρυθµίζουν
–προσέξτε- τα σχετικά µε την ιδιοκτησία και διάθεση των µεταλ-
λίων, ορυχείων, σπηλαίων, αρχαιολογικών χώρων και θησαυρών
–όχι, γιατί είπατε ότι εξαιρούµε από το ΤΑΙΠΕΔ τους αρχαιολο-
γικούς θησαυρούς- ιαµατικών ρεόντων και υπογείων υδάτων και
γενικά του υπόγειου πλούτου. Η µόνη αγροτική ιδιοκτησία που
το Σύνταγµα απαγορεύει την απαλλοτρίωσή της -δεν θα την πω
αναλυτικά- είναι η ιδιοκτησία ορισµένων µονών και πατριαρχείων. 

Άρθρο 23. Περιορισµοί στο δικαίωµα απεργίας στους δικαστι-
κούς λειτουργούς, στα Σώµατα Ασφαλείας, αλλά και ορισµένοι
περιορισµοί στους δηµόσιους υπαλλήλους. 

Το άρθρο 28 είναι αυτό που είπα ότι άρθρα του Συντάγµατος
µπορεί να υποκατασταθούν από όργανα διεθνών οργανισµών, µε
το επιχείρηµα του εθνικού συµφέροντος, δηλαδή του συµφέρον-
τος του κεφαλαίου. 

Το άρθρο 48 περί κατάστασης πολιορκίας υπάρχει, βέβαια,
στο ελληνικό Σύνταγµα µε διάφορες διατυπώσεις από το 1833.
Για να δείτε, λοιπόν, ότι το αστικό Σύνταγµα επιδέχεται αλλαγές
και κάτω από την παρέµβαση του λαϊκού κινήµατος µπορεί να
«στρογγυλεύονται» µερικά άρθρα. Όµως, ένα πράγµα δεν επιλέ-
γεται: τα ιερά και τα όσια της καπιταλιστικής ιδιοκτησίας.

Με την ευκαιρία, το άρθρο 27 του Συντάγµατος παραβιάστηκε
κατάφωρα στη Βουλή. Είναι το άρθρο εκείνο που λέει ότι δεν
µπορεί στην Ελλάδα να στρατοπεδεύουν ή να διέρχονται ξένα
στρατεύµατα. Αυτό το άρθρο παραβιάστηκε, όταν πέρασαν τα
νατοϊκά στρατεύµατα στον πόλεµο κατά της Γιουγκοσλαβίας.
Φωνάζαµε εµείς τότε ότι πρέπει να γίνει συζήτηση στη Βουλή.
Δεν είχαµε αυταπάτες. Θα το ψήφιζαν τα κόµµατα της Βουλής.
Ο ΣΥΡΙΖΑ τότε έλεγε «όχι» στον Μιλόσεβιτς, «όχι» και στην επέµ-
βαση. Είναι αυτό που λέµε «το στρογγύλεµα», που ξέρετε τι ση-
µαίνει «στρογγύλεµα». «Όχι» στην εθνοκάθαρση, «όχι» και στον
πόλεµο. «Λουκούµι» ήταν η θέση του για την εκστρατεία. Οι άλλοι
ήταν υπέρ. Πιο καθαροί, πιο ντούροι. Φωνάζαµε, αλλά δεν έγινε
καµµία συζήτηση στη Βουλή. 

Για να τελειώσω, θα ήθελα να πω ότι εµείς παλεύουµε βεβαίως
άρθρα του Συντάγµατος να τροποποιηθούν, παρ’ ότι δεν έχουµε
τους πενήντα Βουλευτές να τα φέρουµε, που δυναµώνουν, βγά-
ζουν εµπόδια στη συνδικαλιστική και δηµοκρατική δράση, που
βοηθούν να υπάρχουν κάποιες ελευθερίες έστω στο γράµµα του
νόµου για να αξιοποιούνται από τον λαό και αυτά θα τα κάνουµε
και στην επιτροπή και όπου µπορούµε. Δεν έχουµε πενήντα Βου-
λευτές να επιβάλουµε κάποιες θετικές τροποποιήσεις και αυτό
ας το σκεφτεί και ο λαός. Δεν έχουµε, όµως, καµµία αυταπάτη
ότι αυτό το Σύνταγµα είναι πολύ ευρύχωρο, ώστε να χωρέσει
από τον µεγαλύτερο αυταρχισµό µέχρι το µεγαλύτερο ξεγέλα-
σµα του λαού.

Ευχαριστώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ µπορώ να

έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι θέλετε, κύριε Λο-

βέρδο; Για ποιο θέµα θέλετε να µιλήσετε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επί της τρέχουσας διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για ένα λεπτό. Ορί-

στε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ένα λεπτό είναι πολύ. Έγινε το πρωί

µια συζήτηση για την πάρα πολύ στενή αυτή σηµερινή διαδικα-
σία. Επέµεινε η πλειοψηφία και ξεκινήσαµε. Μαθαίνουµε τώρα
ότι µε τρόπο καταπλεονεκτικό για τα δύο µεγαλύτερα κόµµατα
θα επιτραπούν δευτερολογίες. Αυτό είναι απαράδεκτο, κύριε
Πρόεδρε. Ό,τι ψηφίστηκε το πρωί να ισχύσει και αν είναι να αλ-
λάξει, να αλλάξει για όλα τα κόµµατα. Όχι µόνο για τους δύο
πρώτους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το πρωί ξέρετε όλοι

τι ψηφίστηκε. Έχω ζητήσει και τα Πρακτικά. Όπως όµως εσείς
ζητήσατε τον λόγο επί της διαδικασίας, κατά τη διάρκεια της συ-
νεδρίασης µπορεί να σηκωθεί κάποιος είτε εκ της Πλειοψηφίας
είτε εκ της µείζονος Αντιπολίτευσης και να κάνει µια πρόταση επί
της διαδικασίας. Αν η Ολοµέλεια εγκρίνει, έστω και κατά πλει-
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οψηφία, την όποια πρόταση, θα γίνει δεκτή γιατί αυτό λέει ο Κα-
νονισµός. Αν δεν γίνει, τότε ισχύει αυτό που αποφασίστηκε το
πρωί.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν σας συγχωρώ.

Αυτό θα γίνει.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πέρασαν πάρα πολλές ώρες. Έχει ξε-

κινήσει και εξελίσσεται η συζήτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας απαντώ ότι δεν

απαγορεύεται να τεθεί ξανά θέµα επί της διαδικασίας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακούστε µε σας παρακαλώ! Έχω

λόγο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, είµαι

σαφής.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα τελειώσω σε δεκαπέντε δευτερό-

λεπτα. Δεν υπάρχει λόγος να αντιδικήσουµε.
Έχουν περάσει από τις έντεκα το πρωί κάποιες ώρες και η δια-

δικασία κυλά έτσι. Δεν µπορεί, ενώ αυτή η διαδικασία κυλά έτσι,
µε τρόπο καταπλεονεκτικό –επαναλαµβάνω- για τους δύο µεγα-
λύτερους εδώ πολιτικούς σχηµατισµούς να επιτραπούν δευτε-
ρολογίες Αρχηγών και δεν ξέρω εγώ και τι άλλο. Αν θα γίνει
κάποια αλλαγή, θα γίνει µε όρους ισότητας. 

Επιτέλους, για το Σύνταγµα µιλάµε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τους όρους ισότητας

δεν θα τους καθορίσετε εσείς µόνος σας. Θα τους καθορίσει η
Ολοµέλεια της Βουλής µε την πλειοψηφία που θα έχει εκείνη τη
στιγµή.

Προχωράµε. Τον λόγο έχει ο κ. Γιώργος Κατρούγκαλος, όχι
µε την ιδιότητα του Υπουργού, αλλά µε την ιδιότητα του προτα-
θέντος Βουλευτού από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε Κατρούγκαλε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Κύριοι συνάδελφοι, η αναθεώρηση του Συντάγµατος
είναι ταυτόχρονα ύψιστη πολιτική πράξη και κεντρική στιγµή για
τη δηµοκρατία, διότι το Σύνταγµα δεν είναι εκτός της ιστορίας.
Τόσο κατά τη θέσπιση όσο και κατά την αναθεώρηση, αλλά και
κατά την ερµηνεία και την εφαρµογή του, είναι πεδίο µάχης.

Ακούστε τι έλεγε ήδη από τον δέκατον ένατο αιώνα ο πατέρας
του ελληνικού Συνταγµατικού Δικαίου Νικόλαος Σαρίπολος:
«Πώς προκύπτει το Σύνταγµα; Εκ της διηνεκούς πάλης του υπό
της κοινωνίας συµφέροντος προς συντήρησιν της ελευθερίας
από τη µια µεριά και του συµφέροντος των αρχόντων προς αύ-
ξησιν και ενίσχυσιν της αυτών εξουσίας». Οι άρχοντες και οι αρ-
χόµενοι, οι ισχυροί και οι αδύναµοι, οι πολλοί και οι λίγοι, µε την
επικαιρική ορολογία το 99% και το 1%. 

Προλαβαίνω µια ερώτηση ειδικά από τον δικό σας χώρο: «Αν
είναι έτσι, αν είναι πεδίο µάχης, πώς έρχεστε και µας µιλάτε για
συναινέσεις;». 

Οι συναινέσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειδικά σ’ αυτά
τα µείζονα θέµατα, δεν βασίζονται στη δύναµη των επιχειρηµά-
των, αλλά στην ισορροπία των συµφερόντων, όπως αυτά έχουν
προκύψει από τους κοινωνικούς αγώνες. Δεν πείστηκαν οι οπα-
δοί της πατριαρχίας από νέα επιχειρήµατα όσων ήταν υπέρ της
ισότητας ανδρών και γυναικών. Δεν έγιναν πιο σοφοί από τον διά-
λογο. Αγώνες του φεµινισµού, αλλά και του εργατικού και του
σοσιαλιστικού κινήµατος είναι αυτοί που επέφεραν σε επίπεδο
κοινωνίας την αντίληψη ότι δεν µπορούµε πια να ανεχόµαστε τις
ανισότητες αυτές. 

Υπάρχουν, όµως, άλλα πεδία σύγκρουσης που δεν έχουν
ακόµα αποκρυσταλλωθεί οι συγκρούσεις αυτές. Κατ’ εξοχήν τέ-
τοιο πεδίο είναι η προσπάθεια του νεοφιλελευθερισµού να επι-
βάλει µία και µόνο οικονοµική ορθοδοξία και να την αφαιρέσει
εντελώς από το πεδίο αντιπαράθεσης των πολιτικών ιδεών, να
αφαιρέσει µε λίγα λόγια την οικονοµία από τη δηµοκρατία. 

Γι’ αυτόν τον λόγο πρέπει να έχουµε στο µυαλό µας ότι το Σύν-
ταγµα µπορεί να χρησιµοποιηθεί και ως όπλο στο πεδίο αυτών
των συγκρούσεων και των µαχών, ώστε κάθε µία από τις αντιµα-
χόµενες παρατάξεις, οι πολλοί και οι λίγοι, αυτοί που έχουν την
εξουσία και αυτοί που την αµφισβητούν, να προωθούν τις θέσεις
τους. Γι’ αυτό τον λόγο δεν είναι αξιακά ή πολιτικά ουδέτερη καµ-
µία αναθεωρητική διαδικασία. Ποιο είναι το στίγµα της αναθεώ-

ρησης αυτής, όπως τη βλέπουµε εµείς; Εµβάθυνση της δηµο-
κρατίας και ανάσχεση του νεοφιλελευθερισµού. Δεν είναι δύο
διαφορετικά πράγµατα. Είπα και προηγουµένως ότι βασική προ-
σπάθεια του νεοφιλελευθερισµού είναι να κρατήσει έξω από τη
δηµοκρατική πολιτική διαδικασία τα κεντρικά διακυβεύµατα της
οικονοµίας. Εκεί έγκειται η προσπάθεια να «συνταγµατοποιηθεί»
ο χρυσός κανόνας. Εκεί έγκειται η προσπάθεια στην Ευρωπαϊκή
Ένωση να έχουµε µία µόνο οικονοµική πολιτική, πέραν της δη-
µοκρατίας, πέραν της πολιτικής λογοδοσίας, πέραν της θέλησης
των πολιτών.

Στο ίδιο επίπεδο κινείται και η προσπάθεια να στεγανοποι-
ηθούν ολόκληροι χώροι της πολιτικής, ας πούµε µε τους κεντρι-
κούς τραπεζίτες να έχουν αποφάσεις επί πολιτικών ζητηµάτων
πολύ πέραν αυτών των αποκλειστικά τεχνικών και χρηµατοοικο-
νοµικών. 

Όµως, και για έναν άλλον λόγο συνδέονται η δηµοκρατία και
οι ελευθερίες µε την επίθεση του νεοφιλελευθερισµού. Ο νεοφι-
λελευθερισµός συνεπάγεται µια υπονόµευση του ιστορικού συµ-
βιβασµού του κράτους πρόνοιας, µια επίθεση κατά των
κοινωνικών δικαιωµάτων και των καθολικών κοινωνικών υπηρε-
σιών. 

Τι συµβαίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Όταν αδυνατίζει
το αριστερό χέρι του κράτους, αυτό που δίνει τις παροχές και τα
δικαιώµατα, ενισχύεται το δεξί, το χέρι του αυταρχισµού, το χέρι
που µε την επίκληση του νόµου και της τάξης επιτίθεται στα δι-
καιώµατα και στις ελευθερίες. 

Δεν υπάρχουν στεγανά στις δηµοκρατίες. Δικαιώµατα, ελευ-
θερίες, ατοµικά, πολιτικά, κοινωνικά είναι αλληλένδετα. Και ακρι-
βώς στην Ελλάδα είχαµε πικρή εµπειρία του γεγονότος αυτού,
γιατί τα µνηµόνια δεν ήταν τίποτα παραπάνω από συµπυκνωµένο
νεοφιλελευθερισµό σε καθεστώς έκλειψης της δηµοκρατίας. 

Αυτή τη στιγµή αυτό που ερχόµαστε να ολοκληρώσουµε µε
την αναθεώρηση είναι ακριβώς αυτό: Μεταρρυθµίσεις που σε
πολύ δύσκολες περιόδους και χωρίς τα χέρια µας να είναι ελεύ-
θερα επιχειρήσαµε όλη αυτή την τετραετία προς την κατεύθυνση
ακριβώς της απόκρουσης και της ανάταξης αυτής της νεοφιλε-
λεύθερης επιδροµής στα δικαιώµατα και στη δηµοκρατία.

Όπως απαγορεύσαµε την πολιτική επιστράτευση νοµοθετικά
ως αντιµετώπιση της απεργίας, έτσι τη φέρνουµε και τώρα να
τυποποιηθεί συνταγµατικά. Όπως προσπαθήσαµε να ενισχύ-
σουµε τους αδύναµους να κατοχυρώσουµε τα δικαιώµατα στην
ισότητα και στην αξιοπρέπεια, την ίδια θεσµική προσπάθεια ολο-
κληρώνουµε τώρα και µε την αναθεώρηση. 

Πώς γίνεται αυτό; Στο επίπεδο της δηµοκρατίας ενισχύουµε
τη λαϊκή κυριαρχία και στις δύο διαστάσεις της, την αντιπροσω-
πευτική, που είναι κυρίαρχη σε ένα αντιπροσωπευτικό κοινοβου-
λευτικό πολίτευµα, κυρίως µε την κατοχύρωση της απλής
αναλογικής, αλλά και άλλες επεµβάσεις συνταγµατικής µηχανι-
κής, όπως είναι η δηµιουργική ψήφος δυσπιστίας. Όµως, προ-
ωθούµε και µορφές άµεσης δηµοκρατίας ως συµπλήρωση και
όχι ως υπονόµευση της αντιπροσωπευτικής δηµοκρατίας και ως
αποφασιστικά αντίβαρα στην εξουσία των ελίτ. Και δεν είναι µόνο
η έννοια των αντιβάρων που µας επιβάλει να ανοίξουµε τη λαϊκή
κυριαρχία και µέσω των µορφών της άµεσης δηµοκρατίας, είναι
και η αντίληψη που έχουµε για τον πολίτη, η vita activa, η ενεργής
συµµετοχή του να χαρακτηρίζει την πολιτική του συµπεριφορά
και να µην είναι µόνο ψηφοφόρος µια φορά κάθε τέσσερα χρό-
νια.

Απαντούµε στον νεοφιλελευθερισµό και µε τα κοινωνικά δι-
καιώµατα και µε την ενίσχυση των κοινωνικών υπηρεσιών, µε την
απαγόρευση της ιδιωτικοποίησης του νερού και της ενέργειας,
που είναι ανθρώπινα δικαιώµατα, όπως µας έχει πει και η νοµο-
λογία για το νερό του Συµβουλίου της Επικρατείας. Πράγµατι
δεν κατάλαβα την επιχειρηµατολογία επ’ αυτού του κ. Βενιζέλου.
Μίλησε για συνταγµατικό λαϊκισµό και υποσχεσιολογία και ταυ-
τόχρονα αναρωτήθηκε: «Μα, δεν υπάρχει στη νοµολογία του
Συµβουλίου της Επικρατείας το αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης»; 

Εάν ήδη υπάρχει και είναι περιττή η αναθεώρηση, προφανώς
δεν είναι υποσχεσιολογία. Στο κάτω κάτω και η αναθεώρηση του
2001 εν πολλοίς βεβαιωτική ήταν. Σας βεβαιώνω, όµως, και εγώ
ότι καθόλου δεν είναι χωρίς συνέπειες οι κανονιστικές αλλαγές
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που προτείνουµε για τα κοινωνικά δικαιώµατα. Θα ενισχύσουν τη
δυνατότητα των πολιτών να αποκρούουν τις επιθέσεις στην προ-
σωπική τους σφαίρα κυριαρχίας και αυτονοµίας, αλλά και τις επι-
θέσεις των αγορών σε αυτό που προσδιορίζει τον χώρο της
δηµοκρατίας το σύγχρονο κράτος πρόνοιας.

Φυσικά, αρκετές από αυτές τις επεµβάσεις δεν εντάσσονται
µόνο στην αναγκαιότητα να αντιµετωπίσουµε τον νεοφιλελευθε-
ρισµό και την κρίση της δηµοκρατίας, αλλά και την πολύ συγκε-
κριµένη µορφή που το πελατειακό κράτος πήρε στη χώρα µας,
εξαιτίας αυτής της µακρόχρονης κυριαρχίας του δικοµµατισµού
µε την οικογενειοκρατία -Ελλάδα και Πακιστάν έχουν πολιτικές
δυναστείες-, µε την κυριαρχία, όπως λένε, της αδιαµεσολάβητης
σχέσης Βουλευτή ως επαγγελµατία της πολιτικής µε τους πολί-
τες -βλέπε ρουσφέτι- και κυρίως µε την αντίληψη ότι µπορεί να
είναι τεχνοκρατική η άσκηση της πολιτικής και όχι δηµοκρατική.

Στο κάτω κάτω όλες αυτές οι αδυναµίες να ανατάξουµε παθο-
γένειες στη διοίκηση έγιναν ακριβώς, γιατί βόλευε το πολιτικό
σύστηµα η διαιώνιση των παθολογιών αυτών. 

Θέλω να ολοκληρώσω όπως ξεκίνησα µε τις συναινέσεις. Οι
συναινέσεις προϋποθέτουν διάλογο εκεί που µπορεί να επιτευχ-
θεί η σύµπτωση της βούλησης των αντιµαχόµενων πλευρών.
Αυτή δεν µπορεί να γίνει σε όλα τα θέµατα. Προφανώς είναι χα-
οτική η διαφορά που µας χωρίζει από τη Νέα Δηµοκρατία στα
θέµατα του νεοφιλελευθερισµού και σε πλευρές της άσκησης
της δηµοκρατίας. Υπάρχουν υπερώριµα ζητήµατα, όµως, όπως
το άρθρο 86 σχετικά µε την ευθύνη των Υπουργών. Άκουσα πάλι
από τον κ. Βενιζέλο να λέει ότι καµµία διάταξη δεν πρέπει να πάει
µε 180 ψήφους στην επόµενη Βουλή. Ούτε αυτή; Αυτό το άγος
για τον πολιτικό κόσµο δεν πρέπει να πάει µε δεδηλωµένη την
οµοφωνία του πολιτικού κόσµου ότι πρέπει να αντιµετωπιστεί; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και δεν κατάλαβα καθόλου πώς συσχετίστηκε το άνοιγµα λο-

γαριασµών πολιτικών προσώπων, συγκυριακό πολιτικό γεγονός,
µε το µείζον αυτό αίτηµα δηµοκρατικής θεσµικής αλλαγής και
ανάταξης των αµαρτιών του παλαιού πολιτικού κόσµου.

Υπάρχουν άλλα θέµατα συναίνεσης; Επιχειρήσαµε να ανοίξει
ο διάλογος εδώ και δύο χρόνια. Θα καταθέσω στα Πρακτικά της
Βουλής την Έκθεση της Δηµόσιας Διαβούλευσης για τη Συνταγ-
µατική Αναθεώρηση που οργανώθηκε µε συµµετοχή στην επι-
τροπή πολλών προσωπικοτήτων και έξω από τον δικό µας χώρο,
υπό τον συντονισµό και την καθοδήγηση του συναδέλφου Μι-
χάλη Σπουρδαλάκη.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Γεώργιος Κα-
τρούγκαλος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκ-
θεση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι µόνο αυτό το επίπεδο, όµως, των δύο τελευταίων χρό-
νων; Κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, ας πούµε για το θέµα
των σχέσεων Εκκλησίας και κράτους, δεν έχει έρθει ο χώρος για
τις συναινέσεις που εµείς ετοιµάσαµε συζητώντας µε την Εκκλη-
σία;

Θέλω να σας διαβάσω τι έλεγε, κατά τη συζήτηση της θέσπι-
σης του Συντάγµατος το 1975, και µε αυτό θα τελειώσω, ο τότε
Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, καθηγητής Ζέπος.
Έλεγε: «Είναι θεωρητικώς ορθότερος ο χωρισµός Εκκλησίας και
πολιτείας, αλλά υπό τας παρούσας συνθήκας και λόγω της πα-
ραδόσεως που υπάρχει είναι δύσκολο να εκφύγουµε αυτή τη
στιγµή από το κρατούν σύστηµα».

Αυτή η στιγµή για εσάς κρατάει σαράντα χρόνια, δεν µπορεί
να εµφανίζεστε ότι ακολουθείτε πια φιλελεύθερες πολιτικές αν-
τιλήψεις που τις συνδυάζετε µε τον νεοφιλελευθερισµό σας.
Πρέπει να επιλέξετε. Και είµαστε ακριβώς σε µια εποχή που όλη
η Ευρώπη βρίσκεται µπροστά σε ένα δίληµµα για το τι δρόµο θα
ακολουθήσει. Αυτόν τον ιδιόµορφο γάµο που δηµιουργεί χίµαι-
ρες και τέρατα του νεοφιλελευθερισµού µε την ακροδεξιά ή τη
λογική των ανοιχτών κοινωνιών, της δηµοκρατίας και των ελευ-
θεριών;

Οι επόµενες ευρωεκλογές είναι µια τέτοια ιστορική στιγµή,
αλλά και η αναθεώρηση αυτή ακριβώς αποτελεί µια τέτοια κεν-
τρική στιγµή για τη δηµοκρατία µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι εννέα µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί καθηγητές
από το Γυµνάσιο του Ρίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωράµε µε τη συνάδελφο κ. Νίκη Κεραµέως από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για την Αναθεώ-

ρηση του Συντάγµατος αποτελεί ύψιστη στιγµή κοινοβουλευτι-
σµού και είναι γεγονός πως η νέα Ελλάδα που οραµατιζόµαστε
χρειάζεται να ένα νέο Σύνταγµα.

Ωστόσο οι συνθήκες υπό τις οποίες επιλέγει η Κυβέρνηση να
φέρει το ζήτηµα της Αναθεώρησης του Συντάγµατος στην επι-
φάνεια δείχνει και τις αληθινές προθέσεις, την πραγµατική διττή
της στόχευση:

Στόχευση πρώτη της Κυβέρνησης. Η Κυβέρνηση θέλει να απο-
προσανατολίσει την κοινή γνώµη από τη ζοφερή πραγµατικότητα
την οποία έχει η ίδια δηµιουργήσει µε αποκλειστική της ευθύνη.
Η Κυβέρνηση θέλει να αποπροσανατολίσει από τη ζοφερή κατά-
σταση στην οικονοµία της χώρας, µια χώρα αποκλεισµένη από
τις αγορές παρά ένα δάνειο 86 δισεκατοµµυρίων ευρώ και 14,5
δισεκατοµµυρίων ευρώ µέτρα που ψήφισε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ, µία χώρα που εξακολουθεί να υπερφορολογεί τους πο-
λίτες, να επιβαρύνει τους εργαζόµενους και τους εργοδότες µε
υπερβολικές ασφαλιστικές εισφορές, να µην προσελκύει επεν-
δύσεις.

Η Κυβέρνηση θέλει να αποπροσανατολίσει από τη ζοφερή
πραγµατικότητα που άπτεται των εθνικών µας θεµάτων, τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών που συσσωρεύει διαρκώς αρνητικά τετελε-
σµένα, όπως φαίνεται και από την αναθεωρητική διαδικασία στη
γειτονική χώρα.

Η Κυβέρνηση θέλει να αποπροσανατολίσει από τη δραµατική
επιδείνωση της δηµόσιας ασφάλειας και τάξης: Άλωση των πανε-
πιστηµιακών χώρων από συλλογικότητες, από ληστοσυµµορίες,
από εµπόρους ναρκωτικών, ένοπλες ληστείες σε πολυσύχναστους
δρόµους της Αθήνας.

Και η Κυβέρνηση θέλει να αποπροσανατολίσει από κυβερνη-
τικά σκάνδαλα που διαδέχονται το ένα το άλλο. Από τις αποκα-
λύψεις για την έρευνα, που διεξάγεται σε ευρωπαϊκό επίπεδο,
για τη διασπάθιση 1,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ κοινοτικών πόρων
για το προσφυγικό, τις αποκαλύψεις για την παραλίγο απευθείας
ανάθεση του Αεροδροµίου Ελευθέριος Βενιζέλος έναντι ευτε-
λούς τιµήµατος, τις αποκαλύψεις για την εξαγορά από τη ΔΕΗ
εταιρείας που ανήκει στον αντιπρόεδρο των Σκοπίων.

Στόχευση, λοιπόν, πρώτη της Κυβέρνησης είναι η εργαλειοποί-
ηση της συνταγµατικής αναθεώρησης σε όπλο αντιπερισπασµού,
µιας αναθεώρησης που εξαγγέλθηκε από τον Πρωθυπουργό πριν
από δυόµισι χρόνια και όλως τυχαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, εκκινεί εντέλει τώρα, λίγους µήνες πριν από τις εκλογές και
προβλέπεται να διαρκέσει µόλις δύο µήνες.

Κύριες και κύριοι, µόνο και µόνο αυτή η fast track διαδικασία
που έχει επιλεγεί συνιστά έµπρακτη απόδειξη της περιφρόνησης
του ΣΥΡΙΖΑ προς τους θεσµούς και τις κοινοβουλευτικές διαδι-
κασίες. Στη µεταπολιτευτική µας ιστορία πάντα οι εργασίες των
σχετικών επιτροπών διαρκούσαν πολλούς µήνες, καθώς σε µια
τέτοια κορυφαία θεσµική διαδικασία απαιτείται να γίνονται ου-
σιαστικές κοινοβουλευτικές ζυµώσεις και να εξαντλούνται τα πε-
ριθώρια συναινέσεων.

Στόχευση δεύτερη της Κυβέρνησης είναι να µπλοκάρει για τα
επόµενα δέκα χρόνια µια πραγµατική προσπάθεια εκσυγχρονι-
σµού του κράτους, του Συντάγµατος από τη Νέα Δηµοκρατία.
Και αυτό, κυρίες και κύριοι, το οµολόγησε κυνικά νυν Υπουργός
της Κυβέρνησης, όλως τυχαίως ο προλαλήσας, σε ραδιοφωνική
του  συνέντευξη πριν από δύο µόνο εβδοµάδες. Και διαβάζω επί
λέξει τα λεγόµενα του κ. Κατρούγκαλου, ο οποίος είπε: «Μόνο
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και µόνο µη συναινώντας σε αυτά που θεωρούνται ότι είναι εµ-
βληµατικά τµήµατα του νεοφιλελευθερισµού να µπουν στην Ανα-
θεώρηση, όπως είναι κατ’ εξοχήν το θέµα των ιδιωτικών
πανεπιστηµίων, ουσιαστικά εµποδίζουµε την αναθεώρησή τους
για δέκα χρόνια µια που το Σύνταγµά µας προβλέπει ότι δεν µπο-
ρεί να ξεκινήσει η ίδια αναθεώρηση πριν περάσουν πέντε χρό-
νια».

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση επιχειρεί επί της ουσίας να µα-
ταιώσει για µια δεκαετία κάθε γενναία αλλαγή του Συντάγµατος.
Επιχειρεί να εργαλειοποιήσει ακόµα και αυτή την ύψιστη κοινο-
βουλευτική διαδικασία µόνο και µόνο για να εµποδίσει ένα γνήσιο
και απαραίτητο εκσυγχρονισµό του Συντάγµατος.

Ας έρθουµε, όµως και στην ουσία των προσχηµατικών αυτών
προτάσεων του ΣΥΡΙΖΑ για το Σύνταγµα. Είναι ένα αναχρονιστικό
κείµενο µε προτάσεις επικίνδυνες, όπως δηµοψηφίσµατα µε
λαϊκή πρωτοβουλία, προτάσεις ατελέσφορες, όπως επαναλαµ-
βανόµενες ψηφοφορίες για ένα εξάµηνο για την εκλογή του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας, προτάσεις θεσµικά διαλυτικές, όπως η
συνταγµατική κατοχύρωση της απλής αναλογικής ως µόνιµου
εκλογικού συστήµατος που θα οδηγήσει τη χώρα σε µόνιµη ακυ-
βερνησία.

Είναι µια πρόταση, κυρίες και κύριοι της κυβερνώσας Πλειοψη-
φίας, χωρίς ούτε αναφορά στις µεγάλες θεσµικές τοµές που έχει
ανάγκη η χώρα, τοµές στη δηµόσια διοίκηση, στην εκπαίδευση,
στην ανάπτυξη, στη δικαιοσύνη, στην καλή νοµοθέτηση, στη δη-
µοσιονοµική σταθερότητα.

Κυρίες και κύριοι, αντέχουµε ως χώρα να χάσουµε άλλη µια
δεκαετία για να έχουµε την ευκαιρία να αποκτήσουµε ένα νέο
σύγχρονο Σύνταγµα; Όχι, δεν αντέχουµε, όπως δεν αντέχουµε
και δεν θα επιτρέψουµε στην κυβερνώσα Πλειοψηφία να υπο-
βαθµίσει το Σύνταγµά µας. Η Νέα Δηµοκρατία δεν θα επιτρέψει
κανέναν αναθεωρητικό λαϊκισµό που εντέλει θα υπονοµεύσει το
ίδιο το πολίτευµά µας. Και γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι, θα συµµε-
τέχουµε κανονικά στην Επιτροπή Αναθεώρησης που συγκροτεί-
ται σε σώµα αύριο. 

Ως προς τη διαδικασία µίλησε αναλυτικά ο εισηγητής µας. Η
πρότασή µας ως προς την ουσία της στηρίζεται σε τρεις κεντρι-
κές αρχές, υπηρετεί τρεις κεντρικές πολιτικές µας προτεραιότη-
τες.

Προτεραιότητα πρώτη: Το νέο Σύνταγµα οφείλει να είναι λιτό,
χωρίς περιττές και αναχρονιστικές διατάξεις, να εξασφαλίζει τη
συνέχεια και κυρίως την αποτελεσµατικότητα του κράτους, να
διαχωρίζει τις εξουσίες, να θωρακίζει τη δικαιοσύνη, να καθιερώ-
νει τη λογοδοσία, τη διαφάνεια, την αξιολόγηση.

Προτεραιότητα δεύτερη: Το νέο Σύνταγµα οφείλει να εξασφα-
λίζει την κοινωνική αλληλεγγύη και τις ίσες ευκαιρίες για όλους
ως προϋπόθεση κοινωνικής κινητικότητας και ευηµερίας, να αν-
τιµετωπίζει τις πελατειακές δοµές του κράτους και να ενισχύει
την κοινωνία των πολιτών.

Προτεραιότητα τρίτη: Το νέο Σύνταγµα οφείλει να εγγυάται το
σταθερό οικονοµικό περιβάλλον, τη δηµοσιονοµική σταθερότητα
και την ανάπτυξη της χώρας.

Στο πλαίσιο αυτό της επιδιωκόµενης ανάπτυξης της χώρας
επιτρέψτε µου να αναφερθώ διακριτά στην πρότασή µας για την
αναθεώρηση του άρθρου 16 του Συντάγµατος, µια πρόταση µε
την οποία φαίνεται να συµφωνεί και ο κυβερνητικός σας εταίρος,
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, οι ΑΝΕΛ. Στόχος είναι να δοθεί, επιτέλους, η
δυνατότητα να λειτουργήσουν και στη χώρα µας µη κρατικά και
ιδιωτικά πανεπιστήµια υπό αυστηρούς όρους και προϋποθέσεις,
υπό την εποπτεία ανεξάρτητης αρχής υψηλού κύρους.

Κυρίες και κύριοι –και παρακαλώ την προσοχή σας- είµαστε η
µόνη χώρα στην Ευρώπη που υπάρχει συνταγµατική απαγό-
ρευση για την ίδρυση µη κρατικών πανεπιστηµίων. Και τούτο,
ενώ τα οφέλη από την ίδρυση µη κρατικών πανεπιστηµίων θα
είναι πρωτοφανή. Και θα απαριθµήσω έξι ενδεικτικά οφέλη.

Όφελος πρώτο: Θα περιορίσει δραστικά το brain drain καθη-
γητών και φοιτητών. Πρόσφατη έρευνα της Εθνικής Τράπεζας
έδειξε –προσέξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- ότι το 60% των
Ελλήνων πανεπιστηµιακών δουλεύει στο εξωτερικό, όταν ο
µέσος ευρωπαϊκός όρος είναι µόλις 11%. 

Επιπλέον η χώρα µας εµφανίζει ένα από τα µεγαλύτερα ποσο-

στά φοιτητών που σπουδάζουν στο εξωτερικό. Το 2017 στείλαµε
πάνω από τριάντα επτά χιλιάδες φοιτητές µας στο εξωτερικό.
Ξέρετε πόσους έστειλε η Ισπανία; Η Ισπανία έστειλε τριάντα
πέντε χιλιάδες, ενώ έχει υπερτετραπλάσιο πληθυσµό. Γιατί να
µην µπορέσουµε να κρατήσουµε στη χώρα µας αυτό το πολύτιµο
ανθρώπινο δυναµικό καθηγητών, φοιτητών;

Δεύτερο όφελος: Θα περιορίσει και τη φυγή πόρων στο εξω-
τερικό. Τουλάχιστον, µε τις πιο συντηρητικές εκτιµήσεις, µισό δι-
σεκατοµµύριο ευρώ χάνεται κάθε χρόνο για τις δαπάνες των
φοιτητών µας στο εξωτερικό, προκαλώντας πραγµατική οικονο-
µική αιµορραγία στην ελληνική οικογένεια και φυσικά εισφέρον-
τας αδρά στο ΑΕΠ των άλλων χωρών, τη στιγµή που τα χρήµατα
αυτά θα µπορούσαν να µείνουν και να επενδυθούν στη χώρα
µας. 

Τρίτο όφελος: Η χώρα µας θα προσελκύσει σηµαντικό αριθµό
φοιτητών απ’ όλο τον κόσµο. Και αυτό θα συµβάλλει σηµαντικά
στη βελτίωση της εκπαιδευτικής διαδικασίας και θα προσδώσει
άµεσα οικονοµικά οφέλη για τη χώρα. Η χώρα µας θα µπορέσει
να αναδειχθεί σε ένα περιφερειακό κέντρο εκπαίδευσης, τη
στιγµή µάλιστα που η διεθνής συγκυρία είναι πάρα πολύ ευνοϊκή
για το συγκεκριµένο εγχείρηµα. 

Γιατί είναι πολύ ευνοϊκή η συγκυρία; Γιατί κυρίες και κύριοι,
ενώ το 1975 µόλις οκτακόσιες χιλιάδες φοιτητές σπούδαζαν σε
χώρα άλλη απ’ αυτή στην οποία ζούσαν, πλέον αυτός ο αριθµός
είναι τεσσερισήµισι εκατοµµύρια. Είναι τεσσερισήµιση εκατοµ-
µύρια οι φοιτητές που σπουδάζουν σε χώρα διαφορετική απ’
αυτή που ζουν! Και η Ελλάδα, σύµφωνα µε έκθεση της Τράπεζας
της Ελλάδος, έχει τη δυνατότητα να προσελκύσει άµεσα εκατόν
δέκα χιλιάδες ξένους φοιτητές και παράλληλα να περιορίσει τις
εκροές Ελλήνων φοιτητών στο εξωτερικό, µε άµεσο όφελος για
τη χώρα της τάξης των 1,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Και βεβαιώ µία τέτοια µεταρρύθµιση θα µπορούσε να αυξήσει
σηµαντικά το δυνητικό αριθµό ανάπτυξης της χώρας κατά µία µε
δύο ποσοστιαίες µονάδες άµεσα.

Κυρίες και κύριοι στην Κύπρο, η εκπαίδευση συµβάλλει στο
2,5% του ΑΕΠ της χώρας. 

Τέταρτο όφελος: Να συµβάλλει σε έναν υγιή συναγωνισµό µε
τα δηµόσια πανεπιστήµια προς τη βελτίωση του επιπέδου παρε-
χόµενης εκπαίδευσης για όλους, αλλά και στην ενίσχυση της επι-
στηµονικής έρευνας.

Πέµπτο όφελος: Να δώσει στους φοιτητές τη δυνατότητα επι-
λογής ιδρύµατος φοίτησης, όπως ισχύει διεθνώς. Πώς είναι δυ-
νατόν να έχουµε ιδιωτική εκπαίδευση στα σχολεία και όχι
ιδιωτική εκπαίδευση στα πανεπιστήµια.

Έκτο όφελος: Θα τερµατίσει το παράδοξο που ισχύει στη
χώρα µας. Αυτό που συµβαίνει, κυρίες και κύριοι στη χώρα µας
είναι το εξής. Επιτρέπεται η αναγνώριση πτυχίων µη κρατικών
πανεπιστηµίων του εξωτερικού, αλλά δεν επιτρέπεται η ίδρυση
τέτοιων πανεπιστηµίων στην Ελλάδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, -θα κλείσω- ας µπει επιτέλους
ένα τέλος στην οπισθοδρόµηση και στην αντιµεταρρύθµιση. Αρ-
κετά µείναµε πίσω εξαιτίας των ιδεοληπτικών αγκυλώσεων. Ας
µη χαθεί άλλη µία ευκαιρία. Η ιστορία θα µας κρίνει όλους πάρα
πολύ αυστηρά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχουν µείνει τρεις
συνάδελφοι, η κ. Αναγνωστοπούλου, η κ. Παπακώστα και η κ.
Χριστοδουλοπούλου και συµπληρώνεται ο κατάλογος των συνα-
δέλφων που προτάθηκαν από τα κόµµατά τους. 

Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Αναγνωστοπούλου.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ευ-

χαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ όλοι και όλες σε αυτή την

Αίθουσα παραδεχτήκαµε ότι η συζήτηση για την Αναθεώρηση
του Συντάγµατος είναι κορυφαία στιγµή του κοινοβουλευτικού
και πολιτικού βίου, άκουσα αµέσως, και από την προηγούµενη
οµιλήτρια αλλά και από άλλους, µία στείρα αντιπολίτευση, κατα-
στροφολογία κ.λπ.. Ο µισός χρόνος καταναλώθηκε εκεί. Δεν ξε-
κινάει µε τους καλύτερους οιωνούς αυτή η ύψιστη στιγµή της
δηµοκρατίας. 
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Άκουσα επίσης ότι το Σύνταγµα, τόσο η θέσπισή του όσο και
η αναθεώρησή του, απαντάει στις προκλήσεις της ιστορίας. Εδώ
τίθεται το µεγάλο ερώτηµα πώς και τι διαβάζει ο καθένας µας
από την ιστορία. Και εκεί είναι οι ιδεολογικές γραµµές, εκεί δη-
µιουργούνται οι συναινέσεις, εκεί δηµιουργούνται, όµως, και οι
συγκρούσεις. Και ένα Σύνταγµα, επειδή εµπεριέχει αντιφάσεις,
εµπεριέχει και συγκρούσεις. 

Τι διαβάζουµε, λοιπόν, ο καθένας από την ιστορία; Είχαµε µία
µεγάλη κρίση, µία τραυµατική κρίση. Είχαµε σε όλη την Ευρώπη
και εξακολουθούµε να έχουµε επέλαση ενός νεοφιλελευθερι-
σµού, που, όχι µόνο καθηλώνει τις κοινωνίες λόγω ακραίας λιτό-
τητας, κυρίως, όµως, µετασχηµατίζει τους ίδιους τους
δηµοκρατικούς θεσµούς, την ίδια τη λειτουργία των δηµοκρατι-
κών θεσµών. Αυτές είναι µεγάλες προκλήσεις της εποχής µας.
Η ακόµα πιο µεγάλη πρόκληση; Είναι η ακραία άνοδος της ακρο-
δεξιάς. 

Η αναθεώρηση ενός συντάγµατος τι στόχο έχει; Να απαντήσει
πρώτον στο κατεπείγον των καιρών, αυτό το ερώτηµα το κατε-
πείγον που έχει θέσει ένας λαός. Δεύτερον, να κατευθύνει το
Σύνταγµα, άρα και τον ίδιο τον λαό, το ίδιο το πολιτικό σύστηµα
προς µία κατεύθυνση που θα δείχνει τι όραµα έχει για το µέλλον
και τι θέσεις µάχης θέλει να έχει ένας λαός για να µπορέσει να
πολεµήσει. Κατεπείγον των καιρών. 

Επειδή άκουσα και τον κ. Βενιζέλο να λέει: «Ωραία, θα τα συ-
ζητήσουµε όλα. Δεν θα υπάρχει, όµως, καµµία πλειοψηφία. Ψή-
φιση µε εκατόν ογδόντα ψήφους και θα πάµε στην επόµενη
αναθεωρητική Βουλή, για να κρίνει ο λαός», αυτό το Σώµα, αυτήν
τη στιγµή, εν τόπω και χρόνω αναλαµβάνει την ευθύνη ότι αυτός
ο λαός απαξίωσε το πολιτικό σύστηµα και εξαιτίας του άρθρου
86 άρα χρειάζεται άµεση αναθεώρηση. Συναινούµε τώρα ότι η
επόµενη Αναθεωρητική Βουλή προς αυτή την κατεύθυνση θα το
αναθεωρήσει; Αν δεν µιλήσουµε για αυτό, φοβάµαι ότι θέλουµε
να φτιάξουµε έναν χυλό.

Τρίτον, συµφωνούµε όλοι ότι αυτή η κοινωνία, αυτή τη στιγµή
και µετά την εµπειρία της κρίσης, φωνάζει ότι το πολιτικό σύ-
στηµα συγκροτήθηκε σε µία ελίτ σε διασύνδεση µε οικονοµικά
συµφέροντα, µε πελατειακό σύστηµα, άρα κάπου πρέπει να σπά-
σει αυτό; Άρα η βουλευτική ασυλία πρέπει να διαφοροποιηθεί
και να αναθεωρηθεί; Πρέπει οι βουλευτικές θητείες να µειωθούν,
να µην έχουµε αυτή την επαγγελµατοποίηση της βουλευτικής
ζωής, της πολιτικής ζωής, που δηµιουργεί από την άλλη µεριά
και αναγκαστικά πελατειακές σχέσεις; 

Πρέπει να απαντήσουµε τώρα σε αυτά, όχι αύριο, όχι να αφή-
σουµε ως άλλοθι να πούµε ότι τα αναθεωρούµε γι’ αυτόν τον
λόγο και αυτά πρέπει να αναθεωρηθούν. Συναινέσεις, λοιπόν, σε
τέτοια µείζονα άρθρα πρέπει να υπάρξουν.

Ένα άλλο άρθρο στο οποίο µπορούν να υπάρχουν συναινέσεις
και στο οποίο ρίξαµε νερό στο κρασί µας είναι το άρθρο 3. Επαί-
ρονται τα κόµµατα και της Νέας Δηµοκρατίας και του ΚΙΝΑΛ ότι
είναι φιλελεύθερα αστικά κόµµατα, είναι απευθείας από τον Δια-
φωτισµό. Πρέπει το άρθρο 3, και σε αυτό πρέπει να συναινέ-
σουµε, να υπογραµµίζει ότι το κράτος είναι ουδετερόθρησκο;
Πρέπει σε συνδυασµό µε το άρθρο 13 να συναινέσουµε όλοι ότι
το κράτος δεν θρησκεύεται; Η κοινωνία θρησκεύεται ή δεν θρη-
σκεύεται. Το κράτος, όµως, δεν θρησκεύεται, άρα οι αξιωµατού-
χοι του και οι λειτουργοί του αυτονοµιµοποιούνται µέσω των
δηµοκρατικών θεσµών. Πρέπει να συναινέσουµε;

Εδώ δεν άκουσα καµµία απάντηση. Κανένας δεν µίλησε, γιατί
κάποιοι έτρεξαν, έσπευσαν να εκµεταλλευτούν αυτή την αναθε-
ώρηση, την κατεύθυνση αναθεώρησης, λέγοντας ότι θα καταρ-
γηθούν οι εκκλησίες, οι βαφτίσεις –δεν ξέρω και εγώ τι- και άλλοι
έσπευσαν να κάνουν άλλα σόου µε αυτό το άρθρο. 

Για µένα προσωπικά, έπρεπε να καταργηθεί και η διατύπωση
«επικρατούσα» θρησκεία. Ήδη από τον Κοραή υπάρχει αυτό το
αίτηµα. Αν δεν το φέρνουµε τώρα, είναι γιατί όντως χρειάζονται
συναινέσεις σε ένα κρίσιµο θέµα που ακουµπάει την παράδοση
του ελληνικού λαού και όλα αυτά, αλλά τουλάχιστον ας συµφω-
νήσουµε στα minima.

Ας κάνουµε ένα µεγαλύτερο βήµα. Ποια είναι τα επείγοντα των
καιρών και στην Ελλάδα, αλλά κυρίως στην Ευρώπη; Το Σύν-
ταγµα πρέπει να δηµιουργεί θέσεις µάχης για µια κοινωνία, για

ένα πολιτικό σώµα, για τον λαό ως πολιτική οντότητα; 
Τι διαπιστώσαµε στην κρίση; Τι διαπιστώνουµε µε την επέλαση

του νεοφιλελευθερισµού; Την υπονόµευση των δηµοκρατικών
θεσµών, την υπονόµευση της λαϊκής κυριαρχίας, άρα την υπο-
νόµευση της ίδιας της δηµοκρατίας. Πρέπει να ξαναβρεί τρό-
πους. Είναι ή δεν είναι επείγον να ξαναβρεί τρόπους το
κοινοβουλευτικό σύστηµα, για να µην αποστεωθεί, για να µη
χάσει την πολιτική του δυναµική να συνοµιλήσει πάλι µε τον
δρόµο; Να συνοµιλήσει και να συνεγείρει τον λαό στην πολιτική
πράξη;

Δεν είναι κατεπείγον όταν βλέπουµε ότι απέχει τόσο µεγάλο
σώµα, τόσο µεγάλο ποσοστό του εκλογικού σώµατος από τις
εκλογές; Δεν χτυπάει η καµπάνα της Αγιά Σοφιάς όταν το βλέ-
πουµε αυτό και ταυτοχρόνως βλέπουµε την άνοδο της ακροδε-
ξιάς; Άρα δεν πρέπει να βρεθούν δρόµοι; Η λαϊκή νοµοθετική
πρωτοβουλία, η άµεση δηµοκρατία σε σχέση, σε συνδυασµό,
πάντα µε τους κοινοβουλευτικούς θεσµούς, δηλαδή τα δηµοψη-
φίσµατα.

Θα είχα να πω για το δηµοψήφισµα του 2015 ότι και εγώ είµαι
υπερήφανη και ούτε το παίρνω πίσω δευτερόλεπτο για έναν λόγο
και οφείλω να τον πω σε αυτή τη Βουλή. Σε εκείνες τις κρίσιµες
στιγµές, αν το 62% του ελληνικού λαού δεν στεκόταν δίπλα στην
κυβέρνησή του, η χώρα θα είχε βγει από την Ευρωζώνη, όπως
το κανόνιζε ο Σόιµπλε. Ήταν µια µεγαλειώδης στιγµή και απα-
ξιώστε τη όσο θέλετε. Εµείς και αυτοί ξέρουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είχα την τύχη και την τιµή να οριστώ αµέσως µετά από τον

Πρωθυπουργό Αναπληρώτρια Υπουργός Εξωτερικών. Όλοι οι
πρέσβεις ευρωπαϊκών χωρών που ήλθαν και µε επισκέφτηκαν
µου είπαν ένα πράγµα: ότι συντάραξε την Ευρώπη. Και εκεί που
πρέπει να δείτε τι συµβαίνει πραγµατικά και να δούµε το κατε-
πείγον είναι πώς µια Ευρώπη µε τους θεσµούς της που δεν λο-
γοδοτούν δεν δίνει σηµασία στη λαϊκή κυριαρχία. Άρα το
Σύνταγµα είναι θέση µάχης και γι’ αυτό.

Ένα τελευταίο ζήτηµα -θα είχα να πω πάρα πολλά-, το περί-
φηµο άρθρο 16. Στην επιτροπή θα έχουµε χρόνο να συζητή-
σουµε γι’ αυτό το θέµα. Η θέση µας είναι γνωστή και δεν είναι
γνωστή ούτε για ιδεοληψία ούτε για τίποτα, για τίποτα τέτοιο
όπως θεωρείτε εσείς. Εδώ συµπυκνώνεται η σύγκρουση Αριστε-
ράς, προοδευτικών δυνάµεων –και θα αποδείξουµε ποιες είναι
προοδευτικές δυνάµεις- µε τον νεοφιλελευθερισµό και τις νεο-
συντηρητικές δυνάµεις.

Τι είναι, λοιπόν, το άρθρο 16; Η περιφρούρηση µέσα από το
ύψιστο αγαθό, που είναι η γνώση και η έρευνα του δηµόσιου
χώρου. Είναι η περιφρούρηση του άρρηκτου δεσµού ισότητας
και ελευθερίας. Εάν για τις νεοφιλελεύθερες δυνάµεις η ελευθε-
ρία είναι ένα πράγµα και σχετίζεται µε τον ιδιωτικό τοµέα, για τον
προοδευτικό κόσµο ελευθερία και ισότητα είναι ένα πράγµα.

Μας κατηγορείτε για εξισωτισµό. Ναι, γιατί για εµάς η αριστεία
είναι αποτέλεσµα της ισότητας και της ελευθερίας. Είναι προ-
ϋπόθεση η ισότητα και η ελευθερία και αυτό θέλουµε να το εγ-
γυηθούµε. Είδαµε τι έγινε µε τα ΜΜΕ και την ιδιωτικοποίηση του
δηµόσιου χώρου. Για το άρθρο 16, λοιπόν, θα επανέλθουµε. 

Και εδώ θα µου επιτρέψετε να κλείσω, επίσης µε µια προσω-
πική εµπειρία. Κόπτεστε τώρα ότι φεύγουν τα παιδιά µας στο
εξωτερικό. Πάντα έφευγαν. Και µακάρι να διεκδικήσουµε και σε
εθνικό αλλά και σε ευρωπαϊκό επίπεδο όχι να φτιαχτούν ιδιωτικά
πανεπιστήµια. Και θα πω στην κ. Κεραµέως πού δηµιουργήθη-
καν, πού ιδρύθηκαν, πόσα κλείνουν και όλα αυτά. Τα έχω τα στοι-
χεία. Μη διαβάζουµε όπως θέλουµε την πραγµατικότητα. Θα πω,
όµως, ένα πράγµα: Να διεκδικήσουµε σε ευρωπαϊκό επίπεδο.
Δεν θα αναφέρω Υπουργούς σας στην προηγούµενη κυβέρνηση
που ήθελαν να κλείσουν τµήµατα, γιατί είναι πολλά τα ανώτατα
ιδρύµατά µας. Ή είναι πολλά ή είναι λίγα. Ένα από τα δύο ισχύει.
Θα πω, όµως, ότι κατορθώσαµε και πήραµε θέσεις µελών ΔΕΠ,
επειδή πρυτάνεις κάποιων από τα σηµαντικότερα πανεπιστήµια
των δηµόσιων πανεπιστηµίων της Ευρώπης στάθηκαν στο
πλευρό µας στις Βρυξέλλες, για να διεκδικήσουµε θέσεις. Εάν
αυτό δεν υπήρχε, εάν η δηµόσια παιδεία δεν υπήρχε ως αγαθό
και εθνικό και ευρωπαϊκό, θα σας έλεγα εγώ τι θα γινόταν. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
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τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)
Έχουµε ευθύνη, αυτό το Κοινοβούλιο, εµείς σήµερα, απέναντι

στην ιστορία. Δεν µπορεί να ερχόµαστε εδώ και να λέµε ότι το
να εξορθολογήσουµε ή να συνταγµατοποιήσουµε τον νεοφιλε-
λευθερισµό είναι η απάντηση στις προκλήσεις του καιρού µας.
Αύριο οι επόµενες κοινωνίες, οι επόµενες γενεές που θα διαβά-
ζουν τα Πρακτικά της Βουλής, θα έρθουν να µας κρίνουν. Άλλο
ανεβαίνει, άλλο επελαύνει, που απαξιώνει µεγάλη µερίδα του
πληθυσµού. Σε αυτά πρέπει να απαντήσουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Η συνάδελφος κ. Αικατερίνη Παπακώστα - Σιδηροπούλου έχει
τον λόγο.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι συνάδελφοι, σοβαρή και θεµελιώδης η συζήτηση που
γίνεται για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος και ξεκινώ λέγον-
τας ότι η θεσµική νεωτερικότητα κατοχύρωσε τη Μεταπολίτευση
µε το Σύνταγµα του 1975 και αυτή η θεσµική νεωτερικότητα οφεί-
λεται στην ισχυρή προσωπικότητα του Κωνσταντίνου Καρα-
µανλή.

Σήµερα, λοιπόν, επειδή οι εποχές άλλαξαν και µας γνέφουν µε
προσµονή, είµαστε υποχρεωµένες όλες και όλοι να ανταποκρι-
θούµε στις ανάγκες των καιρών, στις προκλήσεις του παρόντος
και του µέλλοντος. 

Η Νέα Ελληνική Ορµή, το κόµµα του οποίου έχω την τιµή αυτή
τη στιγµή να εκθέτω δηµόσια και µάλιστα από το Κοινοβούλιο τις
βασικές του προτάσεις Αναθεώρησης του Συντάγµατος, αγγίζει
και ουσιαστικά αντιπροσωπεύει πολιτικά τον χώρο του κοινωνι-
κού φιλελευθερισµού και προωθεί µια αναθεώρηση γενναία, δια-
βουλευτική, σύγχρονη, ορθολογική, όπως η χώρα και οι εποχές
που άλλαξαν έχουν ανάγκη.

Συγκεκριµένα, λοιπόν, στο πλαίσιο της ανάγκης να επιτύχουµε
συναίνεση και της ανάγκης να αναλάβουµε την ευθύνη, διότι,
όπως λέει ο Καζαντζάκης, ό,τι δεν συνέβη ποτέ είναι ό,τι δεν πο-
θήσαµε αρκετά, εµείς ως Νέα Ελληνική Ορµή προτείνουµε,
πρώτα απ’ όλα, την αποδέσµευση της εκλογής του Προέδρου
της Δηµοκρατίας από τη διάλυση της Βουλής. Εκλογή από τον
λαό µετά την τρίτη ψηφοφορία των 3/5 και µετά την παρέλευση
τριµήνου, επανάληψη των ψηφοφοριών, δηλαδή ανά µήνα. 

Λελογισµένη ενίσχυση των αρµοδιοτήτων του Προέδρου της
Δηµοκρατίας. Και συγκεκριµένα: ανάθεση επιλογής των Προ-
έδρων των Ανωτάτων Δικαστηρίων, των Προέδρων των Ανεξαρ-
τήτων Αρχών, του Αρχηγού ΓΕΕΘΑ.

Διακριτότητα Κράτους-Εκκλησίας. Επιθυµούµε, βεβαίως, τη
διατήρηση του προοιµίου του Συντάγµατος αναλλοίωτου, διότι
το χριστιανικό ορθόδοξο δόγµα, αγαπητοί συνάδελφοι, και η Ορ-
θόδοξη Εκκλησία είναι ζυµωµένα µε την καρδιά του έθνους, είναι
δεµένα µε τους άρρηκτους δεσµούς, µε την ιστορία των αγώνων
του έθνους. 

Από την άλλη πλευρά, όµως, πρέπει να σας πω ότι, όσον
αφορά στο ζήτηµα αυτό, είναι πολύ θετικό το γεγονός ότι, µετά
από έναν αιώνα εκκρεµοτήτων, αυτή την ώρα έρχεται µπροστά
µας η αναθεώρηση να δώσει λύση σε προβλήµατα, τα οποία
πραγµατικά ταλάνισαν και ταλαιπώρησαν και προβληµάτισαν επί
έναν αιώνα, όπως είπα προηγουµένως.

Από την άλλη πλευρά, στο ζήτηµα αυτό, η αναθεώρηση των
σχετικών συνταγµατικών διατάξεων πρέπει να έχει ως γνώµονα,
ως πυλώνα, την προάσπιση των ατοµικών ελευθεριών και δη το
δικαίωµα της ελεύθερης διαµόρφωσης της θρησκευτικής συνεί-
δησης. Εποµένως συµφωνούµε µε την αλλαγή του άρθρου 3, στη
βάση της αρχής ότι η κοινωνία και τα µέλη της µπορούν να θρη-
σκεύονται, το κράτος όµως όχι. 

Όσον αφορά στον όρκο, επιµένουµε ότι είναι προσωπικό θέµα
και δικαίωµα. Πρέπει να παραµείνει η δυνατότητα επιλογής και
του θρησκευτικού όρκου για τους κυβερνητικούς αξιωµατούχους
και τους δηµοσίους λειτουργούς, καθότι τα περί ψευδορκίας
ισχύουν είτε για πολιτικό είτε για θρησκευτικό όρκο. 

Συνταγµατική κατοχύρωση του αναλογικού εκλογικού συστή-

µατος στις βουλευτικές και αυτοδιοικητικές εκλογές. 
Υποχρεωτική παρουσία του 1/3 των Βουλευτών για την έναρξη

της συνεδρίασης της Βουλής, έτσι ώστε να ενισχύσουµε και να
ενδυναµώσουµε τον κοινοβουλευτικό θεσµό και τον ρόλο και την
ουσιαστική παρουσία του Βουλευτή στο Κοινοβούλιο. 

Προτεραιότητα στο κοινωνικό κράτος δικαίου και στην ενί-
σχυση των δικαιωµάτων των πολιτών. 

Πιστεύουµε και προτείνουµε τα µη κρατικά ΑΕΙ για να έναν
πάρα πολύ απλό λόγο. Δεν µπορεί το κράτος να διατηρεί κρατικό
µονοπώλιο, ιδιαίτερα στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Υπό την έν-
νοια αυτή, θα πρέπει να σπάσει το κρατικό µονοπώλιο, µε παράλ-
ληλη ενίσχυση των δηµοσίων ανωτάτων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων και για την έρευνα και για την καινοτοµία, µε πόρους
οι οποίοι είναι απαραίτητοι, για να µπορέσουν τα πανεπιστήµιά
µας να καταταγούν ακόµα σε υψηλότερες θέσεις και να κάνουν
τη δουλειά τους µε τους καλύτερους δυνατούς όρους. 

Ψήφος και εκλογή Βουλευτών από την οµογένεια. 
Μια άλλη πρόταση του ΝΕΟ είναι για την πνευµατική δηµιουρ-

γία. Υπάρχει εδώ ένα τεράστιο έλλειµµα. Προτείνουµε, λοιπόν,
η πνευµατική δηµιουργία και κατά συνέπεια η πνευµατική ιδιο-
κτησία να κατοχυρωθεί συνταγµατικά, διότι στις µέρες µας τα
προϊόντα της διανοίας, η πνευµατική ιδιοκτησία πρέπει να δια-
σφαλιστεί και να τύχει ιδιαίτερης προστασίας. 

Αναδιοργάνωση της δηµόσιας διοίκησης και η διατήρηση της
συνέχειας, δηλαδή της θεσµικής µνήµης. Εδώ προτείνουµε την
κατάργηση του θεσµού των γενικών και ειδικών γραµµατέων στο
σύνολο της δηµόσιας διοίκησης και το διορισµό µόνιµων υπηρε-
σιακών Υφυπουργών, που προβλέπει το Σύνταγµα στο άρθρο 81
παράγραφος 1. Επίσης, προτείνουµε να υπάρχει πρόβλεψη µε
ρητό τρόπο δύο θέσεων, επί θητεία πέντε συν πέντε ετών, Υπη-
ρεσιακών Υφυπουργών Εξωτερικών και Άµυνας. 

Πρέπει να σας πω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η πρόταση του
ΝΕΟ είναι κρυστάλλινη. Δεν συµµεριζόµαστε την αναθεωρητική
απαισιοδοξία, την οποία ορισµένοι πολιτικοί φορείς επικαλούνται
και στέκουν διστακτικοί στο αναθεωρητικό εγχείρηµα, ιδίως -
λέµε εµείς- για λόγους τακτικής ή σκοπιµότητας. Παράλληλα,
είναι κρυστάλλινο, επίσης, ότι θεωρούµε αδικαιολόγητη τόσο την
αρνητική τοποθέτηση απέναντι στην εξαγγελθείσα αναθεώρηση
όσο και τη µινιµαλιστική εκδοχή της µε τη διατύπωση µιας λιτής
πρότασης ελαχίστων αλλαγών. 

Με τις προτάσεις µας, οι οποίες ενσωµατώνουν αυτό που είπα
προηγουµένως, την ανάγκη συναίνεσης και ευθύνης, ακυρώ-
νουµε ή προσπαθούµε να ακυρώσουµε στη Βουλή των Ελλήνων
σκοπιµότητες και ιδιοτέλειες, έννοιες και πρακτικές ασύµβατες
µε το δηµόσιο συµφέρον και δικαιώνουµε την πίστη του ελληνι-
κού λαού, ότι ο θεµελιώδης χάρτης της χώρας, δηλαδή το Σύν-
ταγµα, αποτελεί το έσχατο ανάχωµα της πολιτικής του
αυτονοµίας. 

Κοντολογίς -και θα κλείσω µε αυτό- επιταγή και πολιτική και
πατριωτική υποχρέωσή µας µέσω αυτής της αναθεώρησης είναι
να διασφαλίσουµε ότι η δηµοκρατία µπορεί να τηρήσει πέντε ση-
µαντικές υποσχέσεις της. Πρώτη υπόσχεση είναι η κυριαρχία των
πολιτών και η διασφάλιση της ισονοµίας. Δεύτερη υπόσχεση
είναι η ανάδειξη εκπροσώπων που θα υπηρετούν το συµφέρον
του κοινωνικού συνόλου και όχι τα συµφέροντα ιδιαίτερων οµά-
δων. Τρίτη υπόσχεση είναι ο έλεγχος όλων των πεδίων στα οποία
ασκείται µια εξουσία που παίρνει δεσµευτικές αποφάσεις για µια
ολόκληρη κοινωνική οµάδα. Τέταρτη υπόσχεση είναι η εξάλειψη
των αόρατων εξουσιών. Και πέµπτη υπόσχεση είναι η διάπλαση
ενεργών, συνειδητών και ενάρετων πολιτών. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτής της κορυφαίας συζήτησης για την
ανάγκη Αναθεώρησης του Συντάγµατος, προκειµένου να αντα-
ποκριθεί στις ανάγκες των καιρών, το ΝΕΟ και εγώ προσωπικά
θα εισφέρουµε την πρότασή µας σε όλα τα υπό αναθεώρηση
προτεινόµενα άρθρα στις αρµόδιες επιτροπές εν ευθέτω χρόνω. 

Ευχαριστώ θερµά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ, κυρία

συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Αναστασία Χριστοδουλοπού-

λου. Είναι η τελευταία συνάδελφος. Μετά ακολουθούν οι οµιλίες
των πολιτικών Αρχηγών. 
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Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ, ως τελευταία οµιλήτρια

από τον κύκλο των Βουλευτών, θα προσπαθήσω να συστηµατο-
ποιήσω λίγο τα επιχειρήµατα που ακούστηκαν, να επισηµάνω αν-
τιφάσεις, να κάνω κριτική στην κριτική που έχει ασκηθεί στην
πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Θέλω, λοιπόν, πριν ξεκινήσω, να πω ότι στις τοποθετήσεις των
διαφόρων συναδέλφων που προσπάθησαν να απαξιώσουν -
τέλος πάντων- τη δική µας πρωτοβουλία για τη συνταγµατική
Αναθεώρηση έγινε φανερό κάτι: τα µνηµόνια για κάποιους αν-
θρώπους, όπως και για την κοινωνία, αποτέλεσαν ένα βαθύτατο
τραύµα, ενώ για κάποιους άλλους ανθρώπους αποτέλεσαν ευ-
καιρία. Διότι, αν δεν έχεις βιώσει όλη αυτή την επώδυνη εµπειρία
ως τραύµα, δεν µπορείς να σκεφτείς προτάσεις αναθεώρησης.
Και εδώ είναι το πρόβληµα. Κανείς δεν αναφέρθηκε στο τι έγινε
τον καιρό των µνηµονίων στην κοινωνία, αλλά κυρίως τι έγινε
στους θεσµούς, µια και µιλάµε για θεσµούς και για Σύνταγµα.
Νοµίζω ότι αυτό είναι µια µεγάλη παράλειψη στη συζήτηση. Για
αυτό θα προσπαθήσω να το θέσω πολύ σύντοµα. 

Τελικά το Σύνταγµα, είπε ο κ. Βενιζέλος, αποδείχθηκε ανθε-
κτικό στην κρίση. Όντως, το Σύνταγµα αποδείχθηκε ανθεκτικό,
όµως οι ρωγµές που έχει υποστεί από τα δέκα χρόνια της κρίσης
είναι τεράστιες και πρέπει επειγόντως να βρούµε τρόπους να δη-
µιουργήσουµε θεσµικά αντίβαρα, ώστε να µην ξαναπεριπέσουµε
σε τέτοια περιπέτεια όπως αυτή της οικονοµικής κρίσης. 

Διότι τι έγινε, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες; Όλον
τον καιρό των µνηµονίων η κρατική κυριαρχία ή η λεγόµενη
«εθνική ανεξαρτησία» κουρελιάστηκε. Αντί να είναι η Βουλή και
η Κυβέρνηση που να αποφασίζουν για την οικονοµία της χώρας,
για τις πολιτικές που θα ακολουθήσουν, ήταν κάποιοι τεχνοκρα-
τικοί κύκλοι ιδιωτικών συµφερόντων και της «σεσηµασµένης» ιδε-
ολογίας του νεοφιλελευθερισµού που αποφάσιζαν για τις τύχες
του ελληνικού λαού: το Eurogroup, το Euro Working Group,
πράγµατα εντελώς έξω από τη δηµοκρατική νοµιµοποίηση. Οι
θεσµοί, ανάλογα ποιον είχαµε καλέσει εδώ να κυβερνήσει, στην
ουσία, τον ελληνικό λαό, ήταν αυτοί που αποφάσιζαν για τις
τύχες µας. 

Αυτό δεν είναι τραύµα στο Σύνταγµα; Δεν είναι µια τεράστια
ρωγµή; Το δίκαιο της έκτακτης ανάγκης, που στην πραγµατικό-
τητα καθόρισε όλους τους νόµους που εκδόθηκαν όλα αυτά τα
χρόνια, δεν είναι ρωγµή; 

Πού είναι, λοιπόν, αυτή η περιβόητη ανθεκτικότητα του Συν-
τάγµατος, για την οποία συζητάµε; Εκτός αν θεωρούµε ότι η αν-
θεκτικότητα του Συντάγµατος υπήρξε σε σχέση µε τη µη
ανθεκτικότητα του πολιτικού συστήµατος. Διότι ναι, αυτό που κα-
τάφερε το Σύνταγµα, επειδή έχει διαχρονικές αξίες γύρω από
την ελευθερία και τα δικαιώµατα, ήταν να γίνεται επίκλησή του
συνεχώς και από ανθρώπους που αγωνίζονται και από προοδευ-
τικούς ανθρώπους, ενώ, αντίθετα, το πολιτικό σύστηµα υπέστη
Βατερλό. Ο δικοµµατισµός κατέρρευσε και τα κόµµατα αυτά
αναζητούν και προσπαθούν ακόµα να συµφιλιωθούν µε τη νέα
πραγµατικότητα. Αυτά, λοιπόν, τα ζητήµατα που αναδείχθηκαν
στον καιρό των µνηµονίων, χρειάζονται µια νέα ρύθµιση. Και
αυτό κάνει η πρόταση που έχουµε καταθέσει -και έχω υπογράψει
κι εγώ- για τη συνταγµατική Αναθεώρηση. 

Θα πρέπει, λοιπόν, εδώ, να πούµε ότι η κρίση νοµιµοποίησης
του πολιτικού συστήµατος, δηλαδή η αδυναµία του να αναπα-
ραχθεί -αυτό σηµαίνει «κρίση νοµιµοποίησης»- δεν έχει λήξει.
Υπάρχει ακόµα. 

Η πόλωση και η απουσία συναίνεσης έχει να κάνει ακριβώς µε
αυτό. Έχει να κάνει µε το γεγονός ότι στην κρίση νοµιµοποίησης
αναδείχθηκε ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό δεν µπορείτε να το παραδεχθείτε.
Είναι αδύνατον! Είναι αδύνατον να κατανοήσετε πώς η κοινωνία
εµπιστεύτηκε τον ΣΥΡΙΖΑ, αφήνοντας τους επαγγελµατίες της
πολιτικής εκτός της εξουσίας. 

(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην Αίθουσα ο Πρόεδρος της
Κυβέρνησης και Υπουργός Εξωτερικών κ. Αλέξης Τσίπρας)

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ) 
Στην αρχή βρήκατε την «αριστερή παρένθεση». Παρηγορηθή-

κατε όσο µπορούσατε. Περνάνε τα χρόνια και η Κυβέρνηση δεί-
χνει µια πρωτοφανή αντοχή και θα είναι µάλλον και η µόνη που θα
εξαντλήσει την τετραετία. Τι συµβαίνει, λοιπόν; 

Μετά επινοήθηκε -µάλιστα από τον κ. Βενιζέλο- η θεωρία της
στρατηγικής ήττας στις εκλογές. Διαψευστήκατε µε την παρέν-
θεση, θα διαψευστείτε οσονούπω και µε τη λεγόµενη «στρατηγική
ήττα» του ΣΥΡΙΖΑ στις εκλογές, γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ δεν κατασκευά-
στηκε από κανένα παράκεντρο εξουσίας κι ο Τσίπρας δεν κατα-
σκευάστηκε ως Αρχηγός από κάποιους. Ήταν ώριµο αποτέλεσµα
µιας κοινωνικής διαδικασίας που αναπτύχθηκε τον καιρό των µνη-
µονίων, όταν το πολιτικό σύστηµα απεδείχθη όχι µόνο ανίκανο να
αποτρέψει την κρίση, αλλά ενέτεινε και την κρίση µέσα στα µνη-
µόνια µε τις πολιτικές που ακολούθησε.

Άρα το ζήτηµα το οποίο πρέπει να συζητήσουµε είναι –ακόµη
κι αν θεωρείτε ότι δεν τελείωσαν τα µνηµόνια, γιατί υπάρχουν κά-
ποιες πτέρυγες εδώ που λένε ότι υπάρχει τέταρτο και πέµπτο µνη-
µόνιο, εκατό χρόνια οµηρίας κ.λπ.- το εξής: Το γεγονός ότι από
τον Αύγουστο κλείνει αυτή η διαδικασία θεωρείτε ότι δεν είναι
ικανή συνθήκη για να αντιµετωπίσουµε τα ζητήµατα που προέκυ-
ψαν στη διάρκεια αυτής της αλόγιστης, της βάρβαρης πολιτικής
λιτότητας; Δεν πρέπει να παρέµβουµε; Δεν αποτελεί αυτό λόγο; 

Και επειδή ακριβώς δεν έχετε άποψη, είστε υποχρεωµένοι να
λέτε πυροτεχνήµατα. «Συνταγµατικός λαϊκισµός» λέει ο κ. Βενιζέ-
λος και κάποιοι άλλοι. Μάλιστα. Αυτό είναι, έµµεσα, ένας έπαινος
για την πρότασή µας. Δηλαδή, η πρότασή µας είναι τόσο λαοφι-
λής, που µας ονοµάζετε λαϊκιστές. 

Μακάρι, λοιπόν, η ελληνική κοινωνία να έχει χειραφετηθεί όλα
αυτά τα χρόνια, να θεωρεί ότι είναι σωστό το να είναι το κράτος
θρησκευτικά ουδέτερο, ότι είναι σωστό να µην υπάρχει Πρωθυ-
πουργός τεχνοκράτης -όπως αυτά που προσπαθούσατε να κάνετε
για να γλιτώσετε από την κοινωνική οργή στη διάρκεια των µνη-
µονίων- ότι είναι πολύ φιλολαϊκό επιτέλους να φύγουν οι επαγγελ-
µατίες πολιτικοί, να µην είναι αιώνιοι, να µην είναι οικογένειες -
δυναστείες µέσα στη Βουλή, αλλά να είναι άνθρωποι που θα έρ-
χονται, θα αφήνουν το πολιτικό τους αποτύπωµα και θα φεύγουν. 

Ταυτόχρονα, ενώ δεν συµφωνείτε µε αυτές τις προτάσεις, τολ-
µάτε τα εξής, αναδεικνύοντας και την αντίφασή σας: 

Πρώτον, λέτε ότι θέλετε σταθερό πολιτικό κύκλο στη διακυβέρ-
νηση της χώρας. Ο κ. Μητσοτάκης από τότε που έχει εκλεγεί ζητά
εκλογές. Ποιον σταθερό πολιτικό κύκλο ζητάει; Βεβαίως ως στα-
θερό πολιτικό κύκλο εννοεί την κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.
Όλοι οι άλλοι φτερά και πούπουλα. Δεν πειράζει. 

Ταυτόχρονα, θεωρούν λαϊκίστικο ότι συζητάµε να υπάρχουν
τρεις θητείες για τους Βουλευτές, γιατί δεν µπορούµε να γίνουµε
συντεχνία και να κάνουµε επάγγελµα την πολιτική. Παράλληλα,
όµως, κάνουν κριτική στον ΣΥΡΙΖΑ ότι έχει αρπαχτεί από τις κα-
ρέκλες. Για να δούµε, λοιπόν, εσείς που δεν έχετε αρπαχτεί από
τις καρέκλες, θα την ψηφίσετε αυτή τη διάταξη, ώστε να µη γί-
νουµε εδώ µέσα καρεκλοκένταυροι, να µην είµαστε πολιτικοί κλη-
ρονοµικώ δικαίω; Ιδού, λοιπόν, σε ποια ζητήµατα πρέπει να γίνεται
ο διάλογος.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Νοµίζω ότι η συνταγµατική Αναθεώρηση κατά τούτο είναι ση-

µαντική, για το γεγονός ότι η Βουλή επιτέλους αναβαθµίζεται,
γιατί καταθέτει πολιτικά επιχειρήµατα, τα ακούει η κοινωνία, κα-
τανοεί και ταυτόχρονα αυτή η διαδικασία έχει και διά ταύτα. Και
σε αυτό το «διά ταύτα» θα σηκώσουµε τα χεράκια µας να πούµε
σε τι συµφωνούµε και σε τι διαφωνούµε. 

Κατά συνέπεια η πρόταση του κ. Βενιζέλου να µην ψηφίσει κα-
νείς κανένα άρθρο -άρα και ο ίδιος-, προκειµένου στην επόµενη
Βουλή να είναι εκατόν ογδόντα οι Βουλευτές που θα υπογραµ-
µίσουν και θα ολοκληρώσουν τη συνταγµατική Αναθεώρηση,
στην πραγµατικότητα σαµποτάρει όλη τη διαδικασία. Δεν τον εν-
διαφέρει αυτός ο διάλογος που διεξάγεται σήµερα να έχει ένα
«διά ταύτα».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Εν τω µεταξύ, βρισκόµαστε σε µια συγκυρία που το πολιτικό
σύστηµα, έχοντας αυτή την κρίση νοµιµοποίησης, αλλά και η πο-
λιτική –µε ήτα– και οι πολιτικοί –µε όµικρον γιώτα– φτάνουµε να
βλέπουµε τα φαινόµενα της ανόδου της ακροδεξιάς σε ολό-
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κληρη την Ευρώπη και να µη συνειδητοποιούµε τι ευθύνες
έχουµε. Το άρθρο 86, που είναι στο Σύνταγµα και ενώ έχετε κάνει
πέντε αναθεωρήσεις, ούτε σκεφτήκατε να το πλησιάσετε. Και
τώρα µας λέτε κιόλας: «Ε, και τι κάνετε; Σιγά, επειδή είπατε ότι
είναι θρησκευτικά ουδέτερο; Αφού λέτε ότι η επικρατούσα θρη-
σκεία είναι η χριστιανική ορθόδοξη, τότε στην πραγµατικότητα
δεν κάνετε τίποτα».

Για να δούµε, κάνουµε τίποτα ή όχι; Εγώ πιστεύω ότι κάνουµε.
Ακόµα και το άρθρο 16 παράγραφος 2, που λέει ότι ο σκοπός
της παιδείας είναι η διαµόρφωση εθνικής και θρησκευτικής συ-
νείδησης, αν χρειαστεί, δεν θα ερµηνευθεί µε τον τρόπο που ερ-
µηνεύθηκε πρόσφατα από το Συµβούλιο της Επικρατείας, διότι
θα υπάρχει διακηρυγµένη η ουδετερότητα του κράτους.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Να βάλετε και το άρθρο 16.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Εν πάση περιπτώσει, δεν καταλαβαίνουµε. Από τη µια,
υπάρχει µια µαξιµαλιστική απαίτηση «αλλάξτε τα όλα και αλλάξτε
τα ριζικά» και, από την άλλη, υπάρχει ένας απίστευτος ιδεολογι-
κός και πολιτικός συντηρητισµός να µείνουν τα πράγµατα ως
έχουν.

Επιτέλους, πρέπει να διαλέξουµε σε ποιο στρατόπεδο είµαστε
και να κατανοήσουµε ότι οι νέες ανάγκες που υπάρχουν απαι-
τούν κάποια γενναία βήµατα.

Εµείς, σαν Αριστερά, ξέρουµε ότι έχουµε ένα όραµα για τον
κοινωνικό µετασχηµατισµό. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι στις
προτάσεις για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος δεν θα λά-
βουµε υπ’ όψιν µας και τα κινήµατα, την κοινωνία, τους εργαζό-
µενους, τη νεολαία και τις διεκδικήσεις τους. Αν αυτοί στον
δρόµο για την κοινωνική χειραφέτηση θέλουν τέτοιου είδους και
εύρους και πολλές συνταγµατικές αλλαγές, θα έχουν τη δυνα-
τότητα να τις υποβάλλουν. Εµείς δεν υποκαθιστούµε ούτε τα κι-
νήµατα ούτε τους αριστερούς ούτε τους ανθρώπους που έχουν,
επίσης, όραµα για µια διαφορετική κοινωνία.

Κατά συνέπεια νοµίζω ότι είναι η µεγάλη ευκαιρία, µέσα απ’
όλα αυτά, να αναβαθµίσουµε το Κοινοβούλιο, να µιλήσουµε επί
της ουσίας, για να καταλάβει, επιτέλους, η κοινωνία ότι δεν εί-
µαστε ίδιοι. Διότι µε τον τρόπο που ασκείται η πολιτική, µε την
καταστροφολογία, µε τη δαιµονοποίηση, µε τα απίστευτα ψέ-
µατα, δεν µπορεί να κατανοήσει η κοινωνία σήµερα τι ακριβώς
συµβαίνει και τους προκαλούµε µια απόλυτη σύγχυση. Ιδού, λοι-
πόν, πεδίον δόξης λαµπρό να πούµε όλοι τις προτάσεις µας, για
να καταλάβει επακριβώς τι συµβαίνει. 

Και ελπίζω -και το πιστεύω- ότι οι προτάσεις που έχουµε να
είναι προς όφελος του λαού. Ίσως χρειαστεί χρόνο για να τις συ-
νειδητοποιήσει. Οι συζητήσεις, όµως, που γίνονται µέσα εδώ θα
διευκολύνουν τη συνειδητοποίηση αυτών των προτάσεων που
έχουµε κάνει, ώστε πραγµατικά να µπορέσουµε να προχωρή-
σουµε σε µια συνταγµατική Αναθεώρηση, που θα αντιστοιχεί στη
µεταµνηµόνια εποχή, σε µια εποχή που αρχίζουν να ζωντανεύουν
ξανά οι ελπίδες ότι µπορούµε να πατήσουµε µόνοι µας γερά στα
πόδια µας.

Δεν θα έλθουν ξανά µνηµόνια χωρίς να προηγείται δηµοψήφι-
σµα και δεν θα συνταγµατοποιήσουµε τον νεοφιλελευθερισµό,
βάζοντας µέσα ισοσκελισµένους προϋπολογισµούς και ύψος ελ-
λειµµάτων.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Σας παρακαλώ.
Αυτά δεν είναι περιεχόµενα Συντάγµατος. Θα πρέπει να κατα-

λάβετε ότι δεν είναι αιώνιος ο νεοφιλελευθερισµός, ότι δεν είναι
αιώνια η κυριαρχία της αγοράς πάνω στις κοινωνίες, ότι δεν είναι
αιώνια η κυριαρχία της οικονοµίας πάνω στην πολιτική. 

Θέλουµε να τα αλλάξουµε όλα, για να µπορέσουµε ξανά να
δώσουµε εµπιστοσύνη στην ελληνική κοινωνία να διεκδικήσει
αυτά που έχασε στον καιρό της κρίσης.

Αυτό κάνουµε. Και αν εσείς κρίνετε λαϊκίστικη την αντίληψή
µας να θέλουµε να αποκαταστήσουµε τις αδικίες απέναντι στους
ανθρώπους που επλήγησαν τόσο βάναυσα από την κρίση, βγείτε
να το πείτε, για να καταλάβουµε ακριβώς τι πράγµατα εσείς υπό-
σχεστε να κάνετε και τι πράγµατα εσείς δεν θέλετε να κάνετε,
ώστε να κατανοηθεί το όριο του κοινωνικού και πολιτικού αντα-
γωνισµού που διεξάγεται σήµερα στη χώρα µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της Κοινοβου-

λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εκκινεί σήµερα, µε πρωτοβουλία

της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, η κορυφαία κοινο-
βουλευτική διαδικασία της Αναθεώρησης του Συντάγµατος. Είναι
διαδικασία κορυφαία, ανεξαρτήτως της εκάστοτε συγκυρίας,
στην οποία λαµβάνει χώρα, καθώς η Αναθεώρηση του Συντάγ-
µατος αποτελεί -θα έλεγα- την αναθεώρηση των ίδιων των κανό-
νων της πολιτικής αντιπαράθεσης, του ίδιου του πλαισίου εντός
του οποίου κινείται η πολιτική. Για αυτό και το Σύνταγµα -και όχι
άδικα- έχει χαρακτηριστεί και ως το «δίκαιο της πολιτικής». 

Σήµερα, όµως, αυτή η διαδικασία παίρνει ακόµα ευρύτερο πε-
ριεχόµενο και αποκτά ακόµα µεγαλύτερη σηµασία, διότι έρχεται
σε µια µεταβατική στιγµή για τη χώρα, για την κοινωνία και για
την οικονοµία, τη στιγµή, δηλαδή, που κάνουµε τα πρώτα µας
βήµατα µετά την ολοκλήρωση µιας πολυετούς περιόδου, της
µνηµονιακής περιόδου, µιας δύσκολης και σκληρής περιόδου για
τη χώρα, µιας περιόδου που έληξε, όµως, µε την καθαρή έξοδο
από το τελευταίο πρόγραµµα προσαρµογής τον περασµένο Αύ-
γουστο. 

Και εδώ δεν έχουµε να κάνουµε -θα έλεγα- απλώς µε µία χρο-
νική σύµπτωση δύο ανεξάρτητων µεταξύ τους καταστάσεων. Το
αντίθετο. Η ολοκλήρωση της µνηµονιακής περιόδου και η εκκί-
νηση της συνταγµατικής Αναθεώρησης, αµέσως µετά, συµπί-
πτουν χρονικά από επιλογή. Διότι σήµερα πλέον εκτός από την
υποχρέωση, έχουµε και τη δυνατότητα -θα έλεγα- να σκεφθούµε
πάνω στην εµπειρία αυτών των χρόνων που πέρασαν, να σκε-
φθούµε πάνω στην εµπειρία της χρεοκοπίας, στην εµπειρία της
κρίσης συνολικά αλλά και στην εµπειρία που αποκοµίσαµε από
τη διαχείριση αυτής της κρίσης, να στοχαστούµε πάνω στις θε-
σµικές αιτίες τους -γιατί, βεβαίως, υπάρχουν και άλλες, µη θε-
σµικές-, να αντλήσουµε από την εµπειρία µας αυτή και να
εξάγουµε αναγκαία διδάγµατα. 

Διότι αν η κρίση ήταν πράγµατι µια συντριπτική εµπειρία για
τη µεγάλη πλειονότητα του ελληνικού λαού που σήκωσε δυσα-
νάλογα βάρη, µας έκανε -θα έλεγα- ταυτόχρονα σοφότερους για
πάρα πολλά. Μας οδήγησε στο να κοιτάξουµε κατάµατα το δη-
µοκρατικό έλλειµµα του πολιτικού µας συστήµατος, τις θεσµικές
αλλά και τις διοικητικές µας ανεπάρκειες, αλλά και να κατανοή-
σουµε τους τρόπους οργάνωσης και αυτοπροστασίας των οικο-
νοµικών και πολιτικών ελίτ, που σε µεγάλο βαθµό σχετίζονται και
µε το Σύνταγµα. 

Και ακριβώς επειδή η κρίση λειτούργησε αφυπνιστικά, έφερε
στο προσκήνιο, µε ένταση, λαϊκά αιτήµατα για περισσότερη δη-
µοκρατία, περισσότερη ισότητα, περισσότερη κοινωνική προστα-
σία, αλλά και το αίτηµα για τη ριζική µεταρρύθµιση του ελληνικού
κράτους, ενός κράτους του οποίου η οργανωτική δυσµορφία δεν
ήταν αποτέλεσµα της δήθεν ανεπάρκειας των κυβερνήσεων της
Μεταπολίτευσης, διότι σε άλλα ήταν εξαιρετικά επαρκείς αυτές
οι κυβερνήσεις. Ούτε, φυσικά, έχει να κάνει µε τη δήθεν αποτυχία
της Μεταπολίτευσης, όπως µας έλεγαν και όπως µας λένε ακόµα
κάποιοι εκπρόσωποι του παλιού πολιτικού συστήµατος που οδή-
γησε τη χώρα στην κρίση, που όταν µιλούν για τους άλλους, τους
διεφθαρµένους, τους φοροφυγάδες, το πελατειακό σύστηµα στη
χώρα, στην πραγµατικότητα µιλούν για τις δικές τους ευθύνες,
ενδεχοµένως για τους εαυτούς τους. 

Δεν ήταν, λοιπόν, ανεπάρκεια αυτή η κατάσταση. Ήταν πολι-
τική επιλογή, καθώς το οργανωτικό και διοικητικό χάος αποτέ-
λεσε από µόνο του, θα έλεγα, µια τεχνολογία εξουσίας. Ήταν η
προϋπόθεση για την αναπαραγωγή σχέσεων εξάρτησης των πο-
λιτών από το πολιτικό σύστηµα, για τη δηµιουργία, τη συντήρηση
και τη συγκάλυψη εστιών διαφθοράς από τη βάση µέχρι τις κο-
ρυφές του διοικητικού µηχανισµού, αλλά, θα έλεγα, και προϋπό-
θεση για την ανοχή στη γενικευµένη φοροδιαφυγή, που
λειτούργησε ως καταλύτης για την ηγεµονία του νεοφιλελευθε-
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ρισµού, την αποδοχή του, δηλαδή, από ευρύτερα λαϊκά στρώ-
µατα και κυρίως από τα µεσαία στρώµατα. 

Έχω, λοιπόν, την πεποίθηση ότι µια από τις θετικές παρακα-
ταθήκες της κρίσης ήταν η ευαισθητοποίηση των πολιτών όχι
µόνον εναντίον των πολιτικών της λιτότητας, αλλά και εναντίον
ενός πολιτικού συστήµατος που περιορίζει τη συµµετοχή των πο-
λιτών στη λήψη των αποφάσεων, που υποτιµά εν τέλει τον ρόλο
και τη νοηµοσύνη τους και εγκαθιδρύει ένα καθεστώς αδιαφά-
νειας σε κρίσιµες επιλογές. Αυτό ήταν άλλωστε και το αίτηµα για
περισσότερη και ουσιαστικότερη δηµοκρατία και για µεταρρύθ-
µιση του κράτους, που αναδείχθηκε τα πρώτα χρόνια της κρίσης
από το λεγόµενο «κίνηµα των πλατειών». Εγώ θα έλεγα ειδικό-
τερα της κάτω πλατείας, εκείνης που είχε λιγότερα συνθήµατα
και περισσότερες προτάσεις και περισσότερο αναστοχασµό. 

Εµείς, λοιπόν, µε την πρόταση που καταθέτουµε σήµερα στο
ελληνικό Κοινοβούλιο για τη συνταγµατική µεταρρύθµιση, ερχό-
µαστε να επιχειρήσουµε να κατανοήσουµε και να αφουγκρα-
στούµε αυτή τη λαϊκή απαίτηση και τη λαϊκή προσδοκία για
µεταρρύθµιση του κράτους. 

Την ίδια στιγµή, όµως, η πρότασή µας επιχειρεί να απαντήσει
και στις µεγάλες προκλήσεις µε τις οποίες βρίσκεται αντιµέτωπη
κάθε οργανωµένη κοινωνία στην αυγή του 21ου αιώνα. 

Όπως έχω πει αρκετές φορές, η πρότασή µας για τη συνταγ-
µατική Αναθεώρηση δεν είναι µια πρόταση που κοιτάει προς τα
µέσα. Ταυτόχρονα, λαµβάνει υπ’ όψιν τους µετασχηµατισµούς
του κράτους και των θεσµών αλλά και την ανάδυση πολλαπλών
εθνικών, υπερεθνικών, δηµόσιων και ιδιωτικών κέντρων εξουσίας,
που δυστυχώς δεν ελέγχονται πλέον αυτά τα κέντρα εξουσίας
από τον λαό, αλλά αντίθετα επιβάλλουν πολιτικές και οικονοµικές
επιλογές, ασκώντας την πειθαρχική τους λειτουργία πάνω στον
λαό και στους εκλεγµένους αντιπροσώπους του. Επιβάλλουν επι-
λογές επειδή υποτίθεται πως κατέχουν τη γνώση, µια γνώση ου-
δέτερη και αντικειµενική, µια γνώση που τη στερείται το πολιτικό
σύστηµα, οι αντιπρόσωποι του λαού ή ο ίδιος ο λαός, µια γνώση,
λοιπόν, που είναι στην πραγµατικότητα από µόνη της µια εξου-
σία, όπως συνήθιζε να λέει ο Νίκος Πουλαντζάς, µια εξουσία
στην οποία ο λαός πρέπει να πειθαρχήσει.

Μέσα, λοιπόν, σε αυτή την παγκόσµια µεταδηµοκρατική συν-
θήκη και λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις εθνικές ιδιοµορφίες και τα
αποτελέσµατα της κρίσης, είµαστε υποχρεωµένοι να προχωρή-
σουµε. 

Καταθέτουµε, λοιπόν, µία πρόταση αναθεώρησης που έχει ως
κύριο σκοπό της την ενίσχυση του κοινοβουλευτισµού, την εµ-
βάθυνση της δηµοκρατίας και της λαϊκής συµµετοχής, την προ-
στασία των κοινωνικών δικαιωµάτων, την κατάργηση των
προνοµιακών θεσµών υπέρ της πολιτικής ελίτ, ας µου επιτραπεί
ο όρος.

Καταθέτουµε, όµως, και µία πρόταση που αποφεύγει τον συν-
ταγµατικό µαξιµαλισµό και τον βολονταρισµό, διότι ξέρουµε -το
έχουµε µάθει πλέον αυτό- ότι δεν εξαρτώνται όλα από το Σύν-
ταγµα. Αυτό που µπορεί να κάνει το Σύνταγµα είναι να θέσει τους
όρους και τα όρια, να καθορίσει τις µορφές της πολιτικής σύγ-
κρουσης και όχι να προκαταβάλει ή να προεξοφλήσει το αποτέ-
λεσµα της πολιτικής σύγκρουσης.

Και ακριβώς επειδή αυτό το γνωρίζουµε, δεν έχουµε καµµία
φιλοδοξία να θέλουµε να δηµιουργήσουµε το τέλειο Σύνταγµα,
απλούστατα γιατί δεν µπορούµε να δηµιουργήσουµε το τέλειο
Σύνταγµα, γιατί δεν υπάρχει τέλειο Σύνταγµα. Διότι πάντοτε το
ερώτηµα που θα προβάλλει αµείλικτο είναι: τέλειο για ποιον; 

Εποµένως αυτό που επιχειρούµε δεν είναι να επιβάλλουµε τις
δικές µας απόψεις και προτάσεις. Τις καταθέτουµε, µε στόχο να
αναζητήσουµε συναινέσεις, συναινέσεις σε θέσεις και προτάσεις
που θεωρούµε αναγκαίες για τους σκοπούς που θέλουµε να υπη-
ρετήσουµε. 

Εκτιµώ πως αυτοί οι σκοποί δεν είναι µόνο ή αποκλειστικά δικοί
µας, δηλαδή της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ που κα-
ταθέτει αυτή την πρόταση. Εκτιµώ ότι υπάρχουν αρκετοί και αρ-
κετές σε αυτό το Κοινοβούλιο που µοιράζονται αυτούς τους
σκοπούς, ενδεχοµένως από άλλη ιδεολογική ή πολιτική αφετη-
ρία. 

Εκτιµώ ότι είναι αρκετοί εκείνοι που συµφωνούν στην ανάγκη

µιας νέας αρχιτεκτονικής του πολιτεύµατος που σήµερα προτεί-
νουµε, στην ανάγκη για την ενίσχυση για παράδειγµα της πολι-
τικής σταθερότητας, την ενίσχυση του Κοινοβουλίου αλλά και
των κυβερνήσεων, µε την εποικοδοµητική ψήφο δυσπιστίας,
αλλά και τον ταυτόχρονο εσωτερικό εξισορροπητικό µηχανισµό
του αναλογικού εκλογικού συστήµατος, όπως και στην ανάγκη
να αποσυνδεθεί η διαδικασία της εκλογής του Προέδρου της Δη-
µοκρατίας από την πρόωρη διάλυση της Βουλής. Και φυσικά
συµφωνούν µε την προσπάθεια να δηµιουργήσουµε θεσµικούς
όρους και προϋποθέσεις που θα εξαντλούν κάθε φορά τα περι-
θώρια αυτής της συναίνεσης. 

Και αυτό νοµίζω ότι επιτυγχάνεται µε την πρόταση που κατα-
θέτουµε, την πρόταση των διαδοχικών ψηφοφοριών, διότι εδώ
οποιαδήποτε άλλη λύση -µετά από δύο ή τρεις αποτυχηµένες
προσπάθειες για την εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας το
να πηγαίνουµε απευθείας στον λαό, πρόταση την οποία είχαµε
καταθέσει και εµείς αρχικά- ενέχει την πιθανότητα ενός κινδύνου. 

Ο κίνδυνος είναι να έχουµε έναν δυϊσµό στην κορυφή της εκτε-
λεστικής εξουσίας, διότι, όταν ο συνταγµατικός νοµοθέτης προ-
βλέπει ότι αµέσως µετά από δύο-τρεις άκαρπες διαδοχικές
ψηφοφορίες θα έρχεται η κρίση του λαού, ποτέ το εκάστοτε πο-
λιτικό σύστηµα -ανεξαρτήτως των κοινοβουλευτικών ισορρο-
πιών- δεν θα συναινέσει στην εκλογή του Προέδρου της
Δηµοκρατίας από τη Βουλή, αλλά θα δίνει την προοπτική άµεσης
εκλογής από τον λαό. 

Η προοπτική της άµεσης εκλογής του Προέδρου της Δηµο-
κρατίας από τον λαό δίνει -προφανώς ανεξαρτήτως των αρµο-
διοτήτων του Προέδρου της Δηµοκρατίας- µια ιδιαίτερη ισχύ
στον εκλεγµένο απευθείας από τον λαό Πρόεδρο της Δηµοκρα-
τίας. Το ερώτηµά µας είναι το εξής: Επιθυµούµε αυτόν τον δυϊ-
σµό; Η δική µας σκέψη και η δική µας πρόταση δεν είναι αυτή,
δεν είναι να δηµιουργήσουµε ένα διπολικό σύστηµα. 

Ο δεύτερος κίνδυνος είναι να υιοθετήσουµε την άποψη ότι δεν
πρέπει να έχουµε ούτε στο τέλος της διαδικασίας την ύστατη εκ-
δοχή της καταφυγής στη λαϊκή κρίση και να δώσουµε τη δυνα-
τότητα εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας, µετά από τρεις
διαδοχικές αστοχίες, τρεις διαδοχικές ψηφοφορίες που δεν θα
καταλήξουν, στους εκατόν πενήντα έναν. 

Εδώ έχουµε τον κίνδυνο να δηµιουργηθεί το αντικίνητρο συ-
ναίνεσης, δηλαδή το αντικίνητρο να δηµιουργηθεί συναίνεση για
το πρόσωπο εκείνο που εκ του Συντάγµατος πρέπει να είναι ο
εκφραστής της ενότητας του πολιτεύµατος και άρα να δώσουµε
τη δυνατότητα στην απλή κοινοβουλευτική πλειοψηφία των εκα-
τόν πενήντα ενός να εκλέγει Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και µά-
λιστα χωρίς τη µεσολάβηση εκλογών.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι η πρόταση που, µετά από πολλή βάσανο,
καταθέτουµε αντιµετωπίζει στο µέτρο του δυνατού και τους δύο
αυτούς κινδύνους που προανέφερα. 

Επίσης, για να περάσω σε ένα άλλο θέµα, συναίνεση θεωρώ
ότι µπορούµε να πετύχουµε όχι µόνο στην αποσύνδεση της εκλο-
γής Προέδρου της Δηµοκρατίας από τη διάλυση της Βουλής,
αλλά µπορούµε να πετύχουµε και ως προς την ανάγκη να ενισχύ-
σουµε την άµεση συµµετοχή του λαού στη λήψη των αποφά-
σεων, όχι επειδή ο λαός έχει πάντα δίκιο, αλλά επειδή ο λαός
είναι η πηγή κάθε εξουσίας, εκτός αν αυτό για κάποιους είναι
απλώς µια απολιθωµένη συνταγµατική διακήρυξη και όχι µια ζων-
τανή και ενεργή αρχή. Για µας είναι µια ζωντανή και ενεργή αρχή.
Θα έπρεπε για όλους µας να είναι.

Γνωρίζω πολύ καλά ότι υπάρχουν αρκετοί σε αυτή την Αί-
θουσα -για να το πω λίγο κοµψά- που δεν εµπιστεύονται και τόσο
πολύ τη λαϊκή κρίση, που ενδεχοµένως θεωρούν κάποιες φορές
ότι η λαϊκή πλειοψηφία είναι αδαής ή που έχουν την άποψη, για
να είµαι πιο ευγενικός, ότι ο λαός παρασύρεται εύκολα, ότι κάνει
λάθη. Θα µπορούσε κάποιος να πει ότι αυτές είναι απόψεις ενός
άλλου συστήµατος, όχι της δηµοκρατίας, της αριστοκρατίας.

Εγώ θα αρκεστώ στο να παραφράσω µια γνωστή φράση µιας
µεγάλης προσωπικότητας, µιας επαναστάτριας στις αρχές του
προηγούµενου αιώνα, της Ρόζας Λούξεµπουργκ. Θα την παρα-
φράσω, όµως, γιατί αυτή το έλεγε για την κεντρική επιτροπή και
θα πω το εξής: «Προτιµώ τα λάθη του λαού, παρά το αλάθητο
των εκπροσώπων του.».
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Ας αναλογιστούµε σε ποια λογική οδηγούµαστε, εάν θεω-
ρούµε ότι, ακριβώς επειδή ο λαός κάνει λάθη, πρέπει να περιο-
ρίσουµε την εξουσία σε αυτούς οι οποίοι ξέρουν να µην κάνουν
λάθη. Πρέπει, λοιπόν, να µάθουµε να εµπιστευόµαστε τον λαό,
όπως πρέπει να µάθουµε να εµπιστευόµαστε και τη δηµοκρατία,
γιατί είναι το ίδιο ακριβώς.

Για αυτό και σας καλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να στη-
ρίξετε αυτές τις προτάσεις που αφορούν τα δηµοψηφίσµατα µε
λαϊκή πρωτοβουλία, που αφορούν το υποχρεωτικό δηµοψήφισµα
σε περίπτωση που έχουµε µια διεθνή συµφωνία που παραχωρεί
κυριαρχικές αρµοδιότητες του κράτους σε διεθνείς οργανι-
σµούς, αλλά και την πρόταση για τη λαϊκή νοµοθετική πρωτο-
βουλία.

Το ίδιο θα σας καλέσω να κάνετε και µε τις προτάσεις εκείνες
που επιχειρούν να βάλουν ένα τέλος στη σηµερινή συνταγµατική
λογική, ότι το πολιτικό µας προσωπικό αποτελεί µια κάστα που
χρήζει ειδικής µεταχείρισης και δικαιούται ειδικά προνόµια.

Το ίδιο σάς καλώ να κάνετε και µε τις προτάσεις εκείνες που
θέλουν να καταργήσουν τους θεσµούς που συγκροτούν τη βάση
και οργανώνουν το πελατειακό κράτος, γιατί στη δηµοκρατία µας
δεν µπορούµε να ανεχόµαστε την ύπαρξη πολιτών διαφορετικών
ταχυτήτων, την ύπαρξη πολιτών πρώτης και δεύτερης κατηγο-
ρίας.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι έχει έρθει πλέον η ώρα -και θέλω να πι-
στεύω ότι αυτό αποτελεί κοινό τόπο για τη µεγάλη πλειοψηφία
της Βουλής- σήµερα να προχωρήσουµε µε θάρρος στην τροπο-
ποίηση των διατάξεων που αφορούν την ευθύνη των Υπουργών,
ώστε να καταργηθεί η σύντοµη παραγραφή για τα αδικήµατα
που τελούνται κατά την άσκηση των καθηκόντων τους και µε τον
τρόπο αυτό να εξισωθεί η ποινική µεταχείριση στο µέτρο που
πρέπει, µε την ποινική µεταχείριση που αφορά όλους τους υπό-
λοιπους πολίτες.

Επίσης, πιστεύω ότι είναι η ώρα και για την τροποποίηση των
διατάξεων που αφορούν τη βουλευτική ασυλία, ώστε αυτή να κα-
λύπτει επίσης αποκλειστικά τα αδικήµατα που τελούνται κατά την
άσκηση των καθηκόντων των Βουλευτών. Ακόµα ένα βήµα παρα-
πάνω, πιστεύω ότι είναι ώριµο -και η µεγάλη κοινωνική πλειοψη-
φία το βλέπει απολύτως θετικά- να προχωρήσουµε στη θέσπιση
ορίου θητειών για τη συνεχόµενη εκλογή για τους Βουλευτές,
ώστε να σταµατήσει πλέον η πλειοψηφία της ελληνικής κοινω-
νίας να θεωρεί ότι ο Βουλευτής είναι επάγγελµα, διότι δεν πρέπει
να είναι επάγγελµα, πρέπει να είναι λειτούργηµα, δίπλα στον λαό,
για τον λαό, για να εκπροσωπεί τον λαό.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε µου, όµως, να περάσω

σε ένα θέµα που δεν σχετίζεται µε το πολίτευµα και την αρχιτε-
κτονική του, δεν σχετίζεται µε την κρίση και τη χρεοκοπία, αλλά
αφορά την ίδια την καταγωγή και τους ιστορικούς όρους διαµόρ-
φωσης του ελληνικού κράτους και αναφέροµαι στις σχέσεις Κρά-
τους και Εκκλησίας. Νοµίζω ότι σήµερα η Πολιτεία, η Εκκλησία,
το Κοινοβούλιο, οι πολίτες αλλά και οι πιστοί, που είναι η συντρι-
πτική πλειοψηφία, έχουν πλέον κατανοήσει ότι πρέπει να γίνουν
βήµατα για τον εξορθολογισµό των σχέσεων αυτών και ότι πρέπει
ταυτόχρονα να επιχειρήσουµε να λύσουµε ιστορικές εκκρεµότη-
τες. Πρέπει να διαµορφώσουµε µε την αναγκαία ευαισθησία και
τον απαιτούµενο σεβασµό όρους και προϋποθέσεις, για να δια-
κριθούν οι ρόλοι από τη µια µεριά του Κράτους και από την άλλη
της Εκκλησίας, διότι έτσι µόνο µπορούµε να δηµιουργήσουµε και
τις κατάλληλες συνθήκες για µια επωφελή συνεργασία εκεί που
αρµόζει, να αφήσουµε στην άκρη παλιές διενέξεις και συγκρού-
σεις, να αφήσουµε στο παρελθόν τις µονοµερείς ενέργειες και να
προχωρήσουµε µε αµοιβαία κατανόηση. 

Έχω την εκτίµηση ότι και σε αυτό το σηµείο µπορούν να δια-
µορφωθούν ευρείες συναινέσεις εντός και εκτός του Κοινοβου-
λίου, ώστε να περάσουµε σε µια νέα εποχή. Διότι ούτε η Εκκλησία
ούτε η Πολιτεία επιθυµούν, θέλουν, τον εναγκαλισµό τους εντός
ενός θεσµικού πλαισίου που δηµιουργεί σύγχυση για τα όρια και
για τους ρόλους τους. Έχει έρθει, λοιπόν, ο καιρός ώστε να κατο-
χυρωθεί ρητά στο Σύνταγµα η θρησκευτική ουδετερότητα του ελ-
ληνικού Κράτους, γιατί το Κράτος δεν θρησκεύει, αλλά αποτελεί
τον εγγυητή της θρησκευτικής ελευθερίας για όλους τους πολίτες

του, µιας αναφαίρετης και µη αναθεωρήσιµης ελευθερίας που πα-
ρέχει το Σύνταγµά µας σε κάθε πολίτη. Και αυτή η ρητή κατοχύ-
ρωση φρονώ ότι δεν θα βρει αντίθετη την Εκκλησία, που και εκείνη
θέλει ένα σαφές περίγραµµα των σχέσεων της µε το Κράτος. Και
έχει µόνο οφέλη από αυτό. Και πιστεύω ταυτόχρονα ότι θα είναι
και ένα σηµαντικό βήµα για τον εκσυγχρονισµό και τη φιλελευθε-
ροποίηση του Συντάγµατός µας, ένα σηµαντικό βήµα για τον εξορ-
θολογισµό των σχέσεων Εκκλησίας και Κράτους, που βεβαίως -θα
συµφωνήσω µε πολλούς από εσάς που το έχουν πει δηµόσια- δεν
είναι ένα αποκλειστικά συνταγµατικό θέµα, αλλά αφορά ένα δαι-
δαλώδες νοµοθετικό και κανονιστικό πλέγµα, το οποίο βεβαίως
δεν αλλάζει από τη µια ηµέρα στην άλλη. Αντίθετα, για να εκσυγ-
χρονιστεί, για να αλλάξει, προϋποθέτει διάλογο µε σεβασµό και
µε ειλικρίνεια, προϋποθέτει καλή θέληση και µακρόχρονη κοινή
εργασία. 

Αποδείχθηκε, νοµίζω, µε την πρόσφατη δηµοσιοποίηση του
πλαισίου, της πρότασης συµφωνίας που καταθέσαµε µε τον Αρ-
χιεπίσκοπο Ιερώνυµο, ότι όταν αυτές οι προϋποθέσεις καλύπτον-
ται, µπορούν να βρεθούν λύσεις ακόµη και στα πιο δυσεπίλυτα
προβλήµατα, λύσεις ταυτόχρονα συµβιβαστικές αλλά και προωθη-
τικές.

Θέλω να κλείσω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, την παρέµβασή
µου αυτή µε το τελευταίο µεγάλο θέµα που αγγίζει η πρότασή µας
για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος, το θέµα της κοινωνικής
προστασίας, της ενίσχυσης των κοινωνικών δικαιωµάτων, της ανα-
γκαίας κοινωνικής παρέµβασης, που επερωτά τα θέσφατα του νε-
οφιλελευθερισµού, που αµφισβητεί την κυρίαρχη θέση των
νεοφιλελεύθερων -και βεβαίως υπάρχουν και σε αυτή την Αίθουσα
αρκετοί τέτοιοι- ότι η προϋπόθεση για την ανάπτυξη είναι η συν-
τριβή της εργασίας του κοινωνικού κράτους, διότι στην πραγµα-
τικότητα εµείς πιστεύουµε ότι το αντίθετο ισχύει. 

Δεν υπάρχει ανάπτυξη για την κοινωνική πλειοψηφία δίχως προ-
στασία της εργασίας, δίχως θωράκιση του κοινωνικού κράτους.
Και είναι ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο που, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
και την τραγική εµπειρία της κρίσης αλλά και της διαχείρισής της,
οφείλουµε να κινηθούµε στην κατεύθυνση της στήριξης, της δι-
εύρυνσης και της εµβάθυνσης των κοινωνικών δικαιωµάτων. 

Σε αυτό ακριβώς το πλαίσιο και ακολουθώντας αυτή τη λογική,
καταθέτουµε σήµερα τις προτάσεις µας για την προστασία του
νερού και της ηλεκτρικής ενέργειας από την επέλαση της ιδιωτι-
κής πρωτοβουλίας, για να κατοχυρώσουµε εµφατικά την προστα-
σία της εργασίας και των εργαζόµενων, για να αναγνωρίσουµε την
αποκλειστική αρµοδιότητα των κοινωνικών εταίρων να ορίζουν τον
κατώτατο µισθό, για να ενισχύσουµε τις κρατικές εγγυήσεις, ώστε
να υπάρχει παροχή υπηρεσιών υγείας σε όλους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε κατά την άποψή µου -και
θέλω να κλείσω µε αυτή την αναφορά- ήδη χάσει πολύ χρόνο,
πολύτιµο χρόνο. Οι δύο τελευταίες συνταγµατικές Αναθεωρή-
σεις, το 2001 και το 2008, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι ήταν ανα-
θεωρήσεις που έχασαν τον στόχο τους και απέτυχαν. Ξεκίνησαν
φιλόδοξα προσπαθώντας να αλλάξουν τα πάντα στο Σύνταγµα
και τελικά δεν άλλαξαν τίποτα ή άλλαξαν πάρα πολύ λίγα.

Τα θεµέλια του πελατειακού κράτους πάντως παρέµειναν στη
θέση τους. Ο κοινοβουλευτισµός παρέµεινε αδύναµος και απρο-
στάτευτος και το πληρώσαµε τραγικά αυτό, όταν ήρθε επελαύ-
νουσα η κρίση και τα µνηµόνια και αναδείχθηκαν νέα κέντρα
εξουσίας, έξω από αυτή εδώ την Αίθουσα. Ο λαός παρέµεινε ξε-
κοµµένος από το πολιτικό σύστηµα και έχασε την εµπιστοσύνη
του ακόµα περισσότερο στο κράτος και τους θεσµούς. Η πολι-
τική απαξιώθηκε. Το κοινωνικό κράτος συγκλονίστηκε από τη
χρεοκοπία. Εγκαθιδρύθηκε αυτό που εµείς ονοµάζουµε «συνταγ-
µατική συνθήκη της ατιµωρησίας και της συγκάλυψης», µε το
άρθρο 86, το οποίο αποτελεί ντροπή για το πολιτικό σύστηµα.

Για όλα αυτά βεβαίως υπάρχουν αναµφίβολα πολιτικές ευθύ-
νες. Ευθύνες που έχουν αναζητηθεί και συνεχίζουν να αναζη-
τούνται, ευθύνες που έχουν καταλογιστεί και θα συνεχίσουν να
καταλογίζονται. Σήµερα, όµως, δεν είναι η ώρα των ευθυνών.
Είναι ώρα το ελληνικό Κοινοβούλιο να πάρει ρηξικέλευθες πρω-
τοβουλίες, να υπερβεί µικροπολιτικές σκοπιµότητες και τακτικι-
σµούς, για να δώσει απαντήσεις που δεν αφορούν στο σήµερα,
αλλά στο αύριο. Να αρθεί στο ύψος των προσδοκιών και των
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απαιτήσεων των πολιτών και να αναζητήσει συναινέσεις εκεί
όπου αυτές είναι εφικτό να αναζητηθούν.

Γνωρίζω πάρα πολύ καλά ότι δεν θα είναι εύκολο να πράξουν
έτσι για αρκετούς λόγους, δεν θα είναι εύκολο να λειτουργήσουν
έτσι αρκετοί και αρκετές σε αυτή την αίθουσα. Διότι, παρά τις
απόψεις τους, πολλοί είτε θα χειραγωγηθούν από ηγεσίες που
µοναδική τους σκοπιµότητα είναι το όψιµο πολιτικό όφελος είτε
θα καθοδηγηθούν από πολιτικές εµπάθειες της τρέχουσας συγ-
κυρίας. Έτσι, όµως, κινδυνεύουµε να χάσουµε άλλα δέκα χρόνια.
Και νοµίζω ότι αυτό είναι αυτοκαταστροφικό για το πολιτικό σύ-
στηµα και για την ίδια τη δηµοκρατία. 

Καλώ λοιπόν τις ηγεσίες όλων των πολιτικών κοµµάτων να το
ξανασκεφτούν και να µη θέσουν στη διαδικασία αυτή, που ξεκι-
νάει από σήµερα, ζήτηµα κοµµατικής πειθαρχίας. Να αφήσουν
τους Βουλευτές να εκφράσουν ελεύθερα τις απόψεις και τις προ-
τάσεις τους και να ψηφίσουν ελεύθερα.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Είµαι βέβαιος ότι αν αυτό συµβεί, η πλειονότητα των Βουλευ-

τών θα λειτουργήσει µε αίσθηµα πολιτικής και κοινωνικής ευθύ-
νης. Θα λειτουργήσει µε στόχο να υπάρξει συναίνεση εκεί όπου
µπορούµε, θα διαφωνήσει εκεί που θα διαφωνήσει εποικοδοµη-
τικά και θα συµφωνήσει εκεί που πρέπει να συµφωνήσει µεγαλό-
ψυχα.

Αυτό σκοπεύει να κάνει σίγουρα ο ΣΥΡΙΖΑ, αυτό φαντάζοµαι
ότι σκοπεύουν να κάνουν και οι Ανεξάρτητοι Έλληνες. Ελπίζω
αυτό να αποφασίσουν και οι ηγεσίες των άλλων κοµµάτων.

Για εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχουν
προτάσεις-τελεσίγραφα, αλλά προτάσεις για συζήτηση, προτά-
σεις που επιδιώκουν την αναζήτηση της συναίνεσης, γιατί αυτό
επιτάσσει το Σύνταγµα, αυτό επιτάσσει ο νοµοθέτης που έχει
ορίσει αυτή τη διαδικασία, να µπορεί να αλλάξει το Σύνταγµα
µετά από δύο διαφορετικές περιόδους -τη µία µε εκατόν πενήντα
µία ψήφους, την άλλη µε εκατόν ογδόντα ή τη µία µε εκατόν πε-
νήντα, την άλλη µε εκατόν πενήντα µία- και αυτό επιτάσσει στο
τέλος της ηµέρας και το πολιτικό µας καθήκον, έτσι όπως εµείς
το αντιλαµβανόµαστε. Και βεβαίως αυτό το καθήκον αφορά και
αυτές τις ίδιες τις αρχές της δηµοκρατίας, του κοινοβουλευτι-
σµού, αρχές που υπηρετούµε και αρχές που επιδιώκουµε µε
αυτή τη διαδικασία να ενισχύσουµε και να θωρακίσουµε.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, είκοσι εννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το Γυµνάσιου Ρίου (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλώ στο Βήµα τον κ. Κυριάκο Μητσοτάκη, Πρόεδρο
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας.

Ορίστε, κύριε Μητσοτάκη, έχετε τον λόγο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δη-
µοκρατίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πράγµατι η Αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος είναι µία κορυφαία θεσµική διαδικασία
και αποτελεί αποκλειστικό προνόµιο της ίδιας της Βουλής. Το
ίδιο το Σύνταγµα µάς υποχρεώνει να αναζητήσουµε ευρύτερες
συνθέσεις, ευρύτερες συναινέσεις για να αλλάξει ο καταστατικός
χάρτης. 

Μια τέτοια συζήτηση, όµως, για να είναι πραγµατικά ουσια-
στική, για να είναι εποικοδοµητική, πρέπει να πληροί ορισµένες
βασικές προϋποθέσεις, µια οµαλή πολιτική ατµόσφαιρα, ένα
κλίµα σύνθεσης και συνθήκες δηµιουργικές.

Όµως, η πραγµατικότητα είναι ότι η χώρα έχει ήδη εισέλθει σε
προεκλογική περίοδο. Η Κυβέρνηση συστηµατικά και επίµονα δι-
χάζει την κοινωνία και χρησιµοποιεί όλα τα µέσα που διαθέτει για
να πλήξει τους πολιτικούς της αντιπάλους. 

Ο κ. Τσίπρας, τον οποίον άκουσα σήµερα µε πολλή προσοχή,
ήταν πράγµατι ήπιος και συναινετικός. Είναι ο ίδιος κ. Τσίπρας

που σε µια πρόσφατη συνέντευξή του προσχώρησε πλήρως στο
δόγµα Πολάκη. Εξάλλου, τον τόνο της πολιτικής αντιπαράθεσης
τον δίνει κατά µείζονα λόγο η ίδια η Κυβέρνηση και όχι η Αντιπο-
λίτευση. Ξέρει ο κ. Τσίπρας -και γι’ αυτό σήµερα χρησιµοποιεί τη
συνταγµατική Αναθεώρηση ως ένα προσχηµατικό εργαλείο- ότι
δεν έχει τελικά άλλον τρόπο να ξεφύγει από τη σκληρή πραγµα-
τικότητα, την οποία ο ίδιος έχει δηµιουργήσει. 

Κύριε Τσίπρα, µιας και σας άκουσα µε διάθεση αρκετά
συνθετική και συναινετική, ας συµφωνήσουµε πρώτα σε κάτι αυ-
τονόητο, ότι αν θέλουµε να κάνουµε µια ουσιαστική συζήτηση
για το Σύνταγµα, προφανώς και δεν µπορούµε να την κάνουµε
σε δύο µήνες -γιατί δύο µήνες είναι η χρονική διάρκεια που φαί-
νεται να θέλει να καθορίσει η κυβερνητική πλειοψηφία- για να
µπορέσουµε να συζητήσουµε προτάσεις που κινούνται σε µε-
γάλο εύρος συνταγµατικών αλλαγών. Θέλω να σας θυµίσω ότι
σε προηγούµενες αναθεωρήσεις υπήρχε πάντα επαρκής χρόνος,
ώστε να ακουστούν στην αρµόδια επιτροπή όλες οι προτάσεις
και όλες οι απόψεις όλων των Βουλευτών και όλων των κοµµά-
των.

Πράγµατι, κύριε Τσίπρα, θα γνωρίζετε -φαντάζοµαι- ότι στα ζη-
τήµατα της συνταγµατικής Αναθεώρησης, παραδοσιακά, δεν
υπάρχει κοµµατική πειθαρχία και δίνεται η δυνατότητα στους
Βουλευτές, ελεύθερα, να εκφράσουν τις απόψεις τους. Θέλω να
δω στο τελικό µέτρηµα αν θα υπάρχουν Βουλευτές οι οποίοι θα
ξεφύγουν από τη δικιά σας κοµµατική γραµµή και θα συµφωνή-
σουν, ενδεχοµένως, µε κάποιες προτάσεις τις οποίες εµείς θα
καταθέσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ είχα προσωπικά τη µεγάλη
τιµή να συµµετέχω, ως νέος Βουλευτής τότε, στη διαδικασία της
συνταγµατικής Αναθεώρησης, η οποία είχε ξεκινήσει το 2006.
Ήταν µια απόπειρα -θέλω να σας θυµίσω- η οποία ξεκίνησε µε
καλή διάθεση και µε υψηλές προσδοκίες. Κατέληξε να είναι µία
Αναθεώρηση αδιάφορη και σίγουρα πολύ κατώτερη των προσ-
δοκιών που είχαν καλλιεργηθεί. 

Και µιας και άκουσα τον εισηγητή, τον κ. Λοβέρδο, µε προ-
σοχή, θέλω να θυµίσω ότι τότε το ΠΑΣΟΚ ήταν αυτό που την τε-
λευταία στιγµή είχε υπαναχωρήσει στην αναθεώρηση του
άρθρου 16 και χάσαµε την ευκαιρία να αξιοποιήσουµε τη συν-
ταγµατική Αναθεώρηση για να κάνουµε τουλάχιστον µία µεγάλη
µεταρρυθµιστική θεσµική τοµή. Δεν επιτρέπεται, λοιπόν, να επα-
ναλάβουµε το ίδιο λάθος. 

Στις πρώτες µου δηλώσεις ως νεοεκλεγείς Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας είχα πει ξεκάθαρα ότι είναι η νέα Ελλάδα την
οποία οραµατιζόµαστε χρειάζεται ένα νέο Σύνταγµα. Στην πρώτη
µου συνάντηση µε τον Πρωθυπουργό, αν θυµάµαι καλά ήταν Ια-
νουάριος του 2016, σε έναν χρόνο πολιτικά ουδέτερο, στην αρχή
της θητείας της σηµερινής Κυβέρνησης, είχα παρουσιάσει και
έναν τολµηρό, αλλά σαφή δρόµο, που οδηγούσε σε ένα ριζικό
εκσυγχρονισµό του καταστατικού χάρτη, µε δηµοκρατική συζή-
τηση, επιστηµονική τεκµηρίωση αλλά και µε τη σφραγίδα της λαϊ-
κής αποδοχής.

Το Σύνταγµα του 1975 έθεσε τις βάσεις για µια µακρά περίοδο
πολιτικής οµαλότητας και σταθερής δηµοκρατίας. Όµως, σα-
ράντα τρία χρόνια µετά έχει έρθει η ώρα για µια τολµηρή επανα-
ξιολόγηση του. Πράγµατι είχε δίκιο ο κ. Τασούλας όταν είπε ότι
δεν είναι το Σύνταγµα η µαγική λύση για όλα τα προβλήµατα της
χώρας. Όµως, ένα σύγχρονο Σύνταγµα µπορεί να προσφέρει τα
µέγιστα στη βελτίωση της ποιότητας της δηµοκρατίας µας, στην
ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας του κράτους µας και στην
τόνωση της εµπιστοσύνης µεταξύ πολιτών και θεσµών.

Θέλω, λοιπόν, και σήµερα να επαναλάβω την πρόταση την
οποία είχα κάνει στον κ. Τσίπρα στην πρώτη µας συνάντηση τον
Ιανουάριο του 2016. Αυτή η Βουλή, ως προτεινούσα Βουλή, να
ψηφίσει όσο το δυνατόν µεγαλύτερο αριθµό άρθρων που θα φέ-
ρουν προς αναθεώρηση όλα τα δηµοκρατικά κόµµατα. Έτσι, θα
συζητηθούν δηµόσια και ανοικτά όλες οι αλλαγές που κάθε πα-
ράταξη εισηγείται, ακόµα και σε άρθρα που άλλες δυνάµεις κρί-
νουν αναθεωρητέα και άλλες όχι. Θα εξασφαλιστεί, όµως, έτσι
συναινετικά ότι όλες οι αλλαγές που θα συµφωνηθούν, έστω κι
αν µε κάποιες από αυτές µπορεί εµείς να µη συµφωνούµε ή να
µην τις προτείνουµε, θα τεθούν τελικά, κύριε Τσίπρα, στην κρίση
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της επόµενης Βουλής, η οποία και εκείνη τελικά θα αποφασίσει
για το περιεχόµενο των αναθεωρητέων άρθρων.

Με την πρότασή µας θα επιτραπεί στους πολίτες στις επόµε-
νες εκλογές να ψηφίσουν, όχι µόνο για την επόµενη κυβέρνηση,
αλλά και για την κατεύθυνση στην οποία θέλουν να κινηθεί το νέο
Σύνταγµα. Και αναρωτιέµαι, κύριε Τσίπρα γιατί δεν συµφωνείτε
µε αυτή την πρότασή µας; 

Διότι διαβάζω στη δική σας εισηγητική έκθεση την εξής
φράση: «Διότι έτσι συγκροτούνται οι ισχυρές δηµοκρατίες, όταν
εµπιστεύονται και όχι όταν φοβούνται τη λαϊκή κρίση».

Τι πιο δηµοκρατικό, λοιπόν, να αποφασίσει τελικά ο ίδιος ο
λαός και για το περιεχόµενο της Αναθεώρησης του Συντάγµα-
τος; Επιτρέψτε µου να πω ότι, κατά την άποψή µου, αυτό είναι
και το πνεύµα του συνταγµατικού νοµοθέτη όταν υποχρεώνει το
πολίτευµα να µεσολαβήσει µια διαδικασία εκλογής, ώστε η δια-
δικασία της Αναθεώρησης του Συντάγµατος να επιµεριστεί σε
δύο Βουλές. Φυσικά, ο συνταγµατικός νοµοθέτης δεν καθορίζει
εάν χρειάζονται εκατόν ογδόντα ψήφοι στην πρώτη ή στη δεύ-
τερη Βουλή.

Εσείς, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, που επικαλείστε πάντα τη δύναµη
της λαϊκής ετυµηγορίας, γιατί πιστεύετε ότι η πρότασή µας κι-
νείται στη λάθος κατεύθυνση; Και ποιος τρέµει τελικά την ετυ-
µηγορία του ελληνικού λαού;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ψηφίστε, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, τις δικές µας προτάσεις. Θα

ψηφίσουµε κι εµείς τις δικές σας και θα αποφασίσει ο λαός µε
την ψήφο του στις επόµενες εκλογές τι πρέπει να αλλάξει στο
Σύνταγµα και σε ποια κατεύθυνση. Νοµίζω ότι ξέρω ήδη την
απάντησή σας. Θα ήθελα, όµως, να την ακούσω κι επίσηµα σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα στη δευτερολογία σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι είναι χρήσιµη µία
σύντοµη αναδροµή στο παρελθόν.

Στις 25 Ιουλίου του 2016, πριν από είκοσι οκτώ µήνες, είχατε
φωτίσει κόκκινη τη Βουλή σε µια πολύ ροµαντική εκδήλωση,
εξαγγείλατε λαϊκή διαβούλευση για τη συνταγµατική Αναθεώ-
ρηση. Για περισσότερο από δύο χρόνια αυτή η διαβούλευση ξε-
χάστηκε. Την ξαναθυµηθήκατε λίγους µήνες πριν από τις
εκλογές.

Δεν σας ενδιαφέρει η ουσιαστική Αναθεώρηση του Συντάγµα-
τος. Άλλοι είναι οι στόχοι σας: Από τη µία να µεταθέσετε τη συ-
ζήτηση από τη ζοφερή πραγµατικότητα που οι επιλογές σας
έχουν προκαλέσει, τη διάλυση της µεσαίας τάξης µέσω της εξον-
τωτικής φορολόγησης, τις βαριές µνηµονιακές δεσµεύσεις για
πολλά χρόνια, την ανελέητη χειραγώγηση της δικαιοσύνης, τις
εθνικές ήττες σε µείζονα θέµατα εξωτερικής πολιτικής, όπως
είναι το θέµα των Σκοπίων, και βέβαια να µεταθέσετε τη συζή-
τηση από τα σκάνδαλα της Κυβέρνησης τα οποία αποκαλύπτον-
ται το ένα µετά το άλλο: Τα 700 εκατοµµύρια για το «Ελευθέριος
Βενιζέλος», το σκάνδαλο µε τον διαγωνισµό στο «Θριάσιο», το
σκάνδαλο µε τους αµυντικούς εξοπλισµούς που πήγε ο κ. Καµ-
µένος να πουλήσει στη Σαουδική Αραβία, το σκάνδαλο διασπά-
θισης των ευρωπαϊκών πόρων για το προσφυγικό.

Αλήθεια, κύριε Πρόεδρε, θα προγραµµατίσετε σύντοµα την
προ ηµερησίας συζήτηση που σας έχουµε ζητήσει εδώ και δύο
εβδοµάδες για τα ζητήµατα που αφορούν το προσφυγικό;

Και βέβαια το σκάνδαλο της ΔΕΠΑ, πρόσφατο, µόλις τώρα µας
προέκυψε, διότι µόλις χθες ο εκλεκτός σας, κύριε Τσίπρα και
κύριε Σταθάκη, τέως διευθύνων σύµβουλος της ΔΕΠΑ, στον
οποίον έχει ασκηθεί ποινική δίωξη σε βαθµό κακουργήµατος, µας
είπε ότι είχε την πλήρη κάλυψη κορυφαίων κυβερνητικών στελε-
χών για τους χειρισµούς που φόρτωσαν τη ΔΕΠΑ µε φέσια. Και
µετά έχετε το θράσος εσείς να µιλάτε για διαπλοκή. Έχετε γίνει,
κύριε Τσίπρα, ο καλύτερος εκπρόσωπος σκοτεινών συµφερόν-
των.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αλλά, βέβαια, όσο πλησιάζει η ώρα που θα εγκαταλείψετε την

εξουσία, τόσο περισσότερα στόµατα θα ανοίγουν και τότε καλά
ξεµπερδέµατα, κύριε Τσίπρα.

Ο δεύτερος λόγος που επιλέγετε να εκκινήσετε τη διαδικασία
της συνταγµατικής Αναθεώρησης τώρα, είναι θεσµικά πιο πονη-
ρός.

Αυτό το οποίο θέλετε τελικά δεν είναι µία µεγάλη Αναθεώρηση
τολµηρή. Θέλετε µια µικρή, κουτσουρεµένη Αναθεώρηση στα
ελάχιστα τα οποία φαίνεται ότι µπορούµε να συµφωνήσουµε,
ώστε να µαταιώσετε για µια δεκαετία -το είπατε και εν τη ρύµη
του λόγου σας, κύριε Τσίπρα- κάθε τολµηρό εκσυγχρονισµό που
θα έφερνε στο Σύνταγµα η επόµενη κοινοβουλευτική Πλειοψη-
φία.

Ξέρετε, αυτό είναι κάτι το οποίο το έχει οµολογήσει δηµόσια
µε αρκετό κυνισµό ο εισηγητής σας στη συνταγµατική Αναθεώ-
ρηση, ο κ. Κατρούγκαλος. Δεν τον βλέπω εδώ. Μάλλον πήγε να
ετοιµαστεί για τα επόµενα.

Τι είπε, λοιπόν, ο κ. Κατρούγκαλος σε µια δηµόσια παρέµβαση
-και θέλω να το προσέξετε αυτό- την οποία έκανε πριν από λίγες
εβδοµάδες; Έχει έρθει η στιγµή να προωθήσουµε εκείνες τις αλ-
λαγές που θεωρούµε ότι πρέπει να γίνουν, αλλά και να αποτρέ-
ψουµε για µια δεκαετία εκείνες που δεν πρέπει να γίνουν. Αυτά
είπε επί λέξει ο εισηγητής σας και δεν ντρέπεται που είναι και
συνταγµατολόγος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αλλά, κύριε Τσίπρα, δεν θα αποτρέψετε τίποτα για τον απλού-

στατο λόγο ότι στην επόµενη Βουλή δεν θα έχετε πλειοψηφία και
αυτόν το συνταγµατικό ακτιβισµό σας να τον ξεχάσετε. Επανα-
λαµβάνω ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν πρόκειται να σας επιτρέψει
να «συριζοποιήσετε» και τη διαδικασία της συνταγµατικής Ανα-
θεώρησης. Ο αναθεωρητικός λαϊκισµός δεν θα υπονοµεύσει τη
δηµοκρατία και θα την υπερασπιστούν όλες οι πολιτικές δυνά-
µεις και σύσσωµος ο ελληνικός λαός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στην ίδια την κυ-
βερνητική πρόταση. Δεν είναι τυχαίο ότι ξεκινά µε ένα ψέµα, το
οποίο επαναλάβατε και εσείς σήµερα στην πρωτοµιλία σας,
καθώς µόλις στην έβδοµη σειρά του προλόγου αναφέρει ότι η
αναθεωρητική διαδικασία εγκαινιάζεται µε την καθαρή έξοδο της
χώρας από τα µνηµόνια. Ναι, είναι η ίδια χώρα στην οποία σή-
µερα το επιτόκιο δανεισµού είναι στο 4,5%, είναι πρακτικά απο-
κλεισµένη από τις αγορές, έχει συµφωνήσει πρωτογενή
πλεονάσµατα 3,5% για πέντε χρόνια και 2% µέχρι το 2060. Αυτή
είναι η καθαρή έξοδος, την οποία εσείς, κύριε Τσίπρα, διαπραγ-
µατευτήκατε και την οποία και σήµερα επικαλεστήκατε για άλλη
µια φορά.

Όσο ισχύει, λοιπόν, η καθαρή έξοδος, άλλο τόσο ισχύουν και
οι είκοσι τρεις σελίδες που την ακολουθούν. Τι περιλαµβάνουν
αυτές; Περιλαµβάνουν κάποια ζητήµατα στα οποία, πράγµατι,
µπορούµε να συµφωνήσουµε, µια αλλαγή στην οποία κάνατε ει-
δική µνεία, τις διατάξεις περί της ασυλίας των Βουλευτών και της
ευθύνης των Υπουργών.

Θέλω να σας θυµίσω ότι ως νέος Βουλευτής το 2006 µαζί µε
επτά συναδέλφους µου µέσα στους οποίους είναι ο κ. Τασούλας,
είναι και ο κ. Λοβέρδος -και θα το επαναλάβω για να το ξανακού-
σετε- είχαµε αναλάβει µια πρωτοβουλία να συλλέξουµε πενήντα
υπογραφές για να κριθεί αναθεωρητέο και το άρθρο 86, το οποίο
δεν συµπεριλαµβανόταν τότε στις προτάσεις ούτε της Νέας Δη-
µοκρατίας ούτε του ΠΑΣΟΚ. 

Η επιστολή αυτή, την οποία καταθέτω στα Πρακτικά, στάλθηκε
σε όλους τους Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου. Βρήκαµε
άλλους πέντε πρόθυµους να υπογράψουν. Μέσα σε αυτούς δεν
ήταν ούτε ο κ. Δραγασάκης, ούτε ο κ. Κουβέλης, οι οποίοι τότε
ήταν Βουλευτές του Συνασπισµού.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Και, βέβαια, µου κάνει πολύ εντύπωση ότι κάνατε µια αναφορά
στην αναγκαία αλλαγή, η οποία πρέπει να γίνει στο άρθρο που
διέπει την ασυλία των Βουλευτών, αλλά παραλείψατε να αναφέ-
ρετε ότι µόλις πριν από λίγες µέρες ο κ. Καµµένος και ο κ. Παπ-
πάς ζήτησαν να µην αρθεί η ασυλία τους για να µην οδηγηθούν
στο δικαστήριο.

Δεν είναι απλά υποκριτές, αλλά είναι και δειλοί.
Η πρότασή σας περιλαµβάνει επίσης, κάποιες προτάσεις τις

οποίες θεωρούµε επικίνδυνες, όπως τα δηµοψηφίσµατα µε συλ-
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λογή υπογραφών ακόµα και από τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης
ενδεχοµένως ή άλλες προτάσεις που είναι προφανώς παντελώς
ατελέσφορες, όπως η επί εξάµηνο ψηφοφορία για την εκλογή
Προέδρου της Δηµοκρατίας. Προτείνετε να γίνουν εννέα ψηφο-
φορίες για να εκλεγεί τελικά ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας.

Το κείµενο, όµως, που έχετε καταθέσει, έχει µία ευθέως δια-
λυτική πρόταση. Και αυτή δεν είναι άλλη από τη συνταγµατική
καθιέρωση της µόνιµης απλής αναλογικής. Ενός συστήµατος, το
οποίο –το γνωρίζετε πολύ καλά- θα οδηγήσει τη χώρα σε µόνιµη
ακυβερνησία. Φαίνεται, όµως, ότι αυτό είναι το τελευταίο που
σας απασχολεί.

Περιλαµβάνονται τέλος και µερικές ρυθµίσεις, όπως για τις
σχέσεις Κράτους - Εκκλησίας, οι οποίες δεν χρειάζονται συνταγ-
µατική Αναθεώρηση, καθώς αρκούν απλές νοµοθετικές παρεµ-
βάσεις. 

Επιτρέψτε µου εδώ ένα σχόλιο γύρω από το ζήτηµα αυτό,
καθώς είναι και εξαιρετικά επίκαιρο. Ακόµα και την Εκκλησία φο-
βάµαι πως εργαλειοποιεί µε κυνισµό η Κυβέρνηση. Αντιµετωπί-
ζετε ένα εξαιρετικά κρίσιµο θέµα ως ένα διµερές παζάρι,
ξεσηκώνοντας ταυτόχρονα χιλιάδες ιερείς και δηµιουργώντας
πολλά προβλήµατα στις σχέσεις του ελληνικού κράτους µε το
Πατριαρχείο. 

Ως τι βαφτίζετε τώρα τους ιερείς; Ως ιδιωτικούς υπαλλήλους;
Ως κάτι διαφορετικό; Πάντως τους εξαιρείτε από την Ενιαία Αρχή
Πληρωµών, υποκρινόµενοι ότι δεν είναι δηµόσιοι υπάλληλοι. Ταυ-
τόχρονα, όµως, θα εξακολουθεί ο κρατικός προϋπολογισµός να
τους πληρώνει. Αλλά βέβαια, έτσι σας δίνετε η δυνατότητα να
ανοίξετε ακόµα δέκα χιλιάδες θέσεις προσλήψεων για να τακτο-
ποιήσετε και άλλους πελάτες σας. 

Πριν από λίγο συνάντησα την Ένωση Κληρικών. Επαναλαµ-
βάνω και εδώ, στην Εθνική Αντιπροσωπεία, αυτό που τους είπα.
Στη δική µας χώρα η Εκκλησία είναι υπόθεση ενός ολόκληρου
λαού. Γι’ αυτό και η ρύθµιση των σχέσεων Πολιτείας - Εκκλησίας
δεν µπορεί να γίνει κρυφά από τον λαό, δεν µπορεί να γίνει χωρίς
τον λαό και πολύ περισσότερο δεν µπορεί να γίνει µε τον λαό
απέναντι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν θα δεχτούµε καµµία αλλαγή, που να δηµιουργεί συνθήκες

ανασφάλειας στους κληρικούς. Ο απλός ιερέας είναι στήριγµα
της κάθε τοπικής κοινωνίας είτε αυτό αρέσει σε κάποιους είτε
δεν αρέσει. Και θέλω να διαβεβαιώσω τους κληρικούς όχι µόνο
ότι απολαµβάνουν την αµέριστη συµπαράστασή µας, αλλά και
τον σεβασµό µας και ότι αυτή η κοροϊδία της Κυβέρνησης δεν
πρόκειται να περάσει. Διότι κοροϊδία και απάτη, κύριε Τσίπρα,
είναι να υποστηρίζετε ότι αδειάζουν δέκα χιλιάδες θέσεις στο δη-
µόσιο, την ώρα που οι κληρικοί εξακολουθούν να µισθοδοτούνται
από το κράτος.

Και η άποψή µας είναι ξεκάθαρη. Το άρθρο 3 δεν χρειάζεται
καµµία αναθεώρηση. Διότι, µία τέτοια αναθεώρηση το µόνο το
οποίο µπορεί να προκαλέσει είναι να θέσει σε κίνδυνο την ισορ-
ροπία των σχέσεων µεταξύ της Εκκλησίας της Ελλάδος και του
Πατριαρχείου.

Και για όσους ενδιαφέρονται για την περιβόητη θρησκευτική
ουδετερότητα, ας διαβάσουν όχι το άρθρο 3, αλλά το άρθρο 13
του Συντάγµατος, που κατοχυρώνει µε απόλυτο τρόπο την ελευ-
θερία της θρησκευτικής συνείδησης και την ίση αντιµετώπιση
όλων των θρησκειών από το κράτος.

Εµείς υπερασπιζόµαστε την προστασία της θρησκευτικής
ελευθερίας, µε σεβασµό όµως στην ιστορία µας και στον πολιτι-
σµό µας και φυσικά µε σεβασµό στο γεγονός ότι η πλειονότητα
των συµπολιτών µας είναι Ορθόδοξοι Χριστιανοί. Το κράτος δεν
µπορεί να αδιαφορεί και δεν µπορεί να υποτιµά τη θρησκευτική
πίστη του 95% του ελληνικού λαού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και κάτι ακόµα. Η Εκκλησία δεν είναι εταιρεία και φυσικά η

αποστολή της δεν είναι να κερδίζει χρήµατα. Βεβαίως, έχει κάθε
δικαίωµα να αξιοποιεί την περιουσία της για να υποστηρίζει το
φιλανθρωπικό της έργο και αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει να το
διευκολύνει η πολιτεία. Αυτό, όµως, πρέπει να γίνεται σύµφωνα
µε τους νόµους, τις προϋποθέσεις και τις φορολογικές επιβα-
ρύνσεις που ισχύουν για όλους.

Και, βέβαια, η ύπαρξη διαφορετικών εκκλησιαστικών καθεστώ-
των στην Ελλάδα είναι ένα πλεονέκτηµα, δεν είναι ένα µειονέ-
κτηµα και η εκάστοτε κυβέρνηση οφείλει να προστατεύσει αυτά
τα καθεστώτα, να δίνει ίσες ευκαιρίες και όχι να δηµιουργεί δι-
χόνοιες και ανισότητες µεταξύ τους.

Κύριε Τσίπρα, πρέπει να σας πω ότι σας άκουσα µε πολλή
προσοχή να αναλύετε τις προτάσεις σας για τη συνταγµατική
Αναθεώρηση και αναρωτιέµαι πραγµατικά. Χρειάζεται πολύ θρά-
σος να εισηγείστε εσείς, ειδικά εσείς, τη διεύρυνση του θεσµού
των δηµοψηφισµάτων, όταν είστε ο ίδιος άνθρωπος που έµεινε
στη σύγχρονη νεοελληνική ιστορία ως ο άνθρωπος που εξευτέ-
λισε την έννοια του δηµοψηφίσµατος!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και ειλικρινά αναρωτιέµαι: Τρία χρόνια µετά από αυτό το δη-

µοψήφισµα, το οποίο διεξήχθη µόλις µέσα σε έξι ηµέρες όταν
εξωθήσατε τους πολίτες να ψηφίσουν «όχι» στο δηµοψήφισµα
και δύο ηµέρες µετά το µετατρέψατε σε ένα µεγαλοπρεπές
«ναι», αισθάνεστε την ανάγκη µε κάποιον τρόπο να απολογηθείτε
γι’ αυτή τη µνηµειώδη µεταστροφή σας;

Δεν ξέρω αν είχατε τότε καθαρό ή θολό µυαλό, αλλά ένα είναι
βέβαιο, ότι στοίχισε αυτή η περιπέτεια στη χώρα, κύριε Τσίπρα,
παραπάνω από 100 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και τον λογαριασµό
εξακολουθούµε και σήµερα να τον πληρώνουνε οι Έλληνες πο-
λίτες και θα τον πληρώνουν για πολλά χρόνια ακόµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αν κατάλαβα καλά, στις προτάσεις σας συµπεριλαµβάνεται και

µία πρόταση για µόνιµο δηµόσιο έλεγχο της ενέργειας. Δεν µου
λέτε, εσείς αυτή τη στιγµή δεν συζητάτε την ιδιωτικοποίηση της
ΔΕΗ; Εσείς δεν είστε αυτός που έχετε εκχωρήσει ολόκληρη τη
δηµόσια περιουσία ακόµα και τα αρχαιολογικά µας µνηµεία στο
υπερταµείο για ενενήντα εννέα χρόνια;

Και, βέβαια, σας άκουσα να µιλάτε για τον νέο τρόπο εκλογής
του Προέδρου της Δηµοκρατίας ώστε –διαβάζω από την πρό-
τασή σας- «να µην διαταράσσεται η πολιτική συνέχεια».

Πόσο θράσος έχετε, κύριε Τσίπρα, όταν εσείς ρίξατε την κυ-
βέρνηση του Αντώνη Σαµαρά χρησιµοποιώντας ακριβώς αυτό το
άρθρο να έρχεστε τώρα και να µιλάτε για µη διαταραχή της πο-
λιτικής συνέχειας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αναγνωρίστε τουλάχιστον ότι αυτό το οποίο κάνατε τότε ήταν

ο απόλυτος πολιτικός καιροσκοπισµός και ελάτε και µετά να ξα-
νασυζητήσουµε για το ζήτηµα αυτό. Εσείς ρίξατε την τότε κυ-
βέρνηση για να δοκιµάσετε στην πλάτη των Ελλήνων τις δικές
σας αυταπάτες. 

Δεν έχει νόηµα να αναφερθώ περισσότερο στην πρότασή σας.
Κατά την άποψή µας, είναι ένα κείµενο αναχρονιστικό και ιδεο-
ληπτικό.

Θέλω, όµως, να προσέξετε ποια είναι τα κεφάλαια στα οποία
δεν προτείνετε, κύριε Τσίπρα, να αλλάξει απολύτως τίποτα: δη-
µόσια διοίκηση, εκπαίδευση, ανάπτυξη, δικαιοσύνη, καλή νοµο-
θέτηση, δηµοσιονοµική σταθερότητα. Τίποτα, µα απολύτως
τίποτα, δεν προτείνετε για όλα αυτά τα κεφάλαια.

Αφήνετε επί της ουσίας άθικτες τις δοµές που συνέτειναν ακρι-
βώς στη σηµερινή οπισθοδρόµηση, γιατί ακριβώς σε αυτές πον-
τάρει ο ΣΥΡΙΖΑ ώστε να φέρει την Ελλάδα στα δικά του µικρά
µέτρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταθέτουµε σήµερα στην
Εθνική Αντιπροσωπεία την πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας για
µια µεγάλη, µια τολµηρή συνταγµατική Αναθεώρηση. Αφορά συ-
νολικά πενήντα επτά από τα εκατόν είκοσι άρθρα του Συντάγµα-
τος σε αντιδιαστολή µε την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ που αφορά
είκοσι τρία άρθρα. Τα δεκατρία άρθρα είναι κοινά, παρ’ ότι οι ει-
σηγήσεις µας σε αρκετά από αυτά κινούνται σε διαφορετική κα-
τεύθυνση.

Η πρότασή µας είναι µια πρόταση τολµηρή και προοδευτική.
Όµως, είναι µια πρόταση η οποία είναι συνεπής και µε τις αξίες
που πρεσβεύουµε ως παράταξη. Ενθαρρύνει την ανάπτυξη, προ-
ωθεί την αξιολόγηση, αναδεικνύει την αξιοκρατία, τονώνει την
αλληλεγγύη, ενισχύει την αξιοπιστία και εφόσον η πρόταση αυτή
υιοθετηθεί, η πατρίδα µας θα αποκτήσει πραγµατικά ένα νέο
Σύνταγµα για µια νέα Ελλάδα.
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Εµείς θα συµµετέχουµε κανονικά στην Επιτροπή Αναθεώρη-
σης. Θα είµαστε παρόντες παντού για να αντιπαρατεθούµε µε
την οπισθοδρόµηση σε κάθε άρθρο και σε κάθε παράγραφο του
καταστατικού µας χάρτη.

Με το πνεύµα αυτό η Νέα Δηµοκρατία προσέρχεται σε αυτή
τη συζήτηση ως υπεύθυνη δύναµη του τόπου και προβάλουµε
τη δική µας ολοκληρωµένη πρόταση η οποία στηρίζεται στις ακό-
λουθες τρεις αρχές:

Αρχή πρώτη. Το νέο Σύνταγµα πρέπει να είναι λιτό χωρίς ανα-
χρονιστικές διατάξεις και να εξασφαλίζει τη συνέχεια και την
αποτελεσµατικότητα του κράτους. Να διαχωρίζει τις εξουσίες,
να θωρακίζει και να ενισχύει το Κοινοβούλιο, καθώς και να θω-
ρακίζει και τη δικαιοσύνη. Να καθιερώνει τη λογοδοσία και να
αποκαθιστά την τιµή του πολιτικού συστήµατος. Αυτό σηµαίνει
ότι καθιερώνεται σταθερός τετραετής κύκλος και περιορίζονται
οι λόγοι πρόωρης διάλυσης της Βουλής.

Επίσης, καταργείται η καταχρηστική επίκληση εθνικού θέµα-
τος. Η Βουλή αυτοδιαλύεται µε απόφαση της απόλυτης Πλειοψη-
φίας, ενώ οι πρόωρες εκλογές, σε περίπτωση που η Βουλή
επιλέξει να το κάνει, αφορούν τον υπολειπόµενο χρόνο µέχρι την
καθορισµένη ηµεροµηνία του τετραετούς κύκλου. 

Η εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας αποσυνδέεται πλή-
ρως από την πρόωρη διάλυση της Βουλής. Επιτρέψτε µου εδώ
πέρα να επεκταθώ λίγο περισσότερο στον εύλογο προβληµατι-
σµό, τον οποίο ανέπτυξε ο κ. Τσίπρας. 

Συζητήσαµε εκτενώς στην Κοινοβουλευτική Οµάδα µας µε
ποιον τρόπο µπορεί να εκλέγεται ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας
σε περίπτωση που αυτός δεν µπορεί να πετύχει την ευρεία συν-
ταγµατικά προβλεπόµενη συναίνεση των τριών πέµπτων. Και
παρ’ ότι είχαµε καταθέσει ως αρχική πρόταση διαβούλευσης, σε
περίπτωση που αυτό δεν συµβεί, να καταφύγουµε τελικά ως
ύστατη λύση στην εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας από
τον λαό, µε µια ώριµη συζήτηση που κάναµε στην Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα καταλήγουµε ότι αυτή δεν είναι τελικά η ενδεδειγ-
µένη λύση. Και δεν είναι η ενδεδειγµένη λύση για τον
απλούστατο λόγο ότι σε αυτή την περίπτωση ο εκλεγµένος από
τον λαό Πρόεδρος, όχι απλά θα έχει αυξηµένη νοµιµοποίηση,
αλλά σε περίπτωση που φτάσουµε στην εκλογή Προέδρου από
τον λαό, αυτό θα έχει συµβεί γιατί δεν θα έχουµε καταφέρει να
έχουµε συναινετικά εκλεγµένο Πρόεδρο.

Άρα ο συναινετικά εκλεγµένος Πρόεδρος, ο οποίος µπορεί να
έχει εκλεγεί από την Βουλή και να έχει επιτελέσει τον σκοπό του
συνταγµατικού νοµοθέτη, θα έχει τελικά λιγότερη νοµιµοποίηση
από κάποιον άλλο Πρόεδρο, ο οποίος θα έχει εκλεγεί µε απευ-
θείας εκλογή από τον λαό.

Αυτό σηµαίνει, όµως, ότι πρέπει να βρεθεί µια λύση για το πρό-
βληµα της εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας και είµαστε
ανοικτοί να συζητήσουµε εναλλακτικές προτάσεις, όπως ενδε-
χοµένως η εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας από διευρυ-
µένο εκλεκτορικό σώµα ή ως ύστατη λύση η εκλογή του
Προέδρου της Δηµοκρατίας µε απλή πλειοψηφία εκατόν πενήντα
ενός Βουλευτών.

Ένα είναι βέβαιο, ότι πρέπει σε κάθε περίπτωση η συνταγµα-
τική Αναθεώρηση να απεµπλέξει πλήρως την εκλογή του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας από τις εθνικές εκλογές.

Ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας στη δική µας πρόταση κρατάει
ουσιαστικά τις αρµοδιότητές του. Θα δύναται να συγκαλεί και το
Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών.

Στη δική µας πρόταση, επίσης, ενισχύεται η λειτουργία του
Κοινοβουλίου µε κανόνες καλής νοµοθέτησης και διασφαλίζονται
και τα δικαιώµατα των µειοψηφιών. Αποκτά, επιτέλους, συνταγ-
µατική κατοχύρωση η καταπολέµηση της κακονοµίας και της πο-
λυνοµίας και η κωδικοποίηση της νοµοθεσίας.

Εξεταστικές επιτροπές µπορούν να συνιστώνται µόνο δύο ανά
κοινοβουλευτική περίοδο, αλλά µπορούν να συσταθούν και σε
περίπτωση που η σχετική πρόταση υπερψηφιστεί από τα δύο
πέµπτα των Βουλευτών. Με άλλα λόγια, θα σας δώσουµε ως Αν-
τιπολίτευση το δικαίωµα που µας στερήσατε εσείς, να συστή-
νουµε εξεταστικές επιτροπές µε τα δύο πέµπτα της Βουλής. Γιατί
θέλω να θυµίσω, κύριε Τσίπρα, ότι δεν υπερψηφίσατε καµµία
πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας για σύσταση εξεταστικής επι-

τροπής.
Ασφαλώς και προτείνουµε την αλλαγή του άρθρου περί ασυ-

λίας των Βουλευτών και της ευθύνης των Υπουργών. Η ασυλία
των Βουλευτών πρέπει να αφορά αποκλειστικά αδικήµατα που
τελέστηκαν κατά την άσκηση των καθηκόντων των Βουλευτών,
ενώ πρέπει επίσης να καταργηθεί και η ειδική αποσβεστική προ-
θεσµία για τα αδικήµατα των Υπουργών. Και αναφέροµαι και πάλι
στο άρθρο 86, το οποίο θυµίζω για άλλη µια φορά ότι όταν πρό-
τεινα να αναθεωρηθεί, ο τότε Συνασπισµός σφύριζε αδιάφορα.

Τελευταίο και πολύ σηµαντικό: Η δικαιοσύνη απεξαρτάται από
την Κυβέρνηση και η επιλογή των ανώτατων δικαστών µεταξύ
των αρχαιότερων εξ αυτών περιέρχεται στη Βουλή. Καταργείται
το Ειδικό Δικαστήριο Μισθολογικών Διαφορών Δικαστών και η
αρµοδιότητα αυτή περιέρχεται στο Ανώτατο Ειδικό Δικαστήριο,
το οποίο έχει τη δυνατότητα επίσης να κάνει και προληπτικό
έλεγχο συνταγµατικής νοµιµότητας.

Όλοι οι δικαστές αποχωρούν υποχρεωτικά στο εβδοµηκοστό
έτος τους, ενώ για µια τριετία αποκλείονται από κυβερνητικές ή
πολιτικές θέσεις, για να µην ξαναδούµε, κύριε Τσίπρα, φαινόµενα
ανώτατοι δικαστικοί µια µέρα µετά τη συνταξιοδότησή τους να
προσλαµβάνονται ως σύµβουλοι του Πρωθυπουργού.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Τα παραπάνω αφορούν ενδεικτικά τα άρθρα 32 έως 76, 82
έως 88 και το άρθρο 101.

Αρχή δεύτερη. Το νέο Σύνταγµα εγγυάται το σταθερό οικονο-
µικό περιβάλλον, τη δηµοσιονοµική σταθερότητα και την ανά-
πτυξη της χώρας. Αυτό σηµαίνει ότι ναι, καθιερώνονται
συνταγµατικοί µηχανισµοί που αποτρέπουν τον δηµοσιονοµικό
εκτροχιασµό της χώρας. Οι προϋπολογισµοί του κράτους οφεί-
λουν να είναι ισοσκελισµένοι ή να συµµορφώνονται µε το µέγιστο
επιτρεπτό υπό όρους δηµοσιονοµικό έλλειµµα.

Φαντάζοµαι ότι γνωρίζετε, κύριε Τσίπρα, ότι έχουµε υποχρέ-
ωση ως κράτος-µέλος της Συνθήκης για τη Σταθερότητα και τη
Διακυβέρνηση αλλά και ως προσυπογράφοντες το δηµοσιονο-
µικό σύµφωνο να το κάνουµε και απορώ πραγµατικά που δεν
βρήκατε λέξη να πείτε γι’ αυτό.

Ο υγιής ανταγωνισµός τονώνεται, η επιχειρηµατικότητα ανα-
γνωρίζεται, ενώ φόροι και άλλα βάρη επιβάλλονται µόνο για το
µέλλον και δεν έχουν αναδροµική ισχύ.

Το περιβάλλον προστατεύεται µε σύγχρονα εργαλεία. Η προ-
στασία από την κλιµατική αλλαγή, τη µεγαλύτερη απειλή που αν-
τιµετωπίζει µακροπρόθεσµα η χώρα µας, βρίσκει τη θέση της στο
Σύνταγµα.

Η τοπική αυτοδιοίκηση αποκτά αυτοτελείς πόρους, αλλά και
µηχανισµούς λογοδοσίας. Οι προϋπολογισµοί της οφείλουν να
διασφαλίζουν δηµοσιονοµική ισορροπία και διαφάνεια.

Βέβαια, ισχύει η πλήρης αυτονοµία των δηµόσιων ΑΕΙ, αλλά
αλλάζει το άρθρο 16 και λειτουργούν επιτέλους και στη χώρα
µας ιδιωτικά πανεπιστήµια υπό την εποπτεία µιας ανεξάρτητης
αρχής υψηλού κύρους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Διαφορετικά τα λέγατε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ): Ήσυχα παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Βλέπω µια ανησυχία στους συναδέλφους.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ): Παρακαλώ!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Να διευκρινίσετε την αλλαγή της

θέσης σας.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ): Εντάξει, τι πρόβληµα

έχετε; Δεν κατάλαβα. Σας παρακαλώ, µην παρεµβαίνετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Ήµουν πάρα πολύ σαφής σε αυτά τα οποία είπα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ): Μην εγκαλείτε για αλ-

λαγές θέσεων. Αύριο ξεκινάει η επιτροπή, όπου θα συζητηθούν
όλα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Το άσυλο των ιδεών περιφρουρείται από το κράτος και τα
ιδρύµατα επιστρέφουν, επιτέλους, στους φοιτητές και τους κα-
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θηγητές τους, διότι δεν µας ενδιαφέρουν µόνο τα ιδιωτικά πανε-
πιστήµια αλλά πρωτίστως τα δηµόσια.

Εσείς, προφανώς, κύριε Τσίπρα, θεωρείτε ακαδηµαϊκή ελευ-
θερία να µπαίνουν στο δηµόσιο πανεπιστήµιο οι µπαχαλάκηδες,
οι ρουβίκωνες, οι ναρκέµποροι και να ληστεύονται καθηγητές,
ακόµη και εντός των πανεπιστηµίων. Αυτό εµείς το ονοµάζουµε
κατάντια και έχει ξεφτιλίσει τη χώρα διεθνώς, µε δική σας απο-
κλειστική ευθύνη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η διάταξη που καταργεί το άσυλο, ευτυχώς, δεν χρειάζεται

συνταγµατική αλλαγή. Θα είναι από τις πρώτες που θα ψηφίσει
η νέα µας κυβέρνηση. 

Αλλά µιας και µιλάµε για το άρθρο 16, θέλω να σας ρωτήσω
ακόµα κάτι, κύριε Τσίπρα: Εάν κάποιος όπως εσείς, εγώ, µπορεί
και πολλοί συνάδελφοί µας, εµπιστευόµαστε την ιδιωτική εκπαί-
δευση για τα παιδιά µας στο νηπιαγωγείο, στο δηµοτικό, στο γυ-
µνάσιο, στο λύκειο, γιατί τους στερούµε αυτό το δικαίωµα στο
πανεπιστήµιο;

Γιατί µε τη στάση σας σήµερα συναινείτε στο να φεύγουν από
την πατρίδα µας δεκάδες χιλιάδες νέα παιδιά, για να σπουδά-
σουν στο εξωτερικό σε ιδιωτικά πανεπιστήµια και στερείτε µε
αυτόν τον τρόπο από την οικονοµία µας πολύτιµα έσοδα; Και
γιατί τελικά επιµένετε η Ελλάδα να είναι η µόνη χώρα στον κόσµο
που διατηρεί το κρατικό µονοπώλιο στη δηµόσια εκπαίδευση,
όταν αυτό έχει καταργηθεί ακόµη και στη Βόρεια Κορέα;

Θα επιµείνουµε µέχρι τέλους στην ανάγκη αλλαγής του άρ-
θρου 16, γιατί η Νέα Δηµοκρατία θεωρεί αυτή την αλλαγή µείζο-
νος σηµασίας…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…όπως βέβαια και τα άλλα άρθρα, στα οποία αναφέρθηκα, το

17, το 24, το 78, το 79, το 82, το 102 και το 106.
Αρχή τρίτη: Το Σύνταγµά µας πρέπει να εξασφαλίζει την κοι-

νωνική αλληλεγγύη και τις ίσες ευκαιρίες, ως όχηµα κοινωνικής
κινητικότητας και συνθήκη ευηµερίας για όλους, να αντιµετωπίζει
τις πελατειακές δοµές του κράτους και να ενισχύει την κοινωνία
των πολιτών.

Αυτό σηµαίνει κανείς πολίτης απροστάτευτος, όλοι µε πρό-
σβαση στην παιδεία, την υγεία και τον πολιτισµό, µε δικαίωµα
στην ασφαλή ζωή που εγγυάται το κράτος, αλλά και την καθιέ-
ρωση πια στο Σύνταγµα ενός πλαισίου ελάχιστου εγγυηµένου ει-
σοδήµατος για αξιοπρεπή διαβίωση. 

Το ΑΣΕΠ και µόνο επιλέγει τα στελέχη της διοίκησης, στην
εσωτερική δοµή της οποίας καθιερώνεται και συνταγµατικά η
αξιολόγηση σε όλα τα επίπεδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και αυτό γίνεται βάσει των αρχών της αµεροληψίας, της επαγ-

γελµατικής ικανότητας και αποδοτικότητας και αποκτά κατεύ-
θυνση και από την πλευρά των υφιστάµενων προς τους
προϊσταµένους τους. 

Η ενηµέρωση, τέλος, αναγνωρίζεται ως πραγµατικό δηµόσιο
αγαθό. Η αδειοδότηση γίνεται αποκλειστικά από το Εθνικό Συµ-
βούλιο Ραδιοτηλεόρασης.

Τα παραπάνω αφορούν σε γενικές γραµµές τα άρθρα 4, 15,
25 και 103.

Όπως σας προανέφερα, η Νέα Δηµοκρατία έχει επεξεργαστεί
και προτείνει συγκεκριµένες αλλαγές σε πενήντα επτά άρθρα
από τα εκατόν είκοσι του σηµερινού Συντάγµατος. Οι αλλαγές
αυτές πολλαπλασιάζονται, αν αντιµετωπιστούν συνδυαστικά µε
ρυθµίσεις που περιλαµβάνονται σε διάφορα άρθρα. Είναι µία ρι-
ζοσπαστική, µία τολµηρή πρόταση, η οποία εισηγείται την κατάρ-
γηση οκτώ άρθρων, όπου διατηρούνται παρωχηµένες
µεταβατικές διατάξεις. 

Από την άποψη αυτή, η ίδια η διαδικασία της συνταγµατικής
αναθεώρησης αναδεικνύεται, κύριε Τσίπρα –και θα τελειώσω µε
αυτό- σε ένα πεδίο ευθείας σύγκρισης των προτάσεων της Νέας
Δηµοκρατίας απέναντι σε αυτές του ΣΥΡΙΖΑ, σε έναν χώρο όπου
καθρεφτίζεται η αλήθεια απέναντι στο ψέµα, η ευθύνη απέναντι
στον τυχοδιωκτισµό, η εγκυρότητα απέναντι στον ερασιτεχνισµό,
µε δύο λόγια τελικά η πρόοδος απέναντι στη συντήρηση. 

Η δικιά µας πρόταση έχει µια ξεκάθαρη ταυτότητα που δεν
είναι άλλη από την ανάδειξη ενός αποτελεσµατικού κράτους

στην υπηρεσία του πολίτη αλλά και στην εµπέδωση αισθήµατος
εµπιστοσύνης προς τους θεσµούς, προς το πολιτικό σύστηµα.
Την θέτουµε σήµερα στην κρίση της Βουλής και των πολιτών ως
µια βάση συζήτησης µε όλες τις δηµοκρατικές πολιτικές δυνά-
µεις.

Ωστόσο, τελειώνοντας, θέλω να ξεκαθαρίσω κάτι: Η Νέα Δη-
µοκρατία δεν πρόκειται σε καµµιά περίπτωση να συναινέσει σε
µία εργαλειακή Αναθεώρηση του Συντάγµατος που θα κρατήσει
την Ελλάδα δέσµια σε αναχρονιστικές δοµές. Δεν θα επιτρέ-
ψουµε να πάει χαµένη άλλη µία ευκαιρία γενναίας ανασύνταξης
των θεσµών.

Εµείς αισθανόµαστε την ευθύνη απέναντι στις επόµενες γενιές
να αποτρέψουµε µια συρρικνωµένη αναθεωρητική πρωτοβουλία
που θα τελµατώσει τη συνταγµατική µας τάξη για τουλάχιστον
µία δεκαετία. Γι’ αυτό και θα εµποδίσουµε την εξέλιξη αυτή µε
κάθε µέσο, που η ίδια η έννοµη τάξη και το ίδιο το Σύνταγµα µας
παρέχει, σήµερα ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση και αύριο στην
αναθεωρητική Βουλή µε την εµπιστοσύνη των πολιτών ως η επό-
µενη κοινοβουλευτική Πλειοψηφία. 

Αν θέλετε, λοιπόν, κύριε Τσίπρα να αποδείξετε έµπρακτα ότι
εννοείτε αυτό που λέτε για τη δυνατότητα διερεύνησης ευρύτε-
ρων συναινέσεων, ελάτε να κάνουµε έναν τολµηρό και ειλικρινή
διάλογο και να διευρύνουµε το πεδίο των αναθεωρητέων άρ-
θρων. Έχετε τη δυνατότητα να αποδείξετε ότι εννοείτε όλα αυτά
τα οποία λέτε.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας για την αναθεώρηση
διατάξεων του Συντάγµατος, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θέλετε παρέµβαση, κύριε
Πρωθυπουργέ; 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Δεν προβλέπεται αυτό,
κύριε Πρόεδρε, από τον Κανονισµό!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κυρία Γεν-
νηµατά!

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Δώστε του τον λόγο
στο τέλος!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ! Τις προ-
ηγούµενες δέκα φορές έγινε και τις επόµενες δέκα θα γίνει αυτή
η διαδικασία. Το γνωρίζετε πολύ καλά. Ιδιαίτερα δε σήµερα που
ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης απολύτως άνετα µί-
λησε δεκαεπτά λεπτά περισσότερο, προφανώς, µπορεί να κάνει
παρέµβαση ο Πρωθυπουργός. Ζητάει παρέµβαση.

Εσείς θα µιλήσετε, επίσης, όση ώρα θέλετε και θα κάνετε και
δευτερολογία και παρέµβαση αν χρειαστεί. Σταµατήστε τα δια-
δικαστικά. Από το πρωί έχετε κάποιο πρόβληµα. Δεν το καταλα-
βαίνω. Σοβαρά σας µιλάω. 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Είναι θέµα σεβασµού
του Κανονισµού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρέµβαση ζήτησε ο Πρω-
θυπουργός! 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Δεν προβλέπεται.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι λέτε τώρα; Παρέµβαση
του Πρωθυπουργού µετά την οµιλία του κ. Μητσοτάκη ή και αν-
ταπάντηση δεν προβλέπεται από τον Κανονισµό; Επί ποίου θέ-
µατος µιλάτε; Σας παρακαλώ! Με άνεση θα µιλήσετε όλοι.

Παρακαλώ, κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, δεν ζητώ τον λόγο επειδή µί-
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λησε περισσότερο ο κ. Μητσοτάκης, αλλά επειδή η Βουλή είναι
και ένα ζωντανό πεδίο διαλόγου, όχι µόνο παράλληλοι µονόλογοι
και θα φροντίσω όσο µπορώ συντοµότερα να κάνω κάποιες πα-
ρατηρήσεις. 

Δεν θα αναφερθώ καθόλου σε άλλα θέµατα, ούτε σε αυτά τα
περί µη καθαρής εξόδου -η ίδια η ζωή διαψεύδει όλες τις προ-
ηγούµενες προβλέψεις και άλλωστε θα βρούµε και άλλον χρόνο
να αντιπαρατεθούµε σε αυτά- ούτε στα όσα ακούσαµε εδώ περί
σκανδάλων και άλλων τινών. Θα αναφερθώ µονάχα στα θέµατα
που αφορούν στην συνταγµατική Αναθεώρηση, κύριε Μητσο-
τάκη.

Έχω την αίσθηση ότι δεν έχετε εντρυφήσει και µελετήσει, όχι
εσείς προσωπικά, το κόµµα σας δύο χρόνια τώρα στο θέµα της
συνταγµατικής Αναθεώρησης. Διότι πέραν των αντιρρήσεών σας
σε κάποια πράγµατα απ’ αυτά που προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν κα-
τάλαβα να έχετε µια πρόταση µε συνοχή, µε ειρµό και να φέρνετε
κάτι συγκεκριµένο να προτείνετε.

Επιτρέψτε µου την έκφραση, ήταν αλλοπρόσαλλες οι προτά-
σεις τις οποίες καταθέσατε, όχι όλες, αλλά κυρίως σε ό,τι αφορά
τον ειρµό των σκέψεών σας και την τοποθέτησή σας σε κάποια
µείζονα ζητήµατα της Αναθεώρησης, που είχατε στο κάτω-κάτω
της γραφής δυόµισι ολόκληρα χρόνια. Από τον Γενάρη του 2016
ήρθατε και µε βρήκατε και, όντως, µου προτείνατε να κινήσουµε
την αναθεωρητική διαδικασία. 

Και θα γίνω πιο σαφής σε τι αναφέροµαι. Πρώτα-πρώτα αυτό
καθαυτό που είπατε. Ξεκινήσατε την οµιλία σας λέγοντας ότι δεν
µπορούµε να βρούµε συναινέσεις τώρα, διότι οι συναινέσεις
απαιτούν οµαλό πολιτικό κλίµα, ενώ τώρα είµαστε σε διαδικασία
προεκλογικής περιόδου. Μα, κύριε Μητσοτάκη, τον Γενάρη του
2016 ήρθατε να κουβεντιάσουµε την προοπτική της Αναθεώρη-
σης του Συντάγµατος και έναν µήνα µετά ξεκινήσατε να ζητάτε
εκλογές. Από τον Φλεβάρη του 2016 ήµαστε διαρκώς κατ’ εσάς
σε διαρκές προεκλογικό κλίµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεύτερον, έρχεστε και καταθέτετε µία πρόταση η οποία βρί-

σκεται σε πλήρη αναντιστοιχία µε το ίδιο το πνεύµα του συνταγ-
µατικού νοµοθέτη. Ποια πρόταση; Την πρόταση η οποία λέει:
«Ελάτε να τα ανοίξουµε όλα». Ο νοµοθέτης προβλέπει µια συγ-
κεκριµένη διαδικασία για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος,
διότι ακριβώς θέλει να υπάρχουν ευρύτερες συναινέσεις στη µέ-
γιστη αυτή διαδικασία που είναι η Αναθεώρηση του Συντάγµα-
τος. Δεν λέει ο νοµοθέτης: «Ελάτε να τα ανοίξουµε όλα και πάµε
στη δεύτερη περίοδο». Ο νοµοθέτης λέει ότι πρέπει στην πρώτη
περίοδο να υπάρχουν ή εκατόν ογδόντα ή εκατόν πενήντα µία
ψήφοι και στη δεύτερη, µετά από εκλογές, το ανάστροφο, ακρι-
βώς για να δηµιουργείται η ώσµωση και η πιθανή σύµπλευση όσο
το δυνατόν ευρύτερων πολιτικών δυνάµεων και όσο το δυνατόν
ευρύτερων πλειοψηφιών. 

Και µόλις ανακοίνωσα την πρότασή µου για την Αναθεώρηση,
έρχεστε εσείς σήµερα, ο ίδιος άνθρωπος που λίγες µέρες πριν,
όχι µήνες πριν, είχατε εκφράσει µε διαρροές την πρόθεσή σας
να µη συµµετάσχετε καν, διότι δεν είναι ώριµο να προχωρήσουµε
στην Αναθεώρηση -αυτό έλεγαν οι διαρροές σας- όχι να προτεί-
νετε κάποιες διατάξεις, έστω λίγο περισσότερες από αυτές τις
είκοσι τρεις που προτείνουµε εµείς, αλλά έρχεστε να προτείνετε
πενήντα επτά. Και λέτε πενήντα επτά και είκοσι τρεις, να τα ψη-
φίσουµε όλα, δηλαδή να έχουµε ογδόντα από τα εκατόν είκοσι
άρθρα του Συντάγµατος…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Οι δεκατρείς είναι ίδιες.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Να έχουµε πάνω από δύο τρίτα του Συντάγ-
µατος υπό αναθεώρηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εξήντα επτά θα ήταν. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Είναι µικρός ο αριθµός εξήντα επτά; Για πάνω
από τα µισά άρθρα του Συντάγµατος να προχωρήσουµε σε δια-
δικασία αναθεώρησης;

Αυτό δεν είναι αναθεωρητική διαδικασία. Μήπως δεν το έχετε
καταλάβει και θέλετε συντακτική συνέλευση; Μήπως θέλετε να
ξαναφτιάξουµε το Σύνταγµά µας; Εµείς είµαστε ανοικτοί να το
κουβεντιάσουµε, αν αυτή είναι η πρότασή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όµως, αν αυτή είναι η πρότασή σας, µην έρχεστε να µας πείτε

τη λογική της ρώσικης ρουλέτας, να µετατρέψουµε την επόµενη
εκλογική αντιπαράθεση σε δηµοψήφισµα για το Σύνταγµα. Διότι
αυτό λέτε. Προφανώς, δεν σας βγαίνει το αφήγηµα της κατα-
στροφής, και λέτε: «Ας τζογάρουµε να κάνουµε την επόµενη
εκλογική αντιπαράθεση δηµοψήφισµα για το Σύνταγµα».

Κι αν τόσο πολύ σας αρέσουν τα δηµοψηφίσµατα, που δεν σας
αρέσουν τελικά, ελάτε και προτείνετε ένα συµβουλευτικό δηµο-
ψήφισµα για το Σύνταγµα και όχι να µετατρέψουµε την επόµενη
εκλογική αντιπαράθεση σε δηµοψήφισµα για το Σύνταγµα.

Αν καταθέσετε πρόταση για συµβουλευτικό δηµοψήφισµα για
το Σύνταγµα ή για κάποιες διατάξεις, εδώ είµαστε να το κουβεν-
τιάσουµε. Όµως, αυτό που προτείνετε είναι µια διαδικασία εκφυ-
λισµού για την ίδια την αναθεωρητική διαδικασία. Πάµε
παρακάτω.

Έρχεστε, κύριε Μητσοτάκη, και εµφανίζεστε σε ένα τόσο κρί-
σιµο θέµα, που είναι στην επικαιρότητα εδώ και δύο χρόνια -δεν
είναι σήµερα-, που είναι η εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρα-
τίας, µε µία θέση την οποία προσπάθησα να καταλάβω, αλλά δεν
την κατάλαβα. 

Δυόµισι χρόνια πριν ξεκινάµε εµείς τη διαδικασία της συζήτη-
σης -δεν βάψαµε κόκκινη τη Βουλή ούτε τη φωτίσαµε κόκκινη τη
Βουλή, τι να κάνουµε; Είχα µια πλάτη πίσω µε τα χρώµατα του
ΣΥΡΙΖΑ, που έχουν κόκκινο χρώµα, κύριε Μητσοτάκη, αλλά κόκ-
κινη τη Βουλή δεν τη φωτίσαµε ακόµη- και προτείνουµε λοιπόν,
τότε, η εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας να αποσυνδεθεί
από την πιθανή διάλυση της Βουλής και προτείνουµε µια διαδι-
κασία εκλογής.

Τότε, λοιπόν, ρίξαµε την ιδέα στον πολιτικό διάλογο και στα
κόµµατα και στους κοινωνικούς φορείς που συµµετείχαν στον
εθνικό διάλογο, στην τρίτη εκλογή, την άκαρπη, να υπάρχει
απευθείας εκλογή από τον λαό. Μετά από πολλή και ώριµη
σκέψη, συζήτηση, συµµετοχή στον διάλογο αυτόν, καταλήξαµε
εµείς ως Κοινοβουλευτική Οµάδα σε µια παρεµφερή πρόταση.

Όταν εµείς αρχικά είπαµε στην τρίτη άστοχη διαδικασία ψη-
φοφορίας εκλογή από τον λαό, διαφωνήσατε και είπατε «όχι».
Όταν εµείς είπαµε «όχι» στην τρίτη άστοχη ψηφοφορία εκλογής
από τον λαό, αλλά µετά από έξι µήνες εκλογή από τον λαό, υιο-
θετήσατε την πρώτη δική µας άποψη. Όταν µετά από µία εβδο-
µάδα -όχι παραπάνω- έρχεστε εδώ στο Βήµα της Βουλής, λέτε
ότι ούτε αυτή την άποψη έχουµε, ούτε τη δική σας άποψη
έχουµε, δεν έχουµε άποψη. Λέµε να πάµε, ενδεχοµένως, στους
εκατόν πενήντα έναν και να πάµε σε µια τρίτη εκδοχή.

Με συγχωρείτε, αλλά αυτό δεν είναι θέση του Αρχηγού της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Ενδεχοµένως, είναι στάση και θέση
του πρώην προέδρου του Εδεσσαϊκού, αλλά δεν είναι θέση και
στάση του Προέδρου της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για ένα
τόσο κρίσιµο θέµα, που εδώ και δυόµισι χρόνια συζητάµε στον
δηµόσιο πολιτικό διάλογο.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Γι’ αυτό σας λέω ότι είναι ανερµάτιστη, αλλοπρόσαλλη και στο

πόδι η θέση και η στάση σας για τη συνταγµατική Αναθεώρηση.
Προχωρώ, λοιπόν, παραπέρα στο άρθρο 86.
Ήρθατε σήµερα εδώ και µας είπατε ότι παρ’ όλο που το πολι-

τικό σύστηµα, το οποίο υπηρετείτε όλα τα προηγούµενα χρόνια
και σήµερα και το οποίο είχε τροµακτικές πλειοψηφίες σε αυτή
τη Βουλή, δεν εδέησε να αναθεωρήσει στην Αναθεώρηση του
2008, που ξεκίνησε το 2006, το άρθρο 86, εσείς εξαιρείστε αυτού
του συστήµατος, διότι είχατε καταθέσει πρόταση µε επιστολή
την οποία –δεν ξέρω ποιοι- έλαβαν τότε.

Αλήθεια, για ποιον είναι µοµφή αυτό, κύριε Μητσοτάκη; Είναι
µοµφή για τον κ. Κουβέλη –δεν τον βλέπω τώρα- που ήταν τότε
Βουλευτής και ο ΣΥΡΙΖΑ είχε έξι Βουλευτές; Δεν γνωρίζετε ότι
για να κατατεθεί στο Κοινοβούλιο πρόταση Αναθεώρησης χρει-
άζονται πενήντα Βουλευτές; Ο ΣΥΡΙΖΑ φταίει, λοιπόν, τότε που
δεν ευρέθησαν οι πενήντα Βουλευτές, που είχε έξι, ή το κόµµα
σας, το οποίο είχε εκατόν εξήντα τρεις Βουλευτές και το ΠΑΣΟΚ
που είχε εκατόν δεκατέσσερις Βουλευτές, σύνολο διακόσιους
εβδοµήντα επτά Βουλευτές;

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
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Για ποιον είναι µοµφή αυτό; Έχετε καταλάβει; Μάλλον, για τον
τότε Πρωθυπουργό, τον κ. Καραµανλή, είναι µοµφή προφανώς.

Άρα είναι µοµφή απέναντι στο ίδιο σας τα κόµµα. Αν είναι
µοµφή απέναντι στο ίδιο σας το κόµµα ότι δεν ήθελε να αναθε-
ωρήσει αυτό το ντροπιαστικό άρθρο 86 για την ευθύνη των
Υπουργών, πείτε το καθαρά. Μη µας λέτε ότι φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ και
οι έξι Βουλευτές του το 2006 που δεν αναθεωρήθηκε.

Πάµε παρακάτω. Μιλάτε για τη «συριζοποίηση» του Συντάγµα-
τος, διότι καταθέτουµε -λέτε- επικίνδυνες θέσεις και προτάσεις,
όπως η λαϊκή πρωτοβουλία, η λαϊκή νοµοθετική πρωτοβουλία, τα
δηµοψηφίσµατα και µια συνταγµατικά κατοχυρωµένη αναλογι-
κότητα του εκλογικού νόµου. Μάλιστα.

Να σας διαβάσω, κύριε Μητσοτάκη, µία πρόταση και να σας
ρωτήσω αν θυµάστε αυτή την πρόταση.

Έλεγε, λοιπόν: «Νοµοθέτηση και διά της οδού της λαϊκής πρω-
τοβουλίας και, µάλιστα, τόσο νοµοθετικού δηµοψηφίσµατος όσο
και δηµοψηφίσµατος για κρίσιµα εθνικά θέµατα. Στόχος αυτής
της πρότασης είναι ο πολλαπλασιασµός και η ενίσχυση των θε-
σµών άµεσης δηµοκρατίας». 

Μήπως την έχετε υπογράψει; Ξέρετε ποιανού είναι; Του σηµε-
ρινού Προέδρου της Δηµοκρατίας και τότε επικεφαλής της επι-
τροπής που είχε συστήσει ο τότε Πρωθυπουργός κ. Σαµαράς
-της Νέας Δηµοκρατίας- για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος.
Κατέθετε τόσο επικίνδυνες προτάσεις το κόµµα σας τότε; 

Πάω παρακάτω. 
Συνεχίζω: «Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, έλεγε το 2004» -µε τη

συνυπογραφή σας- «ότι το αναλογικό σύστηµα ανταποκρίνεται
περισσότερο στις ανάγκες διεύρυνσης της δηµοκρατικής νοµι-
µοποίησης της Βουλής, συνακόλουθα δε της Κυβέρνησης, η
οποία στηρίζεται στην εµπιστοσύνη της Βουλής».

Ποιος τα λέει αυτά, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη; Εµείς θέλουµε
να «συριζοποιήσουµε» το Σύνταγµα, όταν προτείνουµε τη λαϊκή
νοµοθετική πρωτοβουλία και τα δηµοψηφίσµατα για κρίσιµο
εθνικό θέµα και την απλή αναλογική, εµπεριέχοντας την ίδια την
πρόταση που και εσείς συνυπογράψατε, προφανώς χωρίς να την
έχετε διαβάσει; 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Δεν έχουµε υπο-
γράψει την πρόταση, αλλά τα άρθρα…

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Πάµε παρακάτω. Θα απαντήσει ο κ. Μητσο-
τάκης. Έχετε Αρχηγό να απαντήσει, κύριε Μεϊµαράκη. 

Εντάξει, τα άρθρα, σύµφωνοι. 
Πάντως όσον αφορά την πρόταση, δεν µε αµφισβητείτε ότι

διαβάζω άλλο κείµενο. Διαβάζω κοµµάτι της προτάσεως. Είναι,
όµως, της Νέας Δηµοκρατίας η πρόταση, άρα, λοιπόν, δεν είναι
«συριζοποίηση» του Συντάγµατος προτάσεις οι οποίες έχουν κα-
τατεθεί από το κόµµα σας. 

Πάµε παρακάτω. 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Μάλλον εσείς έχετε αρχίσει να φεύγετε από
τη Νέα Δηµοκρατία και να πηγαίνετε στα άκρα. Μάλλον εσείς
έχετε αρχίσει να επιλέγετε άλλον πολιτικό χώρο, να γίνεστε Λαϊ-
κός Ορθόδοξος Συναγερµός. Μάλλον εσείς! 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ)

Πάµε παρακάτω. 
Άρθρο 3: Έρχοµαι στην περιβόητη συζήτηση για το άρθρο 3. 
Μάλλον πριν πω για το άρθρο 3, να πω, κύριε Μητσοτάκη, γιατί

άκουσα…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό είναι δευτερολο-
γία, δεν είναι παρέµβαση! 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Μα, δεν θέλετε τον διάλογο; Θέλετε να κα-
θίσω κάτω, να µην ακουστεί ο Πρωθυπουργός; Τόσο πρόβληµα
έχετε; Δεν είναι ικανός ο Αρχηγός σας να απαντήσει; Τι έχετε
πάθει; Αφήστε µε να ολοκληρώσω! Αφήστε µε να απαντήσω! Μι-

λούσε είκοσι λεπτά περισσότερο. Γιατί δεν θέλετε τον διάλογο; 
Εκκλησία: Κύριε Μητσοτάκη, αµέσως µετά τη δηµοσιοποίηση

της πρότασης, στην οποία καταλήξαµε µε τον Αρχιεπίσκοπο,
βγάλατε µία ανακοίνωση. Ήταν 6 Νοεµβρίου 2018, το ίδιο βράδυ.
Στην ανακοίνωση λέγατε: «Η Νέα Δηµοκρατία εκφράζει την ικα-
νοποίησή της για την καθυστερηµένη υιοθέτηση της πάγιας
θέσης της από τον ΣΥΡΙΖΑ, σε ό,τι αφορά τις σχέσεις Πολιτείας
- Εκκλησίας. Σήµερα απεδείχθη περίτρανα…». 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Ούτε την ειρωνεία δεν µπορείτε να καταλάβετε! 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Α, ειρωνευόσασταν, αλήθεια; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Ούτε αυτό δεν καταλάβατε και νόµιζα ότι είχατε χιούµορ! 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Μην ειρωνεύεστε έτσι! Μα, είναι δυνατόν,
κύριε Μητσοτάκη, να βγάζετε ανακοινώσεις και να ειρωνεύεστε,
να κάνετε χιούµορ; 

Συνεχίζω, λοιπόν. Θα τις καταθέσω στα Πρακτικά. 
Να πείτε στον ελληνικό λαό ότι σε τόσο κρίσιµα ιστορικά ζη-

τήµατα, όταν βγάζετε ανακοινώσεις, κάνετε ειρωνεία και χιού-
µορ! Να το πείτε στον ελληνικό λαό, αλλά µάλλον δεν είναι αυτό! 

Έλεγε η ανακοίνωση, λοιπόν: «Σήµερα, λοιπόν, απεδείχθη πε-
ρίτρανα ότι τα εκκρεµή ζητήµατα κάλλιστα µπορούν να ρυθµι-
στούν µε νοµοθετικές πρωτοβουλίες», πρωτοβουλίες τις οποίες
υπενθυµίζετε ότι είχε λάβει η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
ήδη από το 2013. 

Άρα βγάλατε ανακοίνωση στις 6 Νοεµβρίου, όχι µόνο αποδε-
χόµενοι ότι πρόκειται για µία θέση, αλλά λέγοντας ότι ήταν δική
σας θέση. 

Τι άλλαξε; Σήµερα, στις 14 του µηνός, δηλαδή µόλις οκτώ
µέρες αργότερα, βγάζετε άλλη ανακοίνωση, αφού βλέπετε τους
κληρικούς, εις την οποία λέτε ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν είχε την
παραµικρή προηγούµενη ενηµέρωση, ούτε από την Κυβέρνηση
ούτε από την Αρχιεπισκοπή, πριν από τις σχετικές ανακοινώσεις.
Προσέξτε: Η ικανοποίηση άρχισε να γίνεται «δεν είχαµε ενηµέ-
ρωση». Και δηλώσατε: «Προφανώς αυτό είναι ένα ακόµη επικοι-
νωνιακό κόλπο της Κυβέρνησης και ειλικρινά θλίβοµαι για το
γεγονός ότι η ηγεσία της Εκκλησίας της Ελλάδας χρησιµοποι-
ήθηκε από τον κ. Τσίπρα». 

Αναρωτιέµαι πώς φθάσαµε από την έκφραση ικανοποίησης και
προσπάθειας υιοθέτησης της πρότασης –ήταν δική σας και σας
την πήραµε- στις 6 Νοεµβρίου στη θλίψη και στις επιθέσεις –πλά-
γιες ή ευθείες- όχι προς τον Πρωθυπουργό –αυτό το κάνετε και
είναι λογικό- αλλά προς την Εκκλησία της Ελλάδος. 

Τι άλλαξε; Μήπως σας τράβηξε το αυτί η πτέρυγα του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού στο κόµµα σας και αλλάξατε άποψη και
γνώµη, κύριε Μητσοτάκη; 

Και, εν τοιαύτη περιπτώσει, έρχοµαι και στην ουσία του θέµα-
τος. Κάνατε ένα βήµα παραπάνω. Είπατε πως, ό,τι και να γίνει,
εσείς δεν θα υιοθετήσετε σε καµµία περίπτωση αυτή την προ-
οπτική, δηλαδή να υπάρξουν αυτοί οι, περίπου, δέκα χιλιάδες ιε-
ρείς -οι οποίοι σήµερα πληρώνονται από την Ενιαία Αρχή
Πληρωµών και βρίσκονται µε την ευρεία έννοια στο µισθολόγιο-
όχι ως δηµόσιοι υπάλληλοι µε τη στενή αλλά µε την ευρεία έν-
νοια. Εγώ δεν θα υιοθετούσα ποτέ τον όρο «δηµόσιος υπάλλη-
λος» για έναν θρησκευτικό λειτουργό. Είπατε λοιπόν ότι εσείς
δεν πρόκειται ποτέ να το εφαρµόσετε. 

Μάλιστα επιµένετε στην άποψη πως ό,τι και να κάνει αυτή η
Κυβέρνηση που έχει καταφέρει να πάει το «µία πρόσληψη για
πέντε αποσύρσεις», τη µνηµονιακή ρήτρα, που εσείς είχατε υπο-
γράψει µε τους θεσµούς, στο «ένα προς ένα», εσείς, αν γίνετε
κυβέρνηση, θα επιστρέψετε στο «ένα προς πέντε». Δεν θέλετε,
δηλαδή, γιατρούς, δασκάλους, πυροσβέστες, νοσηλευτές. Δεν
είναι όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι, όπως λέτε, άνθρωποι οι οποίοι
δεν πρέπει να βρίσκονται στις θέσεις τους. Εδώ έχουµε σοβαρά
ελλείµµατα σε θέσεις του κοινωνικού κράτους πάρα πολύ σηµαν-
τικές. Δεν τους θέλετε όλους αυτούς. Θέλετε επαναφορά στο
«ένα προς πέντε». Τους δέκα χιλιάδες ιερείς, όµως, τους θέλετε
να πληρώνονται από το δηµόσιο µισθολόγιο. Θέλετε να παραµεί-
νουν. Θέλετε και µικρό δηµόσιο και να εµπεριέχει δέκα χιλιάδες
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ιερείς.
Αυτό που λέτε, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη, και γι’ αυτό σας λέω

ότι οι προτάσεις σας είναι αλλοπρόσαλλες, είναι ο ορισµός τού
πού µπορεί να οδηγήσει το πάντρεµα του νεοφιλελευθερισµού
µε τον ακραίο συντηρητισµό, τον εθνολαϊκισµό, που έχει η ακρο-
δεξιά πτέρυγα του κόµµατός σας. Η Νέα Δηµοκρατία δυστυχώς
έγινε το άθροισµα της δράσης ενός νεοφιλελεύθερου κόµµατος,
που υπήρχε παλιότερα και τώρα είναι σε εσάς, και του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Όµως, κύριε Μητσοτάκη, το να µη σέβεστε, εν πάση περιπτώ-
σει, τους συνταξιούχους, τους ένστολους, για τους οποίους
προχθές λέγατε άλλα πράγµατα, τους εργαζόµενους, για τους
οποίους δεν θέλετε συλλογικές συµβάσεις, είναι ενδεχοµένως
κατανοητό. Την Εκκλησία δεν τη σέβεστε; Τον Αρχιεπίσκοπο δεν
τον σέβεστε;

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γελάτε. Μιλήσατε για συµφωνία πρόχειρη, στο πόδι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δική σας είναι η συµφωνία.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Εγώ την έκανα µόνος µου; Δεν ήταν συµφωνία
µε την Εκκλησία; Δεν ήταν πρόταση συµφωνίας µε τον Αρχιεπί-
σκοπο για ένα ιστορικό θέµα; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πρόθεση ήταν. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μη φωνάζετε. Παρακαλώ
ησυχία!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Μην εξάπτεσθε.

Άρα λέτε ότι ο Αρχιεπίσκοπος είναι πρόχειρος και κάνει συµ-
φωνίες στο πόδι. Και φτάσατε στο σηµείο -το είπε η κ. Σπυράκη-
να µιλήσετε και για προεκλογική και αβάντα του Αρχιεπισκόπου
προς τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Δεν έχετε, λοιπόν, όπως λέει ο λαός µας, ούτε ιερό ούτε όσιο,
προκειµένου να κάνετε αντιπολίτευση σε αυτή την Κυβέρνηση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είπατε πριν από λίγο ότι θέλετε ένα σύνταγµα -περιγραφικές

αρχές δώσατε, δεν δώσατε ουσιαστικές προτάσεις, πέρα από το
ότι θέλετε να προχωρήσετε στην αναθεώρηση του άρθρου 16
και στη συνταγµατική κατοχύρωση του νεοφιλελευθερισµού-
λιτό, χωρίς περιττές και αναχρονιστικές διατάξεις. Μάλιστα.
Εξαιρετική η διατύπωση. Συµφωνώ απόλυτα µαζί σας. 

Έρχεστε, όµως, και στο άρθρο 3 και λέτε να µη γίνει κανένας
εκσυγχρονισµός, καµµία αλλαγή. Τι λέει το άρθρο 3; Η διάταξη
του άρθρου 3, που εµείς λέµε ότι είναι περιττή και ότι πρέπει να
γίνει πιο λιτή, να εκσυγχρονιστεί -αυτό που λέτε εσείς γενικότερα
ως φιλοσοφία για το Σύνταγµα- λέει ότι δεν επιτρέπεται η µετά-
φραση της Αγίας Γραφής στη δηµοτική χωρίς άδεια.

Είναι µια διάταξη η οποία µπήκε στο Σύνταγµα το µακρινό
1911, εν όψει της τότε ιστορικής συγκυρίας, η οποία έχει προ
πολλού πάψει να έχει οποιαδήποτε σηµασία, πόσω µάλλον θέση
στο Σύνταγµα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Γι’ αυτό αλλάζετε το άρθρο 3; 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Κύριε Μητσοτάκη, πέραν της προσθήκης για
το ουδετερόθρησκο του κράτους που σας εξήγησα και ενδεχο-
µένως εκεί να έχουµε ιδεολογική αντίθεση, όταν µιλάτε για Σύν-
ταγµα λιτό, χωρίς περιττές αναχρονιστικές διατάξεις, αλλά
αρνείστε αυτή την ανασκευή, αυτή την αλλαγή, τότε ειλικρινά
δεν µπορώ να καταλάβω τι ακριβώς πρεσβεύετε και τι ακριβώς
θέλετε.

Αναρωτιέµαι πώς πρέπει να νιώσει ένα φιλελεύθερος πολίτης,
όπως λέτε ότι είστε εσείς, µε µια συνταγµατική διάταξη η οποία
απαιτεί προηγούµενη άδεια για τη µετάφραση ενός κειµένου της
Αγίας Γραφής στη δηµοτική που, εκτός από κείµενο θεολογικού
χαρακτήρα και ιερό βιβλίο, για τους χριστιανούς είναι και ένα
µνηµείο της παγκόσµιας γραµµατείας µε ιστορική και φιλολογική
αξία. 

Με δυο λόγια, κύριε Μητσοτάκη, ενώ εσείς δεν θέλετε να υπό-
κεινται σε άδεια ούτε οι καναλάρχες για να ιδρύσουν τηλεοπτικό
σταθµό, θέλετε να πρέπει να πάρει άδεια –και µάλιστα να κατο-

χυρώνεται στο Σύνταγµα- όποιος θέλει να µεταφράσει στη δη-
µοτική την Αγία Γραφή! Γι’ αυτό σας λέω ότι οι προτάσεις και οι
θέσεις σας είναι αλλοπρόσαλλες και είναι γέννηµα της πολιτικής
συγκυρίας και της απίστευτης, πραγµατικά, προσπάθειάς σας να
κάνετε µικροπολιτικού χαρακτήρα αντιπολίτευση σε καθετί. 

Και κλείνω µε το εξής. Μιλήσατε για το άρθρο 16, το άρθρο
79, το άρθρο 24 και το άρθρο 106. Εδώ είναι κάποια σηµεία στα
οποία δεν µπορούµε να βρούµε συναίνεση γιατί έχουµε διαφο-
ρετική ιδεολογική και πολιτική τοποθέτηση. Αυτό δεν σηµαίνει
ότι δεν µπορούµε να έχουµε µια έντονη αντιπαράθεση, αν χρει-
αστεί. 

Επιτρέψτε µου όµως δυο φράσεις για το καθένα. Άρθρο 79.
Προτείνετε τον λεγόµενο «κόφτη», να υπάρχει δηλαδή η δυνα-
τότητα ενός δηµοσιονοµικού ζουρλοµανδύα, ώστε να µην προ-
κύπτουν δηµοσιονοµικά ελλείµµατα. Δεν είµαστε εµείς υπέρ των
ελλειµµάτων, εσείς τα φτιάξατε, οι κυβερνήσεις σας. Εµείς πλε-
ονάσµατα έχουµε φέρει. 

Όµως, θέλω να σας θυµίσω πως, όταν εµείς φέραµε δύο χρό-
νια πριν και ψηφίσαµε µόνο για µια συγκεκριµένη χρονική πε-
ρίοδο -προκειµένου να προσαρµοστούµε στους στόχους του
προγράµµατος- έναν κόφτη, µας είχατε κάνει µια κριτική που δεν
µπορούσε κανείς να σταθεί, λέγοντας ότι φέρνουµε τον κόφτη,
φέρνουµε τον κόφτη, φέρνουµε τον κόφτη. Τελικά δεν εφαρµό-
στηκε γιατί πετύχαµε. Και εσείς που κάνετε τώρα αυτή την κρι-
τική, θέλετε να τον φέρετε στο ίδιο το Σύνταγµα τον κόφτη.
Εξηγήστε µου πώς γίνονται όλα αυτά τα πράγµατα.

Πάµε παρακάτω. Άρθρο 16. Κύριε Μητσοτάκη, κατάλαβα ότι
η τοποθέτησή σας για το άρθρο 16 αφορούσε κυρίως την αδυ-
ναµία που είχε τότε το παλιό πολιτικό σύστηµα –κατά τα άλλα τα
βρήκες όλα µετά- να προχωρήσει τότε στην αναθεώρηση του άρ-
θρου 16, εξαιτίας των αντιστάσεων που υπήρξαν από το 2006
µέχρι το 2008, τόσο στη λαϊκή βάση του ΠΑΣΟΚ όσο και στο κί-
νηµα των µαθητών και των φοιτητών. Εντάξει, αυτά µπορείτε να
τα βρείτε µεταξύ σας. Λέτε ότι χάσατε µια ευκαιρία.

Κοιτάξτε να δείτε, εµείς δεν πρόκειται να προσχωρήσουµε σε
αυτή την άποψη, διότι δεν θεωρούµε ότι αυτή η αλλαγή θα είναι
προς όφελος της κοινωνικής πλειοψηφίας. Λέτε και ξαναλέτε ότι
τα δηµόσια πανεπιστήµια είναι σε µια τραγική κατάσταση, σε µια
κατάσταση ανοµίας. Μάλιστα. Ακόµα κι αν αποδεχόµασταν αυτή
την κριτική, που εν πολλοίς είναι και δυσφηµιστική για το δηµόσιο
πανεπιστήµιο, εξηγήστε µου εσείς γιατί, αν υιοθετηθεί από το
Σύνταγµα η δηµιουργία ιδιωτικών πανεπιστηµίων, θα µπορούσε
να αναβαθµιστεί το δηµόσιο πανεπιστήµιο. 

Και εξηγήστε τό µου αυτό, όταν γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά
ότι η πρότασή σας δεν συνοδεύεται από µια πρόταση αύξησης
των δαπανών για τη δηµόσια παιδεία. Διότι µε βάση το ισχύον
πλαίσιο ανταγωνισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα πρέπει, αν
υπάρχουν συνταγµατικά κατοχυρωµένα ιδιωτικά πανεπιστήµια,
το κράτος να δίνει ίση επιχορήγηση στα δηµόσια και στα ιδιω-
τικά. 

Συνεπώς, κύριε Μητσοτάκη, αυτό το οποίο θα επιφέρει η πρό-
τασή σας είναι ένα πάρα πολύ απλό πράγµα: Τα δηµόσια πανε-
πιστήµια να υποβαθµιστούν έτι περαιτέρω και να µπορεί να έχει
αξιοπρεπή, σηµαντική, ποιοτική δυνατότητα εκπαίδευσης µόνο
αυτός ο µαθητής, ο φοιτητής που η οικονοµική δυνατότητα του
γονιού του είναι ισχυρή.

Όσο, λοιπόν, είµαστε εµείς εδώ -και θα είµαστε αρκετά µε την
Αντιπολίτευση που έχουµε- παιδεία άλλη για τους κληρονόµους
και άλλη για τα παιδιά του λαού δεν θα επιτρέψουµε. Όλοι οι Έλ-
ληνες θα είναι ίσοι απέναντι στο υπέρτατο αγαθό της γνώσης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Κύριε Μητσοτάκη, έχετε τον λόγο, για λιγότερο παρακαλώ.

Τουλάχιστον να υπάρχει ισοτιµία στον συνολικό χρόνο.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Εικοσιπέντε λεπτά µί-

λησε. Τι κάνετε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μη διαµαρτύρεστε. Έχετε

ακούσει όλη τη συζήτηση και µε άνεση θα µπορέσετε να τοπο-
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θετηθείτε.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Είναι απαράδεκτο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ποιο είναι απαράδεκτο;
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Είστε Πρόεδρος όλης της Βουλής.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Εικοσιπέντε λεπτά!

Αυτό είναι ντροπή. Από τους θεσµούς είναι λάθος.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κωνσταντινόπουλε,

αφήστε τη ντροπή. Σας παρακαλώ! Ουσιαστική και άνετη συζή-
τηση γίνεται. Δεν καταλαβαίνω. Γιατί το λέτε αυτό;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Για τους θεσµούς είναι
λάθος.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Είναι λάθος; Γιατί το λέτε
αυτό; Δεν έχετε δικαίωµα ύστερα να µιλήσετε όση ώρα θέλετε;

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Είστε Πρόεδρος του Κοινοβου-
λίου. Δεν είστε κοµµατάρχης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Θα είχα τελειώσει ήδη.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Τον Κανονισµό τηρήστε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ο κ. Μητσοτάκης θα είναι

πιο σύντοµος, από ό,τι µου είπε ο ίδιος. Μην εξεγείρεστε. Η ισο-
τιµία είναι ουσιαστικό µέγεθος.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Δεν είστε κοµµατάρχης.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όσο σας αφήνω λέτε και

πράγµατα που δεν είναι σωστά και το γνωρίζετε. Κρατώ χαµη-
λούς τόνους όπως πρέπει.

Παρακαλώ, κύριε Μητσοτάκη, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Φοβάµαι, κύριε Τσίπρα, ότι από τα πιο ελαφρά στα πιο σο-
βαρά κάνετε συνέχεια λάθη. Δεν ήταν Πρόεδρος του
Εδεσσαϊκού, ήταν Αντιπρόεδρος. Και αυτό είναι λάθος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πάµε τώρα στα υπόλοιπα. Προφανώς, κύριε Τσίπρα, δεν

έχετε…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία. Τι πάθατε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Όλα στο περίπου. Για τον κ. Τσίπρα είναι όλα στο περίπου,
όπως και για εσάς εξάλλου.

Πάµε τώρα στα ουσιαστικά.
Κύριε Τσίπρα, φοβάµαι ότι δεν έχετε αντιληφθεί πλήρως το

πνεύµα της αναθεωρητικής διαδικασίας έτσι όπως προβλέπεται
στο άρθρο 110 του Συντάγµατος. Το άρθρο 110 είναι απολύτως
σαφές. Ορίζει ότι απαιτείται αυξηµένη πλειοψηφία, είτε στην
προτείνουσα είτε στην αναθεωρητική Βουλή, και ζητά να µεσο-
λαβήσει µια εκλογική αναµέτρηση ακριβώς για να υπάρχει λαϊκή
νοµιµοποίηση της ίδιας της αναθεωρητικής διαδικασίας. Δεν κα-
θορίζει αν οι εκατόν ογδόντα ψήφοι υποχρεωτικά πρέπει να συγ-
κεντρωθούν στην πρώτη Βουλή ή στη δεύτερη. Αυτό συνιστά µια
αδυναµία της αναθεωρητικής διαδικασίας, γι’ αυτό και εµείς προ-
τείνουµε και την αναθεώρηση του άρθρου 110.

Επίσης, ξεκαθαρίζει ότι το περιεχόµενο της προτείνουσας
Βουλής δεν δεσµεύει την αναθεωρητική Βουλή. Να το ξεκαθα-
ρίσουµε αυτό µε απόλυτο τρόπο, διότι διέκρινα στην πρότασή
σας µια ερµηνεία του Συντάγµατος, η οποία αποκλίνει από τις
απόψεις της µεγάλης πλειοψηφίας των συνταγµατολόγων, ότι
δηλαδή µπορείτε να δεσµεύσετε την επόµενη Βουλή όχι απλά
ως προς τα προτεινόµενα άρθρα, αλλά και ως προς το περιεχό-
µενο της αναθεώρησης.

Αυτά ξεχάστε τα. Αυτόν τον συνταγµατικό ακτιβισµό θα τον ξε-
χάσετε, διότι αντιβαίνει πλήρως στο πνεύµα και στο γράµµα του
Συντάγµατος.

Τι σας είπα, λοιπόν, εγώ, κύριε Τσίπρα; Ότι εάν θέλουµε να κά-
νουµε µια ευρεία αναθεώρηση και εάν θέλουµε πραγµατικά να
κάνουµε πράξη το πνεύµα του Συντάγµατος, το οποίο µας λέει
ότι η λαϊκή ετυµηγορία, η οποία µεσολαβεί µεταξύ των δύο Βου-
λών, έχει λόγο ύπαρξης, ακριβώς γιατί οι πολίτες έχουν άποψη
για το Σύνταγµα, να έρθουµε και να συµφωνήσουµε σ’ ένα ευ-
ρύτερο πλαίσιο αναθεωρητέων άρθρων και η επόµενη Βουλή,
στη συνέχεια, να µπορέσει να διαµορφώσει είτε µε απλή είτε µε

ενισχυµένη πλειοψηφία το περιεχόµενο αυτών των αναθεωρη-
τέων άρθρων.

Γιατί σας ενοχλεί αυτό, κύριε Τσίπρα; Τι φοβάστε; Καταλα-
βαίνω από το ύφος σας και από την ανησυχία σας, όταν µιλού-
σατε γι’ αυτά τα θέµατα, ότι περίπου έχετε προεξοφλήσει το
εκλογικό αποτέλεσµα. Πείτε το ξεκάθαρα: θα χάσουµε τις εκλο-
γές και δεν θέλουµε να δεχθούµε την πρόταση της Νέας Δηµο-
κρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, εάν πιστεύετε πραγµατικά ότι θα κερδίσετε τις επόµε-

νες εκλογές, µόνο κερδισµένοι µπορεί να είστε, διότι θα έχετε τη
δυνατότητα µε απλή πλειοψηφία και όχι µε ενισχυµένη να δια-
µορφώσετε και το περιεχόµενο των άρθρων έτσι όπως ακριβώς
το θέλετε.

Καταλαβαίνω, λοιπόν, ότι η άρνησή σας να δεχθείτε την πρό-
τασή µου εκ των πραγµάτων έχει να κάνει και µε το γεγονός ότι
µάλλον έχετε προεξοφλήσει το εκλογικό αποτέλεσµα, αλλά αυτό
είναι δικό σας θέµα. Σίγουρα, όµως, έρχεται σε πλήρη αντίφαση
µε όλα αυτά τα οποία λέτε περί της ενίσχυσης της λαϊκής ετυµη-
γορίας και του ρόλου των πολιτών στη διαµόρφωση των πολιτικών
εξελίξεων. Νοµίζω ότι όλα αυτά µπορούµε να τα ξεγράψουµε, µιας
και στο µείζον ζήτηµα, το οποίο σας προτείνω, να κάνουµε δηλαδή
µία πιο ευρεία αναθεώρηση, καταλαβαίνω ότι είστε εντελώς αντί-
θετος.

Θα αναφερθώ εν συντοµία σε δύο από τα άρθρα, στα οποία
αναφερθήκατε. Πρώτον, στο ζήτηµα του άρθρου 3. Εάν κατά-
λαβα καλά απ’ αυτά τα οποία µας είπατε, µε την πρόταση την
οποία έχετε προτείνει ή έχετε συµφωνήσει -διότι εµείς ένα ανα-
κοινωθέν έχουµε δει µόνο- αυτή τη στιγµή προχωράτε περίπου
στην απόλυση δέκα χιλιάδων ιερέων. Αυτό µας λέτε. Διότι για να
δηµιουργηθούν δέκα χιλιάδες καινούργιες θέσεις, κάποιοι πρέ-
πει να έχουν φύγει. Έτσι δεν είναι, κύριε Τσίπρα; Μην κοροϊδευό-
µαστε εδώ πέρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και επειδή κάνατε µία αναφορά στην ανακοίνωση την οποία

βγάλαµε, στα ζητήµατα της αξιοποίησης της εκκλησιαστικής πε-
ριουσίας, προφανώς και είµαστε σύµφωνοι και έρχεστε σε συνέ-
χεια των όσων είχαµε κάνει εµείς το 2013, να προσθέσετε
ενδεχοµένως µία διάσταση που χωράει πολλή συζήτηση, αλλά
στο ζήτηµα αυτό επί της αρχής δεν διαφωνούµε. Πείτε µου,
όµως, κύριε Τσίπρα, σ’ αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι σή-
µερα πληρώνονται από την Ενιαία Αρχή Πληρωµών και θεωρούν
και είναι τύποις δηµόσιοι υπάλληλοι, τι έρχεστε και τους λέτε; 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Δηµόσιοι υπάλληλοι δεν είναι.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Λογίζονται ως δηµόσιοι υπάλληλοι, κύριε Τσίπρα. Το πώς
θέλουµε να τους ονοµατίσουµε είναι δευτερεύον.

Τι τους λέτε; Ποιος θα είναι ο εργοδότης τους; Ποια θα είναι
τα ασφαλιστικά τους δικαιώµατα και γιατί προκαλείτε µία ανα-
σφάλεια, η οποία δεν έχει καν οικονοµικό όφελος για το κράτος;
Διότι, εάν µου λέγατε ότι, εντάξει, γλιτώνουµε ένα ποσό και, εν
πάση περιπτώσει, δεν θέλουµε οι ιερείς να πληρώνονται από το
κράτος και θα πληρώνονται από την Εκκλησία, αυτό να το κατα-
λάβω. Όµως, δεν λέτε αυτό το πράγµα. Λέτε, εάν δεν θα είναι
πια δηµόσιοι υπάλληλοι -τους βάζουµε δηλαδή σ’ ένα καθεστώς
µεγάλης προσωπικής ανασφάλειας- ταυτόχρονα θα εξακολουθώ
να τους πληρώνω, για να πάω να κοροϊδέψω κάποιους και να πω
ότι απελευθερώνω δέκα χιλιάδες θέσεις, για να κάνω δέκα χιλιά-
δες παραπάνω προσλήψεις. Αυτά είναι τερτίπια, κύριε Τσίπρα!
Είναι λαϊκισµός του αισχίστου είδους, στον οποίο επιδίδεστε και
όχι απλώς επειδή κοροϊδεύετε κάποιους ανθρώπους, οι οποίοι
επιτελούν σήµερα και αυτοί ένα πολύ σηµαντικό έργο. Διότι ο
κάθε ιερέας είναι ένα στήριγµα για κάθε τοπική κοινωνία και δεν
αναφέροµαι µόνο στα θρησκευτικά του καθήκοντα αλλά και στο
κοινωνικό έργο το οποίο επιτελεί η Εκκλησία. Αυτό επιτελείται
από τους παπάδες των ενοριών, δεν επιτελείται από τους µητρο-
πολίτες και τους δεσπότες, για να είµαστε ξεκάθαροι εδώ τι ση-
µαίνει σήµερα Εκκλησία της Ελλάδος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και έρχεστε όλους αυτούς τους ανθρώπους, επειδή σας βο-
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λεύει και θέλετε να διορίσετε δέκα χιλιάδες ακόµα «κολλητούς»
και φίλους στο δηµόσιο, να τους πείτε, «κάντε λίγο στην άκρη,
παρά ταύτα θα εξακολουθώ εγώ να σας πληρώνω και να επιβα-
ρύνω φυσικά τον προϋπολογισµό µε το δικό σας κονδύλι». Υπο-
κριτικό τουλάχιστον και αναµένω να δω και πώς θα καταλήξει
αυτή η υπόθεση τελικά µε αυτή τη συµφωνία, την οποία έχετε
κάνει µε την Εκκλησία της Ελλάδος. 

Και για να µην πάρω πολύ από τον χρόνο και κατανοώ απόλυτα
τις δικαιολογηµένες αντιδράσεις των υπόλοιπων πολιτικών Αρ-
χηγών, αλλά εσείς, κύριε Πρόεδρε, δώσατε τη δυνατότητα να
γίνει αυτός ο διάλογος κατά παράβαση της συνηθισµένης σειράς
των οµιλητών…

(Θόρυβος από τη πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γιατί διαφωνείτε; Εµένα δεν θα µε πείραζε να µιλήσω και στο

τέλος. Επέλεξε ο κ. Τσίπρας να µιλήσει τώρα, θα του απαντήσω
τώρα. Δεν έχω κανένα πρόβληµα µε αυτό.

Άρθρο 16, λοιπόν. Εδώ τα έχετε µπλέξει τελείως, κύριε Τσί-
πρα. Τι µας είπατε εδώ πέρα; Ότι εάν υπάρχει συνταγµατική κα-
τοχύρωση της ιδιωτικής παιδείας είναι υποχρεωµένο το κράτος
να επιχορηγήσει και τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, διότι αυτό επιβάλ-
λεται. Δεν κατάλαβα καν τι είπατε. Με αυτή τη λογική το κράτος
θα πρέπει να επιδοτεί και τα ιδιωτικά νοσοκοµεία, έτσι δεν είναι;
Μα, τι είναι αυτά που λέτε, κύριε Τσίπρα; Τι είναι αυτά που λέτε,
ποιος σας τα γράφει; Ή, εν πάση περιπτώσει, ας έχετε µια στοι-
χειώδη κατανόηση ότι από πουθενά δεν προκύπτει η υποχρέωση
του κράτους να επιδοτήσει οποιοδήποτε ιδιωτικό εκπαιδευτικό
ίδρυµα, διότι αλλιώς θα έπρεπε να επιδοτεί και το ιδιωτικό σχο-
λείο και το ιδιωτικό νηπιαγωγείο. Συγγνώµη, τι σαχλαµάρες είναι
αυτά τα οποία λέτε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και κάτι ακόµα επί της ουσίας. Επειδή µας µιλήσατε πάλι για

τα φτωχά και τα πλούσια παιδιά, τα οποία διαχωρίζονται και ότι
µόνο οι πλούσιοι πηγαίνουν σε ιδιωτικά σχολεία και σε ιδιωτικά
πανεπιστήµια, κοιτάξτε να δείτε: Πενήντα χιλιάδες Έλληνες φοι-
τητές, που σπουδάζουν στο εξωτερικό σήµερα και επιλέγουν να
πληρώσουν για την εκπαίδευσή τους δεν είναι όλοι πλούσιοι,
κύριε Τσίπρα. Κατ’ εξοχήν είναι παιδιά της µεσαίας τάξης και
τους στερείτε τη δυνατότητα να επιλέξουν –προσέξτε- να µπο-
ρέσουν να σπουδάσουν στη χώρα τους. Στερείτε τη δυνατότητα
από την Ελλάδα να γίνει εκπαιδευτικό κέντρο σε όλη την Νοτι-
οανατολική Μεσόγειο. 

Και ποιος σας είπε, κύριε Τσίπρα, ότι τα ιδιωτικά πανεπιστήµια
σηµαίνουν αυτόµατα την υποβάθµιση του δηµόσιου πανεπιστη-
µίου; Εάν πάτε στην Κύπρο σήµερα και µιλήσετε µε τα δηµόσια
πανεπιστήµια της Κύπρου, θα σας πουν ότι ευνοήθηκαν από τον
ευγενή ανταγωνισµό µε τα ιδιωτικά πανεπιστήµια και αναβαθµί-
στηκαν και αυτά στην πορεία. 

Αλλά σε κάθε περίπτωση, κύριε Τσίπρα, το δικό µας µέληµα
δεν είναι τόσο η ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Αυτό είναι κάτι
το οποίο ούτως ή αλλιώς και εφόσον αλλάξει το Σύνταγµα, θα
αργήσει και θα χρειαστούν αρκετά χρόνια για να προκύψουν
ιδιωτικά πανεπιστήµια στη χώρα µας. Το βασικό µας µέληµα,
κύριε Τσίπρα, είναι το δηµόσιο πανεπιστήµιο, για το οποίο δηµό-
σιο πανεπιστήµιο για άλλη µια φορά δεν είπατε ούτε µια λέξη. 

Μας είπατε σε αυτή την Αίθουσα ότι δυσφηµούµε το δηµόσιο
πανεπιστήµιο όταν αναδεικνύουµε την πραγµατικότητα, την
οποία βιώνουν σήµερα καθηγητές και φοιτητές. Είχα πριν από
λίγες ηµέρες τους καθηγητές των δηµοσίων πανεπιστηµίων στο
γραφείο µου και αυτό το οποίο βιώνουν, κύριε Τσίπρα, είναι µια
κατάσταση άθλια. Είναι µια κατάσταση απαράδεκτη. Πουθενά
στον κόσµο δηµόσιο πανεπιστήµιο δεν τελεί υπό κατάληψη από
συλλογικότητες που απαγορεύουν στους υπόλοιπους φοιτητές
να µπορέσουν να κάνουν τα µαθήµατά τους Πέµπτη και Παρα-
σκευή, επειδή έτσι γουστάρει ο «Ρουβίκωνας». Εάν έτσι εννοείτε
τον φοιτητικό και µαθητικό ακτιβισµό, να τα ξεχάσετε αυτά, κύριε
Τσίπρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το δηµόσιο πανεπιστήµιο είναι δηµόσιος χώρος και έχουµε

φτάσει µε τις δικές σας αθλιότητες σήµερα να υπάρχει ένας
χώρος στην Ελλάδα µόνο, στον οποίο κάποιος δεν µπορεί να εκ-
φράσει την άποψή του, και αυτός να είναι το δηµόσιο πανεπιστή-

µιο. Διότι σήµερα στο δηµόσιο πανεπιστήµιο, εάν πεις κάτι το
οποίο δεν αρέσει στους «µπαχαλάκηδες», σε τσιµεντώνουν, σε
πλακώνουν στο ξύλο, σε προπηλακίζουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σε κάθε περίπτωση, αυτή η αθλιότητα, την επόµενη µέρα, εφό-

σον µας εµπιστευτεί ο ελληνικός λαός, θα αλλάξει και το άσυλο
θα καταργηθεί τελείως.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τελείως; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Τελείως! 
Το δηµόσιο πανεπιστήµιο είναι δηµόσιος χώρος, σε τίποτα δεν

διαφέρει από ένα πάρκο, από ένα νοσοκοµείο, από οποιονδή-
ποτε δηµόσιο χώρο και οι «µπαχαλάκηδες» και οι διάφοροι «Ρου-
βίκωνες», οι οποίοι σήµερα έχουν καταλάβει το δηµόσιο
πανεπιστήµιο, και οι έµποροι ναρκωτικών, να γνωρίζουν ότι την
επόµενη µέρα θα πεταχτούν έξω από το δηµόσιο πανεπιστήµιο,
για να επιστρέψει το δηµόσιο πανεπιστήµιο σε αυτούς που πραγ-
µατικά ανήκει, στους φοιτητές και στους καθηγητές του. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να λάβω τον λόγο
για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Κύριε Μητσοτάκη, προφανώς εσείς τα έχετε
µπερδέψει, διότι αµιγώς ιδιωτικό πανεπιστήµιο δεν υφίσταται
πουθενά. Στον ευρωπαϊκό χάρτη τουλάχιστον όχι.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Ποιος σας τα λέει αυτά;

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Και άρα, λοιπόν, αν υπάρξει συνταγµατική κα-
τοχύρωση, πανεπιστήµια τα οποία θα υπάρχουν στον ευρωπαϊκό
χάρτη, τότε θα υπόκεινται στις διατάξεις που ορίζει το ισχύον
πλαίσιο του ανταγωνισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και προ-
φανώς δεν έχουν καµµία σχέση τα ιδιωτικά πανεπιστήµια µε τα
ιδιωτικά σχολεία, τα ιδιωτικά νηπιαγωγεία, ούτε τα ιδιωτικά νο-
σηλευτήρια.

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Επειδή διαµαρτύρονται εδώ και οι συνάδελφοι, θα κάνουµε µια
ειδική συζήτηση για το άρθρο 16 και την εκπαίδευση. 

Εγώ θέλω να πάρω τον λόγο για να πω µονάχα δυο πράγµατα.
Σε σχέση µε τους ιερείς: Οι ιερείς σήµερα, κληρικοί, κύριε Μη-
τσοτάκη, είναι µόνιµοι όχι επειδή θεωρούνται δηµόσιοι υπάλλη-
λοι ή επειδή απολαµβάνουν τις δηµοσιοϋπαλληλικής
µονιµότητας κατά το Σύνταγµα, αλλά επειδή αυτό προβλέπει ο
καταστατικός χάρτης της Εκκλησίας της Ελλάδας. Δεν υπάγον-
ται στον νόµο 103 του Συντάγµατος για τους δηµοσίους υπαλ-
λήλους. 

Άρα θα σας πρότεινα σε µια συµφωνία που έχει έναν ιδιαίτερο
ιστορικό χαρακτήρα και έρχεται να δώσει µια θεσµική λύση µε
συµβιβασµούς να µη δηµαγωγείτε. Και αυτό όχι επειδή δεν σας
αρέσει αυτή η συµφωνία, διότι αν δεν σας άρεσε δεν θα σπεύ-
δατε το ίδιο βράδυ να βγάλετε ανακοίνωση ότι την αποδέχεστε.
Δεν ήταν ειρωνική, µην κοροϊδεύετε το ελληνικό Κοινοβούλιο, κά-
ποιος σας τράβηξε το αφτί. Μη δηµαγωγείτε, όµως, µε θέµατα
που έχουν ένα τόσο ισχυρό θεσµικό περιεχόµενο και µε θέµατα
που απασχολούν την Πολιτεία και την Εκκλησία πάνω από εβδο-
µήντα χρόνια. Η πολιτική αντιπαράθεση µέσα στο Κοινοβούλιο
και η αντιπαράθεση των κοµµάτων θα υπάρχει πάντα. Προσπα-
θήστε, τουλάχιστον όσο µπορείτε, για θέµατα που υπερβαίνουν
την τρέχουσα αντιπαράθεση να µη δηµαγωγείτε ασύστολα προς
άγραν ορισµένων ψήφων κληρικών, όπως ακριβώς κάνατε και
στο άλλο κρίσιµο µεγάλο θέµα, το εθνικό, όπου άλλη άποψη εί-
χατε, άλλη ενδεχοµένως να έχετε κατά βάθος µέσα σας, και προ-
κειµένου να ψαρέψετε στα θολά νερά της ακροδεξιάς, αλλάξατε
την άποψή σας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Στο Σκοπιανό αναφέρεστε; Γιατί δεν το λέτε µε το όνοµά
του;
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ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Στο ονοµατολογικό αναφέροµαι, ναι.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Ακροδεξιοί όλοι!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Με την Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία
της Μακεδονίας. Έχει όνοµα αυτή η χώρα. Λέγεται Πρώην Γιουγ-
κοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας τόσα χρόνια. Το ξέρατε,
κύριε Μητσοτάκη; Δεν λέγεται Σκόπια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είστε και κοσµογυρισµένος, βγαίνετε στο εξωτερικό. Εν πάση

περιπτώσει, άλλα λέτε έξω και άλλα µέσα. Όπως χθες, άλλα εί-
πατε στη Σερβία που πήγατε, άλλα λέτε στο εσωτερικό.

Πάµε παρακάτω και κλείνω µε αυτό. Κάνατε µια κρίσιµη παρα-
τήρηση και πραγµατικά θα πω αυτό και κλείνω, γιατί δεν πρέπει
να πέσει κάτω αυτό. Είπατε ότι η µια Βουλή προτείνει τα άρθρα
τα οποία θα αναθεωρηθούν και η άλλη Βουλή είναι αυτή η οποία
θα έχει την ευθύνη για το περιεχόµενο της αναθεώρησης. Τώρα
καταλαβαίνω γιατί, κύριε Μητσοτάκη, σας έχει πιάσει αυτός ο
πόνος, αυτός ο πανικός, αυτό το άγχος. Μια λέτε ότι θέλετε ανα-
θεώρηση, µια λέτε ότι δεν θέλετε αναθεώρηση. Διότι αυτό το
οποίο επιθυµείτε στην πραγµατικότητα είναι να έχετε εσείς τη
δυνατότητα, η παράταξή σας δηλαδή, να προχωρήσουµε όχι σε
αυτά τα οποία µπορεί να συναινέσουµε, όπως προβλέπει ο συν-
ταγµατικός νοµοθέτης, αλλά να προχωρήσετε σε µια ιδεολογικά
δική σας αναθεώρηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Δεν υπάρχει ιδεολογική αναθεώ-
ρηση.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Βεβαίως, δεν είναι ουδέτερη πολιτικά η Ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Για προχωρήστε λίγο.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Γι’ αυτό λοιπόν και προτείνετε κάτι πρωτοφα-
νές, δηλαδή όχι να διερευνήσουµε τη µέγιστη δυνατή συναίνεση
πάνω σε αυτά που µπορούµε και αυτό να εξασφαλιστεί είτε µε
εκατόν ογδόντα ψήφους σε αυτή τη Βουλή και εκατόν πενήντα
µία στην επόµενη, είτε µε εκατόν ογδόντα σε αυτή, πόσω δε µάλ-
λον στα πολύ ώριµα ζητήµατα, στα κρίσιµα ζητήµατα, και εκατόν
πενήντα µία στην επόµενη, αλλά µε µια διαδικασία πρωτάκουστη
και πρωτοφανή από το 1974 µέχρι σήµερα για τα κοινοβουλευ-
τικά δεδοµένα.

Είπατε, λοιπόν, την άποψή σας και µάλιστα θελήσατε να την
τεκµηριώσετε λέγοντας ότι είναι µια άποψη εδραιωµένη βαθύ-
τατα, διότι κανείς άλλος συνταγµατολόγος δεν έχει την αντίθετη
άποψη, δηλαδή αυτή που λέει ότι η πρώτη Βουλή είναι αυτή η
οποία είναι προτείνουσα, αλλά υπάρχει και υπερψήφιση στην
προτείνουσα Βουλή για να δεσµεύει και ως προς την κατεύθυνσή
τους τα άρθρα τα οποία θα επιλέξει να αναθεωρηθούν.

Έχω, λοιπόν, να σας καταθέσω εδώ σχετικό σηµείωµα του κα-
θηγητή της Νοµικής Κωνσταντίνου Γιαννακόπουλου επί της δια-
δικασίας της συνταγµατικής Αναθεώρησης µε τίτλο: «Η
δυνατότητα δέσµευσης της αναθεωρητικής Βουλής από τις ου-
σιαστικές κατευθύνσεις της προτείνουσας Βουλής». 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός
Εξωτερικών κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Θέλω, κύριε Μητσοτάκη, να σας υπενθυµίσω …
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Θα τα δείτε, µη βιάζεστε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Θέλω να σας υπενθυµίσω ότι υπάρχει ήδη
απόφαση του Ανώτατου Ειδικού Δικαστηρίου που κάνει ακριβώς
αυτή την ερµηνεία, την οποία σας είπα, δηλαδή ότι η προτεί-
νουσα Βουλή δεν δεσµεύει την αναθεωρητική Βουλή µόνο ως
προς τα άρθρα, αλλά και ως προς την κατεύθυνση τουλάχιστον
της αναθεώρησης. Δεν λέω τη λέξη «περιεχόµενο». Ως προς την

κατεύθυνση.
Επιπλέον –και κλείνω µ’ αυτό- επειδή αναφερθήκατε κι εσείς

σήµερα και άκουσα και χθες δηλώσεις και διαρροές ότι ουδείς
σοβαρός συνταγµατολόγος…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Με ρωτάτε για το όνοµα, ποιος είναι αυτός ο Γιαννακόπουλος. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: «Τζανακόπουλος» είπατε; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Τζαβάρα.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Όχι. Γιαννακόπουλος. Δεν ακούσατε καλά. 
Θα σας αναφέρω και κάποιον άλλον που τον γνωρίζετε καλά,

γιατί ήταν συνεταιράκι σας για πολλά χρόνια. Ο κ. Βενιζέλος το
2001, κατά τη διάρκεια της συνταγµατικής Αναθεώρησης, η
οποία έγινε από την κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ του κ. Σηµίτη, λέει κάτι -
και το καταθέτω στα Πρακτικά- για να υπερασπιστεί την άποψη
ότι η προτείνουσα Βουλή είναι ταυτόχρονα και αυτή η Βουλή η
οποία ορίζει το περιεχόµενο των προς αναθεώρηση άρθρων.
Απαντά, λοιπόν, σε ερώτηµα, αν δεν κάνω λάθος, του κ. Μπένου
και λέει: «Θα σας δώσω ένα παράδειγµα για να γίνει πιο κατα-
νοητό το τι λέω. Ας θυµηθούµε την Αναθεώρηση του ’85 - ’86. Το
’85 το ΠΑΣΟΚ πρότεινε την αναθεώρηση του κεφαλαίου περί
Προέδρου της Δηµοκρατίας προς την κατεύθυνση του περιορι-
σµού, της συρρίκνωσης των αρµοδιοτήτων του. Εάν υποτεθεί ότι
το ΠΑΣΟΚ έχανε τις εκλογές του ’85 και αναδεικνυόταν µια άλλη
Βουλή µε άλλη πλειοψηφία, της Νέας Δηµοκρατίας, θα µπορού-
σαµε να έχουµε Αναθεώρηση του Συντάγµατος προς την κατεύ-
θυνση της αύξησης των αρµοδιοτήτων; Ασφαλώς όχι» -απαντά
ο κ. Βενιζέλος- «γιατί η πρώτη Βουλή καθόριζε όχι απλώς την
ανάγκη, αλλά και την κατεύθυνση της αναθεώρησης». 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός
Εξωτερικών κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Άρα, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη, µαζέψτε καλύτερα τα επιχει-
ρήµατά σας. Είναι ένα ζήτηµα, το οποίο προφανώς θα µας απα-
σχολήσει και στο µέλλον, αλλά τουλάχιστον µην προσπαθείτε µε
ειρωνείες σαν αυτές του κ. Τζαβάρα να αποδοµήσετε άλλες από-
ψεις, ιδίως όταν υπάρχουν αποφάσεις των Ανώτατου Ειδικού Δι-
καστηρίου και κυρίως όταν εξέχοντες συνταγµατολόγοι, όπως ο
πρώην και νυν συνέταιρός σας κ. Βενιζέλος, έχουν διατυπώσει
σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα αυτήν ακριβώς την άποψη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Μητσοτάκη, έχετε

τον λόγο για ένα λεπτό, παρακαλώ.
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
Κοιτάξτε, ύστερα θα έχετε το προνόµιο να έχετε τουλάχιστον

όλη αυτή την «ύλη».
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Δεν το θέλουµε το προνόµιο!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν το θέλετε, αλλά θα το

έχετε, διότι έχει µπει µια «ύλη» πάρα πολύ σοβαρή και το κατα-
λαβαίνετε. Είναι επί της ουσίας η συζήτηση.

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Ορίστε, κύριε Μητσοτάκη, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Επειδή το ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε, είναι απολύτως κρίσιµο
και αυτά που θα πούµε πρέπει να καταγραφούν στα Πρακτικά, η
άποψη την οποία παρουσιάσατε, κύριε Τσίπρα…

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Σεβαστείτε τη διαδικασία, κύριε
Μητσοτάκη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Όσο µιλάει ο κ. Τσίπρας, θα µιλάω κι εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Γρηγοράκο, ηρεµή-
στε, σας παρακαλώ. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Μητσοτάκη, παραιτηθείτε
από την οµιλία σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα προτιµούσατε να ακου-
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γόντουσαν τελευταία αυτά, χωρίς να τα έχετε υπ’ όψιν σας; Δεν
είναι έτσι. 

Κύριε Μητσοτάκη, συνεχίστε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Η άποψη, κύριε Τσίπρα, -θα το γνωρίζετε φαντάζοµαι- την
οποία εκφράσατε, είναι µια άποψη ακραία µειοψηφική στους κύ-
κλους των συνταγµατολόγων. 

Δηµήτρης Τσάτσος, 1994, Συνταγµατικό Δίκαιο: «Ο προσδιο-
ρισµός αυτός των υπό αναθεώρηση διατάξεων δεσµεύει την επό-
µενη Βουλή η οποία δεν µπορεί να προσθέσει και νέες διατάξεις.
Η δεύτερη Βουλή, η αναθεωρητική, ωστόσο αφ’ ενός µπορεί να
µην αναθεωρήσει κάποια από τις διατάξεις και αφ’ ετέρου» -προ-
σέξτε, κύριε Τσίπρα- να προσδώσει στην αναθεώρηση περιεχό-
µενο νέο και διαφορετικό από εκείνο που αποφάσισε η
προτείνουσα Βουλή». Δώστε το, παρακαλώ στον κ. Τσίπρα.

Αριστόβουλος Μάνεσης: «Ο καθορισµός του περιεχοµένου
της νέας ρυθµίσεως δεν ανήκει στην αρµοδιότητα αυτής. Θα
ενεργηθεί κατά το δεύτερο στάδιο της αναθεωρητικής διαδικα-
σίας υπό της επόµενης Βουλής, η οποία πάντως δεν δεσµεύε-
ται». Επαναλαµβάνω: «Δεν δεσµεύεται από τας εν τη «πράξει»
της αρχικώς αποφασιζούσης τη διενέργειαν της αναθεωρήσεως
Βουλής…». 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Για να είµαστε απολύτως ξεκάθαροι, κύριε Τσίπρα, εάν κινη-
θείτε στη διαδικασία την οποία προδιαγράψατε σήµερα, τινάζετε
επί της ουσίας τη συνταγµατική Αναθεώρηση στον αέρα. Σε καµ-
µία περίπτωση η Νέα Δηµοκρατία, ούτε τώρα, ούτε στην επόµενη
Βουλή, εφόσον είµαστε πλειοψηφία, δεν πρόκειται να δεχθεί
αυτή την ερµηνεία, διότι αντιβαίνει πλήρως στη συνταγµατική
τάξη και στις απόψεις που έχουν εκφράσει όλοι οι κορυφαίοι
συνταγµατολόγοι. 

Κατάλαβα, όµως, από τις προθέσεις σας ότι προς τα εκεί κι-
νείστε. Όµως, τελικά, να ξέρετε, κύριε Τσίπρα, αυτό είναι ένα ζή-
τηµα το οποίο εκ των πραγµάτων η επόµενη Βουλή θα το
ερµηνεύσει. Δεν θα είστε πλειοψηφία, οπότε η αρµοδιότητα πάλι
θα περάσει στα χέρια µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχει λυθεί το θέµα.
Παρακαλώ τον λόγο έχει η κ. Γεννηµατά. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κύριε Κων-

σταντινόπουλε, µη βάζετε ιδέες. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Τον κουράσατε τον

Πρωθυπουργό! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας λέω, «ουδέν κακόν αµι-

γές καλού». Σε µια διαδικασία η οποία δεν είναι άρτια, όπως η
προηγούµενη, έχει το καλό ότι όλη η Αίθουσα και όλοι οι Αρχηγοί
άκουσαν το σύνολο των ζητηµάτων και µπορούν να τοποθετη-
θούν επί της ουσίας, επαναλαµβάνω, µε χρονική άνεση. Τουλά-
χιστον υπάρχει αυτό το καλό.

Κυρία Γεννηµατά, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Ακούστε, κύριε Πρό-
εδρε, όταν δεν λειτουργεί η Βουλή µε ευθύνη του Προέδρου της
και κουρελιάζεται ο Κανονισµός της Βουλής, ιδιαίτερα σε µια τέ-
τοια συζήτηση για το Σύνταγµα, υπάρχει σοβαρότατο ζήτηµα δη-
µοκρατίας και έχετε τεράστια ευθύνη εσείς προσωπικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Εδώ µέσα είναι το ελληνικό Κοινοβούλιο, δεν είναι η Κεντρική
Επιτροπή του ΣΥΡΙΖΑ για να εξασφαλίζετε τον λόγο στον Πρό-
εδρο του κόµµατός σας. Και, εν πάση περιπτώσει, τι φοβάται να
καθίσει να ακούσει όλους τους Αρχηγούς και να τοποθετηθεί στο
τέλος, σεβόµενος τον Κανονισµό, γιατί δεν προβλέπεται δευτε-
ρολογία; Ποιος θα του έλεγε στο τέλος να µη σηκωθεί και να πει
όλες τις απόψεις που έχει σε σχέση µε ό,τι ακούστηκε εδώ µέσα; 

Έχετε κουράσει µε αυτή την προσπάθεια που κάνετε να πα-

ρουσιάσετε δύο δήθεν µονοµάχους και να προσπαθήσετε να χτί-
σετε αυτόν τον σικέ δικοµµατισµό. Δεν σας βγαίνει. Πάρτε το επι-
τέλους απόφαση. Πρέπει να διαλύσετε και τη Βουλή;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Πρέπει να καταστρέψετε ό,τι έχει αποµείνει από την αξιοπρέ-
πεια και την αξιοπιστία των πολιτικών και του Κοινοβουλίου; Είναι
ντροπή αυτό που γίνεται σήµερα εδώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Είναι ντροπή να µην µπορούµε να συζητήσουµε, έτσι όπως ορ-
γανώνεται από τον Κανονισµό της Βουλής, για το Σύνταγµα, που
είναι η κορυφαία διαδικασία συναίνεσης και συνεννόησης.

Και το χειρότερο από όλα, από ό,τι αντιλαµβάνοµαι από αυτά
που άκουσα τόση ώρα, η διαδικασία της αναθεώρησης άρχισε
και τελείωσε σήµερα. Τα έχει αποφασίσει όλα µόνος του ο Πρω-
θυπουργός, έχει βγάλει συµπεράσµατα, έχει καταλήξει τι πρέπει
να γίνει. Γιατί να κάνετε την επιτροπή; Μην κουράζεστε! Μην
τους ταλαιπωρείτε τους ανθρώπους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Έτοιµα τα έχετε όλα. Δηµοκρατικές διαδικασίες, «ψεκάστε,
σκουπίστε, τελειώσατε»! 

Κοιτάξτε, εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής θα µπορούσαµε να είµαστε
σήµερα ικανοποιηµένοι, γιατί εµείς ανοίξαµε πρώτοι τη συζήτηση
για την ανάγκη αναθεώρησης και, µάλιστα, παρουσιάσαµε και ένα
ολοκληρωµένο πλαίσιο για το πώς πρέπει να προχωρήσει αυτή,
αλλά δεν µπορούµε να κρύψουµε όλοι από την Κοινοβουλευτική
µας Οµάδα τη βαθύτατη απογοήτευσή µας, γιατί για άλλη µια
φορά µέσα σε αυτή τη Βουλή θεσµοί και διαδικασίες µπαίνουν στο
ζύγι κοµµατικών σκοπιµοτήτων. Λυπάµαι πραγµατικά πάρα πολύ.

Η Κυβέρνηση αφού επί τρία χρόνια, καθυστέρησε τη διαδικα-
σία της αναθεώρησης, και όχι απλώς την καθυστέρησε, τη δια-
κωµώδησε µε µια διακοσµητική επιτροπή διαλόγου, αναστέλλει
τώρα την αναθεώρηση, την ώρα που κλείνει ο πολιτικός της κύ-
κλος και την εντάσσει στην προεκλογική σκηνοθεσία. Και µόνο
αυτός ο κυνισµός, αυτή η προσέγγιση µειώνει τη συνταγµατική
Αναθεώρηση και προσβάλλει το δηµοκρατικό αίσθηµα του ελλη-
νικού λαού.

Όταν τον περασµένο Μάρτιο έστειλα σε όλους τους πολιτι-
κούς Αρχηγούς επιστολή µε τις δικές µας προτάσεις για µια συ-
ναινετική αναθεώρηση Κυβέρνηση και Αξιωµατική Αντιπολίτευση
πετούσαν χαρταετό.

Βλέπετε, τότε έπρεπε να τοποθετηθούν υπεύθυνα και σοβαρά,
όχι όπως τώρα µέσα σε µία ώρα να τα κλείσουµε όλα. Τότε ο
Πρωθυπουργός είπε: «Όχι, πρέπει να συνεχιστεί αυτή η σπου-
δαία δηµόσια διαβούλευση», που δεν έγινε ποτέ στην πραγµατι-
κότητα.

Ο κ. Μητσοτάκης, από τη µεριά του, επικαλέστηκε το ότι δεν
ήταν κατάλληλοι οι συσχετισµοί και µάλλον ήταν και ανάδροµος
ο Ερµής και δεν µπορούσε να ξεκινήσει µια τέτοια κουβέντα. Σή-
µερα υποδύεται τον συναινετικό, τον συγκαταβατικό και θυµή-
θηκε ότι πάντα ήταν υπέρ της αναθεώρησης. Τώρα βέβαια µε το
βλέµµα στην επόµενη Βουλή συναγωνίζεται µε τον ΣΥΡΙΖΑ στον
λαϊκισµό και συµπράττει σε αντικοινοβουλευτικές θέσεις.

Όλοι συµφωνούµε σε αυτή την Αίθουσα ότι το Σύνταγµα είναι
ο καταστατικός χάρτης, ο ανώτατος νόµος, το πλαίσιο οργάνω-
σης της πολιτείας και της άσκησης των εξουσιών.

Έχει, όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ιδιαίτερη αξία να ει-
πωθεί από αυτό εδώ το Βήµα και να καταγραφεί τι δεν είναι το
Σύνταγµα: Το Σύνταγµα, λοιπόν, δεν είναι ένα απλό νοµικό κεί-
µενο. Δεν είναι κενό κέλυφος, ούτε νεκρό σύµβολο. Δεν είναι
πεδίο ιδεοληψίας και επίδειξης ιδεολογικών διαπιστευτηρίων,
ούτε αντικείµενο µεταρρυθµιστικού φετιχισµού. Δεν ασκεί πολι-
τική το Σύνταγµα και δεν γεννά ιδεολογία. Το Σύνταγµα δεν υπο-
καθιστά την πολιτική και τα προγράµµατα των κοµµάτων, ούτε
θεραπεύει την ανικανότητα των κυβερνόντων ούτε αποτρέπει τη
φαυλότητα των λαϊκιστών πολιτικών.

Με λίγα λόγια, το Σύνταγµα δεν προστατεύει τη δηµοκρατία
από τα θολωµένα µυαλά και τις αυταπάτες ούτε µπορεί να χρη-
σιµοποιείται ως εργαλείο διχαστικών πρακτικών.
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Το Σύνταγµα δεν είναι, δεν πρέπει να είναι αφορµή διαιρέσεων
αλλά σηµείο συγκλίσεων. Όπως καταλάβατε, έχουµε χάσει µε το
καληµέρα.

Με ευθύνη της Κυβέρνησης αυτή η κορυφαία δηµοκρατική
διαδικασία κινδυνεύει να εκφυλιστεί, να συνθλιβεί στο µύλο της
κοµµατικής σκοπιµότητας και της προεκλογικής αντιπαράθεσης,
πολύ περισσότερο γιατί επιλέξατε να φέρετε στη Βουλή το θέµα
της αναθεώρησης, που απαιτεί κλίµα συναίνεσης και συνεννόη-
σης, σε µια περίοδο που µε αποκλειστικά δική σας ευθύνη κυ-
ριαρχεί ένα κλίµα τοξικό και δηλητηριώδες.

Είπα προχθές ότι ο πανικός αυτής της Κυβέρνησης θα την
οδηγήσει, προκειµένου να πλήξει τη δηµοκρατική παράταξη, να
σπιλώσει ακόµα και τη µνήµη του Ελευθερίου Βενιζέλου. Είστε
αδίστακτοι. Σήµερα φτάνετε στον Κώστα Σηµίτη, τον Πρωθυ-
πουργό της ΟΝΕ, του Ελσίνκι, τον άνθρωπο που ενέταξε την
Κύπρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τον Πρωθυπουργό των µεγάλων
έργων που άλλαξαν την εικόνα της χώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Πάρτε το, επιτέλους, απόφαση. Ματαιοπονείτε και όλα όσα
κάνετε θα σας γυρίσουν µπούµερανγκ. Μετατρέπετε την πολι-
τική ζωή σε µια αρένα λάσπης, προκειµένου να χτυπήσετε τους
πολιτικούς σας αντιπάλους, µε όλες τις επιπτώσεις που µπορεί
να έχει αυτό στο δηµόσιο βίο. 

Είναι εµφανές τι προσπαθείτε να κάνετε, κύριε Τσίπρα, και
προκαλείτε για άλλη µια φορά απογοήτευση. Θέλετε διακαώς να
αξιοποιήσετε το Σύνταγµα για προφανείς κοµµατικές σκοπιµό-
τητες και πολιτικό αντιπερισπασµό. Νοµίζετε ότι θα επιρρίψετε
την ευθύνη για την αποτυχία της διακυβέρνησής σας στις τάχα
ανεπάρκειες των συνταγµατικών ρυθµίσεων. 

Για την ανικανότητα και αποτυχία της Κυβέρνησής σας, όµως,
δεν ευθύνεται το Σύνταγµα αλλά οι δικές σας λαθεµένες επιλο-
γές. Εσείς διαλέξατε τους Υπουργούς σας. Εσείς διευθύνετε την
Κυβέρνηση. Είναι η δική σας ανικανότητα διαχείρισης, που έχει
οδηγήσει τα πράγµατα σε αυτό το σηµείο στη χώρα. 

Αποτύχατε σε όλα. Αποτύχατε στην εξωτερική πολιτική, στην
οικονοµία, στην παιδεία, στην υγεία, στα ζητήµατα ασφάλειας
των πολιτών, στην καθηµερινή ζωή των Ελλήνων πολιτών. Το
µόνο που πετύχατε, είναι να γίνετε ο καλύτερος ο πιο πρόθυµος
υπηρέτης του καθεστωτισµού, του κατεστηµένου.

Έχοντας αποτύχει σε όλα τώρα τι προσπαθείτε να κάνετε;
Προσπαθείτε να αµνηστεύσετε τα τέσσερα χρόνια οπισθοδρό-
µησης της χώρας. Τώρα λέτε στον ελληνικό λαό ότι δήθεν το
Σύνταγµα πρέπει να αναθεωρηθεί, για να κλείσει οριστικά ο κύ-
κλος του παλιού συστήµατος, υπονοώντας ότι: «Ναι, τα έκανα
µούσκεµα, τα έκανα µαντάρα, αλλά αυτό έγινε γιατί µε εµπόδιζε
το Σύνταγµα να σας δείξω πόσο καλύτερος θα µπορούσα να
γίνω». Επιχειρείτε να πείτε στον ελληνικό λαό: «Απέτυχα αλλά
ζητώ την κατανόησή σας, γιατί µε εµπόδισε το Σύνταγµα και το
παλιό σύστηµα».

Είναι ένα ακόµα επικίνδυνο πείραµα µε µόνο στόχο τη διαί-
ρεση. Ο ΣΥΡΙΖΑ επιχειρεί να διχάσει ξανά τους πολίτες, χρησι-
µοποιώντας αυτή τη φορά το κείµενο που θα έπρεπε να τους
ενώνει το ίδιο το Σύνταγµα. Διχάζετε ξανά µε µοναδικό στόχο την
κοµµατική σας επιβίωση. Μιλάτε εσείς για σινικά τείχη, την ώρα
που έχετε κάνει επάγγελµα το διχασµό. Δεν σας ενδιαφέρει το
Σύνταγµα αλλά η διαχείριση της επερχόµενης ήττας σας. Αυτό
είναι το θέµα, γι’ αυτό έχει στηθεί όλο αυτό το σκηνικό σήµερα
εδώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Ακούστε, όµως, κύριε Τσίπρα, για εσάς δεν υπάρχει πλοίο, δεν
υπάρχει οδός και το παραµύθι σας δεν έχει πια λύκο. Η δίψα σας
για εξουσία δεν θα βρει άλλο πηγάδι να ξεδιψάσει, γιατί στερέ-
ψατε κάθε ελπίδα και έχετε στραγγίσει κάθε δηµιουργική ικµάδα
του ελληνικού λαού και θα εισπράξετε τη δική του περιφρόνηση,
αυτή που του δείξατε όλο αυτό το διάστηµα. Να είστε σίγουρος.

Είπατε, προηγουµένως, πως κάποιοι θεωρούν ότι ο ελληνικός
λαός παρασύρεται, κάνει λάθη και δεν έχει ορθή κρίση. Μα εσείς
είστε ο πρώτος που το κάνατε αυτό, είστε ο πρώτος που το πι-
στεύετε αυτό. Γιατί ήρθε ένα αποτέλεσµα στο δηµοψήφισµα του

2015 που έλεγε όχι στις πολιτικές σας και εσείς θεωρήσατε ότι
κάνει λάθος ο ελληνικός λαός και µετατρέψατε το «όχι» σε «ναι»!
Και έρχεστε τώρα εδώ και µας µιλάτε µε αυτόν τον τρόπο;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Κύριε Τσίπρα, πολύ απλά η Ελλάδα δεν σας εµπιστεύεται πια.
Δεν σας ακούει. Έχει, βέβαια, µεγάλο ενδιαφέρον –δεν µπορώ
να πω!- να ακούσουµε τον αριστούχο της σχολής λιτότητας των
Βρυξελλών, να µας µιλάει για την πάλη κατά του νεοφιλελευθε-
ρισµού.

Πριν, όµως, θαυµάσουµε τις επιδόσεις σας σε αυτό το νέο
άθληµα, αξίζει να δείτε τι έχετε κάνει µέχρι σήµερα στην πολιτική
ζωή. Τι κάνατε στη δικαιοσύνη; Ξεκινώ από εκεί. Πόσο διαβρω-
τική είναι η παρέµβαση στη λειτουργία των δικαστικών και εισαγ-
γελικών αρχών, η διαρκής συνωµοσιολογία, οι κουκουλοφόροι
µάρτυρες, η µεθοδική ποινικοποίηση της πολιτικής ζωής, η λο-
γική του σκιές παντού; Αισθάνεται, αλήθεια, σήµερα ο Έλληνας
πολίτης ότι µπορεί να βρει το δίκιο του; 

Τι κάνατε στη δηµόσια διοίκηση µε την κοµµατικοποίηση του
κράτους, µε µια διοίκηση λάφυρο, µε την έµφυτη αλλεργία που
έχετε σε ό,τι έχει να κάνει µε τη διαφάνεια και την αξιολόγηση;
Αισθάνεται σήµερα ο Έλληνας πολίτης ότι βρίσκεται σε ένα σύγ-
χρονο ευρωπαϊκό κράτος, που µπορεί η υπόθεσή του να απαν-
τηθεί άµεσα; 

Τι κάνατε στις σχέσεις του κράτους µε την εκκλησία; Άλλη µία
υπαναχώρηση απ’ όσα µας λέγατε τόσα χρόνια. Και πού οδηγεί
η υπαναχώρησή σας; Οδηγεί στην κρατικοδίαιτη χειραφέτηση
της διοίκησης της εκκλησίας. Ανοίγει τον ασκό του Αιόλου και οι
κίνδυνοι µπροστά είναι πάρα πολύ σοβαροί. Ανοίγουν ζητήµατα
που έχουν να κάνουν µε τη δηµοκρατία, κύριε Τσίπρα. Και έχετε
αποκλειστική ευθύνη γι’ αυτές τις επιλογές! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Και, βέβαια, καταδικάζετε στην ανασφάλεια χιλιάδες κληρι-
κούς και τις οικογένειές τους.

Τι κάνατε στην αυτοδιοίκηση; Με την αντιµεταρρύθµιση του
«Κλεισθένη» αποδυναµώσατε τους δήµους και καταδικάσατε και
τους δήµους και τις περιφέρειες σε ακυβερνησία. Και το χειρό-
τερο είναι ότι µε τον νόµο αυτό θα είναι όµηροι σε κάθε λογής
µειοψηφίες. Είµαι σίγουρη ότι αυτή την στιγµή τρίβουν ήδη τα
χέρια τους και τοπικά συµφέροντα αλλά και διάφορα φασιστο-
ειδή.

Αφήστε, λοιπόν, τις σκηνοθεσίες για την άµεση δηµοκρατία,
γιατί εδώ αυτό που πρέπει να δούµε, είναι τι µπορεί να σώσουµε
απ’ ότι αφήσατε όρθιο από τον κοινοβουλευτισµό. Πώς θα δώ-
σουµε, δηλαδή, πραγµατική δύναµη ελέγχου στον λαό; Πώς θα
ενισχύσουµε τη διαφάνεια και τη λογοδοσία; Δεν φταίει το Σύν-
ταγµα προφανώς γι’ αυτή την κατάντια.

Η µία διάψευση διαδέχεται την άλλη. Από τη θεωρία των παι-
γνίων και τη δηµιουργική ασάφεια φτάσαµε στην αυταπάτη, τον
πολιτικό σουρεαλισµό και τα δηµοψηφίσµατα. Από την άλλη
µεριά, οι κρίσεις, οι δεσµεύσεις, η επιτροπεία πολύ καλά κρα-
τούν. Η καθηµερινότητα των πολιτών γίνεται ολοένα και πιο δύ-
σκολη. Τα προβλήµατα διογκώνονται και τα αδιέξοδα είναι εδώ.

Η Αναθεώρηση του Συντάγµατος, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν θα κρύψει τα προβλήµατα κάτω από το χαλί ούτε, βε-
βαίως, µπορεί από µόνη της να τα λύσει. Το Σύνταγµα είναι
πλαίσιο. Δεν ευθύνεται για τις σκοτεινές σελίδες του έθνους. 

Η Νέα Δηµοκρατία µπροστά στο ενδεχόµενο της εξουσίας πα-
θαίνει ξανά vertigo. Συµφωνεί µε τον ΣΥΡΙΖΑ στις πιο επικίνδυνες
και λαϊκίστικες θέσεις, στις υποκριτικές σχέσεις Κράτους - Εκ-
κλησίας. Ακούσαµε σήµερα ότι ξαναλλάζουν θέση σε σχέση µε
την εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας. Φαντάζοµαι ότι
έχουµε δύο µήνες καιρό, για να δούµε πόσες φορές ακόµα θα
αλλάξει άποψη η Νέα Δηµοκρατία γι’ αυτό το τόσο σοβαρό ζή-
τηµα, που έχει να κάνει µε τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και τη
διάλυση της Βουλής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Είναι, πραγµατικά, εντυπωσιακό. το πώς συγκλίνει ο αριστερός
λαϊκισµός µε τον δεξιό τάχα εκσυγχρονιστικό λαϊκισµό. Είναι,
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πραγµατικά, εντυπωσιακό! Σε αυτά που είναι σωστά και αναγκαία
για τη χώρα και πρέπει να γίνουν, πάντα διαφωνούν. Συµφωνούν
σε άλλα και πάντα για τους λάθος λόγους. Είναι απίστευτο! 

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτό το ταγκό της ανευθυνότητας εµείς
δεν θα µείνουµε θεατές. Με την παρουσία και τις θέσεις µας δεν
θα επιτρέψουµε τα προεκλογικά παιχνίδια του κ. Τσίπρα ούτε τις
µετεκλογικές υστεροβουλίες του κ. Μητσοτάκη.

Ακούστε, σε αυτούς τους δύσκολους καιρούς µε τον λαϊκισµό,
την ξενοφοβία, την ακροδεξιά σε µια νέα έξαρση, είναι για εµάς
ύψιστο καθήκον η προάσπιση της δηµοκρατίας. Η διεθνής εµπει-
ρία είναι πάντοτε επίκαιρη. Από την πικρή εποχή της Βαϊµάρης
έως και σήµερα το Σύνταγµα οφείλει να είναι το βάθρο του σύγ-
χρονου, ανοικτού, φιλελεύθερου κράτους, το καταφύγιο των πο-
λιτών απέναντι σε κάθε κρατική αυθαιρεσία. 

Δεν θα δώσουµε, λοιπόν, λευκή επιταγή ούτε στον κ. Μητσο-
τάκη ούτε σε οποιονδήποτε έχει την ψευδαίσθηση ότι θα επιβά-
λει τις θέσεις του για το Σύνταγµα στην επόµενη Βουλή, αν µας
το επιτρέψει ο κ. Τσίπρας, ο οποίος νοµίζει ότι µπορεί να κάνει
ό,τι θέλει και να λύσει όλα τα θέµατα από αυτή την Βουλή. Μπο-
ρεί να το δούµε και αυτό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η δηµοκρατία µας έχει ανάγκη
από το οξυγόνο µιας ουσιαστικής Αναθεώρησης του Συντάγµα-
τος. Στο επίκεντρο της πρότασής µας για τις αναθεωρητέες δια-
τάξεις βρίσκεται ο ίδιος ο ισχυρός πολίτης σε µια κοινωνία δίκαιη
και αξιοκρατική.

Το πρώτο πεδίο των αλλαγών αφορά κατά συνέπεια την υπε-
ράσπιση και ισχυροποίηση των κεκτηµένων δικαιωµάτων αλλά
και τη θέσπιση νέων που απορρέουν ακριβώς από τα σύγχρονα
προβλήµατα, τις ανάγκες και τις προκλήσεις της νέας ψηφιακής
εποχής.

Το δικαίωµα στην αξιοπρεπή διαβίωση, στην κοινωνική προ-
στασία και την ασφάλεια στην καθηµερινή ζωή. Το δικαίωµα στην
ίση και απρόσκοπτη πρόσβαση στα δηµόσια και κοινωνικά
αγαθά, καθώς και στις τεχνολογικές εξελίξεις της ψηφιακής επο-
χής. Το δικαίωµα στις ίσες ευκαιρίες, την ισονοµία, την ισοπολι-
τεία. Το δικαίωµα της ουσιαστικής αντιπροσώπευσης και της
ενεργούς συµµετοχής στα κοινά σε συνθήκες αξιοπιστίας, δια-
φάνειας και δηµοκρατίας. Είναι δικαιώµατα που η ισχυροποίησή
τους ενισχύει την κοινωνική λειτουργία και τον ανθρωποκεντρικό
χαρακτήρα του Συντάγµατος.

Το δεύτερο πεδίο των αλλαγών αφορά την ανασύνταξη της
πολιτείας. Το Σύνταγµά µας πρέπει να συµπληρωθεί µε διατάξεις
που ενισχύουν αποφασιστικά και χωρίς αστερίσκους τους θε-
σµούς, την ανεξαρτησία και τη διάκριση των εξουσιών. Η δια-
σφάλιση της πλήρους διάκρισης των εξουσιών και της
αυτονοµίας των ανεξάρτητων αρχών, η αναβάθµιση του κύρους
των αντιπροσωπευτικών θεσµών και του κράτους δικαίου, η χει-
ραφέτηση της αυτοδιοίκησης στο πλαίσιο της αποκεντρωµένης
διακυβέρνησης και η συνακόλουθη µεταρρύθµιση στη δηµόσια
διοίκηση είναι βασικές κατευθύνσεις των επιλογών µας.

Το τρίτο πεδίο των αλλαγών αφορά την αποκατάσταση της
αξιοπιστίας του πολιτικού συστήµατος και των αντιπροσωπευτι-
κών θεσµών. Η κατοχύρωση της διαφάνειας και του ελέγχου στη
λειτουργία των κοµµάτων και των πολιτικών, η κατάργηση κάθε
προνοµιακής σχέσης της πολιτικής εξουσίας µε την οικονοµία,
τη δικαιοσύνη, τους κρατικούς µηχανισµούς, η συνταγµατική κα-
τοχύρωση κανόνων που διασφαλίζουν την πολιτική σταθερότητα
και αποκλείουν οποιοδήποτε παιχνίδι µε τους θεσµούς, η κατο-
χύρωση και ενίσχυση των θεσµών διαβουλευτικής δηµοκρατίας
είναι επείγουσες και απαραίτητες αλλαγές για να ανέβει ξανά
στο βάθρο της η πολιτική και το ήθος.

Στοχεύοντας, λοιπόν, στην ικανοποίηση αυτών των αναγκών,
καταθέτουµε συγκεκριµένες προτάσεις αναλυτικότερα. Με τις
προτάσεις µας πρώτον, θέλουµε να βάλουµε τέλος στην πολιτική
αστάθεια που είναι από τις µεγαλύτερες παθογένειες του πολι-
τικού µας συστήµατος.

Απαιτούµε την πλήρη αποσύνδεση της εκλογής Προέδρου της
Δηµοκρατίας από τη θητεία της Βουλής. Διαφωνούµε πλήρως
στον λαϊκισµό της εκλογής Προέδρου απευθείας από τον λαό,
που καθιστά τον ανώτατο άρχοντα κοµµάτι τελικά της κοµµατι-
κής διαπάλης. Οδηγεί σε Προέδρους µειοψηφίας, αλλοιώνει τη

µορφή του πολιτεύµατος κατά τρόπο κατάφορα αντικοινοβου-
λευτικό και δίνουµε τέλος στη δυνατότητα διάλυσης της Βουλής
µε την επίκληση δήθεν µεγάλου εθνικού ζητήµατος.

Δεύτερον, προχωρούµε σε αναγκαίες τοµές, για να ανακτηθεί
η χαµένη εµπιστοσύνη των πολιτών στην πολιτική. Προτείνουµε
την αλλαγή των ρυθµίσεων για την ποινική ευθύνη των Υπουρ-
γών, έτσι ώστε να γίνει πιο σοβαρή η διαδικασία παραποµπής
στη Βουλή και το κυριότερο για να ισχύουν και για τους Υπουρ-
γούς οι παραγραφές που ισχύουν για όλους τους πολίτες. Οι
Βουλευτές δεν µπορεί να καλύπτονται µε ασυλία για κοινά ποι-
νικά αδικήµατα. Προστατεύονται µόνο για την άσκηση του έργου
τους. 

Τρίτον, εκφράζουµε και αποτυπώνουµε τις νέες πολιτειακές
ισορροπίες µε τη µετρηµένη και ορθολογική αύξηση των εξου-
σιών του Προέδρου της Δηµοκρατίας ως ρυθµιστή του πολιτεύ-
µατος.

Τέταρτον, αναβαθµίζουµε το κύρος των θεσµών και διασφαλί-
ζουµε την πλήρη διάκριση των εξουσιών. Εµπλέκουµε όλους
τους πολιτειακούς παράγοντες στην επιλογή της ηγεσίας της δι-
καιοσύνης, ενισχύοντας µε αυτόν τον τρόπο την αντικειµενικό-
τητα της επιλογής τους. Αλλάζουµε και αναβαθµίζουµε τη
διαδικασία στελέχωσης των ανεξάρτητων αρχών. Προτείνουµε
τη συνταγµατική πρόβλεψη της επιτάχυνσης της δικαιοσύνης,
τεράστιο ζήτηµα που λειτουργεί βοηθητικά στο να πυροδοτή-
σουµε επιτέλους την ανάπτυξη στον τόπο.

Πέµπτον, διευκολύνουµε τη δυνατότητα κυβερνήσεων συνερ-
γασίας, διευρύνοντας µε εύλογο χρόνο τη χρονική διάρκεια των
διερευνητικών εντολών.

Έκτον, ενισχύουµε το κοινωνικό κράτος. Διεκδικούµε την έµ-
πρακτη προστασία της αξιοπρέπειας των πολιτών µε τη συνταγ-
µατική κατοχύρωση ενός εγγυηµένου, αξιοπρεπούς επιπέδου
διαβίωσης.

Έβδοµον, στηρίζουµε τον κόσµο της εργασίας µε την πλήρη
κατοχύρωση του δικαιώµατος της ελεύθερης συλλογικής δια-
πραγµάτευσης.

Όγδοον, εργαζόµαστε για µια ισχυρή Ελλάδα της γνώσης και
της έρευνας. Εκφράζουµε το κοινωνικό αίτηµα για µη κρατικά
πανεπιστήµια, αλλά µε αυστηρή κρατική πιστοποίηση, εποπτεία
και διαρκή αξιολόγηση, παράλληλα µε ένα ισχυρό δηµόσιο πα-
νεπιστήµιο απελευθερωµένο από τις αγκυλώσεις  του χθες. Μπο-
ρούµε επιτέλους να γίνουµε εµείς το κέντρο τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης στη Νοτιοανατολική Ευρώπη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης  ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Ένατον, µε τόλµη προχωρούµε σε µια ισχυρή και χειραφετη-
µένη τοπική αυτοδιοίκηση µε αναβαθµισµένες αρµοδιότητες, οι-
κονοµική αυτοτέλεια και κανονιστική αυτονοµία, αναπτυξιακός
ρόλος στην περιφέρεια και όλο το κοινωνικό κράτος µε τους αν-
τίστοιχους πόρους στην αυτοδιοίκηση πρώτου βαθµού.

Δέκατον, προτείνουµε µέτρα ουσιαστικού ελέγχου των οικο-
νοµικών των κοµµάτων και των εκλογικών δαπανών µέσω της
συγκρότησης της σχετικής επιτροπής κατά πλειοψηφία από ανώ-
τατους δικαστές και ενίσχυση της διαφάνειας µε την υποχρεω-
τική ανάρτηση των οικονοµικών των κοµµάτων στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ».

Ενδέκατον, προκειµένου να εξασφαλιστεί η µακρόχρονη εφαρ-
µογή νόµων µε σηµαντικό κανονιστικό αντικείµενο και ευρεία κοι-
νοβουλευτική αποδοχή, προτείνουµε να προβλεφθεί ότι η
τροποποίησή τους εντός τουλάχιστον µίας τετραετίας, απαιτεί
αυξηµένη κοινοβουλευτική Πλειοψηφία.

Δωδέκατον, παραµένουµε διαχρονικά υπέρ των διακριτών
ρόλων Κράτους - Εκκλησίας µε θάρρος και ειλικρίνεια και πλήρη
διαφάνεια στην αξιοποίηση της εκκλησιαστικής περιουσίας.

Οι ιδέες µας για το αυριανό Σύνταγµα είναι εναρµονισµένες
στο σχέδιο «Ελλάδα» το σχέδιό µας για την ανάπτυξη και την κοι-
νωνική συνοχή, ένα σχέδιο µε το οποίο µπορούµε να αφήσουµε
µε ασφάλεια πίσω µας την κρίση.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η αναθεώρηση είναι εργαλείο για
τη συµπλήρωση, τη βελτίωση και τον εκσυγχρονισµό διατάξεων,
που µπορεί να αποδείχθηκαν ανεπαρκείς ή να ξεπεράστηκαν από
την ίδια την πραγµατικότητα. Δεν προσφέρεται για κοµµατικά
παιχνίδια. Το πρόβληµα της χώρας δεν είναι συνταγµατικό, είναι
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πρωτίστως πολιτικό. Δεν προκάλεσε το Σύνταγµα την κρίση.
Ούτε, βέβαια, από µόνο του µπορεί να βγάλει τη χώρα από αυτή.

Επιµελώς και µε σκοπιµότητα προσπαθείτε όλα αυτά τα χρό-
νια, να καλύψετε τις ευθύνες της κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας από το 2004 έως το 2009 αλλά και τις δικές σας, για την
παράταση της κρίσης και τα νέα βάρη που κλήθηκε ο ελληνικός
λαός να πληρώσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Το έλλειµµα συνεννόησης για τα µεγάλα θέµατα του τόπου και
οι µικροκοµµατικές λογικές καθυστέρησαν και ακρίβυναν την
προσπάθεια εξόδου της χώρας από την κρίση, µε τεράστια ευ-
θύνη των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Όµως, σήµερα, έχουµε µπροστά µας
µια µεγάλη ευκαιρία και δεν πρέπει να πάει χαµένη. Η Αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος θα πρέπει να προχωρήσει. 

Πληροφορηθήκαµε, βέβαια, ότι ο Πρόεδρος της Βουλής
προσδιόρισε την ολοκλήρωση των εργασιών της επιτροπής στις
15-1-2019. Θεωρούµε απαράδεκτο η Αναθεώρηση του Συντάγ-
µατος να προχωρήσει µε fast track διαδικασίες. Αυτό είναι, βέ-
βαια, η περίτρανη απόδειξη ότι δεν ενδιαφέρεστε για το
Σύνταγµα και ότι χρησιµοποιείτε αυτή τη συζήτηση απλά και
µόνο για εντυπώσεις. 

Εγώ θέλω να κάνω και µια άλλη επισήµανση. Αφού θέλετε να
φτάσετε και πιστεύετε ότι θα φτάσετε µέχρι το τέλος της τετρα-
ετίας, γιατί δεν αξιοποιείτε όλους αυτούς τους µήνες που έχετε
µπροστά, ώστε να συζητηθεί έτσι όπως πρέπει το Σύνταγµα; Ή
µήπως όχι, κύριε Πρωθυπουργέ; Αν τελικά οι εκλογές είναι
κοντά, …

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Καλά, όχι τόσο. 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): …πείτε το να χαµογε-
λάσουν και τα χείλη του ελληνικού λαού, γιατί αυτό περιµένει, να
σας καταδικάσει. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Γεννηµατά.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρωθυπουργέ, θέ-

λετε να πείτε κάτι; 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Ναι βεβαίως. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ορίστε παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Θέλω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, γιατί κάθισα
στην Αίθουσα να ακούσω την κ. Γεννηµατά και νοµίζω ότι το
όφειλα εκ του γεγονότος…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει µην αντιδράτε έτσι
προς Θεού! 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Καλά, πειράζει που κάθισα να σας ακούσω και
σας απαντώ κιόλας; Και γι’ αυτό δυσφορείτε; Εντάξει.

Λέω, λοιπόν, ότι κάθισα να ακούσω την κ. Γεννηµατά, όχι µόνο
γιατί, πράγµατι, πρέπει ο διάλογος στη Βουλή να γίνεται µε όλα
τα πολιτικά κόµµατα –διότι υπήρξε και µια έντονη δυσφορία, κα-
θότι ο διάλογός µου µε τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης κράτησε χρόνο- αλλά και θέλω να επισηµάνω κάποια
θέµατα, που αφορούν την οµιλία της και τις θέσεις τις οποίες
έχει το τελευταίο διάστηµα εκφράσει η ίδια αλλά και το κόµµα
της το Κίνηµα Αλλαγής. 

Έχετε επιλέξει, κυρία Γεννηµατά, µια στρατηγική –θεµιτό,
κατά την άποψη τη δική σας, το κάνετε για δικό σας όφελος- µιας
µονόπλευρης πολιτικής αντιπαράθεσης. Κάνετε µια κριτική στον
ΣΥΡΙΖΑ και στην Κυβέρνηση, η οποία ξεπερνά ορισµένες ώρες
και το πλαίσιο, αν θέλετε, µιας προσωπικής κριτικής στα ενδε-
δειγµένα πλαίσια ενός πολιτισµένου πολιτικού διαλόγου. Δηλαδή

θέλω να πω ότι δεν κάνετε απλά πολιτική κριτική αλλά καταφέ-
ρεστε και µε βαρύτατες εκφράσεις προς εµένα προσωπικά αλλά
και προς άλλα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, που κατά την άποψή µου,
όσο σας γνωρίζω, δεν συνάδουν µε τον προσωπικό σας πολιτικό
πολιτισµό. 

Όµως δεν θέλω να µείνω σε αυτό. Θέλω να ασκήσω πολιτική
κριτική. Έχετε ως στρατηγικό στόχο -λέτε- τη στρατηγική ήττα
του ΣΥΡΙΖΑ και κάνετε πως δεν καταλαβαίνετε ότι στρατηγική
ήττα του ΣΥΡΙΖΑ, σηµαίνει στρατηγική νίκη της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Καλά δεν τα λέω, κύριε Μητσοτάκη; Δεν έχω δίκιο; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Μια χαρά τα λέτε!
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης

ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, υπάρχει συνεν-

νόηση. Όλοι καταλαβαίνουν όλα. Παρακαλώ! 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Φοβάµαι, λοιπόν, κυρία Γεννηµατά, ότι επιµέ-
νοντας σε αυτή τη ρητορική, κυρίως όταν επιµένετε να την
ενισχύετε µε βαρύτατους χαρακτηρισµούς, δεν κάνετε τίποτα
άλλο από το να επιταχύνετε τη στρατηγική ήττα της παράταξής
σας. 

Θέλω να σας θυµίσω δύο πράγµατα. Πρώτον, εµείς βρισκόµα-
στε εδώ, διότι ο ελληνικός λαός το θέλησε. Και δεν το θέλησε
µία φορά. Αναφέρεστε διαρκώς κι εσείς και ο κ. Μητσοτάκης στο
δηµοψήφισµα του 2015. Ξεχνάτε, όµως, ηθεληµένα ότι τον Σε-
πτέµβριο του 2015, θέσαµε στην κρίση του ελληνικού λαού τον
δύσκολο συµβιβασµό που κάναµε µε τους θεσµούς. Και ο ελλη-
νικός λαός µας έδωσε ξανά την εντολή να βρεθούµε σε αυτά τα
έδρανα. Δεν κάναµε πραξικόπηµα ούτε βρεθήκαµε µε κόλπα στη
θέση που βρισκόµαστε. Ο ελληνικός λαός µας έδωσε αυτή την
εντολή. 

Βεβαίως αυτό το οποίο δεν µπορώ να καταλάβω, κυρία Γεννη-
µατά, πέρα από τις όποιες ιδεολογικές και πολιτικές διαφωνίες
και αντιπαραθέσεις, είναι πώς είναι δυνατόν να µας κουνάτε
διαρκώς το δάχτυλο, όταν, εν πάση περιπτώσει, έχετε και κάποια
ευθύνη ως παράταξη. 

Εγώ είµαι ο τελευταίος, ο οποίος θα πω ότι η ευθύνη για κά-
ποια συγκεκριµένα πρόσωπα είναι µια συλλογική ευθύνη για την
παράταξή σας. Όµως δεν είναι δυνατόν, όταν ο εµπνευστής του
άρθρου 86 είναι ο πρώην Πρόεδρός σας και κεντρικό στέλεχος
της παράταξής σας, ο κ. Βενιζέλος, να έρχεστε σήµερα εδώ να
µας λέτε και να µας κουνάτε το δάχτυλο για την ανάγκη αλλαγής
του άρθρου 86, χωρίς να έχετε την ανάγκη να κάνετε µια στοι-
χειώδη αυτοκριτική για το άρθρο 86. Και στην Αναθεώρηση του
2001 και στην Αναθεώρηση του 2006 - 2008 είχατε τότε µαζί µε
τη Νέα Δηµοκρατία διακόσους εβδοµήντα επτά Βουλευτές. Δεν
προχωρήσατε στην αναθεώρηση του άρθρου 86!

Μάλιστα διαβάζω και κάποιες συνεντεύξεις του κ. Βενιζέλου,
που το υπερασπίζεται ότι είναι σωστό. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: …το άρθρο 86!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Έχετε Αρχηγό να µου απαντήσει. Μη µε δια-
κόπτετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα, κύριε Γρηγοράκο. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Μην την υποτιµάτε τόσο πολύ την Αρχηγό
σας. Έχετε Αρχηγό να απαντήσει. 

Κυρίως αυτό το οποίο δεν µπορώ να δεχθώ, είναι πως δεν αι-
σθάνεστε στοιχειωδώς την ανάγκη µετά από τόσα που έχουν
αναδειχθεί το τελευταίο διάστηµα -και µας κατηγορείτε µάλιστα
ως αδίστακτους, ότι είµαστε αδίστακτοι!- όταν έχει βγει εκτός
από τον Τσοχατζόπουλο και ο Γιάννος Παπαντωνίου, όπου ο ει-
σηγητής σας ενάµιση χρόνο πριν έλεγε ότι δεν υπάρχει κάποιο
στοιχείο που να προκύπτει που να τον εµπλέκει στη συγκεκρι-
µένη υπόθεση, όταν έχει έρθει η υπόθεση Μαντέλη, η υπόθεση
Τσουκάτου, να ζητήσετε µία συγγνώµη από τον ελληνικό λαό και
από τον κόσµο που σας ψήφισε και σας ψηφίζει. 

Και δεν λέει κανείς ότι δεν έχετε κάνει πάρα πολύ σηµαντικά
πράγµατα σε αυτόν τον τόπο ως παράταξη ή ότι ο Σηµίτης δεν
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έκανε έργα. Αυτό που λέω, όµως, κυρία Γεννηµατά, είναι ότι δεν
είναι δυνατόν κάποιοι να θεωρούν τον εαυτό τους και να αισθά-
νονται µόνιµοι ιδιοκτήτες του τόπου και τότε -γιατί ως µόνιµοι
ιδιοκτήτες συµπεριφερθήκατε µε τους διακόσους εβδοµήντα
επτά και δεν αλλάξατε το Σύνταγµα και το άρθρο 86- αλλά και
σήµερα. 

Και, βεβαίως, δεν είναι δυνατόν να θεωρείτε ότι όποιος έχει
την εντολή του ελληνικού λαού να βρίσκεται σήµερα στη θέση
της εκτελεστικής εξουσίας –και δεν βρίσκεται, βεβαίως, στη δική
σας παράταξη ή την παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας- είναι ένας
περιστασιακός ένοικος της εκτελεστικής εξουσίας, νοικάρης δη-
λαδή στη δική σας ιδιοκτησία. 

Θέλω, λοιπόν, να σας πω και σε εσάς –αλλά να το ακούει και
ο κ. Μητσοτάκης- ότι ιδιοκτήτης σε αυτόν τον τόπο είναι ο ελλη-
νικός λαός και κανένας άλλος και ότι όλοι είµαστε περιστασιακοί
και εσείς και εµείς. Ο ελληνικός λαός είναι ιδιοκτήτης. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Πολύ φοβάµαι ότι αν συνεχίσετε έτσι, θα είναι ο ελληνικός λαός

που θα σας δώσει απόφαση για µόνιµη έξωση από το πολιτικό στε-
ρέωµα. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ) 
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ορίστε, κυρία Γεννηµατά,
έχετε τον λόγο.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Κύριε Τσίπρα, είπατε ότι
µείνατε στην Αίθουσα για να µε ακούσετε αλλά φαίνεται ότι δεν
µε ακούσατε. Μείνατε στην Αίθουσα, µόνο γιατί θέλατε να πείτε
αυτά που έχετε ετοιµάσει για να επαναλάβετε κατηγορίες εναν-
τίον της παράταξής µας, της µεγάλης δηµοκρατικής παράταξης
που γεννήθηκε και υπάρχει για να υπηρετεί τον ελληνικό λαό.
Αυτός είναι ο στόχος, αυτός είναι ο δρόµος. Εµείς θέλουµε να
ανοίξουµε έναν δρόµο αξιοπρέπειας, αυτό που δεν καταφέρατε
εσείς. Κι εµείς θα το πετύχουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Δεν κάνουµε έναν πόλεµο απέναντι σε εσάς. Είστε Κυβέρνηση
και σας κάνουµε κριτική. Προφανώς δεν µε ακούσατε, γιατί κα-
ταφέροµαι και εναντίον των όσων λέει η Νέα Δηµοκρατία. 

Εµείς έχουµε χαράξει µια αυτόνοµη στρατηγική και µια αυτό-
νοµη πορεία. Δεν φταίµε εµείς, αν εσείς έχετε γίνει ο µεγαλύτε-
ρος πολιτικός χορηγός της Νέας Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Όλοι για εµάς δουλεύετε!

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Δεν φταίµε εµείς, αν
το µόνο που έχετε πετύχει σε αυτά τα χρόνια που είστε στην
εξουσία, είναι να προσπαθείτε να ξεπλύνετε τις ευθύνες της
Νέας Δηµοκρατίας και να συνεργάζεστε µε το καραµανλικό κοµ-
µάτι της Νέας Δηµοκρατίας, που σας βοηθά να λειτουργείτε µε
τον τρόπο που λειτουργείτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Εµείς, λοιπόν, έχουµε χαράξει τη δική µας πορεία και επειδή
αναφέρεστε σε όλα αυτά τα δυσάρεστα –πραγµατικά- περιστα-
τικά για τον τόπο, σας θυµίζω –γιατί πάλι είπατε ψέµατα- ότι µε
δική µας πλειοψηφία παραπέµφθηκαν όλοι αυτοί στη δικαιοσύνη.
Και θα σας πω το εξής: Εµείς αλλάξαµε τον νόµο, εµείς δώσαµε
εργαλεία στη δικαιοσύνη, για να µπορεί να ελέγχει σήµερα όλες
αυτές τις υποθέσεις, µε τους δικούς µας νόµους γίνονται σήµερα
όλες αυτές οι έρευνες και δεν δεχόµαστε να µας κουνάει κανέ-
νας το δάκτυλο, γιατί όταν εµείς ψηφίζαµε, εσείς ήσασταν απέ-
ναντι! Κι έρχεστε τώρα να κάνετε τους τιµητές; 

Εµείς ήµασταν αυτοί που ψηφίσαµε τους νόµους, εµείς ήµα-
σταν αυτοί που διώξαµε από την παράταξή µας όλους όσους
υπήρχε υπόνοια εµπλοκής, µέχρις ότου ξεκαθαρίσει το τι συµ-
βαίνει. Κι εγώ ρωτώ: Εσείς τι κάνατε, κύριε Τσίπρα, όταν µέσα

στο Υπουργικό σας Συµβούλιο οι Υπουργοί σας µιλούσαν για
«βρώµικα χέρια»…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

…για χρηµατοδότηση από τον κ. Σόρος της Κυβέρνησής σας
για διάφορους σκοπούς; Παρακολουθήσατε άφωνος. Γιατί; Εκ-
βιαζόµενος; Από ποιον; Από τους Υπουργούς σας; Από τους συ-
νεταίρους σας; Αν κρίνουµε από το ποιον αποπέµψατε από την
Κυβέρνησή σας, µπορούµε να βγάλουµε ασφαλή συµπερά-
σµατα. Ποιος εισαγγελέας, λοιπόν, παρενέβη για τα όσα ελεεινά,
πρωτάκουστα, πρωτοφανή ακούστηκαν µέσα στο Υπουργικό
Συµβούλιο;

Ακούστε να σας πω. Εµείς δουλεύουµε για τον τόπο. Αυτή η
αγωνία που βγάζετε «Τι θα γίνει; Θα χάσουµε εµείς; Θα κερδίσει
η Νέα Δηµοκρατία;», ξέρετε τι δείχνει; Δείχνει ότι δεν ξέρετε τι
µπορεί να γίνει την επόµενη µέρα στον τόπο. Δεν έχετε σχέδιο
ούτε εσείς ούτε η Νέα Δηµοκρατία, για το τι θα γίνει στον τόπο. 

Και η αγωνία που βγάζετε και δήθεν µε τα παπαγαλάκια σας
προσπαθείτε να δείτε «µε ποιους θα πάµε, ποιους θα αφήσουµε,
σε ποια Κυβέρνηση θα µπούµε», δείχνει ότι έχετε τεράστια ανα-
σφάλεια, γιατί ξέρετε ότι αυτή τη στιγµή ο ελληνικός λαός τα ξα-
νασκέφτεται όλα και ανατοποθετείται.

Εµείς, λοιπόν, απέναντι στον ελληνικό λαό έχουµε µια πρό-
ταση, το σχέδιο «Ελλάδα», ένα σχέδιο για την ανάπτυξη και την
κοινωνική συνοχή που µε ασφάλεια µπορεί να βγάλει τη χώρα
από την κρίση. Το σχέδιο µας αυτό το λέµε στον ελληνικό λαό
και ζητάµε τη δύναµη για να κάνουµε την ανατροπή. Γιατί αυτό
που χρειάζεται σήµερα η χώρα είναι προοδευτική αλλαγή, είναι
ανατροπή και αξιοπρέπεια, για να γυρίσουν τα παιδιά µας πίσω
και να µη φύγουν κι άλλα, κύριε Τσίπρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Και αυτό θα το πετύχουµε εµείς, εµείς η προοδευτική παρά-
ταξη. Αυτός είναι ο ιστορικός µας ρόλος. Θέλουµε, ξέρουµε και
µπορούµε! Δοκιµαστήκατε, αποτύχατε. Μετρηθήκατε, ζυγιστή-
κατε και είστε λίγος για όλα αυτά που αναλάβατε. Αρκετά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ  -ΔΗΜΑΡ)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ορίστε, κύριε Τσίπρα.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Λυπάµαι πολύ, γιατί η κ. Γεννηµατά µε τη δευ-
τερολογία της, ακριβώς, επιβεβαίωσε όλα όσα είπα πριν για την
ίδια και για την αντιπολιτευτική στρατηγική την οποία κρατά.
Είναι µια στρατηγική η οποία, κυρία Γεννηµατά, θα σας οδηγήσει
-λυπάµαι που θα το πω- στη δική σας στρατηγική ήττα. 

Όµως, βεβαίως, µην επικαλείστε τον όρο της δηµοκρατικής
προοδευτικής παράταξης και τον όρο της µεγάλης προοδευτικής
και δηµοκρατικής αλλαγής, διότι µεγάλη προοδευτική αλλαγή µε
τον κ. Μητσοτάκη και τη Νέα Δηµοκρατία δεν γίνεται.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Κύριε Πρόεδρε, παρα-
καλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κυρία Γεννη-
µατά, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µην αντιδράτε.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Κύριε Πρωθυπουργέ,
εµείς δεν έχουµε καµµία συνεργασία µε τον κ. Μητσοτάκη. Εσείς
συνεργάζεστε µε το ακροδεξιό µόρφωµα. Κοιτάξτε λίγο δίπλα
σας. Κάντε αυτοκριτική και µετά να έλθετε να µιλήσετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι µαθήτριες
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και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί από το Δηµοτικό
Σχολείο Κασσιόπης Κέρκυρας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
παρακαλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι θέλετε, κύριε Καµµένο;
Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Η κ. Γεννηµατά αναφέρθηκε
στους Ανεξάρτητους Έλληνες και σε εµένα, λέγοντας ότι συνερ-
γάζεται ο κ. Τσίπρας µε το ακροδεξιό µόρφωµα.

Δεν είµαστε ούτε ακροδεξιό ούτε µόρφωµα. Είµαστε ένα κί-
νηµα, το οποίο κινείται στον χώρο του δηµοκρατικού κέντρου.
Είµαστε άνθρωποι που προήλθαµε από τη Νέα Δηµοκρατία, µε
την οποία συνεργαστήκαµε πριν πάρει τον Βορίδη και τον Γεωρ-
γιάδη και την ακροδεξιά µε την οποία διαφωνήσαµε και δεν µπο-
ρούµε να συνυπάρχουµε ποτέ, όπως επίσης ούτε µε το
πατριωτικό ΠΑΣΟΚ που εγκατέλειψε τους κλέφτες και τους απα-
τεώνες, που σήµερα έχουν γεµίσει τον Κορυδαλλό.

Η δε κ. Γεννηµατά, η ίδια, αντί να λέει ότι νοµοθετούσε κατά
εκείνων που βρίσκονται σήµερα στον Κορυδαλλό, θα της θυµίσω
ότι ήταν αυτή που προέτρεπε, προσωπικά, η ίδια και η Κοινοβου-
λευτική της Οµάδα τον πρόεδρο της επιτροπής στους λογαρια-
σµούς του Παπαντωνίου, να πει ότι είναι κινητά τηλέφωνα.

Αυτοί είναι οι συνεργοί των εγκλείστων σήµερα στον Κορυ-
δαλλό και εκείνων οι οποίοι θα οδηγηθούν στη δικαιοσύνη. Τις
απάτες και τις κλοπές του ΠΑΣΟΚ δεν θα τις ξεχάσει ποτέ ο ελ-
ληνικός λαός. Τώρα η δικαιοσύνη φτάνει και στην εποχή του Ση-
µίτη. Θα δούµε, λοιπόν, πόσα απίδια σηκώνει ο σάκος.

Είστε εσείς που εκπροσωπείτε αυτούς µε την κλαδική διαρρη-
κτών της ελληνικής πολιτικής σκηνής και όχι εµείς οι ακροδεξιοί
εταίροι.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Λοβέρδο, κάτι θέ-

λετε να πείτε, επειδή λείπει η κ. Γεννηµατά;
Παρακαλώ, έχετε τον λόγο και παρακαλώ να κλείσετε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μόνο ένα λεπτό µου χρειάζεται, κύριε

Πρόεδρε, όχι περισσότερο.
Επειδή ο κ. Καµµένος ήταν παρών ως Βουλευτής και ως

Υπουργός όλα τα τελευταία χρόνια, θέλω να του κάνω µια υπεν-
θύµιση ως εκ περισσού, γιατί τα ξέρει, αλλά η ρητορική του µου
επιβάλλει να την κάνω.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ). 

Το 2010 ή 2011 η προανακριτική επιτροπή της Βουλής, κύριε
συνάδελφε, µε Πρόεδρο τον νυν Βουλευτή της Πλειοψηφίας
σας, τον κ. Μπόλαρη, επί κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ είναι αυτή η οποία
παρέπεµψε τον κ. Τσοχατζόπουλο. Δεν δικαιούστε να µην το θυ-
µάστε, γιατί ήσασταν εδώ..

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ο δικηγόρος του ήσασταν.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κάνετε λάθος. Αφήστε µε να τελει-
ώσω.

Το 2004 - 2005 µε τις εξεταστικές επιτροπές δεν είχε βρεθεί
ούτε ένας λογαριασµός σχετικός. Συνεπώς οι επιτροπές εκείνες
όλων των κοµµάτων -και εσείς και η Νέα Δηµοκρατία και τα δύο
κόµµατα της Αριστεράς- εντόπιζαν αδυναµία στοιχείων, έλλειψη
στοιχειών. Συνεπώς δεν υπήρχε καµµία πρόθεση.

Όταν, όµως, οι υποψίες και τα στοιχεία προέκυψαν , έγινε αυτό
που είπε η κ. Γεννηµατά και αποµακρύνθηκαν από τον χώρο µας,
αλλά και µέσα από θεσµικές διαδικασίες, επιτρέψαµε, βοηθή-
σαµε, δώσαµε όλα τα στοιχεία στη δικαιοσύνη να λειτουργήσει.

Τέλος, όπως θυµάστε πολύ καλά, όλες οι νοµοθετικές πρωτο-
βουλίες -ήσασταν εδώ- για τους οικονοµικούς εισαγγελείς, τους
εισαγγελείς διαφθοράς είναι δικές µας νοµοθετικές επιλογές.
Δεν θυµάµαι αν ως Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας τις ψηφί-
ζατε. Όµως έγιναν το 2010 και το 2011. 

Αυτά ήθελα να πω για να έχουµε καθαρούς λογαριασµούς.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μάλιστα.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Καλώ τον ελληνικό λαό να
έλθει στα Πρακτικά, τα οποία θα αναρτήσουµε σε λίγο στα sites
µας, για να µπορέσει να διαπιστώσει την προσωπική υπογραφή
Λοβέρδου – Γεννηµατά - Βενιζέλου για τον κ. Παπαντωνίου, που
όταν οι ίδιοι λογαριασµοί που τώρα ανοίχτηκαν, τα ίδια νούµερα
λογαριασµών, αριθµοί λογαριασµού που ήρθαν στην εξεταστική
επιτροπή, βεβαίωναν οι ίδιοι ότι είναι αριθµοί τηλεφώνου.

Αυτοί οι ίδιοι λογαριασµοί είναι που βρεθήκαν τα εκατοµµύρια.
Τώρα αρχίζουν και τα φτυάρια και αν αρχίζουν τα φτυάρια, τότε
θα δούµε τι θα βρούµε από κάτω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Πρόεδρος της
Χρυσής Αυγής κ. Μιχαλολιάκος έχει τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, είπε προηγουµένως ο Πρωθυπουργός της
χώρας ότι ιδιοκτήτης τόσο αυτού του Κοινοβουλίου όσο και της
πολιτικής ζωής είναι ο λαός και ότι µε τις εκλογές του Σεπτεµ-
βρίου του 2015 κυβερνά τη χώρα. 

Θα έπρεπε, όµως, να ξέρει ότι και εµείς που είµαστε σε αυτή
εδώ την Αίθουσα, δεν ήρθαµε από µόνοι µας, ο λαός µάς έστειλε.
Και θα έπρεπε να σεβαστεί αυτόν τον λαό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Και το λέω αυτό όχι τυχαία, διότι όπως έγινε γνωστό, απέ-

στειλε επιστολές σε όλους τους Αρχηγούς των πολιτικών κοµµά-
των ακόµη και µονοµελών, ακόµη στον κ. Γεώργιο Παπανδρέου,
ο οποίος δεν ευρίσκεται στο Κοινοβούλιο για την Αναθεώρηση
του Συντάγµατος, αλλά δεν έστειλε επιστολή στη Χρυσή Αυγή. 

Άλλη µία επίδειξη του περίφηµου συνταγµατικού τόξου και το
πώς αυτό λειτουργεί! Πόσο συνταγµατικό, όµως, είναι αυτό το
τόξο; 

Διαβάζουµε στο Σύνταγµα της Ελλάδος, στο άρθρο 5 παρά-
γραφος 2: «Όλοι όσοι ευρίσκονται στην ελληνική επικράτεια απο-
λαµβάνουν την απόλυτη προστασία της ζωής, της τιµής και της
ελευθερίας τους, χωρίς διάκριση…» -χωρίς διάκριση, επαναλαµ-
βάνω- «…εθνικότητας, φυλής, γλώσσας, θρησκευτικών ή πολιτι-
κών πεποιθήσεων».

Τηρεί το Σύνταγµα ο Πρωθυπουργός; Όχι γιατί υφίσταται αυτή
τη στιγµή ένα κόµµα που ψήφισαν εκατοντάδες χιλιάδες Ελλή-
νων, διάκριση και όχι µόνο από τον Πρωθυπουργό, αλλά από το
σύνολο των πολιτικών κοµµάτων και αυτό φαίνεται µέσα στην
άδεια αυτή Αίθουσα. 

Είστε το κόµµα των πολιτικών κοµµάτων και είµαστε η µόνη
εθνική Αντιπολίτευση! Είµαστε η Ελλάδα που έρχεται! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος ο λόγος. 
Ας πούµε δυο λόγια για το Σύνταγµα, αναφέροντας κατ’ αρχάς

ότι αποτέλεσε αντικείµενο έντονης διαµάχης ακόµη και στα χρό-
νια της Επαναστάσεως του 1821. Πόσοι γνωρίζουν, αλήθεια, ότι
ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης, ο ελευθερωτής του έθνους, ήταν
ενάντια στην καθιέρωση Συντάγµατος και έλεγε ότι το Σύνταγµα
είναι σύντριµµα; 

Φοβάστε την ιστορία; Είναι κακό να τα λέµε αυτά τα πράγµατα; 
Και ερχόµαστε στην 3η Σεπτεµβρίου 1843 εδώ έξω από αυτό

το κτήριο. Σε αυτό το κτήριο ήταν το παλάτι του Όθωνα τότε. Και
έξω από αυτό το κτήριο υπήρχε µία πλατεία, η οποία ονοµάστηκε
στη συνέχεια Πλατεία Συντάγµατος. Και εκεί µαζεύτηκε ένα
τµήµα του λαού –θα αναφέρω ποιο ήταν αυτό- προκειµένου να
πιέσουν τον Όθωνα να καθιερώσει Σύνταγµα. 

Ο Κωνσταντίνος Παπαρρηγόπουλος στην «Ιστορία του Ελλη-
νικού Έθνους» σαφέστατα αναφέρει και τονίζει ότι αυτή η πίεση
ήταν από τον Άγγλο πρεσβευτή Λάιονς και ότι ο ίδιος ο Άγγλος
πρεσβευτής πίεζε αφόρητα τον Όθωνα και την κυβέρνηση της
Ελλάδος µε τις παράλογες απαιτήσεις για την εξόφληση των
τόκων των δανείων. 

Μήπως αυτό σας θυµίζει τίποτα; Μήπως σας θυµίζει τα µνη-
µόνια και την εκχώρηση εθνικής κυριαρχίας; 
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Πόσο αυθόρµητη, όµως και λαϊκή ήταν η εξέγερση της 3ης Σε-
πτεµβρίου, αποκαλύπτεται και από έναν από τους πρωταγωνι-
στές της ηµέρας εκείνης, ο οποίος εδέχθη απηνή διωγµό, από
τον γιο του Θεοδώρου Κολοκοτρώνη, τον γενναίο Κολοκοτρώνη,
ο οποίος λέει ότι απελευθερώθηκαν οι κακούργοι από τη φυλακή
και είχαν έλθει εδώ σε αυτή την πλατεία και φώναζαν «Ζήτω ο
Σύνταγµας!». 

Αυτά ήταν δυο λόγια για το Σύνταγµα.
Και, βεβαίως, έχουµε και τον ιστορικό της Επαναστάσεως του

1821, τον Φωτιάδη, ο οποίος χαρακτηριστικά τονίζει: «Όσο καιρό
ο Άρµανσµπεργκ, το τυφλό όργανο της Αγγλίας, που ήταν ο
πλέον µισητός της βαβαροκρατίας άνθρωπος της Αντιβασιλείας,
ήταν παντοδύναµος στον τόπο µας, είδαµε τον Πάλµερστον και
τον Λάιονς να είναι ενθουσιασµένοι και να τα βρίσκουν όλα ωραία
και καλά. Από την στιγµή, όµως, που ο Άρµανσµπεργκ διώχτηκε,
καθετί άλλαξε. Μεµιάς οι φίλοι µας οι Εγγλέζοι θυµήθηκαν τις
πολιτικές µας ελευθερίες που καταπατούσε ο Όθωνας». Αυτά
αναφέρει ο Φωτιάδης στο βιβλίο του: «Όθωνας – Η απολυταρ-
χία», στη σελίδα 288.

Περισσότερο αποκαλυπτικός ο αείµνηστος καθηγητής Πανα-
γιώτης Κονδύλης στο βιβλίο του: «Η Παρακµή του Αστικού Πο-
λιτισµού» γράφει: «Η εισαγωγή του κοινοβουλευτισµού στη χώρα
και µάλιστα πάνω στη βάση της καθολικής ψηφοφορίας, δεν
υπήρξε αναγκαία και αναπόδραστη απόρροια εσωτερικών διερ-
γασιών αλλά κατά πρώτο λόγο η απάντηση των δυτικών δυνά-
µεων στην ανυπακοή της οθωνικής κυβέρνησης σε κρίσιµα
θέµατα εξωτερικής πολιτικής, όπως η υποστήριξη των αλυτρώ-
των, η µεγάλη ιδέα και συνάµα το µέσο µέσω του οποίου οι µε-
γάλες δυνάµεις φαντάζονταν ότι στο εξής θα µπορούσαν να
ασκήσουν πιο τελέσφορα την επιρροή τους». Και πράγµατι έτσι
έγινε.

Αυτά για την Ιστορία, την οποία δεν πρέπει να φοβόµαστε.
Εσείς, όµως, κυρίως, η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, τη φοβάστε την
Ιστορία, τη φοβάστε πολύ. Φοβάστε ακόµα και τη µνήµη του
Παύλου Μελά και την αφαιρείτε από τα σχολικά βιβλία. Να ξέ-
ρετε πως τα σχέδιά σας αυτά δεν θα περάσουν. 

Και µια και αναφέρθηκα στον Παύλο Μελά, να πω ότι, βεβαίως,
µε τη σηµερινή διαδικασία λειτουργείτε για µια ακόµη φορά επι-
κοινωνιακά, ρίχνοντας, κατά το κοινώς λεγόµενο, την µπάλα στην
εξέδρα. Αφήνετε στην άκρη τα εθνικά θέµατα, τη Συµφωνία των
Πρεσπών, τα όσα συνέβησαν στη Βόρειο Ήπειρο -και όχι στη
Νότιο Αλβανία- και φέρνετε αυτό το θέµα, που είναι µία συζήτηση
άνευ περιεχοµένου, διότι δεν πρόκειται σε καµµία περίπτωση να
πάρετε τις εκατόν ογδόντα ψήφους και να περάσει η αναθεώ-
ρησή σας. Άλλωστε αυτά τα οποία βάζετε επίτηδες µέσα στην
αναθεώρησή σας είναι τέτοια -θα τα αναφέρω στη συνέχεια-,
ούτως ώστε να µην περάσει αυτή η αναθεώρηση.

Έρχοµαι, όµως, τώρα στις απόψεις µας για το Σύνταγµα όπως
είναι σήµερα διατυπωµένο. Έρχοµαι σε µία εν ολίγοις πρόταση
αναθεωρήσεως, την οποία κάνει η Χρυσή Αυγή. 

Το άρθρο 4 στην παράγραφο 1 ορίζει ότι οι Έλληνες είναι ίσοι
ενώπιον του νόµου και στην παράγραφο 6 αναφέρεται σαφέ-
στατα: «Κάθε Έλληνας που µπορεί να φέρει όπλα, είναι υποχρε-
ωµένος να συντελεί στην άµυνα της πατρίδας σύµφωνα µε τους
ορισµούς των νόµων». Κάνατε µία αναθεώρηση -όχι εσείς, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τα προηγούµενα κόµµατα- µε µία ερµηνευτική δήλωση, για
να υπακούσετε, λέτε, στις αρχές της Ευρώπης, που λέει: «Η διά-
ταξη της παραγράφου 6 δεν αποκλείει να προβλέπεται µε νόµο
η υποχρεωτική προσφορά άλλων υπηρεσιών εντός ή εκτός των
Ενόπλων Δυνάµεων». Εναλλακτική θητεία από όσους έχουν τεκ-
µηριωµένη αντίρρηση συνείδησης. Πώς µπορείτε να έχετε τεκ-
µηριωµένη αντίρρηση συνείδησης; Τι είστε; Έχετε ψυχόµετρα
και ψυχοσκόπια; 

Η εναλλακτική θητεία είναι σαφέστατα αντισυνταγµατική και
αν υπάρξει κάποτε εθνικό κράτος -που θα υπάρξει- θα πρέπει να
καταργηθεί και όλοι οι Έλληνες να φοράνε την τιµηµένη στολή
του Έλληνα στρατιώτη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Το άρθρο 5 µιλάει για διακρίσεις, διακρίσεις που κατά κόρον

κάνετε εις βάρος της Χρυσής Αυγής.
Το άρθρο 27 -δεν αναφέρθηκε από κανέναν- µου θυµίζει την

περίφηµη εκείνη δήλωση της Προέδρου της Βουλής προς τον
τότε Πρόεδρο της Δηµοκρατίας Κάρολο Παπούλια ότι στα χρό-
νια που έρχονται, θα µειωθεί η εθνική κυριαρχία, κάτι που είδαµε
να γίνεται πραγµατικότητα.

Άρθρο 27 του Συντάγµατος. «Καµµία µεταβολή στα όρια της
επικράτειας δεν µπορεί να γίνει χωρίς νόµο που ψηφίζεται µε την
απόλυτη πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βουλευτών». Το δια-
βάζω αντίστροφα, µε την απόλυτη πλειοψηφία του όλου αριθµού
των Βουλευτών, τι µπορεί να γίνει; Αλλαγή στα όρια της επικρά-
τειας. 

Όχι, κύριοι. Δεν έχει δικαίωµα ούτε καν το Κοινοβούλιο να πα-
ραχωρήσει ένα κοµµάτι ελληνικής πατρίδας, κάτι που δυστυχώς
προβλέπεται στο Σύνταγµα. Είναι Σύνταγµα αυτό ελεύθερου
κράτους; Όχι. Φυσικά σε µια Ελλάδα εθνικιστική, σε µια Ελλάδα
ελεύθερη, αυτό το άρθρο δεν πρέπει να υπάρχει στο Σύνταγµα.
Πρέπει να καταργηθεί. 

Ερχόµαστε στο άρθρο 28, που αφορά τα µνηµόνια και τη δα-
νειακή σύµβαση η οποία είναι εν ισχύι µε το Αγγλικό Δίκαιο. «Η
Ελλάδα προβαίνει ελεύθερα, µε νόµο που ψηφίζεται από την
απόλυτη πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βουλευτών, σε πε-
ριορισµούς ως προς την άσκηση της εθνικής κυριαρχίας της,
εφόσον αυτό υπαγορεύεται από σπουδαίο εθνικό συµφέρον».
Ποιο µπορεί να είναι το σπουδαίο εθνικό συµφέρον που επιτρέπει
την παραχώρηση εθνικής κυριαρχίας; Είναι Σύνταγµα ελευθέρου
κράτους αυτό ή προτεκτοράτου; 

Υπάρχει και µια ερµηνευτική δήλωση από κάτω, που λέει ότι
το άρθρο 28 αποτελεί θεµέλιο για τη συµµετοχή της χώρας µας
στις διαδικασίες της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης. 

Ερχόµαστε στα µνηµόνια. Τα µνηµόνια δεν είχαν σκοπό την
ολοκλήρωση της ευρωπαϊκής διαδικασίας και κατά τούτο είναι
παράνοµα. Πολύ σοφά ο καθηγητής κ. Κασιµάτης είχε δηλώσει
ότι και οι τριακόσιοι Βουλευτές να ψήφιζαν τα µνηµόνια, δεν
έπρεπε να περάσουν. Άρθρο απαράδεκτο, το οποίο µια Ελλάδα
λαϊκή και εθνικιστική θα καταργήσει, πάντα νόµιµα. 

Μην το θεωρείτε αυτό υπερβολή. Προχθές έβλεπα κάποιες δη-
µοσκοπήσεις από παλιά δηµοσιεύµατα του 2005 όπου ο ΣΥΡΙΖΑ
-ο Συνασπισµός τότε- έπαιρνε 3,4%. Αυτό ίσχυε πριν δέκα µόλις
χρόνια. Επί σαράντα χρόνια ήταν στο 3%-4%. Μην καταδικάζετε
λοιπόν το µέλλον της Χρυσής Αυγής, γιατί δεν το ξέρετε, γιατί
και σε ολόκληρη την Ελλάδα και στην Ευρώπη το εθνικιστικό κί-
νηµα φουντώνει και έρχεται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Έρχοµαι τώρα στην πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για την Αναθεώρηση

του Συντάγµατος. Θα σταθώ σε λίγα άρθρα. Ως προς το άρθρο
3 λέει «Προτείνουµε την αναδιατύπωση και τον εκσυγχρονισµό
του άρθρου 3, προκειµένου να κατοχυρωθεί ρητά η θρησκευτική
ουδετερότητα του κράτους, µε διατήρηση πάντως για ιστορι-
κούς και πραγµατολογικούς λόγους της αναγνώρισης της ορθό-
δοξης θρησκείας ως επικρατούσας θρησκείας». 

Γνήσιος επίγονος του ΠΑΣΟΚ ο ΣΥΡΙΖΑ, µε νεολογισµούς,
προσπαθεί να βαφτίσει το κρέας ψάρι. Τι σηµαίνει «ουδετερό-
θρησκο»; Ανοίξτε όλα τα λεξικά. Η λέξη «ουδετερόθρησκο» δεν
υπάρχει, την ανακαλύψατε. 

Με πρότασή µας λοιπόν, λέει, το άρθρο 3 συµπτύσσεται µε µια
παράγραφο. Προτάσσεται η διακήρυξη ότι η ελληνική πολιτεία
είναι θρησκευτικά ουδέτερη και ακολουθεί η αναγνώριση της Ορ-
θόδοξης Εκκλησίας ως επικρατούσας θρησκείας. 

Όχι, αυτό το πράγµα δεν είναι µια απλή αναθεώρηση. Είναι η
κατάργηση αυτής της ίδιας της ουσίας της ιδρύσεως του ελλη-
νικού κράτους που έγινε στο όνοµα της Αγίας Τριάδας από την
Πρώτη Εθνοσυνέλευση. 

Δεν είστε, κύριε Τσίπρα, ο Ροβεσπιέρος και όλοι εσείς οι Σαιντ
Ζιστ, οι Μαρά, οι Δαντόν. Δεν κάνατε καµµία επανάσταση. Πού
είναι οι γκιλοτίνες σας; Πώς θα αλλάξετε την ουσία του ελληνι-
κού κράτους; Πώς νοµίζετε ότι αφορά µόνο το Κοινοβούλιο αυτή
εδώ η υπόθεση; 

Συνεχίζω ως προς το άρθρο 3. Το άρθρο συµπληρώνεται µε
ερµηνευτική δήλωση, µε την οποία διευκρινίζεται ότι ο όρος «επι-
κρατούσα θρησκεία» δεν αποτελεί αναγνώριση επίσηµης κρατι-
κής θρησκείας. Τι λέτε, κύριοι; Είστε καλά; Δεν είναι επίσηµη
κρατική θρησκεία η Ορθοδοξία; Έτσι ιδρύθηκε το ελληνικό κρά-
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τος, έτσι υπάρχει. 
Και αν θέλετε να ρωτήσετε και τον λαό, πρόσφατα δηµοσιεύ-

θηκε µια πολιτική έρευνα µιας αµερικάνικης εταιρείας, της «PEW
RESEARCH CENTER», η οποία διενεργήθηκε από το 2015 έως
2017 σε πενήντα έξι χιλιάδες άτοµα και δόθηκε στη δηµοσιότητα
πρόσφατα, στις 29 Οκτωβρίου 2018. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την έρευνα αυτή, στο ερώτηµα «αν υπάρ-
χει Θεός» το 92% των Ελλήνων απαντούν «ναι».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Γενικού Γραµµατέα της Χρυσής Αυγής)

Παρακαλώ, δώστε µου χρόνο και εµένα. Έτσι έγινε και µε τους
προηγούµενους, κύριε Βαρεµένε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία. Συνεχίστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Επίσης, από την ίδια έρευνα
προκύπτει ότι το 76% των Ελλήνων πιστεύει ότι οι αληθινοί Έλ-
ληνες µπορεί να είναι µόνο όσοι είναι χριστιανοί στη θρησκεία.
Τι είναι όλοι αυτοί; Ρατσιστές, εθνικιστές, χρυσαυγίτες;

Λειτουργείτε, λοιπόν, εις βάρος του λαού.
Επίσης, µέσα στο πλαίσιο της µεταρρυθµίσεως αυτής που

αφορά στο άρθρο 3, προβλέπεται ότι καταργείται κατ’ ουσίαν ο
θρησκευτικός όρκος. Αυτό που γινόταν, ο αγιασµός που γινόταν
κάθε φορά µε την έναρξη της Βουλής καταργείται. Επιβάλλεται,
αντιθέτως, υποχρεωτικά ο πολιτικός όρκος. Είναι πράγµατα τα
οποία είναι σε πλήρη αντίθεση µε τη θέληση του ελληνικού λαού.

Ένα διάλειµµα απαραίτητο µε µια αναφορά σε δύο µεγάλους
για το θέµα του χωρισµού Εκκλησίας και Κράτους, απέναντι στο
οποίο η Χρυσή Αυγή είναι κάθετα αντίθετη: «Γεώργιος Θεοτοκάς:
Αυτή η θαλπωρή, αυτά τα ζεστά πνευµατικά κύµατα, που µετα-
δίδονται ακατάπαυστα σε όλη την Ελλάδα από τους ορθόδοξους
ναούς και τις βυζαντινές τους ακολουθίες, αποτελούν στοιχείο
συστατικό εκ των ουκ άνευ της ελληνικής ζωής».

Για τούτο και δεν µπορεί να νοηθεί στην Ελλάδα χωρισµός Εκ-
κλησίας και Πολιτείας και εσείς, τα τελευταία απολιθώµατα του
µαρξισµού στην Ευρώπη, πάτε να κάνετε αυτό ακριβώς το
πράγµα, να χωρίσετε την Εκκλησία από το Κράτος, την Ελλάδα
από την Ορθοδοξία.

Σε όλους εσάς, όµως, απαντά ο Στρατηγός Μακρυγιάννης, ο
οποίος έγραφε: «Και βγήκαν τώρα κάτι δικοί µας κυβερνήτες,
Έλληνες, σπορά της εβραιουργιάς, που είπαν να µας σβήσουν
την Αγία Πίστη, την Ορθοδοξία, διότι η Φραγκιά δεν µας θέλει µε
τέτοιο ντύµα Ορθόδοξον. Και εκάθησα και έκλαιγα δια τα νέα πα-
θήµατα. Και επήγα πάλιν εις τους φίλους µου τους Αγίους.
Άναψα τα καντήλια και ελιβάνισα, λιβάνι καλόν αγιορείτικο. Και
σκουπίζοντας τα δάκρυά µου, τους είπα: ‘’Δεν βλέπετε που θέ-
λουν να κάµουν την Ελλάδα παλιοψάθα; Βοηθήστε, διότι µας
παίρνουν αυτοί, οι µισοέλληνες και άθρησκοι, ό,τι πολύτιµον
έχουµε. Φραγκεµένους µας θέλουν. Μην αφήσετε, Άγιοί µου,
αυτά τα πουληµένα κρέατα της τυραγνίας να µασκαρέψουν και
να αφανίσουν τους Έλληνες’’».

Αυτά έλεγε το στρατηγός Μακρυγιάννης, τον οποίο µάλιστα
µε περισσό θράσος, όπως και τόσους άλλους επικαλείται η Αρι-
στερά.

Στο άρθρο 28, όµως, στο οποίο αναφέρθηκα και προηγουµέ-
νως, ο ΣΥΡΙΖΑ κάνει την εξής πρόταση. «Προτείνουµε…», λέει,
«…την προσθήκη εδαφίου στην παράγραφο 2 του άρθρου 28,
προκειµένου να οριστεί ότι διεθνής συνθήκη ή συµφωνία…» -
βλέπε µνηµόνια ή δανειακή σύµβαση- «…που προβλέπει µεταβί-
βαση κυριαρχικών αρµοδιοτήτων του κράτους κυρώνεται
υποχρεωτικώς µε δηµοψήφισµα».

Ιδού δόξης στάδιον λαµπρόν, αυτό το οποίο προτείνετε να το
κάνετε πράξη, διότι δηµοψήφισµα, ως γνωστόν, δεν έγινε για τα
περίφηµα µνηµόνια, τα οποία ακολουθήσατε και κάνατε και και-
νούργια.

Έρχοµαι στο άρθρο 86 και στο µεγάλο ψεύδος ότι καταργείτε
το άρθρο 86. Δεν καταργείτε µε την πρότασή σας το άρθρο 86.
Λέτε, µάλιστα, στην εισαγωγική σας έκθεση ότι προσοχή, να µη
φτάσουµε στο άλλο άκρο, δηλαδή να µην επιτρέψουµε την ποι-
νικοποίηση της πολιτικής ζωής και τη µεταφορά της πολιτικής
αντιπαράθεσης στα δικαστήρια. Τι καταργείτε µόνο; Καταργείτε
τη χρονική περίοδο της παραγραφής. Κατά τα άλλα, το άρθρο

86 µένει ακέραιο.
Θα ήθελα, τελειώνοντας να πω µε τρόπο απλό το εξής. Είναι

δεδοµένο ότι η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ δεν θα γίνει δεκτή από τη
Νέα Δηµοκρατία ούτε θα λάβει τις εκατόν ογδόντα ψήφους. Είναι
δεδοµένο, επίσης, ότι και η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας δεν
θα λάβει τις εκατόν ογδόντα ψήφους. Τολµήστε να συµφωνήσετε
στην κατάργηση του άρθρου 86. Είναι στίγµα. Ο κόσµος στα κα-
φενεία, στις πόλεις και στα χωριά λέει ότι οι πολιτικοί είναι ψεύ-
τες και στηρίζονται σε αυτό το άρθρο.

Όσο για την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ να καταργήσουν απλώς τις
διαδικασίες παραγραφής, τα χρονικά όρια της παραγραφής, έχω
να πω τούτο: Με τις προηγούµενες διαδικασίες η υπόθεση Πα-
παντωνίου και Τσοχατζόπουλου έκανε περισσότερα από δέκα
χρόνια να πάει στη δικαιοσύνη, ενώ αν το αλλάξετε µε τρόπο τέ-
τοιο ώστε αµέσως µετά την άρση της ασυλίας τους να επιλαµ-
βάνεται κατευθείαν η δικαιοσύνη, τότε πράγµατι θα υπάρχει
διαφάνεια. Όµως, δεν έχετε σκοπό να το κάνετε. Και αυτό σας
αφορά, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί είστε Κυβέρνηση. Και ο νόµος
«περί ευθύνης Υπουργών» µπορεί να στραφεί εναντίον σας. Τα
δισεκατοµµύρια ευρώ των ΜΚΟ για τους πρόσφυγες και τους
λαθροµετανάστες βοούν. Και για το όργιο της σπατάλης το
οποίο γίνεται. 

Για το άρθρο 86 την 1η Φεβρουαρίου 2017 από τα Πρακτικά
της Βουλής είχα πει µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα: «Όµως
έχουµε έναν περίφηµο νόµο, που δεν είναι νόµος, είναι άρθρο
του Συντάγµατος, το άρθρο 86, ο νόµος «περί ευθύνης Υπουρ-
γών», ο οποίος απαλλάσσει τους Υπουργούς και τους Πρωθυ-
πουργούς από τις πολιτικές τους ευθύνες.

Εδώ είχα προτείνει κι άλλη φορά και εδώ θα επανέλθω: «Προ-
βλέπεται η αναστολή άρθρων του Συντάγµατος σε κατάσταση
πολιορκίας. Ναι, ανάλογη µε κατάσταση πολιορκίας είναι αυτό
που συµβαίνει, η κατάσταση ηθικής πολιορκίας. Όπου και να
πάτε, σε κάθε γωνιά της Ελλάδας, σε κάθε καφενείο, λένε ότι οι
πολιτικοί και τα κόµµατα είναι κλέφτες. 

Από εκεί και πέρα βέβαια, είχαµε και την κ. Γεννηµατά προ-
ηγουµένως να µιλάει για διαφάνεια στα οικονοµικά των κοµµά-
των, τη στιγµή που το κόµµα της χρωστάει 200 εκατοµµύρια. Ό,τι
θέλει ο καθένας λέει. Άλλωστε, ο Γιώργος Σουρής το είχε πει:
«Στην Ελλάδα δύο πράγµατα ασκείς πανελευθέρως, συνέρχε-
σθαί τε και ουρείν εις όποιο θέλεις µέρος» Αυτά είχα προτείνει,
λοιπόν, την 1η Φεβρουαρίου 2017 και ουδείς είχε απαντήσει.

Τελειώνοντας έχω να σας πω ότι οι εξορκισµοί περί της ακρο-
δεξιάς που έρχεται, για εµάς είναι η ελπίδα που έρχεται, είναι η
Ευρώπη των εθνικιστών. Και ο ακροδεξιός Σαλβίνι έδωσε απάν-
τηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στις Βρυξέλλες. Εσείς οι αρι-
στεροί υποταχθήκατε πλήρως. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Και όσο για τα εθνικά θέµατα -και µε αυτά επιθυµώ να κλείσω-

, δεν υπάρχει νότιος Αλβανία, υπάρχει Βόρεια Ήπειρος και η Μα-
κεδονία είναι µία και ελληνική. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Πρόεδρος του ΚΚΕ
κ. Κουτσούµπας έχει τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, θέλουµε από αυτό το Βήµα να καταγγείλουµε
τη σηµερινή διαδικασία στη Βουλή που έρχεται να αποδείξει τη
συµπαιγνία για να παίζεται όσο γίνεται καλύτερα σε αυτό το πλαί-
σιο το δικοµµατικό παιχνίδι και µάλιστα, µε θέµατα άσχετα και
µε τη συζήτηση της συνταγµατικής Αναθεώρησης. Δυστυχώς, µε
τη συµβολή αυτή τη φορά και του Προέδρου της Βουλής. 

Παίρνετε µεγάλο κατήφορο, κύριοι της Κυβέρνησης. Προειδο-
ποιούµε για αυτήν την κατάσταση. Έχει πρώτη ευθύνη το κυβερ-
νητικό κόµµα, έχει τεράστια ευθύνη επίσης η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση που αποδέχεται αυτή την απαράδεκτη διαδικασία.
Και βέβαια εδώ δεν πρόκειται για τα λεπτά να προσθέσουµε τον
χρόνο που µιλάει ο καθένας, αλλά γιατί την ίδια τη διαδικασία, η
οποία διακόπτεται απαράδεκτα, γιατί όλα αυτά, όπως οι απαντή-
σεις του κ. Τσίπρα στον κ. Μητσοτάκη, οι ανταπαντήσεις, οι δευ-
τερολογίες, οι τριτολογίες, κατά τη διάρκεια της διαδικασίας και
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το ίδιο να επαναλαµβάνεται στη συνέχεια, διακόπτουν τη συζή-
τηση, ενώ θα µπορούσε πολύ καλά ο κύριος Πρωθυπουργός να
µαζέψει όσα λέει ο κ. Μητσοτάκης, όσα λέει η κ. Γεννηµατά, όσα
λέει το ΚΚΕ, όσα λένε άλλα πολιτικά κόµµατα, να κάνει τη δευτε-
ρολογία του ολοκληρωµένα απαντώντας σε όλους αν θέλει σε
έναν ή σε δύο ή σε τρεις, να απαντήσουν και οι υπόλοιποι, όσοι
θέλουν και βεβαίως, να κάνει την τριτολογία στο τέλος και να
κλείσει τη συγκεκριµένη συζήτηση για το συγκεκριµένο θέµα που
συζητάµε. 

Δεν ακολουθήθηκε αυτή η διαδικασία. Θεωρούµε ότι έγινε µε
σκοπιµότητα και µε συµφωνία από κάποια επιτελεία πριν. Και βε-
βαίως έρχονται εδώ διάφορες πληροφορίες που κυκλοφορού-
σαν από το πρωί σήµερα, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, -δεν είναι
εδώ ο κ. Βούτσης, είναι ο κ. Βαρεµένος-…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εδώ είναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Εδώ είστε; Τα ακούτε.

Έρχονται, λοιπόν, εδώ διάφορες πληροφορίες που κυκλοφο-
ρούσαν από το πρωί σήµερα, ότι υπάρχει τέτοια σκοπιµότητα για
να φτάσουµε 19:00’ το βράδυ, που υποτίθεται κάπως θα έκλεινε
η διαδικασία και ακόµα να έχουν µιλήσει τρεις και τέσσερις
φορές ο κ. Τσίπρας και ο κ. Μητσοτάκης και λίγο µετά η κ. Γεν-
νηµατά.

Κυρίες και κύριοι, από την πρώτη στιγµή το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας έχει επισηµάνει ότι η συγκεκριµένη συνταγµα-
τική Αναθεώρηση υπηρετεί δύο αλληλένδετους στόχους: Από τη
µια µεριά προωθεί ανάγκες του σηµερινού σάπιου αστικού πολι-
τικού συστήµατος προκειµένου αυτό να εξασφαλίσει απρόσκο-
πτα την κυριαρχία του. Από την άλλη, υπηρετεί κοµµατικές
σκοπιµότητες προεκλογικού χαρακτήρα προκειµένου να στηθεί
-ξαναλέµε- αυτός ο κάλπικος διπολικός καυγάς ανάµεσα κυρίως
στον ΣΥΡΙΖΑ και τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και για να εµφανιστεί
ο ΣΥΡΙΖΑ ότι κάτι προχωράει από τις τόσες προεκλογικές διακη-
ρύξεις του -που οι περισσότερες µένουν στα συρτάρια-, προσπα-
θώντας να χρυσώσει το χάπι της µεγάλης κατηφόρας του και
–επαναλαµβάνω- ένα µικρό δείγµα αυτού ήταν η σηµερινή δια-
δικασία, η συζήτηση - παρωδία. 

Άλλωστε, πλέον όλοι ξέρουµε ότι όλα αυτά τα διπολικά δικοµ-
µατικά παιχνίδια είναι µέρος του αστικού πολιτικού συστήµατος
που υπηρετείτε, προκειµένου να εγκλωβίζετε -όσο µπορείτε- τη
λαϊκή δυσαρέσκεια και να µετατοπίζεται πότε στον έναν πόλο,
πότε στον άλλο πόλο, µε τις φτερουγίτσες ανάλογα, στο όνοµα
κάθε φορά του µικρότερου κακού, το οποίο βέβαια στην πορεία
των πραγµάτων εξελίσσεται σε ίδιο ή και µεγαλύτερο κακό.

Κύριοι της Κυβέρνησης, ο πρώτος βασικός στόχος σας είναι
να εξασφαλίσετε την κυβερνητική πολιτική σταθερότητα, την πο-
λιτική συνέχεια, όπως την λέτε εσείς, που σε απλά λόγια, όµως,
σηµαίνει να µη διαταράσσεται η εφαρµογή της αντιλαϊκής πολι-
τικής από την εκάστοτε πολιτική συγκυρία, όπως είναι για παρά-
δειγµα η εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας ή από την
πίεση ακόµα περισσότερο που µπορεί να ασκήσει ο λαϊκός πα-
ράγοντας σε µια δεδοµένη στιγµή. Μάλιστα στο σηµείο αυτό κά-
νετε και µια ακόµα δήλωση µετανοίας, από τις πολλές που έχετε
κάνει όλα αυτά τα χρόνια. Μετά τις δηλώσεις µετανοίας προς τις
τρόικες, προς τον αµερικανικό ιµπεριαλισµό, προς το γερµανικό
κατεστηµένο, προς τη Μέρκελ και τους συνοδοιπόρους της -σαν
και αυτήν που είδαµε προχθές µε τις γονυκλισίες σας στο συνέ-
δριο του SPD, της αµαρτωλής γερµανικής σοσιαλδηµοκρατίας,
της ίδιας που δολοφόνησε τη Ρόζα Λούξεµπουργκ, που την ανα-
φέρατε σήµερα, κύριε Τσίπρα- µετά από όλα αυτά, κάνατε σή-
µερα και µια ακόµη δήλωση µετανοίας για τη στάση σας το 2014,
κατά τη διάρκεια της προεδρικής εκλογής, γιατί προφανώς εκ
των υστέρων την κρίνετε ως αρνητική, µε βάση τουλάχιστον όσα
προτείνετε τώρα, ότι δεν πρέπει η προεδρική εκλογή, δηλαδή,
να διαταράσσει την κυβερνητική πολιτική σταθερότητα.

Δεύτερος στόχος σας είναι να κάνετε και εσείς -µετά τους
προηγούµενους- µια προσπάθεια αναπαλαίωσης αυτού του διε-
φθαρµένου πολιτικού συστήµατος, δηλαδή ένα µακιγιάζ, σε µια
περίοδο µάλιστα που αυτή η σαπίλα αναδύεται και φαίνεται όλο
και περισσότερο, ανεξάρτητα τού αν και πόσο ο λαός µας επιλέ-

γει ή κι αν θέλετε πιστεύει αυτήν τη στιγµή στην ανατροπή αυτού
του συστήµατος. Και εσείς, προσφέρετε όµως χείρα βοηθείας,
για να κερδίσει το πολιτικό αυτό σύστηµα τη χαµένη του αξιοπι-
στία, όπως πάλι λέτε. Δικά σας λόγια. 

Και επειδή αυτοί οι στόχοι προφανώς δεν είναι προοδευτικοί,
ίσα-ίσα είναι καραµπινάτοι αντιδραστικοί, γι’ αυτό ακριβώς συµ-
πίπτετε σε αυτούς τους στόχους και µε τον έτερο πόλο, τη Νέα
Δηµοκρατία. Διότι και η Νέα Δηµοκρατία και άλλα κόµµατα µι-
λούν για την ανάγκη αυτή, να µη διαταράσσεται η πολιτική συνέ-
χεια και σταθερότητα. 

Φυσικά, δεν είναι η πρώτη φορά που αντιδραστικοί στόχοι πε-
ριβάλλονται µε ποµπώδη συνθήµατα, µε µεγαλόστοµες διακηρύ-
ξεις, όπως «τοµή στη δηµοκρατία», «εµβάθυνση της
δηµοκρατίας», εµφανίζονται ως πρόοδος, ως ρήξη µε το πολύ
συντηρητικό και φθαρµένο πολιτικό σύστηµα.

Πολλές φορές τα πιο αυταρχικά, τα πιο αντιδηµοκρατικά, αν-
τιλαϊκά µέτρα, ακόµα και ο ίδιος ο αποκρουστικός ιµπεριαλιστι-
κός πόλεµος, ντύνονται µε συνθήµατα για τα ανθρώπινα
δικαιώµατα δήθεν, για την ελευθερία, για την ειρήνη και πάει λέ-
γοντας. Και εσείς, έχετε αποδειχθεί µανούλες στο παιχνίδι των
λέξεων, διαστρεβλώνοντας τις έννοιες της προόδου και της συν-
τήρησης.

Συντήρηση, όµως, είναι το να µιλάς για τα υπερεθνικά κέντρα
που χειραγωγούν τη λαϊκή βούληση, αλλά να µην ακουµπάς καν
τα συνταγµατικά άρθρα, όπως το άρθρο 28, το άρθρο 80, που
κατοχυρώνουν αυτά τα λεγόµενα υπερεθνικά κέντρα και την υπε-
ροχή, για παράδειγµα, του Ευρωενωσιακού Δικαίου σε βάρος
του Ελληνικού Δικαίου. Συντήρηση είναι να δέχεσαι την παρου-
σία ξένων στρατιωτικών βάσεων, στρατευµάτων στο ελληνικό
έδαφος και να αποδέχεσαι τα αντίστοιχα άρθρα του Συντάγµα-
τος που την επιτρέπουν. Συντήρηση είναι να αναγνωρίζεις τυπικά
ορισµένα δικαιώµατα στο Σύνταγµα και να τα υπονοµεύεις µε χί-
λιους τρόπους, όπως για παράδειγµα είναι το δικαίωµα στην
απεργία. Συντήρηση είναι να µην ακουµπάς καν αναγκαίους, υπε-
ρώριµους εκσυγχρονισµούς, κατοχυρωµένους αλλού εδώ και αι-
ώνες, σε άλλες χώρες, όπως είναι ο πλήρης διαχωρισµός
Κράτους-Εκκλησίας και να τους προσπερνάς µε ηµίµετρα και να
προσθέτεις µάλιστα και έναν νέο, επιχειρηµατικό αυτήν τη φορά
εναγκαλισµό µε την Εκκλησία, όπως είναι το Ταµείο Αξιοποίησης
Εκκλησιαστικής Περιουσίας, στο οποίο εντάσσετε και αµφισβη-
τούµενες εκτάσεις για να αποσπάσετε αυτήν τη φορά τη συναί-
νεση της Εκκλησίας στις περιορισµένου χαρακτήρα αλλαγές τις
οποίες προτείνετε. Όλα αυτά είναι συντήρηση. Και πάνω από
όλα, συντήρηση είναι το ίδιο το αστικό Σύνταγµα, το οποίο κα-
τοχυρώνει την εξουσία και τις διεθνείς συµµαχίες της κυρίαρχης
εκµεταλλεύτριας τάξης, το οποίο πλέον έχετε αναλάβει όχι µόνο
να το υπερασπιστείτε απλώς, αλλά και να το µακιγιάρετε συνε-
χώς, για να µην φαίνεται ο βαθιά ταξικός, αντιλαϊκός και ξεπερα-
σµένος χαρακτήρας του.

Και επειδή σας αρέσει η ιστορία, θυµίζουµε ότι το Σύνταγµα
στην αρχική, τυπική του µορφή, ήταν καρπός των αστικών επα-
ναστάσεων, στις πιο πολλές περιπτώσεις ένοπλων, µε το αίµα
του λαού να ρέει ποτάµι. Ήταν προϊόν πολεµικών αναµετρήσεων,
την περίοδο κατά την οποία ο καπιταλισµός και το πολιτικό του
σύστηµα ήταν προοδευτικότερο σε σχέση µε τη φεουδαρχία και
η αστική τάξη ήταν η ανερχόµενη τότε επαναστατική τάξη, σε
σχέση µε τους φεουδάρχες.

Από τη στιγµή όµως που η αστική τάξη πήρε όλη την εξουσία
στα χέρια της, εδραιώνοντας τη δικτατορία της, έχασε οριστικά
τον όποιο προοδευτικό ρόλο έπαιζε, έγινε τάξη καταπίεσης µε
βασικό αντίπαλο την εργατική τάξη, τα λαϊκά στρώµατα, που τα
συµφέροντά τους αντικειµενικά είναι πιο κοντά σε αυτά της ερ-
γατικής, όπως είναι οι αυτοαπασχολούµενοι, οι επαγγελµατίες
αγρότες κ.λπ..

Η αναφορά στο αστικό Σύνταγµα σε όλες τις χώρες -και στη
δική µας- για την ισότητα των πολιτών είναι ψευδεπίγραφη, γιατί
είναι µόνο τυπική, αφού εξισώνει τον κάτοχο του κεφαλαίου µε
τον κάτοχο της εργατικής δύναµης, γιατί δεν είναι ουσιαστικά
και πραγµατικά ίσος ο εργάτης, ο φτωχός άνθρωπος, ο µεροκα-
µατιάρης, ο βιοπαλαιστής µε αυτόν που έχει στα χέρια του τον
πλούτο, που έχει στην ιδιοκτησία του πολύ µεγάλες επιχειρήσεις,
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στις οποίες προσλαµβάνει και απολύει µε βάση την κερδοφορία
του, που έχει στα χέρια του µέσα ενηµέρωσης, άλλους µηχανι-
σµούς, άρα όχι µόνο επηρεάζει, αλλά και χειραγωγεί τη λαϊκή
συνείδηση, την ελεύθερη βούληση, όπως λέτε εσείς, που φυσικά
µόνο ελεύθερη δεν είναι. Το ίδιο κάλπικη και τυπική είναι η λεγό-
µενη λαϊκή κυριαρχία µέσω του γενικού εκλογικού δικαιώµατος,
γιατί δεν µπορεί να υπάρξει τέτοια στις συνθήκες εκµετάλλευ-
σης, στις κυριαρχίες παντού της αντιδραστικής πλέον ιστορικά
αστικής ιδεολογίας, µέσα από πολυπλόκαµους τυπικούς και άτυ-
πους µηχανισµούς. 

Ο ταξικός χαρακτήρας του Συντάγµατος φαίνεται και από το
γεγονός ότι αυτός ο χαρακτήρας καθορίζει το σύνολο των εξει-
δικευµένων νόµων και τον αξόνων λειτουργίας και δράσης του
πολιτικού συστήµατος. Χαρακτηριστική περίπτωση είναι τα πάµ-
πολλα γενικόλογα άρθρα του Συντάγµατος που διακηρύσσουν
µια σειρά από δικαιώµατα, τα οποία βέβαια υπονοµεύονται στην
πράξη µε ρήτρες, µε παραθυράκια διάφορα, µε εξαιρέσεις και
φυσικά µε εκατοντάδες αντιλαϊκούς νόµους που εσείς ψηφίζετε. 

Στο Σύνταγµα, για παράδειγµα, διακηρύσσεται το δικαίωµα
στην εργασία και η ανεργία είναι στο 20%, ενώ οι τρεις στους
δέκα, δηλαδή ένα 30% επιπλέον, δουλεύει µε µερική απασχό-
ληση. Στο Σύνταγµα διακηρύσσεται το δικαίωµα στην κατοικία.
Πώς, όµως, αυτό εµποδίζει αυτή η κατοικία να επιβαρύνεται µε
δυσβάσταχτους φόρους, όπως ο ΕΝΦΙΑ, ή και να κατάσχεται για
χρέη προς τις τράπεζες, όπως κάνετε κι εσείς µε το µπαράζ των
πλειστηριασµών που έρχεται και µε την αναθεώρηση ακόµα και
αυτού του περιορισµένου νόµου Κατσέλη;

Στο Σύνταγµα επίσης διακηρύσσεται το δικαίωµα στην απερ-
γία και την ίδια στιγµή επιβάλλονται εξαιρέσεις ή θεσπίζονται
νόµοι όπως ο δικός σας νόµος, που χτυπάει το δικαίωµα αυτό
στην πράξη, µε αποτέλεσµα εννιά στις δέκα απεργίες να βγαί-
νουν παράνοµες και καταχρηστικές. 

Γιατί συµβαίνουν όλα αυτά; Διότι το υπέρτατο δικαίωµα που
αναγνωρίζει το Σύνταγµα και συνολικά το σύστηµά σας, είναι η
καπιταλιστική ιδιοκτησία στα µέσα παραγωγής, η εκµετάλλευση
ανθρώπου από άνθρωπο, δηλαδή τα βάθρα αυτής της αστικής
εξουσίας. Μπροστά σ’ αυτό που παρουσιάζεται άλλοτε ως δη-
µόσιο συµφέρον, άλλοτε ως δηµόσια ασφάλεια, όλα τα άλλα
υποχωρούν. Τέτοιον χαρακτήρα υποκριτικό, ψεύτικο θα έχουν
και όποια δικαιώµατα προτείνεται από τον ΣΥΡΙΖΑ να αναγνωρι-
στούν στο Σύνταγµα, τη στιγµή που κι εσείς οι ίδιοι ως Κυβέρ-
νηση, αλλά και άλλα κόµµατα, θα τα υπονοµεύουν στην πράξη.

Ο κ. Τσίπρας, για παράδειγµα, µίλησε για το άρθρο που αφορά
στις συλλογικές συµβάσεις, την ίδια στιγµή που η Κυβέρνησή
του ψήφισε νόµο που προβλέπει ότι ο κατώτατος µισθός θα ορί-
ζεται µε απόφαση του Υπουργού και όχι µε συλλογικές διαπραγ-
µατεύσεις. Πρόσθεσε µάλιστα ο κ. Τσίπρας ότι µε βάση τον
θεσµό αυτόν, οι κοινωνικοί εταίροι θα αποφασίζουν για τους µι-
σθούς, λόγου χάρη, λες και δεν υπάρχουν αντεργατικοί νόµοι
που καθορίζουν τα πάντα. 

Το ζήτηµα, όµως, δεν σταµατά εδώ. Και µόνο ο όρος «κοινω-
νικός εταιρισµός» δείχνει τι κόµµα είναι ο ΣΥΡΙΖΑ και ποια είναι
η πολιτική του. Πολλές φορές βέβαια, επειδή το Σύνταγµα έρχε-
ται συνήθως εκ των υστέρων να προσαρµοστεί σε ανάγκες του
συστήµατος και να δώσει νοµιµότητα σε ό,τι ήδη έχει εµφανιστεί,
υπήρξαν περιπτώσεις που τυπικά παραβιάστηκε το Σύνταγµα,
πετάχτηκε στον κάλαθο των αχρήστων για να στηριχθεί µια επι-
λογή που δεν είχε κατοχυρωθεί ακόµα συνταγµατικά. 

Αναφέροµαι, για παράδειγµα, στην περίπτωση που τα νατοϊκά
στρατεύµατα περνούσαν πολλές φορές µέσα από ελληνικό έδα-
φος για να πολεµήσουν κατά της ενιαίας Γιουγκοσλαβίας, χωρίς
να έχει προηγηθεί ούτε καν έγκριση της Βουλής µε βάση τα προ-
βλεπόµενα, αλλά και σε πολλές άλλες περιπτώσεις. 

Δεν είναι λίγες οι φορές που η Πλειοψηφία της Βουλής υιοθέ-
τησε επιλογές που ήταν στα όρια της συνταγµατικής νοµιµότη-
τας ή και σε αντίθεση µε άρθρα του Συντάγµατος. Ακόµα και σε
κραυγαλέες τέτοιες περιπτώσεις η κυβερνητική πλειοψηφία µε
την ψήφο της έσβηνε κάθε τέτοια ή παρόµοια αυθαιρεσία. 

Κυρίες και κύριοι, ας πάµε τώρα λίγο στις επιµέρους προτά-
σεις και της Κυβέρνησης και άλλων κοµµάτων. Ο ΣΥΡΙΖΑ, µε
βάση και την πείρα από το 2012 και µετά, αλλά µε βάση και την

ευρωπαϊκή πείρα, επιδιώκει τη θωράκιση του πολιτικού συστή-
µατος και µε κυβερνήσεις συνεργασίας όσο το δυνατόν αδιαπέ-
ραστες από τη λαϊκή αγανάκτηση και διεκδίκηση, µόνο και µόνο
για να συνεχίσει την ίδια αντιλαϊκή πολιτική.

Επιδιώκει να προλάβει πιθανούς τριγµούς και ρωγµές κυρίως
από την προοπτική ανόδου της ταξικής πάλης που µπορεί να δη-
µιουργήσει αστάθεια σε αυτό το σύστηµα. Μια τέτοια αστάθεια
βέβαια είναι θεµιτή και δηµιουργική, συµβάλλει στο να ανοίγει ο
δρόµος για αλλαγές και ανατροπές σε όφελος των πολλών, των
λαϊκών συµφερόντων. Γι’ αυτόν τον λόγο άλλωστε στο επίκεντρο
του προβληµατισµού όλων των άλλων κοµµάτων είναι το άρθρο
για την εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας, έτσι ώστε να
µην χρησιµοποιείται για να διαλύεται η Κυβέρνηση και η Βουλή.

Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν προβλέπει µόνο τη δυνατότητα εκλογής του
Προέδρου της Δηµοκρατίας από τον λαό, αλλά και άσχετα από
τον τρόπο εκλογής προβλέπει την ισχυροποίηση του θεσµού µε
διεύρυνση των αρµοδιοτήτων της Προεδρίας της Δηµοκρατίας.

Επίσης, για να εµποδίσει πρόωρες εκλογές, προτείνει η ψήφος
δυσπιστίας να µην οδηγεί σε πτώση της Κυβέρνησης, αλλά να
λειτουργεί αυτή µε τέτοιον τρόπο ώστε να δώσει τη δυνατότητα
να συνεχιστεί η διακυβέρνηση µε κυβέρνηση που έχασε την πλει-
οψηφία. Το πιο εντυπωσιακό είναι µάλιστα ότι αυτό εµφανίζεται
και ως παράδειγµα δηµοκρατίας. Έλεος δηλαδή!

Στην πραγµατικότητα πρόκειται για συµπληρωµατικά µέτρα
θωράκισης του συστήµατος, αφού ήδη υπάρχουν ένα σωρό
άρθρα που έχουν στόχο την καταστολή, την αποτροπή µε κάθε
τρόπο, ώστε να µπορέσει η πραγµατική πλειοψηφία, ο λαϊκός πα-
ράγοντας να βάλει τη σφραγίδα του στις εξελίξεις. Αφορά, για
παράδειγµα, το άρθρο 48 και την κατάσταση πολιορκίας, ένα
άρθρο βέβαια που υπάρχει στο ελληνικό Σύνταγµα από το 1833
µε ειδική µορφή και επαναλαµβάνεται σε όλα τα αστικά συντάγ-
µατα έκτοτε.

Βέβαια, ο ΣΥΡΙΖΑ και άλλα κόµµατα δεν συναντιούνται µόνο
σε αυτό, στην προσπάθεια διευθέτησης των µεταξύ τους διαφο-
ρών για να µην κλονίζεται η κυβερνητική σταθερότητα. Ο ΣΥΡΙΖΑ
και άλλα κόµµατα, µε τις κατά καιρούς θέσεις και τοποθετήσεις
τους, συναντώνται και στην προσπάθεια αναστήλωσης του
όποιου κλονισµένου κύρους αυτού του πολιτικού συστήµατος,
ακόµα και του αστικού Κοινοβουλίου, που το έχετε απαξιώσει,
το έχετε απαξιώσει έτσι κι αλλιώς στα µάτια του ελληνικού λαού,
εξαιτίας κυρίως των αντιλαϊκών πολιτικών σας, των εκατοντάδων
µνηµονιακών νόµων που έχετε ψηφίσει.

Είναι µια απαξίωση βέβαια που έχει και διαφορετικές αφετη-
ρίες, µε τις οποίες ξέρετε πάρα πολύ καλά εδώ µέσα, και ο ελ-
ληνικός λαός που µας ακούει, ότι εµείς είµαστε κάθετα αντίθετοι.
Γνωρίζετε όλοι σας σε αυτήν την Αίθουσα ότι το ΚΚΕ είναι ο πιο
συνεπής πολέµιος των διαφόρων αντιδραστικών, ακροδεξιών,
φασιστικών πράξεων απαξίωσής του από σκοταδιστικές δυνά-
µεις.

Την ίδια στιγµή, όµως, καταγγέλλουµε ότι είναι βούτυρο στο
ψωµί τέτοιων δυνάµεων η πρεµούρα σας και µέσω της συνταγ-
µατικής Αναθεώρησης να εµφανίσετε ηθικοποιηµένο και εξυγια-
σµένο το φθαρµένο αυτό σύστηµα.

Όµως, παίζετε αυτόν τον επικίνδυνο ρόλο, γιατί ο στόχος σας
είναι άλλος. Θέλετε κυρίως να προλάβετε τις όποιες σηµερινές
ή αυριανές -δεν έχει σηµασία πότε- ρωγµές µπορεί να επιφέρει
στη σταθερότητα αυτού του σάπιου συστήµατος το ανερχόµενο
εργατικό λαϊκό κίνηµα και µια φυσικά αντίστοιχη ριζοσπαστικο-
ποίηση συνειδήσεων, που θα ανοίγει δρόµο πραγµατικά προς τα
εµπρός, προς την πραγµατική και όχι επίπλαστη, σαν τη δική
σας, πρόοδο. 

Μαζί φυσικά µε αυτήν την προσπάθεια εξελίσσεται όλη αυτή
η αποπροσανατολιστική και επικίνδυνη θεωρία ότι δήθεν για την
κρίση στην Ελλάδα δεν φταίει το ίδιο το καπιταλιστικό σύστηµα,
αλλά η λειτουργία του εγχώριου πολιτικού συστήµατος, λες και
η κρίση είναι µόνο ελληνικό φαινόµενο.

Βεβαίως, όλοι αυτοί οι φωστήρες, που έχουν αναλάβει µάλιστα
και την εξυγίανση του συστήµατος, θα πρέπει να αναζητήσουν
άλλους λόγους και αιτίες όταν χτυπήσει µια νέα κρίση, κάτι το
οποίο όχι µόνο δεν είναι απίθανο, αλλά ήδη προβλέπεται από µια
σειρά σοβαρά επιτελεία οικονοµικών µελετών και ερευνών.
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Στην επιχείρηση ηθικοποίησης του συστήµατος εντάσσεται και
το υπερώριµο αίτηµα για την κατάργηση του άρθρου 86 που
αφορά την ευθύνη Υπουργών, καθώς δεν µπορεί να υπάρξει σή-
µερα ούτε ένας λογικός άνθρωπος που να µη ζητά να µην έχουν
διαφορετική µεταχείριση οι Υπουργοί από τους υπόλοιπους
απλούς ανθρώπους του λαού µας στην περίπτωση που κάποιοι
από αυτούς, από τους Υπουργούς, βαρύνονται µε υποψία ή δια-
πιστωµένο αδίκηµα.

Βεβαίως, από ό,τι βλέπουµε και εδώ καταφεύγετε σε ηµίµετρα,
γιατί από ό,τι φαίνεται µε βάση τα όσα έχετε πει, τον τελικό λόγο
θα τον έχει πάλι η Βουλή και η εκάστοτε κυβερνητική πλειοψηφία
µε κάποιες µικροαλλαγές. Η θέση που εµείς έχουµε επανειληµ-
µένα διατυπώσει είναι να φύγουν όλα, µα όλα τα εµπόδια, για να
προχωρά η έρευνα ή η δίωξη για τον συγκεκριµένο Υπουργό
όπως σε όλες τις περιπτώσεις των υπολοίπων συµπολιτών µας.

Όπως, επίσης, δεν βγάζετε κιχ για τον διορισµό της ηγεσίας
των ανωτάτων δικαστηρίων από την εκάστοτε κυβέρνηση. Γιατί
να διορίζεται η δικαιοσύνη; Για να την χειραγωγείτε περισσότερο
και καλύτερα εσείς ο ίδιοι, οι εκάστοτε κυβερνώντες; 

Στο ίδιο πλαίσιο εντάσσονται και άλλες σκέψεις για τα προνό-
µια Βουλευτών, που χρησιµοποιείτε παραπλανητικά ως δήθεν ερ-
γαλείο καταπολέµησης της διαφθοράς. Εδώ βρίσκεται, επίσης,
µεγάλη κοροϊδία σε βάρος του λαού µας. Η διαφθορά ανθεί µέσα
στην ίδια την καπιταλιστική αγορά, η ανταγωνιστικότητα περι-
κλείει µέσα τις εξαγορές, εκβιασµούς, κλοπή πνευµατικής ιδιο-
κτησίας, µίζες, φωτογραφικούς διαγωνισµούς, φτάνει έως και τις
µαφιόζικες δολοφονίες. Δεν είναι τυχαίο ότι σε ένα κράτος µπο-
ρεί κάτι να θεωρείται νόµιµο και το ίδιο σε άλλο µη νόµιµο. Άρα,
δεν υπάρχει στο αστικό σύστηµα ένα ενιαίο µέτρο ηθικής και νο-
µιµότητας.

Ο κ. Τσίπρας, µιλώντας στην Κοινοβουλευτική του Οµάδα
έβαλε ένα ρητορικό ερώτηµα που συσχετίστηκε µε τις θητείες
των Βουλευτών. Αυτό το ερώτηµα έχει να κάνει µε το αν η βου-
λευτική ιδιότητα είναι επάγγελµα ή προσφορά. Σήµερα την προ-
σφορά την είπε λειτούργηµα, λες και η προσφορά, το
λειτούργηµα τέλος πάντων του Βουλευτή είναι κάτι αυτοτελές
και δεν σχετίζεται µε το περιεχόµενο, µε το αν ψηφίζει νόµους
που γκρεµίζουν µισθούς, που γκρεµίζουν συντάξεις, αν δίνει τη
συγκατάθεσή του σε νέες πολεµικές στρατιωτικές βάσεις στη
χώρα µας, αν συµφωνεί µε την εγκατάσταση πυρηνικών, για πα-
ράδειγµα, αν συµφωνεί σε ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις, σε πό-
λεµο αύριο. Τότε και οι ναζιστές, οι φασίστες Βουλευτές, µε
βάση την πρωθυπουργική ρήση θα έπρεπε να επαίρονται από τη
σκοπιά τους για τη δική τους προσφορά, για το δικό τους ναζι-
στικό λειτούργηµα.

Όσον αφορά την ασυλία Βουλευτών υπάρχει ήδη η πείρα που
έχει δοκιµάσει το ΚΚΕ στην πλάτη του µε την καταδίκη, για πα-
ράδειγµα, του Ευρωβουλευτή µας Σωτήρη Ζαριανόπουλου στη
Θεσσαλονίκη, γιατί αποκάλεσε ναζιστική την εγκληµατική οργά-
νωση της Χρυσής Αυγής.

Για εµάς είναι καθαρό ότι η άρση ασυλίας δεν πρέπει να χρη-
σιµοποιηθεί ή να χρησιµοποιείται για την δίωξη της πολιτικής
δράσης του Βουλευτή.

Σε αυτό το πλαίσιο ο ΣΥΡΙΖΑ βαφτίζει και τα δηµοψηφίσµατα,
που προτείνει, άµεση δηµοκρατία, σαν συµµετοχική δηµοκρατία,
αν και δεν έχει στεγνώσει ακόµα το µελάνι ούτε είναι µακριά µας
το καλοκαίρι του 2015, όταν χρησιµοποίησε το δηµοψήφισµα κά-
νοντας σκόπιµα τα στραβά µάτια για το πώς τα λαϊκά δηµοψηφί-
σµατα γίνονται όπλο της κυρίαρχης πολιτικής κατά κανόνα και
πώς τα «όχι» γίνονται «ναι» εν µία νυκτί. 

Αυτό µη νοµίζετε ότι γίνεται µόνο στην Ελλάδα. Αφορά και
άλλες χώρες, όπως είναι η Γαλλία, η Ιρλανδία, όπου και εκεί –τα
ζήσαµε- δηµοψηφίσµατα που δεν ήταν αρεστά, ανατράπηκαν
στην πορεία µέσα από εκβιασµούς και πιέσεις. Δεν µας κάνει
πλέον εντύπωση. Άλλωστε ξέρουµε ότι έχει πολύ καλούς δασκά-
λους ο κ. Τσίπρας. 

Από εκεί και πέρα φυσικά, δεν λείπουν και οι διάφορες αντι-
παραθέσεις µεταξύ των κοµµάτων για να συντηρούν –όπως εί-
παµε- αυτόν τον κάλπικο διπολικό καυγά, να κρύβουν την
σύγκλισή τους σε µεγάλα, κρίσιµα ζητήµατα, αλλά και στα ζητή-
µατα της συνταγµατικής Αναθεώρησης.

Το κάθε κόµµα και ο ΣΥΡΙΖΑ µε διαφορετικό τρόπο παίρνει υπ’
όψιν το βάρος, παραδείγµατος χάριν, ιστορικών παραδόσεων ή
τη µεγάλη γοητεία που ασκούν ορισµένοι αστικοί εκσυγχρονι-
σµοί, που δεν θίγουν όµως τα συµφέροντα του συστήµατος.

Για να δούµε ορισµένα απ’ αυτά: Η Νέα Δηµοκρατία λόγου
χάριν φοβάται τον υπερώριµο πλέον εκσυγχρονισµό του διαχω-
ρισµού του Κράτους από την Εκκλησία. Τον φοβάται, όµως, και
ο ΣΥΡΙΖΑ, φέρνοντας έναν µεσοβέζικο, υποκριτικό άρθρο για δια-
κριτούς ρόλους, όπως λέει.

Ο χωρισµός, όµως, της Εκκλησίας από το Κράτος είναι πραγ-
µατικά ώριµος και δεν έχει βέβαια καµµία σχέση αυτό µε τη θρη-
σκευτική πίστη, µε τα θρησκευτικά πιστεύω –το αντίθετο
µάλιστα- ούτε πλήττει τον λαϊκό κλήρο, τους ιερείς για την απρό-
σκοπτη τέλεση των τελετουργικών διαδικασιών, των θρησκευτι-
κών τους καθηκόντων, µε αξιοπρεπείς µισθούς, µε εργασιακά
δικαιώµατα και µε µια σειρά τέτοια ζητήµατα κυρίως για να ζή-
σουν τις οικογένειές τους. Το αντίθετο συµβαίνει σήµερα µε την
πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας.

Επίσης, η Νέα Δηµοκρατία, και άλλα κόµµατα, είναι πιο ξεκά-
θαροι στη θέση για ιδιωτικά ΑΕΙ, ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα, ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ εµφανίζεται αντιστεκόµενος. Την ίδια στιγµή,
όµως, µε βάση τις γενικότερες κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µε τα µέτρα του Υπουργείου Παιδείας, µε τους νόµους
της αγοράς, η ιδιωτική παιδεία έχει εξαπλωθεί, έχει γιγαντωθεί,
ενώ τα πανεπιστήµια λειτουργούν ως ιδιωτικά ιδρύµατα της αγο-
ράς στην πράξη. 

Κρατάει, λοιπόν, και ένα άρθρο -κάνοντας βέβαια στην πράξη
άλλα- µόνο και µόνο για να περνάει αυτόν τον πλαστό διαχωρι-
σµό από τη µία µεριά της «προόδου» που είναι υποτίθεται ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, και από την άλλη µεριά της «συντήρησης», που είναι η Νέα
Δηµοκρατία κ.λπ..

Ακόµη, ο ΣΥΡΙΖΑ φαίνεται να επιλέγει ένα αναλογικότερο από
το σηµερινό εκλογικό σύστηµα –και όχι βέβαια τη γνήσια απλή
αναλογική- µε µια γενική διατύπωση, που µάλιστα µπορεί να τρο-
ποποιείται ανάλογα και κατά περίσταση.

Κάνετε υποχώρηση, ακόµα και σε αυτό που είχατε ψηφίσει
πριν από δύο χρόνια. Λέτε ότι 10% των εδρών, τριάντα έδρες δη-
λαδή, θα µπορεί να µη διανέµεται αναλογικά, αλλά να δίνεται
προφανώς µπόνους στο πρώτο κόµµα. Άλλη µία µεγαλοπρεπής
κωλοτούµπα! 

Η Νέα Δηµοκρατία υποστηρίζει κατά βάση το υπάρχον εκλο-
γικό σύστηµα. Ο µεν ΣΥΡΙΖΑ εκτιµά ότι τέλειωσαν οι αυτοδύνα-
µες κυβερνήσεις. Η δε Νέα Δηµοκρατία θεωρεί ότι υπάρχει
κάποια ελπίδα ακόµα για µια τέτοια δική της αυτοδύναµη κυβέρ-
νηση.

Επίσης, ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει να εναρµονίσει καλύτερα ορισµένα
άρθρα που αφορούν στην ενέργεια, το νερό, τις ανεξάρτητες
αρχές µε τις καπιταλιστικές αναδιαρθρώσεις στην ελληνική οι-
κονοµία. Πίσω, όµως, από τον δηµόσιο έλεγχο στα δίκτυα υπο-
κρύπτεται όχι η αντινεοφιλελεύθερη ατζέντα –όπως λέτε- αλλά
η πρόθεση να προχωρήσει πιο γρήγορα η απελευθέρωση σε αυ-
τούς τους τοµείς, µε το δηµόσιο να παίζει τον ρόλο του τροχο-
νόµου των επιχειρηµατικών συµφερόντων. 

Τέτοιες διαφορές φυσικά και υπάρχουν µεταξύ σας δεν ανα-
τρέπουν, όµως, τη µεγάλη στρατηγική ταύτισή σας, την οποία
βλέπει περισσότερο σήµερα απ’ ό,τι χθες ο ελληνικός λαός και
η οποία δεν αποκλείουµε κάποια στιγµή αργότερα να οδηγήσει
και σε αυτόν τον µεγάλο συνασπισµό, όπως έγινε πριν µε τη Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Ο εναγκαλισµός σας άλλωστε µε την
αµαρτωλή, το ξαναλέµε, γερµανική σοσιαλδηµοκρατία, η οποία
έχει πολύ µεγάλη πείρα σε τέτοιου είδους συνεργασίες, σε τέ-
τοιους µεγάλους συνασπισµούς, αυτό ακριβώς δείχνει.

Κυρίες και κύριοι, το ΚΚΕ µε βάση τις θέσεις του θα πάρει
µέρος στη διαδικασία της συνταγµατικής Αναθεώρησης. Άλλω-
στε από το Σύνταγµα του 1975 και στις αναθεωρήσεις που ακο-
λούθησαν συγκεντρώναµε πάντα την προσοχή µας είτε στην
κατάργηση, είτε στη θετική τροποποίηση άρθρων που αφορού-
σαν για παράδειγµα συνδικαλιστικές ή άλλες ελευθερίες, κατάρ-
γηση αντιδηµοκρατικών άρθρων κ.λπ., είτε θέταµε ζητήµατα που
δεν προέβλεπε η κυβερνητική πρόταση, όπως παραδείγµατος
χάριν τη διεκδίκηση της απλής αναλογικής, παλαιότερα, θα θυ-
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µάστε, την καθιέρωση ως επίσηµης γλώσσας, της δηµοτικής, τον
πλήρη διαχωρισµό του Κράτους από την Εκκλησία διαχρονικά
κ.λπ.. 

Αυτό θα κάνουµε και τώρα προτείνοντας συγκεκριµένες αλλα-
γές σε µία σειρά άρθρα. Αναφέρω ενδεικτικά σήµερα: το άρθρο
48 περί κατάστασης πολιορκίας, που στοχοποιεί τον ονοµαζό-
µενο εσωτερικό εχθρό, δηλαδή το εργατικό λαϊκό κίνηµα και
κάτω από συγκεκριµένες συνθήκες, όπως παραδείγµατος χάριν
µία πολεµική εµπλοκή που δεν αποκλείεται….

Βλέπω κάποιους κύριους και κυρίες που χαζογελάνε εδώ
µέσα, αλλά θα τη ζήσουν στο πετσί τους. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τριανταπέντε λεπτά µιλάτε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Αυτό το άρθρο αναστέλλει µία σειρά δικαιώµατα, όπως είναι της
απεργίας, του συνεταιρίζεσθαι, της ελευθερίας του Τύπου. Δίνει
τη δυνατότητα ακόµη και για την συγκρότηση έκτακτων δικαστη-
ρίων.

Τα άρθρα 28 και 80, που αφορούν επίσης την εκχώρηση αρµο-
διοτήτων σε διακρατικές ιµπεριαλιστικές συµµαχίες και ερµη-
νεύουν το Σύνταγµα υπό το πρίσµα και την αίρεση του
Ευρωενωσιακού Δικαίου.

Το άρθρο 27, που αφορά την παρουσία ξένων στρατιωτικών δυ-
νάµεων και βάσεων στην Ελλάδα. 

Το άρθρο 107, που αφορά την προστασία του ξένου και εφο-
πλιστικού κεφαλαίου στην Ελλάδα. 

Τη διεύρυνση του δικαιώµατος στην απεργία σε άλλο άρθρο και
ούτω καθ’ εξής. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Έχει νόηµα η αξιοποίηση των όποιων νόµων λιγοστεύουν τα νο-
µικά εµπόδια στη συνδικαλιστική και πολιτική δράση χωρίς, βε-
βαίως, να παραγνωρίζουµε ότι η ελευθερία δράσης περιορίζεται
έως και καταργείται από την άσκηση της εργοδοτικής βίας, από
τις δυνάµεις της καταστολής και άλλα σχετικά.

Γνωρίζουµε φυσικά πάρα πολύ καλά και τα στενά όρια αυτής
εδώ της δηµοκρατίας, της αστικής δηµοκρατίας, όσον αφορά το
λαό µας, το εργατικό λαϊκό κίνηµα, τα συµφέροντά του, αλλά και
την ευρυχωρία της σε κάποιες άλλες περιπτώσεις. Η αστική δη-
µοκρατία βλέπετε χωρά, όπως έχει δείξει όλη η ιστορία και της
πατρίδας µας αλλά και όλης της ανθρωπότητας, και τον κοινοβου-
λευτισµό και την προσωρινή άρση ή τον περιορισµό του κοινοβου-
λευτισµού και το φασιστικό του κλαδί. 

Όπως, επίσης, γνωρίζουµε ότι το εργατικό, το λαϊκό κίνηµα,
µπορεί και πρέπει µε τη δράση του να καθιστά όλους τους αντι-
λαϊκούς νόµους ανενεργούς. Το αστικό κράτος δεν ηθικοποιείται,
δεν γίνεται προοδευτικό, ούτε ουδέτερο ταξικά. Έτσι είναι και το
Σύνταγµά του. Το αστικό κράτος και το Σύνταγµά του αλλάζει ρι-
ζικά, ανατρέπεται ριζοσπαστικά σε προοδευτική, λαϊκή κατεύ-
θυνση µε τη µαζική εργατική λαϊκή συνειδητή δράση όσο περνά ο
λαός στην κοινωνία της πραγµατικής ισότητας, που εξαλείφει όχι
µόνο την ταξική εκµετάλλευση, αλλά στην πορεία της καταργεί
και κάθε µορφής αντίθεση που κληρονοµεί από τον καπιταλισµό. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΚΚΕ κ. Δηµήτρη Κου-
τσούµπα. 

Ακολουθεί ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος. 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα ήταν ιδιαίτερα ενδιαφέρον οι κοινοβουλευτικοί
συντάκτες να έχουν βγάλει µια φωτογραφία της Βουλής των Ελ-
λήνων που συζητά σήµερα για τη συνταγµατική Αναθεώρηση.
Πρόκειται για µια θλιβερή εικόνα µε παρόντες τρεις Βουλευτές
της Αντιπολιτεύσεως και δέκα Βουλευτές της Κυβερνήσεως συν
τους Υπουργούς. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ, κύ-

ριοι συνάδελφοι, αν έχετε την καλοσύνη, κάντε λίγη ησυχία στην
Αίθουσα. 

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, δώστε µου ένα λεπτό για να
ησυχάσουµε. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα περιµένουµε την κ. Κανέλλη να
τελειώσει την επανάσταση.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ, κύ-

ριοι συνάδελφοι. 
Κύριε Πρόεδρε, συνεχίστε. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Η εικόνα, λοιπόν, αυτή της
Βουλής των Ελλήνων είναι ακριβώς το αποτέλεσµα της πολιτικής
των µνηµονίων. Είναι ακριβώς η απαξίωση στην οποία ο ελληνι-
κός λαός έχει θέσει θεσµούς και γι’ αυτό πιστεύω ότι είναι ση-
µαντική η συζήτηση θεσµικών αλλαγών. 

Κύριε Πρόεδρε, φέρει ευθύνη και το Προεδρείο, διότι εγώ εί-
κοσι πέντε χρόνια στη Βουλή τέτοια συζήτηση δεν έχω ξαναδεί,
µε παραβίαση του Κανονισµού κατά τουλάχιστον 100% των χρό-
νων, µε παραβίαση των άρθρων του Κανονισµού περί σειράς οµι-
λητών που πραγµατικά φέρνει στο τέλος αυτό το αποτέλεσµα,
το οποίο δεν τιµά κανέναν µας, ούτε εµένα ως οµιλητή, ούτε ως
Βουλευτή, αλλά πιστεύω ούτε ως ελληνικό Κοινοβούλιο. Όταν ο
ελληνικός λαός βλέπει ότι εδώ µέσα συζητούµε τη συνταγµατική
Αναθεώρηση και είναι παρόντες δέκα Βουλευτές όλοι κι όλοι,
τότε εµείς οι ίδιοι φταίµε για την εικόνα την οποία παρουσιά-
ζουµε προς τα έξω. 

Και βεβαίως, στη µεταµνηµονιακή εποχή η Ελλάδα ανακτά
σταδιακά ξανά την οικονοµική της ελευθερία. Όµως, το πρό-
ταγµα αποτελεί η επιστροφή των ηθικών αξιών στην κορυφή της
αξιακής πυραµίδας της κοινωνίας µας, διότι µέχρι τώρα οι κλο-
πές του δηµοσίου χρήµατος, οι υπερτιµολογήσεις των δηµοσίων
έργων, των φαρµάκων, ο αποκλεισµός των απλών ανθρώπων και
των επιχειρήσεων από τον τραπεζικό δανεισµό προς όφελος
προνοµιακών συνοµιλητών της εξουσίας και ιδίως των κοµµάτων
της εξουσίας που χειρίστηκαν την εποχή των µνηµονίων πριν απ’
αυτή την Κυβέρνηση, η απένταξη δυόµισι εκατοµµυρίων ανθρώ-
πων από το σύστηµα δηµόσιας υγείας και ασφάλισης είχαν ένα
ξεκάθαρο έρεισµα, τη δύσοσµη ηθική απαξία. 

Η επίτευξη, πιστεύουµε, ενός στόχου περνά αναγκαία διαµέ-
σου του επαναπροσδιορισµού των θεµελιωδών δικαιωµάτων των
συνανθρώπων µας, καθώς και του κρίσιµου θεσµού της πολι-
τείας και εν τέλει της κοινωνίας µε πρόσηµο τον ηθικό και αν-
θρωποκεντρικό χαρακτήρα, ώστε η προστασία και η θωράκιση
να καταστεί ανθεκτικότερη ακόµα και σε έκτακτες συνθήκες,
όπως αυτές που βιώσαµε κατά τη µνηµονιακή εποχή.

Δεν µπορούν να αντικατασταθούν αυτές οι θεσµικές αλλαγές
µε επικοινωνιακά πυροτεχνήµατα. Έχουµε φτάσει σε σηµείο οι
µετεγγραφές Βουλευτών να ξεπερνούν τα τρία κόµµατα, άνθρω-
ποι που κινούνται σε όλο το φάσµα της Βουλής των Ελλήνων.
Χθες η Νέα Δηµοκρατία γιόρταζε, διότι οι αυτοεπονοµαζόµενοι
«του Βουκεφάλα» ήρθαν στις τάξεις της Νέας Δηµοκρατίας,
όπου ανακοινώθηκε ότι θα είναι συνυποψήφιοι µε τον κ. Πανού-
τσο που θα αντικαταστήσει τον κ. Μαρκογιαννάκη που αποσύρε-
ται λόγω γήρατος, αν και είναι πολλά χρόνια ανώτερος του κ.
Πανούτσου. Με τέτοιου είδους τακτικές δεν πρόκειται να πεί-
σουµε τον ελληνικό λαό και ούτε να επαναφέρουµε την πίστη
στον κοινοβουλευτισµό. 

Με την έννοια αυτή ορισµένα θεµελιώδη ανθρώπινα δικαιώ-
µατα χρειάζονται εµβάθυνση και πιο συγκεκριµένο περιεχόµενο.
Σηµαντικοί θεσµοί είναι αναγκαίο να επαναπροσδιορισθούν, εξυ-
πηρετώντας καλύτερα τις ανθρώπινες ανάγκες και τις ανάγκες
της πατρίδας, ενώ σε κάποιες περιπτώσεις το δηµόσιο συµφέρον
θα πρέπει να προσδιορισθεί έτσι, ώστε η προστασία του να εξα-
σφαλίζει τη συνέχεια του ελληνικού κράτους και του έθνους
έχοντας κατευθύνσεις ξεκάθαρα ανθρωποκεντρικές. 

Στο πλαίσιο αυτών των κατευθυντήριων γραµµών και αρχών,
οι Ανεξάρτητοι Έλληνες θεωρούµε ότι η αρχούµενη διαδικασία
της συνταγµατικής Αναθεώρησης πρέπει να προνοήσει δεόντως
για την αναθεώρηση των συνταγµατικών διατάξεων που αφο-
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ρούν πρώτα απ’ όλα τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. 
Με την Αναθεώρηση του Συντάγµατος το 1986 καταργήθηκαν

τα άρθρα για τις αρµοδιότητες του Προέδρου της Δηµοκρατίας
και το πολίτευµα έγινε πρωθυπουργοκεντρικό, ενώ µε την τρο-
ποποίηση αυτή ενισχύθηκε ο ρόλος του Κοινοβουλίου και της
Κυβέρνησης.

Η εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας, όµως, κατέστη η
αφορµή να διαλύεται το Κοινοβούλιο και να διαταράσσεται η
οµαλή κοινοβουλευτική θητεία, αλλοιώνοντας έτσι τόσο τον ρόλο
του Πρωθυπουργού όσο και τον ρόλο του Προέδρου της Δηµο-
κρατίας. 

Η πρόταση των Ανεξαρτήτων Ελλήνων είναι η απευθείας
εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας από τον λαό, ενισχύον-
τας τη δηµοκρατική νοµιµοποίησή του. 

Θα ήθελα να θυµίσω ότι αυτή η πρόταση είναι και πρόταση
του πρώην Πρωθυπουργού, του Κώστα Καραµανλή, στο συνέ-
δριο της Νέας Δηµοκρατίας. Μου κάνει ιδιαίτερη εντύπωση σή-
µερα η αναφορά του Κυριάκου Μητσοτάκη, που µίλησε
απαξιωτικά για την πρόταση του πρώην Πρωθυπουργού.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι µε τον Σηµίτη τώρα, έχει
πάει αλλού.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Έχετε δίκιο, κύριε Νικολό-
πουλε.

Δικαίωµα υποψηφιότητος πιστεύουµε ότι πρέπει να αποκτά ο
πολίτης που προτείνεται είτε από κοινοβουλευτικό κόµµα στη
Βουλή είτε από εκατό χιλιάδες τουλάχιστον εκλογείς. 

Και επειδή ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, µέσω της απευθείας
έκφρασης της λαϊκής κυριαρχίας, έχει πιο άµεση δηµοκρατική
νοµιµοποίηση, προτείνουµε τρεις τοµές, χωρίς να µεταβάλλεται
η µορφή του πολιτεύµατος σε Προεδρική Δηµοκρατία. 

Η πρώτη είναι ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας να µπορεί να ανα-
πέµψει νόµο που έχει ψηφιστεί από τη Βουλή µία φορά σε κάθε
Σύνοδο, που για να ισχύσει πρέπει να ψηφιστεί από τα 3/5 της
Βουλής. Αυτή η αρµοδιότητα υπήρχε, αλλά ουδέποτε ασκήθηκε,
γιατί µετά την αναποµπή αρκούσε µόνο η ψήφιση του νόµου µε
εκατόν πενήντα έναν Βουλευτές. 

Η δεύτερη τοµή είναι ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας να µπορεί
να προτείνει τη διενέργεια δηµοψηφίσµατος για κρίσιµο εθνικό
θέµα και η πρότασή του να πρέπει να εγκριθεί από εκατόν πε-
νήντα έναν Βουλευτές. 

Επίσης, προβλέπουµε ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας να προ-
κηρύσσει δηµοψηφίσµατα που προτείνονται από τον λαό και
συγκεκριµένα µε αίτηµα ενός εκατοµµυρίου εκλογέων για ψηφι-
σµένο νοµοσχέδιο, πεντακοσίων χιλιάδων εκλογέων για κρίσιµο
εθνικό ζήτηµα και εκατό χιλιάδων εκλογέων για σοβαρό κοινω-
νικό ζήτηµα της χώρας, αποδεικνύοντας έτσι τη δηµοκρατική µας
ευαισθησία και την προσήλωση στις αρχές της λαϊκής κυριαρ-
χίας, που αποτελεί το κύριο στερέωµα της δηµοκρατίας µας. 

Τρίτον, θεσπίζουµε το δικαίωµα του Προέδρου της Δηµοκρα-
τίας, ακόµα και χωρίς τη σύµφωνη γνώµη του Πρωθυπουργού,
σε εξαιρετικές περιστάσεις να προχωρεί σε διαγγέλµατα προς
τον ελληνικό λαό. 

Αυτή η ισορροπία που επιτυγχάνεται µε τις προτάσεις µας
µπορεί να ενισχύσει ουσιαστικά το ίδιο το κοινοβουλευτικό πολί-
τευµα. 

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες από αυτό το Βήµα, αλλά και εγώ ο
ίδιος, ως ανεξάρτητος Βουλευτής και ως Βουλευτής από το
1993, επιµένω στην αλλαγή του άρθρου 86 περί της ποινικής ευ-
θύνης των Υπουργών. 

Όλοι αναγνωρίζουν ότι το άρθρο 86, που προβλέπει και ρυθ-
µίζει την απόδοση ποινικών ευθυνών στους Υπουργούς, είναι ο
φερετζές της ατιµωρησίας και της συγκάλυψης. Κανείς όµως δεν
τόλµησε από τα πολιτικά µορφώµατα της διαπλοκής και της δια-
φθοράς, που καθιέρωσαν τη διάταξη στη σηµερινή της µορφή,
να το αλλάξει. Τώρα άρχισαν να ψελλίζουν την αναγκαιότητα συ-
ζήτησης του συγκεκριµένου άρθρου, τώρα που πλέον η οσµή
των σκανδάλων κοντεύει να πνίξει όλο το πολιτικό σύστηµα του
παρελθόντος και της Μεταπολίτευσης. 

Εδώ θέλω να υπενθυµίσω ότι για την πλειοψηφία των αποκα-
λύψεων της πολιτικής ανοµίας, που πρέπει να απασχολεί την ελ-

ληνική δικαιοσύνη, από αυτό το Βήµα είχα προειδοποιήσει, κατά
την πολυετή θητεία µου ως Βουλευτής και ως αρµόδιος τοµεάρ-
χης της Αντιπολίτευσης, αλλά και ως Υπουργός, και είχα δικαιω-
θεί όταν έλεγα για τη µη παραγραφή των αδικηµάτων του
Τσοχατζόπουλου και του Παπαντωνίου για το ξέπλυµα χρήµα-
τος. Τελικά, η δικαιοσύνη ήλθε και δικαίωσε τις θέσεις µου. 

Ήταν µε δική µου παρέµβαση, που ακυρώθηκαν οι µεθοδεύ-
σεις για την παραγραφή των εγκληµάτων τύπου Τσοχατζόπου-
λου και Παπαντωνίου. Και εκείνη την εποχή, είχα δεχθεί πυρά
από το σύστηµα της διαφθοράς και της συγκάλυψης των νταβα-
τζήδων της ενηµέρωσης, οι οποίοι -µη γελιέστε- δεν ήταν απλώς
συνεργάτες των διεφθαρµένων, αλλά σε κάποιες περιπτώσεις
άµεσοι συνεργοί.

Δεν είναι µόνο οι Υπουργοί που πλούτισαν, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Κάποιοι που ήταν δίπλα τους, δηµοσιογράφοι, που
δεν έβγαινε πουθενά το «πόθεν έσχες» τους, κυκλοφορούν µε
τεράστιες περιουσίες, έχουν βίλες ανά την Ελλάδα και το εξω-
τερικό, λογαριασµούς στην Ελβετία, σκάφη αναψυχής τριάντα
µέτρων. Τους καταγγέλλεις επώνυµα και δεν τολµάει καν η Αρχή
για το ξέπλυµα χρήµατος να κάνει µια έρευνα. Δεν µε έχει πάρει
ένας εισαγγελέας, όταν το λέω αυτό από το Βήµα της Βουλής,
να µε ρωτήσει «Κύριε Καµµένε, σε ποιον αναφέρεστε;».

Το «πόθεν έσχες» των δηµοσιογράφων, όταν ζητάει κανείς αν-
τίγραφο για να κάνει κοινοβουλευτικό έλεγχο, δεν δίνεται, ενώ
των πολιτικών –καλώς γίνεται αυτό- δίνεται σε όλους. Δεν υπάρ-
χουν δηµοσιογράφοι και άλλοι βοηθοί, οι οποίοι δηµιούργησαν
τις συµµορίες της Μεταπολίτευσης; Τώρα, έγιναν και εκδότες
πρόσφατα. 

Δεν είναι υποχρέωση της δηµοκρατίας µας, εξετάζοντας τις
πολιτικές και τις ποινικές ευθύνες πολιτικών προσώπων, αυτούς
οι οποίοι λειτουργούν σαρανταπεντάρια των ίδιων των πολιτικών,
να τους ελέγξουµε; 

Εµείς, λοιπόν, σήµερα, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, επίσηµα πι-
στοί στις αρχές µας, προτείνουµε την κατάργηση του απαράδε-
κτου κοινοβουλευτικού φερετζέ για τα αδικήµατα, που τελούν οι
Υπουργοί και οι Υφυπουργοί επ’ ευκαιρίας ασκήσεως των καθη-
κόντων τους και εκµεταλλευόµενοι το αξίωµά τους, όπως είναι η
δωροδοκία, η φοροδιαφυγή, οι µίζες και το µαύρο χρήµα και την
εκδίκασή τους από την τακτική δικαιοσύνη, σύµφωνα µε τις κοι-
νές διατάξεις του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, όπως ισχύει για
όλους τους πολίτες. Εύχοµαι, µάλιστα, να υπήρχε και νοµική
οδός. 

Πιστεύω ότι αυτό θα πρέπει να το κάνουµε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Εµείς είµαστε αυτοί που γράφουµε τους νόµους
του κράτους. Με µεγάλη πλειοψηφία µπορούµε να προτείνουµε
την αναδροµική ισχύ της κατάργησης του νόµου περί ευθύνης
Υπουργών για είκοσι χρόνια και να ανοίξουν όλοι οι φάκελοι και
να µάθει ο ελληνικός λαός την αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)
Μπορούµε να προτείνουµε, βεβαίως, και την ταύτιση των

ορίων παραγραφής των περιπτώσεων υπουργικής παραβατικό-
τητας µε τα αντίστοιχα όρια του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας,
όπως για κάθε Έλληνα πολίτη, για να σταµατήσει το άθλιο θέα-
τρο να βλέπουµε τέως Υπουργούς να ισχυρίζονται ότι τα αδική-
µατα που έπραξαν πριν λίγους µήνες έχουν παραγραφεί.  

Στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος υπάρχει ελεύθερη έκ-
φραση των Βουλευτών. Η κόκκινη γραµµή, όµως, είναι η κατάρ-
γηση του επαίσχυντου άρθρου για την ψήφιση που οι
Ανεξάρτητοι Έλληνες θέτουν µόνο γι’ αυτό θέµα κοµµατικής πει-
θαρχίας. 

Στα θέµατα της Εκκλησίας, για τα οποία γίνεται πολύς διάλο-
γος, άκουσα σήµερα τον κ. Μητσοτάκη να καταγγέλλει –λέει- ως
κατάπτυστη τη συµφωνία της Κυβέρνησης, του Πρωθυπουργού
µε τον Αρχιεπίσκοπο. Ο ίδιος πολιτικός Αρχηγός πριν από λίγες
ηµέρες, όταν έγινε η συµφωνία, είπε ότι δεν πρόλαβε να την
κάνει ο ίδιος το 2013. Τελικά τι έγινε; Πήγε σήµερα να πάρει τις
ψήφους κάποιων παπάδων, που του διαµαρτυρήθηκαν και ανα-
κάλυψε ότι της προηγούµενης εβδοµάδος η πρόταση ήταν η
πρόταση του το 2013 και δεν πρόλαβε να την κάνει; Τέτοιου εί-
δους µικροπολιτικές απαξιώνουν την πολιτική ζωή του τόπου.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Ανεξάρτητοι Έλληνες
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δεσµευόµαστε από το καταστατικό µας. Λέµε το εξής: Όποια
συµφωνία υπάρξει από την ιεραρχία της Εκκλησίας, σε αυτή τη
συµφωνία συµφωνούµε και ψηφίζουµε. Δεν είµαστε εκείνοι, οι
οποίοι θα πάµε αυτή τη στιγµή να κάνουµε µικροπολιτική µε τους
ιερείς ή νταραβέρι µε τους µητροπολίτες. Πιστεύουµε στον άρ-
ρηκτο δεσµό της Ορθοδοξίας µε τον ελληνισµό. Ακόµα, όµως,
πιστεύουµε ότι θα πρέπει να µπορέσει και η Εκκλησία µε εργα-
λεία, τα οποία θα της δοθούν, εκµεταλλευόµενη και την περιου-
σία, να καλύπτει τα έξοδα, τα οποία έχει, ιδιαίτερα για την
πληρωµή του προσωπικού της. 

Όσον αφορά την παιδεία, δεν µπορούµε να είµαστε πίσω στην
ίδρυση πανεπιστηµίων, τα οποία ναι µεν είναι ιδιωτικά, αλλά θα
είναι υπό τον αυστηρότατο έλεγχο του κράτους. Η θέση µας
είναι η ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων µόνο µη κερδοσκοπικού
χαρακτήρα και βεβαίως, υπό τον έλεγχο του κράτους. 

Όταν σε όλες τις χώρες της Ευρώπης προβλέπεται η λειτουρ-
γία ιδιωτικών πανεπιστηµίων, όταν χιλιάδες ελληνόπουλα πηγαί-
νουν στο εξωτερικό για να σπουδάσουν µε το υστέρηµα των
οικογενειών τους, πιστεύουµε και προτείνουµε ότι πρέπει να
ιδρυθούν ιδιωτικά πανεπιστήµια µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα,
όπως είναι µερικά από τα κορυφαία πανεπιστήµια του κόσµου. 

Προτείνουµε, όµως, επιπλέον το 15% έως 20% των θέσεων
αυτών των πανεπιστηµίων να δίδεται δωρεάν σε οικονοµικά
ασθενέστερους πολίτες ως ανταποδοτικό όφελος της αδειοδό-
τησής τους. Δηλαδή να είναι υποχρεωµένο κάθε ιδιωτικό πανε-
πιστήµιο µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα να δίνει 15% µε 20% των
θέσεων σε παιδιά, τα οποία είναι άπορα, που δεν έχουν τη δυνα-
τότητα να σπουδάσουν.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες είµαστε το κίνηµα, που πιστεύει στην
ελεύθερη οικονοµία, µε σαφές όµως κοινωνικό πρόσηµο της ευ-
θύνης. Εσείς έχετε προσχωρήσει στον άκρατο φιλελευθερισµό,
διολισθαίνοντας στον οχετό της λαϊκής ακροδεξιάς, την οποία
τώρα επεκτείνετε και στην υβριστική δηµοσιογραφία, της ακρο-
δεξιάς, που επικαλείται τον πατριωτισµό, την ίδια στιγµή που λη-
στεύει παρέα µε τους νεοφιλελεύθερους τον δηµόσιο πλούτο.
Είναι ο ορισµός, δηλαδή, της πατριδοκαπηλίας τόσο στην εκπαί-
δευση όσο και την οικονοµία. Διότι η παιδεία δεν µπορεί και δεν
πρέπει να είναι εµπόρευµα. 

Με την εκλογή των οµογενών, πιστεύουµε στην εκπροσώπηση
της οµογένειας και προτείνουµε έξι έως δεκαπέντε από τους
Βουλευτές Επικρατείας να προέρχονται από την οµογένεια. Οι
οµογενείς, όµως, που θα συµµετέχουν στη Βουλή, θα ψηφίζουν
ως οµογενείς και δεν θα προσµετράται η ψήφος τους για τις
εθνικές ψηφοφορίες. Θα ακούγονται. 

Προτείνουµε ενιαίο ψηφοδέλτιο, ώστε να αφήσουµε µακριά
τους Έλληνες της διασποράς από τον κοµµατικό διχασµό. Τους
καλούµε να συµµετέχουν στα πράγµατα της χώρας και µακάρι
αργότερα να µπορέσουν να έχουν και ψήφο στη Βουλή, χωρίς
όµως αυτή τη στιγµή, δίνοντας ψήφο στους οµογενείς και εκπρο-
σωπώντας τη µεγάλη Ελλάδα, που βρίσκεται στο εξωτερικό, να
εµπλέξουµε την οµογένεια στα εσωτερικά πολιτικά της χώρας. 

Προτείνουµε το ενιαίο ψηφοδέλτιο για να αφήσουµε τους Έλ-
ληνες της διασποράς µακριά από τον κοµµατικό διχασµό. Οι Έλ-
ληνες της διασποράς είναι και θα πρέπει να συνεχίσουν να είναι
µια γροθιά στο πλευρό του ελληνισµού. 

Για µας, τους Ανεξάρτητους Έλληνες, τέλος, είναι σοβαρό-
τατο θέµα το δηµογραφικό. Είναι ταυτισµένο µε την ίδια την
εθνική µας επιβίωση. Γι’ αυτόν τον λόγο, προτείνουµε την ανα-
βάθµιση των τρίτεκνων οικογενειών σε πολύτεκνες, µε τη διατή-
ρηση όµως της αρχής της αναλογικότητας. Άλλα προνόµια θα
έχει η τρίτεκνη οικογένεια, ως πολύτεκνη και άλλα η οικογένεια
µε πέντε, έξι ή δέκα παιδιά. Η τεκνοποίηση πρέπει να υποστηρί-
ζεται, να επιβραβεύεται και όχι να τιµωρείται. Τα παιδιά δεν είναι
τεκµήριο διαβίωσης. Είναι η ίδια η εθνική επιβίωση. 

Όσον αφορά το περιβάλλον προτείνουµε την ένταξη των υδά-
τινων και των κρίσιµων ενεργειακών αποθεµάτων στα κοινόχρη-
στα και εκτός συναλλαγής αγαθά. Ο πλούτος της χώρας δεν
µπορεί να εκχωρείται, να αξιοποιείται ερήµην του κράτους και
της κοινωνίας. Η προστασία του περιβάλλοντος είναι κορυφαία
πράξη πατριωτισµού και δεµένη µε τις αρχές και τις αξίες του
έθνους. Για κάθε δέντρο που αδρανοποιείται για σκοπούς δηµο-

σίου συµφέροντος επιβάλλεται η εµφύτευση δύο δέντρων στην
ίδια περιοχή. Η αυθαίρετη εκµετάλλευση και η ασυδοσία πάνω
στο περιβάλλον, πάνω στην υπέροχη ελληνική θα πρέπει να τερ-
µατιστεί. Την έχουµε πληρώσει ακριβά. Δεν έχουµε το δικαίωµα
να χρεώσουµε τις επόµενες γενιές Ελλήνων µε τα λάθη, που
εµείς προκαλέσαµε ή παραλάβαµε. Αλλά βεβαίως, πρέπει να αλ-
λάξει το σύστηµα αυτής της δικτατορίας κάποιων εξωνηµένων
δασαρχών, οι οποίοι κάνουν προσωπική πολιτική µε τα δάση.

Τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης θα πρέπει να αντιµετωπίζονται
πιστοληπτικά, όπως όλες οι επιχειρήσεις. Και επιπλέον, θα πρέ-
πει να δηµοσιοποιούν το ιδιοκτησιακό τους καθεστώς ώστε να
γνωρίζει κάθε Έλληνας σε ποιον ανήκει το µέσο, στα κεντρικά
δελτία ειδήσεων µάλιστα και όχι στις τέσσερις τα ξηµερώµατα
σε µια καρτέλα για κλάσµατα του δευτερολέπτου. 

Ο αγώνας που κάναµε κάποιοι εδώ και δεκαετίες, για να εξα-
λείψουµε τα νοσηρά φαινόµενα βασικών µετόχων, που αλλοί-
ωναν την ίδια τη δηµοκρατία, θα πρέπει να δικαιωθεί. Η πολιτική
σκηνή, ο κάθε Έλληνας πολιτικός, δεν θα πρέπει ούτε να εκβιά-
ζεται ούτε όµως να συναλλάσσεται µε εκδοτικά συµφέροντα και
συγκροτήµατα, προκειµένου να εξασφαλίσει την επανεκλογή
του. Και η διαφάνεια είναι ο µοναδικός τρόπος για την εξυγίανση
της δηµοκρατίας µας.

Στο σηµείο αυτό θέλω να σας πω ότι πρέπει να µπουν και
νόµοι, που να ελέγχουν τις χρηµατοδοτήσεις των µέσων ενηµέ-
ρωσης. Παρατήρησα τις χρηµατοδοτήσεις από τις τράπεζες του
πρώτου εξαµήνου του 2018, που δεν ελέγχεται από την Κυβέρ-
νηση. Τα ίδια µέσα, τα οποία έκλεισαν και απέλυσαν δηµοσιο-
γράφους και τους πέταξαν στον δρόµο, τα ίδια µέσα πήραν,
χωρίς καµµία εγγύηση χρήµατα από τις τράπεζες ως δανεισµό.
Είναι τα ίδια µέσα τα οποία µέσω των τραπεζών επιτίθενται στην
Κυβέρνηση ή προσπαθούν να ελέγξουν πολιτικούς της αντιπολί-
τευσης.

Όσον αφορά τις επιχειρήσεις, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες είµα-
στε πραγµατικά θιασώτες της ελεύθερης οικονοµίας µε σαφές
κοινωνικό πρόσηµο. Δεν ποινικοποιούµε το κέρδος. Αντίθετα, το
ενθαρρύνουµε. Είµαστε, όµως, απέναντι στην ασυδοσία, την κερ-
δοσκοπία, την εκµετάλλευση, την αντικοινωνική δράση οποιου-
δήποτε επιχειρηµατικού µοντέλου. 

Προτείνουµε, λοιπόν, οι φόροι και οι εισφορές κάθε είδους να
µην µπορούν να υπερβαίνουν το 50% του φορολογητέου εισο-
δήµατος κάθε φυσικού και νοµικού προσώπου, κανόνας, που
ισχύει στα περισσότερα ευρωπαϊκά κράτη. Τον δέχεται, µάλιστα
και το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. 

Δεν µπορούµε να επιτρέψουµε στο κράτος να γίνεται συνεταί-
ρος στο ατοµικό ή εταιρικό εισόδηµα. Το κράτος πρέπει να λει-
τουργεί ως ρυθµιστής και να διασφαλίζει τη νοµιµότητα και την
κοινωνική υπευθυνότητα. 

Τέλος, όσον αφορά τη δικαιοσύνη, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η δικαιοσύνη αποτελεί µία ξεχωριστή αρχή εξουσίας. Και
έχουµε την υποχρέωση µε νόµους και µε το ίδιο το Σύνταγµα να
ενισχύσουµε τη δικαιοσύνη και να την απαλλάξουµε από συµµο-
ρίες, οι οποίες, δυστυχώς, συνεχίζουν να δρουν. 

Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι η µόνη λύση είναι η κληρωτή δηµο-
κρατία. Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες το έχουµε στις αρχές µας. Προ-
τείνουµε η ηγεσία της δικαιοσύνης να εκλέγεται από το σύνολο
των δικαστών κάθε κλάδου και να ακολουθεί εν συνεχεία κλή-
ρωση µεταξύ των τριών ή πέντε επικρατέστερων. Έτσι, δίνουµε
στους δικαστές τη δυνατότητα να επιλέγουν αυτούς, που ξέρουν
ότι είναι οι πιο έντιµοι και εκείνοι, που µπορούν να ηγηθούν της
δικαιοσύνης και παράλληλα µε την κληρωτή δηµοκρατία δίνουµε
τη δυνατότητα να µπορέσει να εκλεγεί και κάποιος, ο οποίος δεν
θα είχε επιλεγεί ως πρώτη επιλογή από τους δικαστές. 

Για να προστατεύσουµε δε, την ακώλυτη πρόσβαση του πο-
λίτη στη δικαιοσύνη, προτείνουµε, το κόστος του παραβόλου να
µην µπορεί να υπερβαίνει το 20% του κατώτατου µισθού και για
φορολογικές διαφορές το 10% του αντικειµένου της διαφοράς. 

Βλέπουµε παράλογα πρόστιµα της τάξεως των εκατοντάδων
χιλιάδων ευρώ, που για να πάει κάποιος να το συζητήσει στο δι-
καστήριο, υποχρεούται να καταθέσει τα µισά. Δεν τα έχει. Δεν
έχει δικαίωµα, λοιπόν, αυτός ο άνθρωπος να έχει πρόσβαση στη
δικαιοσύνη; 

1030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Στη δε εποχή Βενιζέλου-Σαµαρά µε συγκεκριµένους ανθρώ-
πους στο ΚΕΦΟΜΕΠ έγιναν προσωπικές διώξεις κατ’ εντολήν
των κυβερνώντων. Και αυτές οι υποθέσεις κατέρρευσαν. Πολλοί
εξ αυτών, δεν είχαν τη δυνατότητα καν να πάνε στο δικαστήριο. 

Πιστεύουµε ότι για την προαγωγή των δικαστών, λοιπόν, πρέ-
πει να υπάρχει κοινωνικός έλεγχος. Γι’ αυτό, προτείνουµε την έκ-
φραση γνώµης από τους δικηγορικούς συλλόγους, που είναι και
οι συλλειτουργοί της δικαιοσύνης.  

Πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα πρέπει να συ-
ζητήσουµε αρκετές ώρες για τις συνταγµατικές αλλαγές. Δεν θα
πρέπει να δίνουµε αυτή την εικόνα, που δίνουµε σήµερα στη
Βουλή των Ελλήνων και στις επιτροπές να είµαστε έτοιµοι να συ-
ζητήσουµε µε τον ελληνικό λαό, για να µπορέσει πραγµατικά
αυτή η Συνταγµατική Αναθεώρηση να θωρακίσει τη δηµοκρατία
και να επαναφέρει τις ηθικές αξίες. 

Τέλος, θα παρακαλέσω τον κ. Μητσοτάκη, ως Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως, να µην επαναφέρει θέµατα, τα
οποία έχουν λήξει. Μίλησε για τη Σαουδική Αραβία. Όσον αφορά
τη Σαουδική Αραβία, τελικά από την έρευνα της υποθέσεως, εκεί-
νος που σίγουρα έχει ευθύνες, είναι µέλος της Νέας Δηµοκρα-
τίας και στέλεχος του Διπλωµατικού Σώµατος, ο οποίος πήγε να
τινάξει µε προσωπικά τηλεγραφήµατα προς υπηρεσιακούς πα-
ράγοντες την υπόθεση στον αέρα. 

Ελάτε, κύριε Μητσοτάκη, να τη συζητήσουµε την υπόθεση. 
Εγώ, όµως, θα σας πω, κύριε Μητσοτάκη, ότι όταν επιτίθεστε

σε εµένα, θα πρέπει να περιµένετε και άλλη µία απάντηση. Σας
καλώ, λοιπόν, µέχρι αύριο το µεσηµέρι η Νέα Δηµοκρατία να
ανακοινώσει τι λέει η Απόφαση 2674/2018 του Πολυµελούς Πρω-
τοδικείου Αθηνών µε εναγόµενη τη Νέα Δηµοκρατία και ενά-
γουσα τράπεζα και τι κυκλώµατα έχει κινητοποιήσει, για να µην
γίνει η κατάσχεση που προβλέπει αυτή η Απόφαση. Εάν µέχρι
αύριο το µεσηµέρι στις 12.00’ ο κ. Μητσοτάκης δεν το ανακοι-
νώσει, θα το ανακοινώσουµε εµείς. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Ανεξαρτήτων Ελ-
λήνων κ. Πάνο Καµµένο. 

Προχωρούµε µε τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
από το Ποτάµι, τον κ. Σταύρο Θεοδωράκη. 

Ορίστε, κύριε Θεοδωράκη, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του Κόµµατος Το Πο-

τάµι): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζοντας και εγώ θα
ήθελα να κάνω µία αναφορά στα πανεπιστήµια. Νοµίζω ότι θα
καταλάβετε γιατί. 

Επιλέγω κάποιους από τους τίτλους: «Επίθεση κουκουλοφό-
ρων στο “Πάντειο” σε φοιτητές - µέλη της Πανσπουδαστικής και
της ΚΝΕ». «Διαµαρτυρία των καθηγητών της Θεσσαλονίκης που
µιλούν για ανυπεράσπιστη Πανεπιστηµιούπολη έρµαιο των συµ-
µοριών και εµπόρων ναρκωτικών». «Καθηµερινά επεισόδια στην
Πατησίων υποτίθεται στο όνοµα του ασύλου, που προστατεύει
λαθρέµπορους και διακινητές µόνο τελικά». Και, τέλος, µόλις την
προηγούµενη Πέµπτη αν δεν κάνω λάθος, ληστεία και ξυλοδαρ-
µός σε βάρος καθηγητή στο ΑΠΘ. Προσέξτε τα λόγια του, γιατί
έχουν κάποια αξία: «Δεν αντέδρασε κανείς στην επίθεση. Δεν κά-
λεσε κανείς το “100”, γιατί όπως του είπαν φοβούνται για τη ζωή
τους. “Ζήτω η ελεύθερη διακίνηση των ληστών και των ναρκεµ-
πόρων!” αναφώνησε ο καθηγητής στην ανάρτησή του σε µία
σπάνια εκδήλωση σαρκασµού για δαρµένο και ληστεµένο».

Θα µου πείτε τι σχέση µπορούν να έχουν αυτά µε την αναθε-
ώρηση του Συντάγµατος. Σύµφωνα µε τον Πρωθυπουργό έχουν.
Το είπε ο κ. Τσίπρας στον ΑLPHA το επανέλαβε και σήµερα εδώ
στη Βουλή. Είπε ότι ορισµένοι θέλουν να δυσφηµίσουν τα δηµό-
σια πανεπιστήµια, γιατί έχουν στόχο να δηµιουργήσουν ιδιωτικά
πανεπιστήµια, στα οποία θα έχουν πρόσβαση µόνο οι πλούσιοι
φοιτητές. Με αυτά τα µυαλά θέλετε να συζητήσουµε σοβαρά για
τη συνταγµατική αναθεώρηση; 

Λέτε, κύριοι συνάδελφοι, του ΣΥΡΙΖΑ, να µην αλλάξει και να
συνεχίσουµε να ζούµε στην υποκρισία, µε χιλιάδες παιδιά να
σπουδάζουν στο εξωτερικό -ανάµεσά τους προφανώς είναι και
δικά σας παιδιά-, αλλά στην Ελλάδα να µην έχουν καµία δυνατό-
τητα επιλογής. Προσέξτε όµως το χειρότερο είναι -γιατί δεν φω-

τίζετε όλη την εικόνα- ότι το Υπουργείο Εµπορίου συνεχίζει να
δίνει άδειες σε ιδιωτικά κέντρα, σε παραρτήµατα κάποιων ξένων
πανεπιστηµίων. Λειτουργούν µε την άδεια του Υπουργείου Εµ-
πορίου και όχι µε την άδεια του Υπουργείου Παιδείας όπως θα
έπρεπε. Ουαί, υµίν! Μιας και είναι και επίκαιρα τα εκκλησιαστικά
αυτές τις ηµέρες.

Ο κ. Τσίπρας µας είπε κάτι που µας ξάφνιασε, ότι ο προϋπο-
λογισµός πρέπει να µοιράζεται ανάµεσα στα δηµόσια και στα µη
κρατικά πανεπιστήµια. Στην Ισπανία είπε ότι οι επιχορηγήσεις του
κράτους πρέπει να µοιράζονται στα δηµόσια και τα µη κρατικά.

Προσέξτε γιατί λίγη ανάγνωση κάνει καλό: Στην Ισπανία και
στη Γερµανία απαγορεύεται ρητά η ενίσχυση των µη κρατικών
πανεπιστηµίων, στη Γαλλία δεν προβλέπεται καν. Μπείτε στο δί-
κτυο «Ευριδίκη», στο επίσηµο δίκτυο της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για όλα αυτά και θα βρείτε όλο τον κατάλογο, όλες τις πληρο-
φορίες. 

Θα πρότεινα, αν πρόκειται να κάνουµε µία σοβαρή κουβέντα
γι’ αυτά τα πράγµατα, να αποµακρυνθείτε από τα fake news που
προσπαθούν να γεµίσουν µε νέα τέρατα, τα οποία βέβαια είναι
πολύ παλιά, γιατί το να λες σήµερα, το 2018, ότι τα ιδιωτικά, τα
µη κρατικά πανεπιστήµια είναι για τα παιδιά των πλουσίων νοµίζω
ότι έχεις χάσει την επαφή σου µε την πραγµατικότητα.

Και είναι τόσο µεγάλη η ιδεοληπτική σας τύφλωση, που για
να µην συζητήσουµε για τα µη κρατικά πανεπιστήµια, προσέξτε
τι κάνετε: Εξαιρείτε από τη συζήτηση την παράγραφο 2 του άρ-
θρου 16, που ορίζει ότι η βασική αποστολή του κράτους είναι και
η ανάπτυξη της θρησκευτικής συνείδησης. Είναι η παράγραφος,
είναι η διατύπωση, που ουσιαστικά ερµηνεύεται ως επιβολή της
κατήχησης στα ελληνικά σχολεία. Ούτε αυτό θα το αλλάξουµε;
Και µετά πώς µιλάµε για θρησκευτική ουδετερότητα, κυρίες και
κύριοι; 

Εµείς θα επιµείνουµε στην αναθεώρηση και του άρθρου 16 για
οικονοµικούς, κοινωνικούς, πολιτιστικούς, εκπαιδευτικούς λό-
γους. Θέλουµε µη κρατικά και µη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια.
Η απάντηση έχει δοθεί. Μη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια. Αυτά
είναι τα πανεπιστήµια που θέλουµε.

Και ταυτόχρονα βέβαια θέλουµε ουσιαστική κατοχύρωση του
δικαιώµατος ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού. Αφορά πολ-
λές φορές τους ίδιους ανθρώπους. Και τους διώξαµε στο εξω-
τερικό και δεν τους δίνουµε σήµερα το δικαίωµα να ψηφίσουν.
Προτείνουµε, λοιπόν, στο Σύνταγµα να διατυπωθεί σαφώς ότι
δεν είναι ευχέρεια της εκάστοτε κυβέρνησης αν θα ψηφίσουν ή
αν δεν θα ψηφίσουν οι Έλληνες που ζουν έξω. 

Και επειδή γίνεται µία προσπάθεια -εγώ θα πω και από άγνοια-
να εµφανιστεί το θέµα ως πολύπλοκο, δαιδαλώδες, προτείνουµε
κάτι πολύ απλό και συγκεκριµένο. Στην επόµενη εκλογική ανα-
µέτρηση να έχουµε την εξής απλή διατύπωση: «Όλοι όσοι είναι
γραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους µπορούν να ψηφί-
σουν». Ηλεκτρονικά; Ηλεκτρονικά. Επιστολικά; Επιστολικά. 

Για τις άλλες κατηγορίες, για τους ανθρώπους που έχουν ελ-
ληνική καταγωγή, αλλά δεν είναι γραµµένοι στους εκλογικούς
καταλόγους, να συνεχίσουµε να το συζητάµε, γιατί πραγµατικά
εκεί θα βρούµε πολλές διαφορετικές απαντήσεις και πρέπει να
πλησιάσει η µία απάντηση στην άλλη. Όµως, οι πεντακόσιες χι-
λιάδες Έλληνες που έφυγαν στα χρόνια της κρίσης δεν πρέπει
να αποκοπούν από τη χώρα. Πρέπει να ψηφίσουν. Είναι συνταγ-
µατικό τους δικαίωµα και θα είναι έγκληµα να τους το στερήσετε. 

Ας επιστρέψω, όµως, στη µεγάλη εικόνα, την Αναθεώρηση του
Συντάγµατος που συζητάµε. Ο τόπος έχει ανάγκη από ένα νέο
Σύνταγµα -σε αυτό συµφωνούµε όλοι- χωρίς αναχρονιστικές δια-
τάξεις, εµείς προσθέτουµε και χωρίς λαϊκισµούς. Δεν είµαστε -
ξέρετε- η µόνη χώρα που συζητάει αυτή τη στιγµή για ένα νέο
Σύνταγµα. Πολλές χώρες το συζητούν. Και ο Μακρόν ανήγγειλε
την πρόθεσή του να αναθεωρήσει το Σύνταγµα και η διαδικασία
θα ξεκινήσει τον Ιανουάριο. 

Τι συζητούν στη Γαλλία; Επιτρέψτε µου να αναφερθώ, γιατί
µόλις επέστρεψα από ένα ενδιαφέρον πολιτικό ταξίδι, µε πολλές
συναντήσεις. Τι συζητούν λοιπόν; Συζητούν µόνο τρεις διαδοχι-
κές θητείες Βουλευτών και δηµάρχων, κατάργηση -προσέξτε-
ενός ειδικού δικαστηρίου, που είχαν για τα εγκλήµατα των
Υπουργών και εκδίκασή τους απευθείας από το Εφετείο στο Πα-
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ρίσι, επιτάχυνση της νοµοθετικής διαδικασίας -έχουν και αυτοί
αντίστοιχα προβλήµατα- και απαγόρευση εισαγωγής άσχετων
τροπολογιών στους νόµους, µε διάταξη στο Σύνταγµα. Επίσης,
ενίσχυση ανεξαρτησίας του εισαγγελικού Σώµατος, έναντι της
εκτελεστικής εξουσίας και βέβαια, οι εισαγγελείς θα επιλέγονται
και θα προάγονται από το Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο και
µόνο. 

Πρέπει, λοιπόν, να εξαλείψουµε τη σκανδαλώδη ατιµωρησία
των πολιτικών, να ενισχύσουµε την πλήρη διάκριση των εξου-
σιών, να βάλουµε θητείες και στους εκλεγµένους, δώδεκα συ-
νεχή χρόνια. Αν κάποιος θέλει να συνεχίσει, θα πρέπει να κάνει
ένα διάλειµµα. 

Επιπροσθέτως, πρέπει να εξασφαλίσουµε την πολιτική σταθε-
ρότητα, να κατοχυρώσουµε τον φιλελεύθερο ευρωπαϊκό χαρα-
κτήρα του κράτους, να απελευθερώσουµε την οικονοµία από τα
δεσµά του κρατισµού και το δηµόσιο από την παντοκρατορία των
κοµµάτων, να θωρακίσουµε τα ατοµικά δικαιώµατα και να εναρ-
µονίσουµε -προσέξτε- υποχρεώσεις και δικαιώµατα µε την ψη-
φιακή εποχή. 

Η µικρή Εσθονία κατοχύρωσε το 2000, πριν δεκαοκτώ χρόνια,
στο Σύνταγµά της, ως απαραβίαστο ατοµικό δικαίωµα, τη δυνα-
τότητα πρόσβασης στο διαδίκτυο. Ήταν η αρχή για το οικονο-
µική θαύµα της Εσθονίας, που µάλλον όλοι γνωρίζουµε. 

Πάµε στην πρότασή µας για τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας.
Η πρότασή µας είναι µία λελογισµένη ενίσχυση των αρµοδιοτή-
των του. Να έχει τη δυνατότητα να συγκαλεί µε πρωτοβουλία του
το Συµβούλιο των Πολιτικών Αρχηγών, το οποίο από άτυπο πρέ-
πει να γίνει θεσµικό, να µπορεί να ορίζει τους προέδρους των
ανεξάρτητων αρχών, από κατάλογο που προτείνει η Βουλή, αλλά
ο Πρόεδρος αποφασίζει, να επιλέγει την ηγεσία της δικαιοσύνης
-προσέξτε µία µεγάλη αλλαγή σε σχέση µε τις περισσότερες
προτάσεις- από τους καταλόγους, που θα συντάσσει όχι η
Βουλή, όχι το Υπουργικό Συµβούλιο, αλλά οι ολοµέλειες των
ανωτάτων δικαστηρίων. Αυτός είναι ο δρόµος σε όλα τα σύγ-
χρονα Συντάγµατα.

Και βέβαια, συµφωνούµε. Με χαρά άκουσαν όλοι ότι πρέπει
να αποσυνδεθεί η διάλυση της Βουλής από την προεδρική επι-
λογή.

Εµείς, όµως, έχουµε και την πρόταση πώς µπορεί να γίνει
αυτό, επειδή διακρίνω µια αµηχανία πώς µπορούµε να το κά-
νουµε. «Θα βαράµε πέναλτι»; Πρόκειται για συγκεκριµένη πρό-
ταση, που διατυπώθηκε από έναν σκιτσογράφο, σατιρίζοντας
αυτή την αµηχανία που υπάρχει, άµα δεν πετύχουν οι ψηφοφο-
ρίες.

Εµείς, λοιπόν, προτείνουµε το εξής: Αν ακόµα και η τρίτη ψη-
φοφορία για την εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατία αποβεί
άκαρπη, τότε να παρατείνεται η θητεία του Προέδρου, µέχρι να
εξασφαλιστεί η απαιτούµενη πλειοψηφία. Συµβαίνει στην Ιταλία.
Λειτουργεί. Να συµβεί και εδώ. Στις ψηφοφορίες, βέβαια, υπάρ-
χει η δυνατότητα αλλαγής υποψηφίου Προέδρου, αν υπάρχει
ένα πιο συναινετικό πρόσωπο.

Δεν θέλετε αυτό; Έχουµε και µια εναλλακτική πρόταση. Το Πο-
τάµι έχει δύο όχθες, οπότε σε πολλά πράγµατα έχουµε εναλλα-
κτική πρόταση. Αν και στις δύο ψηφοφορίες δεν εκλεγεί
Πρόεδρος -είναι η πρόταση του καθηγητή, του κ. Αλιβιζάτου-
τότε η εκλογή θα γίνεται από διευρυµένο εκλεκτορικό σώµα, µε
τη συµµετοχή και των Ευρωβουλευτών και των περιφερειαρχών
και των δηµάρχων των µεγάλων πόλεων. Η χώρα, πάντως, πρέπει
να αποκτήσει σταθερούς εκλογικούς κύκλους, να µην είµαστε
συνεχώς σε ένα προεκλογικό κλίµα, το οποίο προκαλεί ασφυξία
στην οικονοµία και στην κοινωνία.

Η πρότασή σας για µια ισοπεδωτική απλή αναλογική, φοβάµαι
ότι θα ανοίξει νέους κύκλους ακυβερνησίας. Εµείς, όπως ξέρετε,
δεν είµαστε ούτε µε τη διαλυτική απλή αναλογική, αλλά δεν εί-
µαστε ούτε και µε την υπερενισχυµένη, που έχουµε σήµερα, µε
τις πενήντα έδρες χάρισµα στο πρώτο κόµµα. Πιστεύουµε σε ένα
αναλογικό µπόνους. Θα σας πω πόσο: Για το πρώτο κόµµα µια
έδρα για κάθε 1% πάνω από το 25%. Δηλαδή, 35% πήρες; Είσαι
πρώτο κόµµα; Προφανώς. Τότε θα πάρεις τριανταπέντε έδρες
επιπλέον. Εµείς λέµε επιπλέον τριανταπέντε.

Βέβαια, στην υπόθεση του εκλογικού νόµου πιστεύουµε και

στη διπλή ψήφο. Δηλαδή, τι σηµαίνει αυτό; Στη µια κάλπη ψηφί-
ζουµε τον τοπικό Βουλευτή, ανεξαρτήτως κόµµατος. Μπορεί κά-
ποιος -επειδή έχουµε πολύ καλά στελέχη σε όλη την Ελλάδα, το
έχουµε σκεφτεί αυτό- στην περιφέρειά του να ψηφίσει έναν το-
πικό Βουλευτή από το Ποτάµι και στην άλλη, την περιφερειακή
λίστα, να ψηφίσει το κόµµα του. Αυτή είναι που βγάζει και το πο-
σοστό του κόµµατος. Είναι µια µετατροπή του γερµανικού συ-
στήµατος. Οι λεπτοµέρειες, βέβαια, δεν είναι του παρόντος.
Είναι ο εκλογικός νόµος, που κάποια στιγµή ίσως τον συζητή-
σουµε µε σοβαρότητα.

Συµφωνούµε στην πρόταση, που υπάρχει για εποικοδοµητική
ψήφο δυσπιστίας, η Βουλή να µη µπορεί να ρίξει την κυβέρνηση,
αν συγχρόνως δεν είναι σε κατάσταση να αναδείξει νέα, όπως
έχει προτείνει πολύ νωρίς η οµάδα των έξι στο καινοτόµο Σύν-
ταγµα. Ο Μάνος, ο Αλιβιζάτος, ο Γεραπετρίτης, ο Κτιστάκις, ο
Βουρλούµης και ο Σπυρόπουλος έχουν κάνει µια πολύ ενδιαφέ-
ρουσα πρόταση αρκετά πριν.

Προτείνουµε, όµως, ο Πρωθυπουργός, που ζητάει πρόωρη
προσφυγή στην κάλπη για να αντιµετωπίσει -αυτό λέµε πάντα-
ένα εθνικό θέµα εξαιρετικής σηµασίας, να έχει την έγκριση των
τριών πέµπτων της Βουλής. Έτσι µόνο θα ολοκληρώνουµε τους
εκλογικούς κύκλους, που προβλέπει το Σύνταγµα.

Για το θέµα της ποινικής ευθύνης των Υπουργών, νοµίζω ότι
όλοι καταλήγουµε πια στις ίδιες απόψεις. Δεν είναι κανένα µυ-
στικό. Θέλουµε την κατάργηση των ειδικών προβλέψεων παρα-
γραφής και να ισχύουν οι ίδιοι κανόνες στους πολίτες και στους
Υπουργούς.

Προτείνουµε συγκεκριµένα –το Ποτάµι, δηλαδή, προτείνει- τη
θεσµοθέτηση ενός δικαστικού συµβουλίου, µε πλειοψηφία ανώ-
τατων δικαστών και εισαγγελέων, που θα έχει την αρµοδιότητα
για τη δίωξη των πολιτικών προσώπων. Και για να λύσουµε τον
γρίφο τι κάνουµε µε την ασυλία των Βουλευτών, πότε, πώς, ποιος
αποφασίζει, εµείς λέµε το εξής: Η αρµοδιότητα για την άρση της
ασυλίας των Βουλευτών ή όχι δεν είναι αρµοδιότητα της Βουλής.
Δεν µπορούν να αποφασίζουν τα κόµµατα για τους ανθρώπους
τους. Μπορεί να αποφασίζει ένα δικαστικό συµβούλιο, µε πλει-
οψηφία δικαστών και εισαγγελέων του Εφετείου.

Η ενίσχυση της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης, αντιλαµβανό-
µαστε όλοι ότι είναι ένα πολύ σηµαντικό θέµα και πρέπει να επι-
τευχθεί µε αλλαγή του τρόπου επιλογής της ηγεσίας της και να
µην επιλέγεται από την Κυβέρνηση, από τον Πρωθυπουργό, από
το Υπουργικό Συµβούλιο.

Ειδικά, επιτρέψτε µου -θέλω να κάνω µια µικρή παρένθεση- σε
µια περίοδο, που το µακρύ χέρι της Κυβέρνησης απλώνεται ξανά
-έχει συµβεί πολλές φορές στο παρελθόν- στα γραφεία των ει-
σαγγελέων. Είµαι συγκεκριµένος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

Έρχεται στο µυαλό µου και αυτή η τελευταία στοχοποίηση του
Κώστα Σηµίτη. Πολύ φοβάµαι ότι το δόγµα Πολάκη, που στήριξε
µε κάποιους δισταγµούς, αλλά τελικά το στήριξε, και ο ίδιος ο κ.
Τσίπρας, είναι δείγµα µιας ολοκληρωτικής λογικής. Εκτός, αν
όλα γίνονται για τα πρωτοσέλιδα και για να τροφοδοτηθεί η αγο-
ραία «ανθρωποφαγία». 

Τέλος πάντων, θα έλεγα προς τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ
και προς την Κυβέρνηση ότι η απέχθεια στον εκσυγχρονισµό, την
οποία οµολογείτε, δεν θα πρέπει να σας παρασύρει σε παραλο-
γισµούς.

Επιµένοντας στο θέµα της ηγεσίας της δικαιοσύνης και τον
τρόπο επιλογής της, πιστεύουµε ότι θα πρέπει να επιλέγεται από
έναν κατάλογο, που συντάσσουν τα ανώτατα δικαστήρια -σας το
είπα και πριν- και µπορεί να υπάρχει και πρέπει να υπάρχει µια
συζήτηση στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής.
Όµως, η απόφαση θα πρέπει να είναι του Προέδρου της Δηµο-
κρατίας. 

Προσέξτε και µια διαφορετική πρόταση από το Ποτάµι: Οι αν-
τιπρόεδροι των ανωτάτων δικαστηρίων να επιλέγονται από την
ολοµέλεια του αντίστοιχου δικαστηρίου, µε µυστική ψηφοφορία.

Πάµε τώρα στο άλλο µεγάλο θέµα, που είναι η σχέση Εκκλη-
σίας-Κράτους. Και εδώ απευθύνοµαι κυρίως στη µεριά της Νέας
Δηµοκρατίας. Δεν µπορεί, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµο-
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κρατίας, να µιλάµε για πρόοδο µε όρους του 19ου αιώνα. Ανα-
γνωρίζουµε την ιστορική συµβολή της Ορθοδοξίας, αλλά το κρά-
τος πρέπει να είναι θρησκευτικά ουδέτερο. Διασφαλίζουµε
πλήρως τη θρησκευτική ελευθερία, αλλά η εκπαίδευση στα σχο-
λεία µας δεν είναι υπόθεση των µητροπολιτών.

Θέλω να προσθέσω και κάποιες νέες σκέψεις στη συζήτησή
µας. Μην αντιδράσετε, µέχρι να τελειώσω την πρότασή µου. Η
πολιτεία πρέπει να έχει την εποπτεία στους τόπους λατρείας.
Είναι µια κουβέντα, που γίνεται αυτή τη στιγµή στην Ευρώπη από
προοδευτικούς πολίτες, όχι από συντηρητικούς πολίτες, εξηγού-
µαι. Δηλαδή, δεν µπορεί να λειτουργούν χωρίς έλεγχο στη σύ-
στασή τους ούτε εκκλησίες ούτε τζαµιά ούτε συναγωγές. Και δεν
µπορούν να δηµιουργούνται και να ενισχύονται µε υπόγειες χρη-
µατοδοτήσεις, όπως κατά κόρον συµβαίνει πλέον στην Ευρω-
παϊκή Ένωση που, όπως ξέρετε, η Σαουδική Αραβία και η
Τουρκία ανταγωνίζονται για το πόσα τζαµιά θα ανοίξει ο κάθε
ένας σε µια πόλη. Θα πρέπει, λοιπόν, να πάρουµε αποφάσεις για
τη θρησκευτική ουδετερότητα, αλλά χωρίς να παραδώσουµε την
κοινωνία έρµαιο σε σκοτεινές, µισαλλόδοξες επιδιώξεις. 

Δεν µιλάω ποτέ πάνω από τον χρόνο που µου έχει δοθεί, αλλά
θα µου επιτρέψετε σήµερα να ολοκληρώσω την πρότασή µας. 

Αλλαγή, λοιπόν, του τρόπου στελέχωσης των ανεξάρτητων
αρχών. Η επιλογή των προέδρων των ανεξάρτητων αρχών, κατά
την άποψή µας, πρέπει να γίνεται αποκλειστικά από τον Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας, µετά από έναν κατάλογο, που θα του προτείνει
η Διάσκεψη των Προέδρων της Βουλής και η στελέχωση των ανε-
ξάρτητων αρχών να γίνεται µε αποφάσεις των 3/5 της Διάσκεψης
των Προέδρων. 

Αποκοµµατικοποίηση του κράτους, κάτι που δεν συζητάµε και
οι λόγοι προφανώς, είναι γνωστοί. Τα κόµµατα θέλουν να έχουν
µια πολύ καλή σχέση µε το κράτος, γιατί µέσα από τον έλεγχό
του συνεχίζουν την παντοκρατορία τους. Τι προτείνουµε; Ενί-
σχυση της παρουσίας αξιοκρατικά επιλεγµένων στελεχών στην
κρατική πυραµίδα. Και έχουµε κάτι συγκεκριµένο: Να υπάρξει
ασυµβίβαστο µεταξύ της ιδιότητας του ανώτατου κοµµατικού
στελέχους και του ανώτατου στελέχους του ευρύτερου δηµό-
σιου τοµέα. Τολµάµε; Αυτή θα είναι µια γενναία απόφαση, που
θα αποκόψει κάποια πλοκάµια του πελατειακού κράτους. 

Έλεγχος στο δηµόσιο χρήµα και διαφάνεια στις συµβάσεις:
Προτείνουµε να ιδρυθεί ελεγκτική αρχή, µε πλήρη ανεξαρτησία
και αυτοδιοίκηση για τον έλεγχο των εσόδων και των δαπανών
του κράτους και των νοµικών προσώπων του δηµοσίου δικαίου.
Η ελεγκτική αρχή απαρτίζεται από τριών ειδών µέλη: από ανώ-
τατους δικαστικούς λειτουργούς, από ανώτατα στελέχη του δη-
µόσιου τοµέα και από τεχνοκράτες εγνωσµένου κύρους, µετά
από µια απόφαση µεγάλης πλειοψηφίας της Βουλής. Θα πρέπει
να προβλεφθεί και στο Σύνταγµα ειδικό καθεστώς για την αύ-
ξηση των επενδύσεων -περιέχεται κι αυτό στην πρόταση των έξι-
στην προσπάθεια αύξησης των επενδύσεων. 

Επιτρέπεται, λοιπόν, σύµφωνα µε την άποψή µας, η παροχή
µε νόµο οικονοµικών και φορολογικών κινήτρων για την πραγµα-
τοποίηση παραγωγικών µεγάλων επενδύσεων, µε κεφάλαια του
εξωτερικού. Και γι’ αυτές τις επενδύσεις θα πρέπει να υπάρξει
δέσµευση του ελληνικού δηµοσίου να µην µεταβάλλει το νοµο-
θετικό φορολογικό καθεστώς και τους όρους των σχετικών
αδειών επί κάποιο χρονικό διάστηµα. Έτσι θα έρθουν οι επενδύ-
σεις, οι µεγάλες επενδύσεις.

Ταυτοχρόνως -προσέξτε κάτι που δεν έχει ειπωθεί, αλλά για
εµάς είναι πολύ σηµαντικό- θα πρέπει να προστατεύσουµε την
οικονοµία και την κοινωνία από τις συχνά αντιφατικές προτάσεις
κατώτερων δικαστηρίων για δηµοσιονοµικά ζητήµατα. Ένας ει-
ρηνοδίκης, που ξαφνικά γίνεται υπερυπουργός οικονοµικών. Και
ποιος είναι ο τρόπος, κατά την άποψη µας; Ο θεσµός της πιλοτι-
κής διοίκησης πρέπει να επεκταθεί και να είναι πλέον υποχρεω-
τικό για όλα τα δικαστήρια, όταν καταλήγουν σε κρίση περί
αντισυνταγµατικότητας, να παραπέµπουν το ζήτηµα στην Ολο-
µέλεια του αντίστοιχου ανώτατου δικαστηρίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι προτεραιότητες αλλάζουν και
πρέπει να αλλάζουν, ανάλογα µε την εποχή. Και αυτήν την εποχή,
έχουµε δύο µεγάλες προτεραιότητες. Προστασία του περιβάλ-
λοντος και διαγενεακή δικαιοσύνη. Είναι οι δύο νέες προτεραι-

ότητες στην Ευρώπη, είναι οι δύο νέες προτεραιότητες στην Ελ-
λάδα.

Προτείνουµε στις πρωταρχικές υποχρεώσεις της πολιτείας,
όπως αυτές ορίζονται στο άρθρο 2, να προβλεφθεί ότι η πολιτεία
µεριµνά για την ισότητα µεταξύ των γενεών και για την άρση των
ανισοτήτων, που υφίσταται στην πράξη, καθώς και το ότι η πολι-
τεία ενεργεί για την προστασία του περιβάλλοντος, της βιοποι-
κιλότητας και για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής. 

Το γεγονός ότι η προστασία του περιβάλλοντος και η διαγε-
νεακή δικαιοσύνη προτείνουµε να προστεθούν στις πρωταρχικές
υποχρεώσεις του Συντάγµατος, της πολιτείας, στο άρθρο 2 υπο-
δεικνύει και θα είναι ένα σήµα ότι δίνουµε µεγάλη αξία σε αυτά
τα δύο θέµατα.

Κυρίες και κύριοι, η αναθεώρηση του Συντάγµατος –και
κλείνω- δεν µπορεί να είναι πια µια µαραθώνια διαδικασία, που
πολλές φορές καταλήγει σε αδιέξοδο. Πρέπει λοιπόν, να αλλά-
ξουµε και το άρθρο 110 του Συντάγµατος. Αυτή είναι η πρόταση
µας. Συµφωνούµε µε τους συνταγµατολόγους, που έχουν προ-
τείνει, η Βουλή να µπορεί να προχωρήσει σε αναθεώρηση άρ-
θρων του Συντάγµατος, εκτός από εκείνα που αφορούν τη
µορφή του πολιτεύµατος προφανώς, µε πλειοψηφία δύο τρίτων
(2/3). Οι διατάξεις που αναθεωρούνται δεν µπορούν να αναθεω-
ρηθούν ξανά πριν την πάροδο µιας πενταετίας.

Η συζήτηση για το Σύνταγµα θα έπρεπε να ήταν µια µεγάλη
αφορµή για να σκεφτούµε την κρίση της δηµοκρατίας που υπάρ-
χει, την απογοήτευση και την αποχή των πολιτών, που πολλαπλα-
σιάζεται και τελικά, το είδος της κοινωνίας, στην οποία θα θέλαµε
να ζήσουµε εµείς και τα παιδιά µας. Αυτές οι σκέψεις θα έπρεπε
να µας οδηγήσουν στις αποφάσεις για το νέο Σύνταγµα και όχι
τα πρόσκαιρα κοµµατικά συµφέροντα, αυτά που καθοδηγούν
πολύ συχνά δυστυχώς τις αποφάσεις της Βουλής. 

Μπορούµε να το κάνουµε; Θα φανεί σε δύο µήνες. Πολύ φο-
βάµαι, όµως, ότι ο συντηρητικός λαϊκισµός και οι άγονες κοµµα-
τικές σκοπιµότητες θα προσγειώσουν ξανά την Ελλάδα στο
παρελθόν και όχι στο µέλλον, ούτε καν στο παρόν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Ποταµιού κ. Σταύρο
Θεοδωράκη.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, ο Αντιπρόεδρος
της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης, οι
Υπουργοί Εσωτερικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Υγείας, Διοικητικής Ανασυγκρότησης
και Υποδοµών και Μεταφορών, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Οικο-
νοµικών και Υγείας, καθώς και οι Υφυπουργοί Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης και Οικονοµικών κατέθεσαν στις 12-11-2018 σχέδιο
νόµου: «Μείωση ασφαλιστικών εισφορών και άλλες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Οι-

κονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση: α) της από 29
Ιουνίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου: «Παράταση
µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά Λέρο, Λέσβο, Κω, Σάµο
και Χίο» (Α’ 115), β) της από 24 Ιουλίου 2018 Πράξης Νοµοθετι-
κού Περιεχοµένου: «Σύσταση ειδικού λογαριασµού για την
αρωγή πληγέντων από τις πυρκαγιές που ξέσπασαν σε περιοχές
της Επικράτειας στις 23 και 24 Ιουλίου 2018» (Α’ 135), γ) της από
26 Ιουλίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου: «Έκτακτα
µέτρα για τη στήριξη των πληγέντων και την αποκατάσταση ζη-
µιών από τις πυρκαγιές που έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας
Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου 2018» (Α’ 138) και δ) της από 10
Αυγούστου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Επείγοντα
µέτρα για την εκτέλεση πράξεων κατεδάφισης και την αποκατά-
σταση ζηµιών από τις πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018»
(Α’ 149)».

Τέλος, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η Πρόεδρος της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινή (Φώφη) Γεν-
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νηµατά και οι Βουλευτές του κόµµατός της κατέθεσαν στις 13-
11-2018 πρόταση νόµου: «Πρώτη δέσµη µέτρων οικονοµικής
ανάκαµψης και κοινωνικής δικαιοσύνης».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τελευταίος οµιλητής είναι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Ένωσης Κεντρώων κ. Βασίλης Λεβέντης, τον οποίον
καλούµε στο Βήµα. Μετά θα κλείσει τη σηµερινή συνεδρίαση ο
Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Μιχάλης Καλογήρου.

Ορίστε, κύριε Λεβέντη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Να καλησπερίσω το Σώµα, τον Προεδρεύοντα, τους Υπουργούς
που παρίστανται.

Είχαµε ξεχαστεί λίγο στην Αίθουσα αυτή. Εγώ έχω να µιλήσω
περίπου τέσσερις µήνες. Δεν ξέρω γιατί. Δεν έγιναν συνεδριά-
σεις Ολοµέλειας σε επίπεδο Αρχηγών; Δεν έγιναν οµιλίες; Κι αν
δεν είναι τέσσερις, πάντως σίγουρα είναι τρεισήµισι µήνες, που
έχουµε να κάνουµε συζήτηση σε επίπεδο Αρχηγών. Αυτό δεν
είναι ευχάριστο, γιατί η χώρα αντιµετωπίζει µεγάλα προβλήµατα.
Η Βουλή είναι ο τόπος που πρέπει να συζητούνται όλα και όχι τα
πάνελ των καναλιών ή οι εκθέσεις. Η Διεθνής Έκθεση Θεσσαλο-
νίκης είναι ένας αξιόλογος θεσµός, αλλά επειδή όλοι πάνε εκεί
και λένε ψέµατα, έχει γίνει και αυτός ένας θεσµός ταυτισµένος
µε την εξαπάτηση του κόσµου. Πάντως, σηµειώνω αυτήν την
απουσία, ότι δηλαδή επί τέσσερις µήνες δεν έχει γίνει Ολοµέλεια.
Είναι σηµαντικό αυτό. Θα µου πείτε ότι ήταν καλοκαίρι ή δεν
ξέρω τι άλλο, αλλά η χώρα αντιµετώπισε πολύ σοβαρά προβλή-
µατα.

Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός πριν δυο-τρεις µέρες στη Γαλ-
λία ότι το πρώτο εξάµηνο του 2015 το µυαλό του δεν ήταν τόσο
καθαρό και καθάρισε περί το τέλος του πρώτου εξαµήνου του
2015, οπότε πήρε τις σωστές αποφάσεις. Αυτό δεν το καταλα-
βαίνω. Δηλαδή, είχε πρόθεση να µας βγάλει από το ευρώ; Διότι
εκείνη την εποχή, παιζόταν η µοίρα της χώρας, παιζόταν το κατά
πόσον η χώρα θα µείνει στο πεδίο του ευρώ ή θα γίνει Βενε-
ζουέλα, τριτοκοσµική.

Όταν, λοιπόν, ένας πρωθυπουργός οµολογεί ότι επί ένα εξά-
µηνο είχε θολό µυαλό και καθάρισε το µυαλό του τον έκτο µήνα,
αυτό είναι πολύ επικίνδυνο, διότι το µυαλό είναι κάτι που µπορεί
να θολώσει ξανά. Δεν είναι ότι θόλωσε µια φορά και ξεθόλωσε
για πάντα. Είναι ένα δύσκολο πράγµα το µυαλό του ανθρώπου.
Δεν το ορίζει απόλυτα ο άνθρωπος το µυαλό του, εφόσον συµ-
βαίνουν τέτοια διλήµµατα επί τόσο σοβαρών ζητηµάτων. 

Εν πάση περιπτώσει, το λέω αυτό σαν ένα πράγµα ότι δεν µπο-
ρεί να δικαιολογείται ένας άνθρωπος ότι δεν είχε πάρει τις απο-
φάσεις του. Πώς κατέβηκε, δηλαδή, τον Γενάρη του 2015 στις
εκλογές ο ΣΥΡΙΖΑ; Μη έχοντας αποκρυσταλλώσει µέσα του τι
θέλει; Έλεγε ότι θα πιέσει του ευρωπαίους. Έλεγε ότι θα αλλάξει
την Ευρώπη. Έλεγε κάποια πράγµατα, δηλαδή, τα οποία ήταν
τροµακτικά, όταν τα σκεφτεί κανείς εκ των υστέρων.

Τώρα που εξακολουθεί η στιγµή να είναι κρίσιµη, έρχεται ο
Πρωθυπουργός και διαβεβαιώνει ότι δεν θα γίνουν περικοπές
στα αναδροµικά. Μα, τις περικοπές αυτή η Κυβέρνηση τις ψή-
φισε. Από τη µια ψηφίζουµε κάτι και από την άλλη ικετεύουµε να
µην ισχύσει; Πάλι θολούρα στο µυαλό υπάρχει, πάλι εγκεφαλική
τρικυµία; 

Με συγχωρείτε, βγαίνουν οι Υπουργοί και διαβεβαιώνουν στα
πάνελ ότι δεν θα περικοπούν οι συντάξεις. Άκουσα τον κ. Δρα-
γασάκη µια µέρα στην ΕΡΤ, που είπε ότι δεν θα περικοπούν οι
συντάξεις. Προχθές έλεγαν στην ΕΡΤ ότι στις 21 Νοεµβρίου θα
κριθεί το εάν θα περικοπούν οι συντάξεις. Πώς βγαίνει ένας πο-
λιτικός, χωρίς να έχει συνεννοηθεί µε τους ξένους, χωρίς να έχει
αποκρυσταλλώσει µέσα του τι πρέπει να κάνει και εξαγγέλλει
κάτι; Βιαζόµαστε, δηλαδή, να πείσουµε το εσωτερικό ακροατήριο
ότι πάµε καλά; Το εσωτερικό ακροατήριο είναι εδώ το πρόβληµα
ή να πείσουµε στην Ευρώπη ότι πάµε καλά;

Ποια είναι τα κριτήρια, για να πείσουµε ότι η οικονοµία πάει
καλά; Τα κριτήρια είναι η επιστροφή των χρηµάτων, που έχουν
φύγει από τις τράπεζες και οι επενδύσεις. Όσο κι αν αγωνίζεστε
τώρα να πείσετε εδώ το εσωτερικό ακροατήριο, θα µαζεύετε
χίλια άτοµα ο ΣΥΡΙΖΑ, άλλους χίλιους ο Μητσοτάκης, θα σας χει-
ροκροτούν, αλλά κατ’ ουσίαν, οι ίδιοι που θα σας χειροκροτούν

θα αµφιβάλλουν για τα λεγόµενά σας. Ακόµη και αυτοί που σας
χειροκροτούν, διότι τους έχετε απογοητεύσει πολλές φορές. 

Θέλετε να γίνει αναθεώρηση του Συντάγµατος. Ο κ. Τσίπρας,
θυµάµαι, προ διετίας, ένα βράδυ, έκανε εδώ έξω από τη Βουλή
µια συγκέντρωση. Μάλιστα είχα προσέλθει και εγώ καλοπίστως
για να δω τι θα πει. Θα κάνει αναθεώρηση του Συντάγµατος.
Εδώ, από τη σηµερινή συζήτηση προκύπτει το εξής: Άλλα έχει
στο κεφάλι του να αναθεωρήσει ο Μητσοτάκης και άλλα ο Τσί-
πρας. Προς άλλην τελείως κατεύθυνση σκέπτεται την αναθεώ-
ρηση ο ΣΥΡΙΖΑ, προς άλλην τελείως κατεύθυνση σκέφτεται η
Νέα Δηµοκρατία. 

Άρα, δεν θα γίνει αναθεώρηση, γιατί για να γίνει αναθεώρηση
πρέπει να πάρει εκατόν ογδόντα τώρα, για να θέλει η άλλη Βουλή
εκατόν πενήντα. Άρα, δεν θα υπάρξουν τώρα εκατόν ογδόντα,
θα υπάρξουν εκατόν πενήντα. Θα θέλει εκατόν ογδόντα η άλλη.
Θα έχει εκατόν ογδόντα η επόµενη Βουλή; Πώς θα έχει; Εδώ
προβλέπω ότι µετά δυσκολίας θα σχηµατιστεί κυβέρνηση από
την επόµενη Βουλή. Και η µόνη κυβέρνηση, που µπορεί να σχη-
µατιστεί, έτσι όπως δείχνουν τα πράγµατα, είναι η κυβέρνηση
του κ. Μητσοτάκη µε την κ. Γεννηµατά.

Αγωνίζεται η κ. Γεννηµατά να πείσει ότι δεν θα συνεταιριστεί
µε τον κ. Μητσοτάκη, αλλά θεωρώ ότι είναι η µόνη κυβέρνηση,
που µπορεί να υπάρξει µετά τις εκλογές. Δεν βλέπω άλλο σχήµα.
Αυτό που λέει τώρα ο κ. Τσίπρας, ότι θα καταφέρει να αλλάξει
τα πράγµατα και να έρθει πρώτος, είναι αρκετά σοβαρός, δεν πι-
στεύω να το λέω σοβαρά. Λίγους µήνες πριν τις εκλογές αλλαγές
τόσων µονάδων στο εκλογικό σώµα, είναι πολύ δύσκολο να γί-
νουν, όσο και αν προσπαθείτε εξαγγέλλοντας διορισµούς, που
θα αρχίσουν από το 2020 και το 2021.

Και αυτή είναι άλλη τρέλα, θα µου επιτρέψετε, να εξαγγέλλον-
ται διορισµοί, που θα γίνουν από τις επόµενες κυβερνήσεις. Τι
είναι τώρα αυτό; Υποσχέσεις διορισµών από τις επόµενες κυβερ-
νήσεις και µε δεδοµένο ότι η παρούσα Κυβέρνηση µάλλον βαίνει
να φύγει από την εξουσία. Δηλαδή δουλεύετε για τον κ. Μητσο-
τάκη; Τον βοηθάτε να σχηµατίσει κυβέρνηση; Αδυνατεί δηλαδή
εκείνος να κάνει τους διορισµούς και θέλει τη βοήθειά σας; Αυτό
δεν το καταλαβαίνω.

Εγώ θεωρώ ότι τσάµπα γίνονται οι συζητήσεις και τσάµπα θα
συνέλθει και η επιτροπή, αφού είναι προς άλλη κατεύθυνση ο
ένας και προς άλλη κατεύθυνση ο άλλος. Άκουσα τον κύριο Πρω-
θυπουργό, που έδωσε µια εξεζητηµένη νοµική ερµηνεία, ότι όταν
αναθεωρείς κάποια άρθρα προς µια κατεύθυνση, η επόµενη
Βουλή δεν µπορεί να τα τροποποιήσει προς αντίθετη κατεύθυνση
και ανέφερε την άποψη ενός καθηγητή, συνταγµατολόγου. 

Όλοι οι άλλοι καθηγητές έχουν αντίθετη άποψη, ότι η επόµενη
κυβέρνηση κάνει ό,τι θέλει. Μόνο τα άρθρα τίθενται περιγραφικά.
Προς όποια κατεύθυνση θέλει κάνει την τροποποίηση η επόµενη.
Εποµένως, και γι’ αυτό δεν ξέρω. Ποιοι συνταγµατολόγοι καθο-
δηγούν τον κ. Τσίπρα; Ποιοι συνταγµατολόγοι είναι αυτοί, που
του λένε ότι αναθεωρείς τώρα τα άρθρα και η επόµενη κυβέρ-
νηση δεν µπορεί να κάνει ό,τι θέλει; Ό,τι θέλει µπορεί να κάνει,
αρκεί να έχει το εκατόν ογδόντα ή το εκατόν πενήντα ένα, ανά-
λογα µε το πόσες ψήφους έχει προταθεί η αναθεώρηση τώρα
από την παρούσα Βουλή.

Θέλετε την εκλογή Προέδρου της Δηµοκρατίας να την αλλά-
ξετε για να µην γίνονται εκλογές. Είστε, όµως, η Κυβέρνηση, που
κάνατε εκλογές το 2014, ακριβώς µε βάση την εκλογή Προ-
έδρου. Εκµεταλλευόµενοι αυτό το άρθρο του Συντάγµατος, δη-
µιουργήσατε εκλογές το 2014 και έρχεστε τώρα και λέτε ότι
διδαχθήκατε άσχηµα και πρέπει να το αλλάξετε, για να µην µπο-
ρούν στο µέλλον να πέφτουν οι κυβερνήσεις; Δεν το καταλα-
βαίνω αυτό.

Ρίξατε µια κυβέρνηση -κακή κυβέρνηση, αυτή του κ. Μητσο-
τάκη, την οποία κι εγώ θα έριχνα, αφού µιλάµε ειλικρινά- και προ-
τιµήσατε τις εκλογές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Του Σαµαρά ή του Μητσοτάκη; 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Του Σαµαρά, συγγνώµη, όχι του Μητσοτάκη. Δεν τους ξεχωρίζω
αυτούς τους δύο, του ιδίου φυράµατος είναι. Δεν νοµίζω να τους
υποτίµησα µε αυτό που είπα. Εκ λάθους το είπα.

Και τώρα έρχεστε και λέτε να µην...
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Λέει ότι είναι κεντρώος ο Μη-
τσοτάκης.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Έγινε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να µην κάνουµε
διάλογο, κύριοι συνάδελφοι, αν έχετε την καλοσύνη.

Συνεχίστε, παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ναι, αλλά νοµίζω ότι αποστάτες του Κέντρου είναι η οικογένεια.
Έχουν προδώσει το Κέντρο. Τέλος πάντων, όντως ξεκίνησαν ως
κεντρώοι οι Μητσοτάκηδες. Ήταν ανιψιός του Ελευθερίου Βενι-
ζέλου, µε όλα τα φόντα, αλλά τα «έκανε µούσκεµα» και για να
γίνει Πρωθυπουργός µεταπήδησε σε άλλο στρατόπεδο.  

Ενώ, λοιπόν, ρίξατε µια κυβέρνηση, µε επιχείρηµα το ζήτηµα
του Προέδρου, έρχεστε τώρα και λέτε «να µην µπορεί να πέσει
η κυβέρνηση». Άρα, εσείς τι κάνατε το 2014; Εάν είχαµε έναν δι-
καστή να σας δικάσει, τι θα έλεγε ο δικαστής;

Για να κλείσω, δε, το θέµα του Προέδρου, εγώ πιστεύω ότι η
µόνη υποχώρηση που µπορεί να γίνει, είναι η τρίτη εκλογή να γί-
νεται µε εκατόν εξήντα πέντε Βουλευτές. Ούτε δεύτερες φορές,
ούτε τρίτες, τέταρτες, πέµπτες φορές. Αυτά είναι βλακείες, να
έχουµε µια χώρα έξι - επτά µήνες σε εκκρεµότητα για το θέµα
του Προέδρου. Η τρίτη ψηφοφορία να µη θέλει 180 Βουλευτές
και να θέλει 165 Βουλευτές. Είναι κάτι που µου προτάθηκε από
καθηγητές της Νοµικής πάνω στο σηµείο αυτό. Είναι µια άποψη.
Απλώς, την τρίτη φορά να λιγοστέψει ο αριθµός των Βουλευτών,
να πλησιάσουµε λίγο την εκλογή.

Θα αναφερθώ στο θέµα της Εκκλησίας. Στο ζήτηµα της Εκ-
κλησίας, χωρίς να ξέρει τίποτα ο Κλήρος, χωρίς να ξέρει ούτε η
Ιεραρχία, -εγώ µε ιεράρχες που µίλησα δεν είχαν ιδέα- έκαναν
συνεννόηση κορυφής ο Αρχιεπίσκοπος και ο Πρωθυπουργός και
βγήκαν στις κάµερες και είπαν: «Συµφωνήσαµε». Σε τι συµφωνή-
σατε; Έτσι γίνεται σε ένα δηµοκρατικό πολίτευµα µια συµφωνία;
Δηλαδή ο Αρχιεπίσκοπος εκπροσωπεί όλη την Εκκλησία; Χούντα
έχει η Εκκλησία και ο επικεφαλής κάνει ό,τι θέλει; Τον σεβόµεθα
τον Αρχιεπίσκοπο, αλλά δεν είναι εκπρόσωπος όλης της Εκκλη-
σίας. Η Εκκλησία είναι ογδόντα τόσοι αρχιερείς και δέκα χιλιάδες
ιερείς. Ελήφθη η γνώµη κανενός από αυτούς υπ’ όψιν; Κανενός.

Το κυριότερο είναι ότι ο κύριος Πρωθυπουργός αποκόµισε
από τον Αρχιεπίσκοπο τη λεγόµενη ουδετερότητα. Τι θα πει ου-
δετερότητα; Δηλαδή, βάζουµε την επίσηµη Εκκλησία της Ελλά-
δος σε ίδια µοίρα µε τους Ιεχωβάδες; Αυτό κάνει. Η
ουδετερότητα τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι η επίσηµη εκκλησία παύει
να υπάρχει, όλα τα δόγµατα ενώπιον του νόµου είναι ίσα και επο-
µένως ίδιο κύρος έχει η εκκλησία των Μορµόνων, η εκκλησία των
Αντβεντιστών της Εβδόµης Ηµέρας και η Ορθοδοξία. Αυτά και
οι πλέον άθεοι δεν θα τα αποτολµούσαν, να µε συγχωρείτε πολύ.

Δεν καταλαβαίνω τι επιχειρείτε. Πήρατε 35% πριν από τρία
χρόνια. Πόσο να έχετε τώρα; Όσο και να έχετε, και το ίδιο να
έχετε -που ξέρετε καλά τι έχετε- µπορείτε τέτοιο ζήτηµα διακο-
σίων ετών, ταύτιση εκκλησίας και λαού, να το λύσει η Κυβέρνησή
σας; Δηλαδή τι; Ήρθατε εσείς, µε ένα µαχαίρι σφάξατε τη Μα-
κεδονία, µε άλλο ένα σφάζετε και την εκκλησία; Εσάς περίµενε
η Ελλάδα να τα ξεχαρβαλώσετε όλα; Το ραντεβού της Ελλάδος
για να ξεχαρβαλωθούν τα πάντα ήταν αυτή η Βουλή;

Σε εσάς του ΣΥΡΙΖΑ δεν στρέφοµαι, γιατί έχετε εµµονές. 
Θεωρώ, όµως, ότι ο Αρχιεπίσκοπος πρέπει να κάνει πίσω. Θα

χάσει το ποίµνιο. Εγώ υπήρξα κατηχητής στα χρόνια που ήµουν
στο Πολυτεχνείο. Και το καυχιέµαι που υπήρξα κατηχητής και
ευσεβής χριστιανός. Δεν ήµουν θρησκόληπτος, απλώς αγα-
πούσα την εκκλησία. Θεωρώ, επειδή δέχθηκα σήµερα και τον Πα-
νελλήνιο Σύνδεσµο Κληρικών Ελλάδος, ότι αισθάνονται
προδοµένοι οι ιερείς. Αισθάνονται προδοµένοι γιατί από δηµόσιοι
λειτουργοί γίνονται ιδιωτικοί υπάλληλοι, γιατί αµφισβητούν αν η
πολιτεία θα δίνει το ποσό που αναλογεί για να παίρνουν σωστά
τον µισθό τους. Kαι, δεύτερον, γιατί θεωρούν ότι δεν µπορεί η
ελληνική Ορθόδοξη Εκκλησία που ελευθέρωσε την Ελλάδα, που
έδωσε Πατριάρχες που εξανδραποδίστηκαν στην Κωνσταντινού-
πολη, που έδωσε Αθανάσιους Διάκους που σουβλίστηκαν, να
µπει στην ίδια µοίρα µε τους µορµόνους και τους ιεχωβάδες. Δεν
καταλαβαίνω ποιος σας έβαλε τέτοιες σκέψεις µέσα στο κεφάλι

σας. Ό,τι και να κάνετε, εάν αυτές οι αλλαγές δεν γίνουν συνεί-
δηση στον λαό είναι σαν να µην γίνονται. Και στα χαρτιά ακόµη
να καταφέρετε να περάσετε νόµους, να περάσετε τα πάντα, στην
ψυχή του λαού αυτό που πάτε να κάνετε δεν βρίσκει ούτε καν
ασήµαντη έγκριση. Και στο µακεδονικό και στο θέµα της εκκλη-
σίας η έγκριση που έχετε από την κοινωνία δεν είναι ούτε 10%. 

Γιατί τα βάζετε µε το πλήθος των ανθρώπων που δεν σας
φταίει σε τίποτα; Το πλήθος άλλα περίµενε από εσάς. Περίµενε
να λύσετε το οικονοµικό. Από εσάς περίµενε να πατάξετε τη δια-
φθορά. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τώρα θα το κάνετε; Δεν το πήρα είδηση εγώ, εάν το κάνατε.
Από εσάς περίµενε άλλα πράγµατα. Και εσείς βάζετε τους

µορµόνους και τους ιεχωβάδες ίδιους µε τους ορθοδόξους. Και
για να το πετύχετε αυτό, τι κάνατε; Δώσατε απόλυτη εξουσία
στους δεσποτάδες. Κάνατε τους δεσποτάδες απόλυτους εξου-
σιαστές. Τους βάλατε να κάνουν και οικοδοµικές επιχειρήσεις,
όπως ο Εφραίµ. Το παράδειγµα του Εφραίµ ακολουθείτε όλοι
τώρα. Θα τους βάλετε να κάνουν οικοδοµικές επιχειρήσεις για
να έχουν έσοδα και να είναι απόλυτοι εξουσιαστές επί του ποι-
µνίου και επί του κλήρου, ειδικά επί των κληρικών.

Αλλά το πρόγραµµά σας όχι µόνο δεν θα ευδοκιµήσει, αλλά
θα είναι και η αιτία της πρόωρης πτώσης σας, των ολίγων εβδο-
µάδων. Δεν ξέρω πόσο καιρό έχετε ακόµη. Αυτό το ξέρετε εσείς
µεταξύ σας. Λέτε συνέχεια ότι οι εκλογές θα γίνουν τον Οκτώβρη
του 2019. Όποτε θέλετε ας τις κάνετε είτε τον Οκτώβρη είτε τον
Μάιο είτε τώρα τον Φεβρουάριο. Δεν µου βγάζει κανείς από το
µυαλό µου, όµως, ότι µέσα στο κεφάλι του Τσίπρα υπάρχει η
σκέψη να πετάξει το µπαλάκι του Σκοπιανού στον Μητσοτάκη.
Δεν βγαίνει από το µυαλό µου αυτή η υποψία. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μη µιλάτε παρα-

καλώ!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Πιστεύω ότι δεν θα ήταν σώφρων ο Τσίπρας να τα κάνει όλα ο
ίδιος. Είναι µεγάλο το στίγµα που θα χτυπήσει το κεφάλι του και
την οικογένειά του. Θεωρώ ότι έχει τη λύση να κάνει εκλογές και
να πετάξει το µπαλάκι στον Μητσοτάκη.

Ο Μητσοτάκης, δε, κάνει το εξής «έγκληµα». Λέει ότι δεν του
αρέσει η γλώσσα, δεν του αρέσει η ταυτότητα για το σκοπιανό,
όµως για την ονοµασία δεν λέει τίποτα. Και σε αυτόν τον τόπο
δεν βρίσκεται ούτε ένας δηµοσιογράφος από τους κορυφαίους
να τον ρωτήσει: «Κύριε Μητσοτάκη, πράγµατι δεν σας αρέσει το
ζήτηµα της γλώσσας και της ταυτότητας. Εάν γίνετε πρωθυ-
πουργός, τι ονοµασία θα βγάλετε αυτό το κρατίδιο;». Δεν βρέ-
θηκε ούτε ένας δηµοσιογράφος άντρας να τον ρωτήσει.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και γυναίκα, κάνει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πόσο χρόνο θέλετε

ακόµη, κύριε Πρόεδρε;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Έχω λίγα πράγµατα να πω ακόµα. Έχω να µιλήσω τέσσερις
µήνες. Είχα ξεχάσει πώς είναι η Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεχίστε, παρα-
καλώ.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Εποµένως, πιστεύω ότι για τις εκλογές υπάρχουν αυτές οι τρεις
εκδοχές. Μην επιµένετε, λοιπόν, στην τελευταία για τον Οκτώ-
βριο του 2019. Δεν θα πάρετε πολλούς µισθούς ακόµη. Μπορεί
οι µισθοί να είναι λίγοι.

Εν τω µεταξύ, βγαίνουν και λένε για τα αναδροµικά -µάλλον ο
κ. Βούτσης µε τον κ. Μητρόπουλο- των Βουλευτών. Γιατί δεν περ-
νάµε στον πρώτο νόµο µία τροπολογία ότι οι Βουλευτές δεν θα
µετέχουν στα αναδροµικά και δεν θα εξισώνονται µε τους δικα-
στές;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Έχει γίνει αυτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Έχει λυθεί αυτό.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Τέλος πάντων. Έβγαιναν ένα πρωί στον Παπαδάκη ένας-ένας και
έλεγαν «παραιτούµαστε». Τι θα πει ένας-ένας παραιτούµαστε; 
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Η Βουλή να παραιτηθεί από όλα. Ένας-ένας θα βγαίνει να πα-
ραιτείται από τα αναδροµικά; Είναι τρόπος αυτός συµπεριφοράς
προς την κοινωνία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Πρόεδρε, ξέ-
ρετε ότι δεν υπήρξαν αναδροµικά για να παραιτηθούν Βουλευ-
τές.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Επιµένουν, όµως, οι νοµικοί ότι, επειδή υπάρχει εξίσωση µε τους
δικαστές, δυστυχώς υπάρχει δυνατότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχει καταργηθεί η
εξίσωση από το 2009. Δεν υφίσταται εξίσωση.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Όλοι οι νοµικοί είναι άσχετοι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Είναι άσχετοι όσοι
επιµένουν σε αυτό.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια η Ένωση Κεντρώων έχει την άποψη
ότι δεν πρέπει να γίνουν ακόµη ιδιωτικά πανεπιστήµια γιατί θα
γίνει ό,τι µε την ΕΡΤ. 

Όταν ξεκίνησαν τα ιδιωτικά κανάλια τελείωσε η ΕΡΤ. Ήταν
κοµµατική και δεν µπόρεσε να ανταγωνιστεί τα ιδιωτικά κανάλια.
Αν ιδρυθεί ένα πανεπιστήµιο από πέντε εφοπλιστές στην Κρήτη
θα λένε στους καθηγητές του Μετσόβιου Πολυτεχνείου «Τι µισθό
παίρνεις; Παίρνεις δύο χιλιάρικα; Σου δίνουµε πέντε». Θα πηγαί-
νουν όλοι εκεί και σε λίγο θα γίνουν τα ανώτατα ιδρύµατα κάτι
χειρότερο από τα παλιά ΤΕΙ. 

Να το ξεκαθαρίσουµε, πρέπει πρώτα να γίνει αποκοµµατικο-
ποίηση του κράτους, να µπορούν τα κρατικά πανεπιστήµια να αν-
ταγωνιστούν τα ιδιωτικά και τότε να δώσουµε το πράσινο φως. 

Το κόµµα µας, η Ένωση Κεντρώων είναι υπέρ τού να υπάρ-
χουν ιδιωτικά πανεπιστήµια. Αν, όµως, τα δροµολογήσουµε από
σήµερα, θα έχουµε την απαξίωση των κρατικών πανεπιστηµίων.
Έτσι όπως είναι σήµερα τα κρατικά πανεπιστήµια δεν θα µπορέ-
σουν να τα ανταγωνιστούν. Με αυτούς µέσα τους «Ρουβίκωνες»,
τις κοµµατικοποιήσεις και όλα αυτά τα αίσχη που γίνονται µέσα
στα πανεπιστήµια δεν θα είναι σε θέση τα κρατικά πανεπιστήµια
να ανταγωνιστούν τους ιδιώτες. 

Εν τω µεταξύ ξεχνάει ο κ. Μητσοτάκης, που επιµένει στα ιδιω-
τικά πανεπιστήµια, ότι θα θέλει και 15.000 ευρώ τον χρόνο για
δίδακτρα το κάθε παιδί. Θα θέλει και να πηγαίνει να νοικιάσει,
γιατί το πανεπιστήµιο δεν θα γίνει δίπλα στο σπίτι του. Πάλι θα
υπάρχει πρόβληµα ότι από την Δράµα θα µπαίνει στην Κρήτη, θα
θέλει ενοίκιο, θα θέλει βιβλία. Στα ιδιωτικά πανεπιστήµια πληρώ-
νονται όλα. 

Βέβαια, δεν θα µπορέσουµε επί µακρόν να κρατήσουµε τη
χώρα χωρίς ιδιωτικά πανεπιστήµια, γιατί πιέζει η Ευρώπη και πιέ-
ζει η πραγµατικότητα, για να εξηγούµεθα. Δεν µπορεί επ’ άπει-
ρον η χώρα συνταγµατικά να αρνείται την ίδρυση των ιδιωτικών
πανεπιστηµίων. Πρέπει, λοιπόν, επειγόντως να δροµολογηθεί
αποκοµµατικοποίηση του κράτους. Γι’ αυτό µην εξαγγέλλετε διο-
ρισµούς. 

Βιαστήκατε στη θέση των κληρικών να πάρετε άλλους και λέτε
το 1 προς 5 έγινε 1 προς 1 και δώσ’ του και του χρόνου άλλους
οκτώµισι. Δηλαδή θέλετε να «ξηλωθεί το πουλόβερ». Αυτή είναι
καθαρή παράνοια. Αυτή η εµµονή του ΣΥΡΙΖΑ σε δηµοσίους
υπαλλήλους είναι παράνοια. Υπάρχουν ελλείψεις εις το δηµόσιο,
αλλά υπάρχουν στο δηµόσιο και πολλές αργοµισθίες, υπάρχουν
και πολλοί που πληρώνονται χωρίς να κάνουν τίποτα. Τους
έχουµε βρει; Έχουµε κάνει τις σωστές µετατάξεις; Έχουµε αφαι-
ρέσει το «λίπος» της αργοµισθίας; Όχι. Άρα πώς βιάζεστε να διο-
ρίσετε άλλους; Αυτό είναι το µείζον; Αυτό είναι που σας λείπει;
Αυτό λείπει από τη χώρα;

Ήθελα να πω και κάτι άλλο για την ποινικοποίηση του ρουσφε-
τιού. Ακούστε κάτι, πάντα έλεγα ότι τα ρουσφέτια πρέπει να ποι-
νικοποιηθούν. Να µην µπορεί ο κάθε Βουλευτής να στέλνει
πίνακες σε φίλους του Υπουργούς «διόρισε αυτούς, διόρισε τους
άλλους». Αφού υπάρχει ΑΣΕΠ ποιο είναι το νόηµα τού να µεσο-
λαβούν οι Βουλευτές ή τα κόµµατα για φιλίες και για φίλους; Τε-
λεία και παύλα. Να βάλουµε στο Σύνταγµα ότι αν βρεθεί
ραβασάκι Βουλευτή που ζητάει µέσον ή ρουσφέτι να χάνει την
έδρα του. Όπως, επίσης, πρέπει να χάνει την έδρα του και ένας

Βουλευτής που έχει βγει µε ένα κόµµα και αλλάζει κόµµα, γιατί
έχει γενικευτεί τώρα τελευταία και έχει γίνει σαν το ποδόσφαιρο
να αλλάζουν κόµµατα οι διάφοροι. Και ευθύνη δεν έχουν µόνο οι
Βουλευτές που φεύγουν από τα κόµµατα, ευθύνη έχουν και
αυτοί που τους δέχονται τους Βουλευτές αυτούς και συντείνουν
στην ποδοσφαιροποίηση της πολιτικής.

Ένα άλλο σηµαντικό, που το έχει κάνει η Γερµανία, είναι όταν
βγαίνει ένα οµόλογο να περνάει από τη Βουλή. Εκδίδει η χώρα
ένα οµόλογο, όχι ο Υπουργός να κάνει του κεφαλιού του, αλλά
να έρχεται προς ψήφιση στην Εθνική Αντιπροσωπεία το οµόλογο.
Έτσι είναι. Στη Γερµανία όταν υπερβεί το έλλειµµα το 3% παρα-
πέµπεται στη δικαιοσύνη ο Καγκελάριος. Το ξέρετε; Στην Ελλάδα
έχει παραπεµφθεί κανείς για το θέµα αυτό, ότι εκθέτει τη χώρα
σε µεγάλα ελλείµµατα; 

Όταν εκδίδονται οµόλογα τα οποία χρεώνουν τη χώρα µε ελ-
λείµµατα και µπορεί αύριο να συντείνουν στην πτώχευση, πρέπει
η Εθνική Αντιπροσωπεία να παίρνει την ευθύνη έκδοσης ενός
οµολόγου, όχι απλά ο Υπουργός. Πρέπει και αυτό να µπει στο
Σύνταγµα. Με βαριά τιµωρία του Πρωθυπουργού ή των Υπουρ-
γών εάν εκδίδουν στη ζούλα οµόλογα. 

Ένα άλλο που είχαµε ζητήσει για τις δηµοσκοπήσεις ήταν να
ιδρυθεί ανεξάρτητη αρχή. Το είχα πει και στον κ. Τσίπρα περίπου
τέσσερις φορές, τις έχω σηµειώσει. «Ναι, θα ιδρύσουµε ανεξάρ-
τητη αρχή». 

Δεν θέλω να ελέγξουµε τις εταιρείες δηµοσκοπήσεων. Απλά
τι θέλω; Πριν γράψει η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» ότι η δηµοσκόπηση έχει
τα εξής αποτελέσµατα, να επιµελείται ανεξάρτητη αρχή επί σα-
ράντα οχτώ ώρες, να βλέπει τα ευρήµατα των µετρήσεων, να κρί-
νει την εντιµότητα της δηµοσκόπησης και µετά να µπορεί η κάθε
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», η κάθε «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ», δεν ξέρω ποιες
είναι οι εφηµερίδες, να ανακοινώνουν το αποτέλεσµα. 

Είχε πει ναι, αλλά τι γίνεται σήµερα; Ο µεν Μητσοτάκης κάνει
δικές του δηµοσκοπήσεις στις οποίες εµφανίζεται πάντα πεντα-
κοµµατική η Βουλή για να είναι η Ένωση Κεντρώων έξω και δεί-
χνει µόνο την πρόθεση, ενώ µε αναγωγή πιάνει 4% η Ένωση
Κεντρώων, ο δε Τσίπρας κάνει δικές του δηµοσκοπήσεις µε την
«ΑΥΓΗ» που είναι µόνο τρεις - τέσσερις µονάδες η διαφορά µε-
ταξύ Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ.

Ιδού η αξιοπιστία! Ο µεν Μητσοτάκης προσπαθεί να παρασύ-
ρει τον κόσµο ότι θα είναι πεντακοµµατική η επόµενη Βουλή,
αλλά κακώς το ονειρεύεται, διότι θα προσγειωθεί ανώµαλα τη
νύχτα των εκλογών, η Ένωση Κεντρώων δεν θα του κάνει τη
χάρη, ο δε Τσίπρας βγάζει δηµοσκοπήσεις στην «ΑΥΓΗ» ότι είναι
µόνο τρεις µονάδες η διαφορά και άρα, µε λίγους διορισµούς
και µε λίγα ρουσφετάκια µπορούµε να το καλύψουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Πρόεδρε,
έχετε φτάσει στα τριάντα λεπτά. Εάν έχετε την καλοσύνη, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ένα άλλο ζήτηµα είναι ότι έχουν κάνει το Συµβούλιο Πολιτικών
Αρχηγών…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Βλέπω ότι δυσανασχετούν κάποιοι. Το ξέρω, όταν ακούτε

πράγµατα τα οποία σας κάθονται στο ρουθούνι, δυσανασχετείτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε υπερβεί τον

χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Το Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών και για το σκοπιανό και για την
εκκλησία όσες φορές το ζητάω από τον Πρόεδρο της Δηµοκρα-
τίας λέει ότι µε την τελευταία τροποποίηση του Συντάγµατος
είναι προνόµια του Πρωθυπουργού. 

Για να γίνει δηµοψήφισµα, το κάνει ο Πρωθυπουργός µόνος
του. Για να γίνει Συµβούλιο Αρχηγών, δεν µπορεί ο Παυλόπου-
λος, πρέπει ο Πρωθυπουργός. Άρα τον Πρόεδρο τι τον πληρώ-
νουµε; Για να κόβει κορδέλες; Δεν το καταλαβαίνω. Αφού
Συµβούλιο Αρχηγών δεν µπορεί να συγκαλέσει. Δηµοψήφισµα,
και 2 εκατοµµύρια και 3 εκατοµµύρια υπογραφές να έχεις, έτσι
όπως είναι σήµερα τα πράγµατα δεν µπορείς να κάνεις. Ο Χρι-
στόδουλος θυµάστε πόσες µάζεψε. Στα σκουπίδια πετάχτηκαν.
Δυστυχώς, δεν είχε αποτέλεσµα. Είναι δηµοκρατία αυτή την
οποία υπηρετούµε; 
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(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Λένε ότι είναι δηµοκρατία, επειδή βολεύει σήµερα. Όταν φύ-

γετε από την εξουσία να δω τι δηµοκρατία θα υποστείτε. Τότε να
δω πόσο θα σας αρέσει η δηµοκρατία. 

Κυρίες και κύριοι, ακούστε κάτι: Έχω ξαναπεί ότι τις οµιλίες
εδώ ως Αρχηγός της Ένωσης Κεντρώων τις κάνω για την κοινω-
νία. Γιατί δυσανασχετούν; Γιατί η Νέα Δηµοκρατία θέλει να πω
«µπράβο, προχωράτε, ράψτε κουστούµια Υπουργών», οι  δε συ-
ριζαίοι θέλουν να µείνουν εκατό χρόνια να κυβερνούν. 

Όχι, κύριοι! Και των δυο σας την τιµωρία θα την αναλάβει ο
λαός στις εκλογές που έρχονται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τη συνεδρίαση θα

κλείσει ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Μιχάλης Καλογήρου. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για είκοσι λεπτά. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου έναν αστεϊσµό, µε αφορµή µία από τις προτά-

σεις που ακούσαµε από τον κ. Λεβέντη. Φαίνεται, πάντως, κύριε
Υπουργέ των Οικονοµικών, ότι µάλλον δεν κινδυνεύετε από αυτή
την ποινικοποίηση του οµολόγου προς το παρόν.   

Πάµε, λοιπόν, τώρα στη σηµερινή µας συζήτηση, ξεκινώντας
από πραγµατικά περιστατικά, δεδοµένα, αντικειµενικά στοιχεία. 

Πρώτο αντικειµενικό στοιχείο: Από τον Αύγουστο του 2018
έχει ολοκληρωθεί το Πρόγραµµα Δηµοσιονοµικής Προσαρµο-
γής. Και πριν, αλλά και µετά τον Αύγουστο του 2018, η Κυβέρ-
νηση αυτή προσπαθεί να επουλώσει τις πληγές στο σώµα της
κοινωνικής πλειοψηφίας. Προσπαθεί να θωρακίσει θεσµικά το
κράτος. Προσπαθεί να ολοκληρώσει µεταρρυθµίσεις, πάντα
προς όφελος της κοινωνικής πλειοψηφίας.

Επόµενο δεδοµένο: Τα γεγονότα αυτά προκαλούν µία έκδηλη
αµηχανία στις υπόλοιπες δυνάµεις του ελληνικού Κοινοβουλίου.
Η αδυναµία αυτή µπορεί να προκαλεί όρους πολιτικής εµπά-
θειας, να είναι δηλαδή µία από τις εξηγήσεις που µπορούµε να
δώσουµε για τους όρους της πολιτικής αντιπαράθεσης, έτσι
όπως ακόµη και σήµερα αποτυπώθηκε αυτή στον σηµερινό διά-
λογο. 

Οφείλουµε να οµολογήσουµε ότι υπήρξαν ξεκάθαρες απόψεις
και γνώµες. Υπήρξε µία θεσµική, κατά την άποψή µου, τοποθέ-
τηση από πλευράς του Πρωθυπουργού στην πρωτοµιλία του,
ενώ αναντίστοιχη, κατά τη γνώµη µου, ήταν η τοποθέτηση του
Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ως προς το ποια είναι
η προϋπόθεση της συζήτησης αυτής, που θα δούµε να εξελίσ-
σεται τους επόµενους δύο µήνες, σχετικά µε την προθεσµία που
θα χορηγηθεί στη συγκεκριµένη αναθεωρητική επιτροπή και
τους όρους της συναίνεσης. 

Είναι η πολιτική συναίνεση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µία
αφηρηµένη πολιτική έννοια ή ισχύει αυτό που ακούσαµε σήµερα
και από εκπροσώπους του Κινήµατος Αλλαγής, αλλά και από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ότι δηλαδή είναι τέτοιο το πολιτικό
περιβάλλον που δεν επιτρέπει πράγµατι όρους πολιτικής συναί-
νεσης σε µία συζήτηση για τη συνταγµατική αναθεώρηση; Αυτό
θα είναι ένα από τα βασικά θεσµικά ερωτήµατα, στο οποίο θα
κληθούν να απαντήσουν τα µέλη της επιτροπής. 

Σε αυτή την απάντηση τι δεν πρέπει να διαφύγει; Δεν πρέπει
να διαφύγει το κοινωνικό αίτηµα. Το κοινωνικό αίτηµα είναι αυτό,
η φωνή της κοινωνίας είναι αυτή η οποία πολλές φορές προηγεί-
ται της όποιας τεχνητής ή ουσιαστικής πολιτικής και ιδεολογικής
αντιπαράθεσης. 

Στο σηµείο αυτό µπορούµε να θέσουµε ένα ακόµη ερώτηµα.
Ιδεολογικοπολιτική αντιπαράθεση είναι θεµιτή σε µία επιτροπή η
οποία θα συνεδριάζει για τις συνταγµατικές διατάξεις που θα
προταθούν προκειµένου να αναθεωρηθούν; Ασφαλώς και είναι
θεµιτή. Μπορεί η ιδεολογικοπολιτική αντιπαράθεση να δηµιουρ-
γήσει συναινέσεις; Ασφαλώς και  µπορεί να δηµιουργήσει συναι-
νέσεις. 

Ποια είναι η αντίθετη άποψη σε αυτό; Η ιδεολογικοπολιτική
σύγκρουση να διεξαχθεί µε όρους εµπάθειας, προκειµένου να
καταλήξουµε σε ένα µότο, σε ένα καινούργιο δόγµα. Ποιο είναι
αυτό; Να ηττηθούν οι ιδέες, οι «ελλαττωµατικές» ιδέες της Αρι-
στεράς. Η µία σηµείωση ήταν αυτή. 

Μία δεύτερη σηµείωση είναι η εξής. Έγινε αρκετή συζήτηση
σήµερα για το αν επαρκούν οι δύο µήνες. Πρώτη παρατήρηση,
κύριε Λοβέρδο -ελπίζω να µην διαψευστώ και να θυµάµαι σωστά-
είναι ότι το 1986, στην πιο σηµαντική,  κατά την άποψή µου, συν-
ταγµατική αναθεώρηση που έχουµε ζήσει, η πρόταση του
ΠΑΣΟΚ ήταν η επιτροπή να διαρκέσει τρεις ηµέρες, η πρόταση
της Νέας Δηµοκρατίας ήταν να διαρκέσει έναν µήνα και βρέθηκε
µία συµβιβαστική λύση, η οποία ήταν είκοσι µέρες. Στην επόµενη,
λοιπόν, συνταγµατική αναθεώρηση νοµίζω ότι πήγαµε γύρω
στους έξι µήνες. Τι θέλω να πω µε αυτό; Ότι όλα αυτά είναι σχε-
τικά. 

Και γιατί είναι σχετικά; Τι θα καθορίσει το αν επαρκούν οι δύο
µήνες ή όχι; Κατά τη γνώµη µου, θα το καθορίσει ο βαθµός ωρί-
µανσης των θεµάτων, τα οποία θα κληθείτε να συζητήσετε στη
συγκεκριµένη επιτροπή. Είναι αρκετά ώριµα; Είναι αιφνίδια αυτή
η συζήτηση; Γίνεται ξαφνικά, αιφνιδιαστικά αυτή η συζήτηση;
Πάλι, κατά τη γνώµη µου, όχι. Διότι έχει προηγηθεί η πρώτη ει-
σαγωγική τοποθέτηση του Πρωθυπουργού το 2016, κυρίως
όµως στη συνέχεια, έχει γίνει η δηµόσια διαβούλευση, η οποία –
λυπάµαι που θα το πω- λοιδορήθηκε από αρκετούς, αντιµετωπί-
στηκε ίσως µε καχυποψία από την επιστηµονική κοινότητα –από
ένα µέρος για να είµαι ακριβής- και που σίγουρα θέτει ένα δεδο-
µένο ως προς την Αναθεωρητική Επιτροπή. Το αποτέλεσµα της
δηµόσιας διαβούλευσης, έτσι όπως αυτό αναλυτικά έχει κατα-
γραφεί, είναι µέρος των Πρακτικών της σηµερινής συζήτησης.
Καλά θα κάνουµε όλοι να συµβουλευτούµε το αποτέλεσµα αυτής
της δηµοσίας διαβούλευσης. 

Τρίτο σηµείο, οι αριθµοί κλειδιά στην κοινωνική συναίνεση:
εκατόν πενήντα ένα, εκατόν ογδόντα. Τι ακούσαµε σήµερα;
Ακούσαµε ότι πρέπει µε κάθε κόστος, πάση θυσία, να αποφευχ-
θεί ο αριθµός εκατόν ογδόντα. Θέλω να κάνω δύο παρατηρήσεις
σε σχέση µε αυτό.

Πρώτον, υπάρχει ένας ενδιάµεσος αριθµός που δεν είναι ούτε
το εκατόν πενήντα ένα ούτε το εκατόν ογδόντα. Μπορεί να είναι
ένας άλλος αριθµός, ο οποίος να περιγράψει πολιτικούς συσχε-
τισµούς και συναινέσεις σε συγκεκριµένα ζητήµατα, ακόµη και
αν δεν φτάσει στο εκατόν ογδόντα. Και αυτό παράγει ένα πολι-
τικό αποτέλεσµα, το οποίο δεν µπορεί να µας αφήνει αδιάφο-
ρους. Ένα το κρατούµενο. 

Δεύτερον, ως προς τον αριθµό εκατόν ογδόντα, όσοι το δια-
τυπώνουν το διατυπώνουν καθολικά, οριζόντια; Σε όλα δηλαδή
τα θέµατα, στα οποία θα αναφερθώ σε λίγο, τα οποία αναλυτικά
καταγράφονται στη δική µας πρόταση, το εκατόν ογδόντα να το
αποκλείσουµε; Ρώτησε ο κ. Κατρούγκαλος, εύστοχα κατά τη
γνώµη µου, τι θα κάνουµε µε το άρθρο 86. Να µην συγκεντρώ-
σουµε εκατόν ογδόντα ψήφους στην Αναθεωρητική Επιτροπή;
Γιατί; Η µόνη εξήγηση που µπορεί κάποιος να δώσει, σε σχέση
µε αυτό, είναι γιατί πραγµατικά υπάρχει απροθυµία όσον αφορά
την ίδια τη συνταγµατική αναθεώρηση. Ισχυρίζοµαι δηλαδή ότι
όποιος δεν θέλει το εκατόν ογδόντα, κυρίως σε θέµατα στα
οποία ακόµη και στη σηµερινή συζήτηση αποτυπώνεται συναί-
νεση, ουσιαστικά δεν επιθυµεί τη συνταγµατική αναθεώρηση. 

Βέβαια, αυτό το έχουµε ξαναδεί. Να θυµηθούµε τη συνταγµα-
τική αναθεώρηση 2006-2008, η οποία ξεκίνησε από πενήντα
πέντε προτάσεις άρθρων και καταλήξαµε σε τρία; Αυτή είναι η
προσδοκία µας; Δηλαδή να ξεκινήσει όλη αυτή η συζήτηση για
να καταλήξουµε;

Επίσης, σηµαντικό σε σχέση µε αυτά είναι µια αφηρηµένη πρό-
ταση που ακούσαµε σήµερα από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Ξεκινήσαµε από το «δεν µπαίνουµε σε µία συζή-
τηση για τη συνταγµατική αναθεώρηση». Περάσαµε σε µία ανα-
κοίνωση που έλεγε «εννιά σηµεία συνταγµατικής αναθεώρησης»
και καταλήξαµε σήµερα σε µια πρόταση πενήντα επτά σηµείων. 

Ερώτηση που µπορεί να σας φανεί απλοϊκή: Δεν ήταν σήµερα
η κατάλληλη µέρα, προκειµένου να κατατεθεί µε συγκεκριµένο
τρόπο αυτή η πρόταση; Διότι πέρα της προφορικής ανάπτυξης
της πρότασης αυτής εν είδει µιας έκθεσης ιδεών ή µιας πολιτικής
έκθεσης, νοµίζω ότι ήδη από σήµερα, µαζί µε την Έκθεση Δια-
βούλευσης που κατατέθηκε στα Πρακτικά, καλό θα ήταν να εί-
χαµε τη συγκεκριµένη πρόταση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
ως προς τα πενήντα επτά σηµεία. Εκτός αν έχουν κατατεθεί στα
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Πρακτικά και εγώ δεν τα αντιλήφθηκα. Πράγµατι, έχουν κατατε-
θεί;

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ναι. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ωραία. 
Εφόσον, λοιπόν, έχει κατατεθεί, ανασκευάζω και λέω ότι εφό-

σον έχει κατατεθεί και εγώ δεν το αντιλήφθηκα, πρέπει να δούµε
από την πρώτη στιγµή ποια είναι αυτά τα πενήντα επτά σηµεία. 

Η ερώτηση είναι: Υπάρχουν δεκατρία σηµεία στα οποία, λέει,
συµφωνούµε. Τα δύο σηµεία τα καταλαβαίνουµε αµέσως. Είναι
το άρθρο 62 και το άρθρο 86. Τα υπόλοιπα έντεκα σε σχέση µε
την πρόταση µας θα τα δούµε σε λίγο, γιατί εµένα δεν µου προ-
κύπτει συµφωνία στα υπόλοιπα έντεκα σηµεία. 

Όσον αφορά όλα τα υπόλοιπα, εγώ θέλω να υπενθυµίσω αυτό
που ακούστηκε από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
και στην Κοινοβουλευτική Οµάδα, αλλά και στη σηµερινή συζή-
τηση: «Η Νέα Δηµοκρατία δεν θα συναινέσει σε εργαλειακή ανα-
θεώρηση. Δεν θα επιτρέψουµε συρρικνωµένη αναθεωρητική
διαδικασία και θα εµποδίσουµε µία τέτοια εξέλιξη ως η επόµενη
κοινοβουλευτική Πλειοψηφία». Σήµερα προσέθεσε ο Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και τη φράση: «µε κάθε µέσον». 

Εγώ θεωρώ ότι από µία υπερµαξιµαλιστική πρόταση πενήντα
εφτά σηµείων, το µισό Σύνταγµα δηλαδή, ένας ισχυρισµός από
πλευράς της Νέας Δηµοκρατίας ότι για να συζητήσουµε τα δικά
σας, θα δεχθείτε και τα δικά µας, σε συνδυασµό µε αυτήν τη
φράση και σε συνδυασµό µε την παρακολουθηµατική φράση από
πλευράς ΚΙΝΑΛ για κανέναν λόγο να µην επιτευχθεί ο αριθµός
των εκατόν ογδόντα, µπορούν να εξαχθούν δύο πρώτα συµπε-
ράσµατα. 

Πρώτον, ότι υπάρχουν αρκετοί που δεν θέλουν αυτή τη συν-
ταγµατική αναθεώρηση και δεύτερον, ένα πολιτικό συµπέρασµα
σε σχέση µε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ότι µέχρι αυτή τη
στιγµή η θέση της είναι θολή. Μία θολή θέση όσον αφορά τη συν-
ταγµατική αναθεώρηση, είναι κατά τη γνώµη µου ένας ακόµη
λόγος για τον οποίο η Νέα Δηµοκρατία δεν µπορεί να κερδίσει
τις επόµενες εκλογές. Ας ελπίσουµε τουλάχιστον ότι µε τους
όρους κοινωνικής συναίνεσης θα µπορέσει να αποτυπωθεί µε
έναν ξεκάθαρο τρόπο.

Ας αναζητήσουµε, λοιπόν, αυτά τα σηµεία συναίνεσης µε τις
υπόλοιπες Κοινοβουλευτικές Οµάδες, για να δούµε αν µπορούµε
να εξάγουµε ασφαλή συµπεράσµατα. 

Επίσης, εδώ να διευκρινίσω ότι έχουµε µία πρόταση, η οποία
δεν αφορά µόνο σε έναν κατάλογο άρθρων, αλλά αποτυπώνεται
στην πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ και η συγκεκριµένη κατεύθυνση-πε-
ριεχόµενο. 

Τι θα αποφασίσει η Αναθεωρητική Επιτροπή; Θα αποφασίσει
µόνο κατάλογο άρθρων; Θα αποφασίσει και την κατεύθυνση των
άρθρων προς αναθεώρηση; Αυτό θα το αποφασίσει η ίδια η επι-
τροπή. Η ίδια η επιτροπή στο τέλος των εργασιών της θα πει ότι
αυτός είναι ο κατάλογος και ενδεχοµένως να θέσει κατευθύν-
σεις-περιεχόµενο. Πράγµατι, υπάρχει η σκέψη της απόφασης
11/2003 του Ανωτάτου Ειδικού Δικαστηρίου ως προς αυτό, ότι
καλό θα ήταν να αποτυπώνεται κατεύθυνση και περιεχόµενο. 

Ας δούµε, λοιπόν, τώρα τα συγκεκριµένα σηµεία της πρότα-
σης, γιατί νοµίζω ότι καλό είναι να ακούσει και το Σώµα και ο κό-
σµος που µας παρακολουθεί ποιες είναι τελικά αυτές οι
προτάσεις οι οποίες κατατέθηκαν στο ελληνικό Κοινοβούλιο από
την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ.

Θρησκευτική ουδετερότητα, έλλειψη επίσηµης κρατικής θρη-
σκείας και η καθιέρωση αποκλειστικότητας του πολιτικού όρκου
για συγκεκριµένους κυβερνητικούς αξιωµατούχους, δηµόσιους
υπαλλήλους, λειτουργούς, Βουλευτές, τον Πρόεδρο της Δηµο-
κρατίας κ.λπ.. 

Συµφωνούµε ότι είναι ώριµη αυτή η συζήτηση ή διαφωνούµε;
Τι καταγράφηκε σήµερα στην Αίθουσα αυτή; Το Κίνηµα Αλλαγής
είπε ναι, ότι είναι η ώρα να αποτυπωθεί στο Σύνταγµα ο διαχω-
ρισµός εκκλησίας - κράτους. Το ίδιο καταγράψαµε και από το
Ποτάµι. Εάν µε µία πρώτη συζήτηση ο ΣΥΡΙΖΑ, το Κίνηµα Αλλα-
γής και το Ποτάµι λένε ναι σε αυτή τη συζήτηση ή το προσεγγί-
ζουν θετικά, πώς από την άλλη µεριά µπορούµε να λέµε να µην
περάσει τίποτα µε τις εκατόν ογδόντα ψήφους; Θα το θέτω συ-

νέχεια αυτό το ερώτηµα. 
Αυτή η συζήτηση είναι υπερώριµος καρπός των κοινωνικών

εξελίξεων; Κατά τη γνώµη µου, ναι. Είναι µία προοδευτική επι-
λογή, η οποία έχει συζητηθεί επαρκώς δεκαετίες σε αυτή τη
χώρα; Ασφαλώς και είναι. Υπάρχει ένα σχέδιο συµφωνίας µεταξύ
της εκκλησίας, όπως εκπροσωπείται από τον Αρχιεπίσκοπο, και
της πολιτείας; Σε πρώτο επίπεδο, ασφαλώς ναι.

Τώρα, βέβαια το ερώτηµα εδώ -και τέθηκε και από τον ίδιο τον
Πρωθυπουργό- είναι: Είναι πραγµατικά µία συµφωνία, η οποία
είναι καλή, αλλά άργησε; Σήµερα ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης µάς εξέθεσε µία δεύτερη εκδοχή πραγµάτων. Μας
είπε ότι µάλλον είναι καλή ως προς ένα σκέλος της, ότι αυτό µάλ-
λον εννοούσε η Νέα Δηµοκρατία µε την πρώτη δηµόσια τοποθέ-
τησή της. Είναι, λοιπόν, µια θετική ή είναι µια εχθρική προς το
σώµα του Χριστού και προς την εκκλησία;

Διότι δεν µπορεί να διαφύγει της προσοχής µας ότι την ώρα
που ξεκινάµε µια τέτοια συζήτηση, από την άλλη πλευρά ακού-
γονται από εκπροσώπους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης όλες
αυτές οι παραδοξολογίες σε σχέση µε την κατάργηση των θρη-
σκευτικών συµβόλων, των χριστιανικών εορτών και όλα αυτά που
ακούσαµε τον τελευταίο καιρό. 

Είναι µία τολµηρή ή µία δειλή πρόταση τελικά; Το Κίνηµα Αλ-
λαγής τι µας λέει σε σχέση µε αυτό; Διότι το Κίνηµα Αλλαγής πα-
ρουσίασε δύο εκδοχές των πραγµάτων. Η µία εκδοχή ήταν
-αποτυπώθηκε από εκπρόσωπο το Κινήµατος Αλλαγής- ότι η Κυ-
βέρνηση έδωσε τα πάντα στην εκκλησία. Αυτή ήταν µία πρώτη
προσέγγιση. Μία δεύτερη εκδοχή των πραγµάτων -που δεν µπο-
ρούν να συνδυάζονται αυτές οι δύο- είναι ότι τελικά βρίσκονται
σε κατάσταση ανασφάλειας δέκα χιλιάδες ιερείς και οι οικογέ-
νειές τους. Δεν µπορούν να συντρέχουν και τα δύο. 

Πάµε στο δεύτερο σηµείο της πρότασης: Άρθρα 21 και 22:
Ποιος µπορεί να αποτρέψει µια ευρεία συναίνεση που να θωρα-
κίζει την υποχρέωση έµπρακτης αλληλεγγύης του κράτους προς
τους πολίτες του; Εδώ νοµίζω ότι και το Κίνηµα Αλλαγής στάθηκε
θετικά ως προς αυτή την πρόταση. Αναφέροµαι στη συνταγµα-
τική εγγύηση ενός αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίωσης, στην ανα-
βάθµιση της κρατικής αρωγής στα παιδιά, στην τρίτη ηλικία, στα
άτοµα µε αναπηρία και στους απόρους. 

Ποιος δεν θέλει την υγεία κοινωνικό δικαίωµα και ποιος δεν
θέλει συνταγµατικά κατοχυρωµένο το Εθνικό Σύστηµα Υγείας;
Ποιος διαφωνεί µε τη διασύνδεση του κατώτατου µισθού µε τις
συλλογικές διαπραγµατεύσεις; Ποιος διαφωνεί µε τη µονοµερή
προσφυγή στη διαιτησία; Ποιος διαφωνεί µε την απαγόρευση
της επίταξης ως µέτρο αντιµετώπισης των απεργιών; 

Η ελληνική κοινωνία είναι περισσότερο έτοιµη από ποτέ, αν
αναλογιστούµε τα δέκα χρόνια κρίσης και τα εννιά χρόνια µνη-
µονίων. 

Άρθρο 28: Εδώ η πρόταση αξιώνει τη διενέργεια δηµοψηφί-
σµατος, όταν πρόκειται να κυρωθεί διεθνής συνθήκη ή συµφωνία
που παραχωρεί κυριαρχικές κρατικές αρµοδιότητες. Ως προς
αυτό το σηµείο έχουµε µια πρώτη έκδηλη έντονη διαφωνία, γιατί
αυτή την πρόταση ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
την αποκάλεσε επικίνδυνη πρόταση. Ας σκεφθούµε ποιες είναι
αυτές οι διεθνείς συνθήκες και οι διεθνείς συµφωνίες οι οποίες
παραχωρούν κυριαρχικές κρατικές αρµοδιότητες. 

Και για να µην ξεκινήσουµε µία συζήτηση περί των µελλοντι-
κών µνηµονίων που η δηµοκρατία µας θα αποτρέψει, υπάρχει –
ας πούµε- το νοµικό ζήτηµα του Ευρωσυντάγµατος. Το
Ευρωσύνταγµα στη Γαλλία µε αυτόν τον τρόπο δεν προχώρησε
και δεν προχώρησε γενικότερα µέσω δηµοψηφίσµατος. 

Όσον αφορά τα άρθρα 30, 32, 34 και 35, εδώ φαίνεται ότι ενώ
όλοι συµφωνούµε ότι πρέπει να αποσυνδεθεί η εκλογή του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας από τη διάλυση της Βουλής, φαίνεται
να µην συµφωνούµε όσον αφορά την προσφυγή στον λαό. Εδώ
η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ έχει να κάνει µε αρκετές ευκαιρίες για δι-
εύρυνση εντός εξαµήνου για την αναζήτηση συναίνεσης. Και σε
περίπτωση που δεν µπορεί να επιτευχθεί η συναίνεση µε κανέναν
άλλο τρόπο από αυτούς που έχετε προτείνει -δηλαδή να κάνουµε
ένα εκλεκτορικό Σώµα πιο ευρύ, να το δούµε διαφορετικά και τα
λοιπά- σε κάθε περίπτωση, αν δεν επιτευχθεί η συναίνεση, σε
αδιέξοδο θα πέσουµε. Πώς θα λύνεται αυτό το αδιέξοδο; Με την
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προσφυγή στον λαό. 
Όσον αφορά τα άρθρα 37, 38 και 84 παράγραφος 2, σε σχέση

µε την υποχρέωση να είναι Βουλευτής, να έχει τη βουλευτική
ιδιότητα ο Πρωθυπουργός, τα κόµµατα δεν τοποθετήθηκαν. Νο-
µίζω, όµως, ότι υπάρχει µία εµπειρία. Και αναφέροµαι κυρίως στο
Κίνηµα Αλλαγής και σε όσα συνέβησαν στον τότε Πρωθυπουργό
Γιώργο Παπανδρέου. 

Όσον αφορά την εποικοδοµητική ψήφο δυσπιστίας, είχαµε µια
πρώτη καταγραφή συναίνεσης από το Ποτάµι. Το Ποτάµι φαίνε-
ται να έχει θετική άποψη. 

Το άρθρο 54 έχει να κάνει µε το αναλογικό εκλογικό σύστηµα,
το οποίο η Νέα Δηµοκρατία έχει συµπεριλάβει και το 2014. 

Όσον αφορά τον απόδηµο ελληνισµό, εδώ υπάρχει µία πρό-
ταση από τον ΣΥΡΙΖΑ για την εκλογή έως πέντε Βουλευτών Επι-
κρατείας, οι οποίοι θα εκπροσωπούν τον απόδηµο ελληνισµό.
Κάπου εδώ θα µπορούσε να τερµατιστεί ο λαϊκισµός του δόγµα-
τος «όπου γη και πατρίς», το οποίο αναπτύχθηκε έντονα τους
προηγούµενους µήνες, αλλά δεν είχαµε σήµερα µια ξεκάθαρη
τοποθέτηση. Θα κληθούν τα πολιτικά κόµµατα να τοποθετηθούν. 

Όσον αφορά την κατάργηση του επαγγελµατία πολιτικού µε
το προσωρινό κώλυµα εκλογιµότητας -τρεις διαδοχικές βουλευ-
τικές περιόδους και µετά έχουµε το συγκεκριµένο κώλυµα- δεν
υπήρξε προς το παρόν µια ξεκάθαρη τοποθέτηση. 

Σε σχέση µε τα άρθρα 62 και 86, φαίνεται να οµονοούµε επι-
τέλους. Πράγµατι οµονοούµε; Θα το δούµε. Είναι προς από-
δειξη. Και ο αριθµός 180 εδώ, ο αριθµός της συναίνεσης, είναι
σηµαντικός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα χρειαστώ τρία λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Συνεχίζω σε σχέση µε τα σηµεία της πρότασης.
Στο άρθρο 101Α σε σχέση µε το πολυάριθµο των ανεξάρτητων

αρχών υπάρχει πράγµατι ανάγκη θεσµοθέτησης της συναίνεσης,
να δούµε αν πράγµατι, σύµφωνα µε την πρότασή µας, τα τρία
πέµπτα στη Διάσκεψη των Προέδρων είναι µία σωστή πρόταση.
Αυτό, όµως, που κατά τη γνώµη µου είναι ακόµα πιο σηµαντικό
είναι η λογοδοσία, ο κοινοβουλευτικός, δηλαδή, έλεγχος των
πράξεων και των παραλείψεων των ανεξαρτήτων αρχών, έτσι
όπως προτείνεται από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ.

Τελειώνω µε τη λαϊκή νοµοθετική πρωτοβουλία. Δηµοψήφισµα
µε λαϊκή πρωτοβουλία για κρίσιµα εθνικά θέµατα µετά από αί-
τηση πεντακοσίων χιλιάδων πολιτών που έχουν το εκλογικό δι-
καίωµα και επί ψηφισµένων νοµοσχεδίων που ρυθµίζουν σοβαρό
οικονοµικό ζήτηµα, πλην δηµοσιονοµικού. Τα δηµοψηφίσµατα
γενικά  σήµερα αντιµετωπίστηκαν εδώ µε καχυποψία και θεωρή-
θηκαν και από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ως
επικίνδυνα. 

Υπάρχει η πρόταση για το άρθρο 73 σε σχέση µε την πρόταση
νόµου από εκατό χιλιάδες πολίτες που έχουν εκλογικό δικαίωµα
να καταθέτουν προτάσεις νόµου. Και εδώ δεν υπήρξε τοποθέ-
τηση.

Τελειώνω µε το άρθρο 102 σε σχέση µε τους Οργανισµούς Το-
πικής Αυτοδιοίκησης. 

Αυτή είναι εν συντοµία είναι η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ.
Άλλο ένα θέµα ακόµα και θα περάσω στον επίλογο, κύριε Πρό-

εδρε.
Στην πρόταση ΣΥΡΙΖΑ δεν υπάρχει κάποια συγκεκριµένη ανα-

φορά για αναθεώρηση συγκεκριµένης διάταξης του Συντάγµα-
τος όσον αφορά τη λειτουργία της δικαιοσύνης. Γιατί;
Προηγήθηκε κάποιος θεσµικός διάλογος; Δεν προηγήθηκε θε-
σµικός διάλογος. Χρειάζεται να προηγηθεί θεσµικός διάλογος;
Ασφαλώς και χρειάζεται να προηγηθεί θεσµικός διάλογος. Υπάρ-
χουν ζητήµατα που είναι εκκρεµή αυτήν τη στιγµή και πρέπει επί-
σης να λυθούν; Ναι, σε επίπεδο τυπικών νόµων. Πριν φτάσουµε
στο Σύνταγµα ας δούµε τυπικούς νόµους που αφορούν στη λει-
τουργία και οργάνωση των δικαστικών λειτουργών και των δικα-
στηρίων, που πρέπει να τροποποιηθούν.

Από τον Αρχηγό της  Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ακούσαµε:
πρώτον, κατάργηση του µισθοδικείου, δεύτερον, όριο συνταξιο-
δότησης τα εβδοµήντα χρόνια και, τρίτον, έναν -αφηρηµένα µας
το είπε- προληπτικό έλεγχο συνταγµατικότητας. Δεν ξέρω αν

αυτή η πρόταση έχει να κάνει µε παλιότερη πρόταση της Νέας
Δηµοκρατίας για συγκρότηση συνταγµατικού δικαστηρίου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Για το ΑΕΔ είναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν έχει λοιπόν να κάνει. Έχει
να κάνει µε το ΑΕΔ, έναν προληπτικό έλεγχο. Ερώτηση απλή:
Πότε τα διαβουλευτήκαµε αυτά και µε ποιους; Ποια είναι, δη-
λαδή, η άποψη των δικαστικών ενώσεων; Έχουν άποψη σε σχέση
µε αυτά οι δικαστικές ενώσεις και οι δικαστικοί λειτουργοί, ο νο-
µικός κόσµος, η ακαδηµαϊκή κοινότητα, οι δικηγόροι κ.λπ.; Νο-
µίζω ότι µπορούµε στους δύο µήνες των εργασιών να δούµε τι
λένε οι δικαστικές ενώσεις σε σχέση µε αυτήν την πρόταση. 

Τελειώνω µε τη «συριζοποίηση». Εάν επιθυµείτε, λοιπόν, να πι-
στώσετε στην Αριστερά και στον ΣΥΡΙΖΑ τη διασφάλιση των ερ-
γασιακών δικαιωµάτων, τη θρησκευτική ουδετερότητα, το
αναλογικό εκλογικό σύστηµα, τα δηµοψηφίσµατα, τον εξορθο-
λογισµό της εκλογής Προέδρου της Δηµοκρατίας, τις τροποποι-
ήσεις της βουλευτικής ασυλίας και του νόµου περί ευθύνης
Υπουργών, τη νοµοθετική πρωτοβουλία του λαού, αποκαλώντας
την πρόταση αυτή «επιχείρηση συριζοποίησης», ορθά πράττετε
και να µας την πιστώσετε.

Δεν θα µπορέσετε, όµως, να µας χρεώσετε και κυρίως η κοι-
νωνία να µας χρεώσει, την αδράνεια, την ιδιωτικοποίηση του κοι-
νωνικού κράτους, τη νεοφιλελευθεροποίηση του άρθρου 106 του
Συντάγµατος, τον δηµοσιονοµικό, όπως το αποκαλεί και ο Πρω-
θυπουργός και ο Υπουργός των Οικονοµικών, ζουρλοµανδύα και
την περιβαλλοντική ασυδοσία. Αυτά δεν θα µπορέσετε να µας τα
χρεώσετε. 

Κλείνω µε ορισµένες σκέψεις για το ποιος είναι ο πυρήνας, η
κατευθυντήρια ιδέα της πρότασής µας: η εµβάθυνση της δηµο-
κρατίας, η ενδυνάµωση της λαϊκής κυριαρχίας, η ενεργοποίηση
του πολίτη και η διεύρυνση της λαϊκής συµµετοχής.

Η πρότασή µας λοιπόν στοχεύει σε ένα πιο δηµοκρατικό Σύν-
ταγµα. Αναρωτιέµαι ποιος δηµοκρατικός πολίτης θα είχε αντίρ-
ρηση σ’ αυτό; Γιατί η µεγάλη πρόκληση που αντιµετωπίζουµε
σήµερα όσον αφορά τη λειτουργία του πολιτεύµατος, όχι µόνο
στη χώρα µας, αλλά και στην Ευρώπη και τον κόσµο είναι η εξά-
πλωση της λαίλαπας του νεοναζισµού, του νεοφασισµού και του
ακροδεξιού αυταρχικού λαϊκισµού και όχι του συνταγµατικού λαϊ-
κισµού.

Είναι σοκαριστική η άνοδος των ακροδεξιών κοµµάτων και ορ-
γανώσεων, ακόµα πιο σοκαριστική η υιοθέτηση της ακροδεξιάς
ρητορείας από πολιτικές δυνάµεις που µετακινούνται από την
κεντροδεξιά προς τα άκρα, ανερυθρίαστα. Ο εκφασισµός της
κοινωνίας, όµως, δεν είναι ένα φυσικό φαινόµενο, δεν είναι κάτι
που έρχεται από τον ουρανό, έχει συγκεκριµένες αιτίες.

Η πιο σηµαντική, κατά τη γνώµη µου, αιτία είναι η αίσθηση των
πολιτών ότι δεν έχουν φωνή, ότι δεν ακούγονται, ότι το πολιτικό
σύστηµα δεν τους λαµβάνει υπόψη. Έτσι, λοιπόν, οι λογικές των
µονόδροµων της τεχνοκρατίας και της οικονοµικής ορθοδοξίας,
οι λογικές του «there is no alternative», ότι δεν υπάρχει εναλλα-
κτική, έχουν παραπλανήσει χιλιάδες συµπολίτες µας, τους οποί-
ους οδηγούν στα δίχτυα εγκληµατικών οργανώσεων.

Θεωρούµε λοιπόν –και αυτός είναι ο πυρήνας της πρότασής
µας- ότι αν αποκαταστήσουµε τη λειτουργία της δηµοκρατίας,
αν δώσουµε φωνή και ενεργοποιήσουµε τους πολίτες, θα συµ-
βάλουµε καθοριστικά ώστε να ανακόψουµε την άνοδο της άκρας
δεξιάς. Αυτό είναι ένα πρώτιστο διακύβευµα συναίνεσης. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Μιχάλη Καλογήρου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι η Επιτροπή Οικονοµικών καταθέτει την έκθεσή της:
Α) Στο σχέδιο προϋπολογισµού δαπανών της Βουλής οικονο-

µικού έτους 2019 και
Β) Στον απολογισµό δαπανών της Βουλής οικονοµικού έτους

2017.
Επίσης, οι ειδικές Μόνιµες Επιτροπές Ελληνισµού της Διασπο-

ράς, Έρευνας και Τεχνολογίας, Οδικής Ασφάλειας και Σωφρονι-
στικού Συστήµατος και λοιπών Δοµών Εγκλεισµού Κρατουµένων
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καταθέτουν τις εκθέσεις τους σύµφωνα µε το άρθρο 43Α παρά-
γραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής.

(Οι προαναφερθείσες εκθέσεις βρίσκονται σε ηλεκτρονική
µορφή στο αρχείο της Διεύθυνσης Ειδικών Μόνιµων Επιτροπών)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση για τον ορισµό προθεσµίας, σύµφωνα µε το άρθρο 119
του Κανονισµού της Βουλής, για την υποβολή της έκθεσης της
Επιτροπής για την αναθεώρηση του Συντάγµατος.

Προτείνω να διατεθεί χρόνος δύο µηνών, δηλαδή µέχρι τις 15
Ιανουαρίου 2019, όπως συµφώνησε και η Διάσκεψη των Προ-
έδρων.

Ερωτάται το Σώµα αν συµφωνεί να οριστεί η 15η Ιανουαρίου
2019 ως ηµεροµηνία υποβολής της έκθεσης της Επιτροπής για
την αναθεώρηση του Συντάγµατος.

Για να καταγραφούν οι απόψεις των κοµµάτων, κύριε Τα-
σούλα, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, όπως ακού-
στηκε και από τους οµιλητές, εµείς προτείνουµε η επιτροπή να
έχει τουλάχιστον τρίµηνη διάρκεια, άρα τουλάχιστον έναν µήνα
παραπάνω, διότι είναι πάρα πολύ σύντοµος ο χρόνος και αυτή η
βιασύνη καταδεικνύει και την έλλειψη βαρύνουσας σηµασίας ως
προς την ουσία που δίνει η κυβερνώσα πλειοψηφία στην επι-
τροπή αυτή. Ζητάµε τουλάχιστον τρίµηνη διάρκεια της επιτρο-
πής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Τασούλα.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατά την πρόταση

που έκανα το πρωί, τέλος Φεβρουαρίου να γίνει η πρώτη ψηφο-
φορία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αν θυµάµαι, είχατε
πει τέλος Ιανουαρίου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, όχι. Λίγο πολύ µε την παράταση
που είπε ο Πρόεδρος ότι είναι λογικό να δοθεί, πάµε σε αυτήν
την ηµεροµηνία.

Η βασική µας πρόταση, η αρχική, είναι, πέρα από αυτά που
προτείνει η Πλειοψηφία, να έχουµε τέλος Φεβρουαρίου την
πρώτη ψηφοφορία και τέλος Μαρτίου τη δεύτερη ψηφοφορία.
Υπάρχει σκεπτικό, απαντώντας στον Υπουργό Δικαιοσύνης, αλλά
τώρα δεν είναι η ώρα για περαιτέρω αναλύσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας ευχαριστώ,
κύριε Λοβέρδο.

Κύριε Παρασκευόπουλε, έχετε τον λόγο εκ µέρους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Η πρόταση της Διάσκεψης
των Προέδρων φαίνεται λογική. Νοµίζω ότι µέσα σε ένα δίµηνο

µπορούµε να ολοκληρώσουµε τις εργασίες, αρκεί να µην έχουµε
καταχρήσεις βέβαια. Ελπίζω ότι θα τις αποφύγουµε και θα τα
βγάλουµε πέρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Νοµίζουµε ότι η προθεσµία θα µπορούσε

να είναι λίγο µεγαλύτερη, γι’ αυτό και τοποθετούµαστε λέγοντας
«παρών» στη συγκεκριµένη πρόταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε
πολύ.

Κύριε Μαυρωτά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Θεωρούµε ότι δύο µήνες είναι πολύ

στενό πλαίσιο και θα θέλαµε να υπάρχει η δυνατότητα στην επι-
τροπή να ζητήσει κάποια παράταση των εργασιών, τουλάχιστον
αν χρειαστεί, έτσι ώστε να έχουµε την άνεση του χρόνου για επε-
ξεργασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ.
Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν µας απασχολεί, κύριε Πρόεδρε. Εδώ

σε τρία χρόνια διαλύσατε το κράτος. Τρεις µήνες πάνω, τρεις
µήνες κάτω…

Τοποθετούµεθα στο «όχι».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ.
Κύριε Κατσίκη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Συµφωνούµε, κύριε Πρόεδρε,

µε την πρόταση της Πλειοψηφίας, την οποία και εµείς διαµορ-
φώνουµε, άρα προς το τέλος του Ιανουαρίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πολύ ωραία.
Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, συµφωνούµε και εµείς µε τη δίµηνη προθεσµία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κατόπιν τούτου, νο-

µίζω ότι το Σώµα συνεφώνησε κατά πλειοψηφία να οριστεί η 15η

Ιανουαρίου 2019 ως ηµεροµηνία υποβολής της έκθεσης της Επι-
τροπής για την αναθεώρηση του Συντάγµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 21.25’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Πέµπτη 15 Νοεµβρίου 2018 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε
τη συµπληρωµατική ειδική ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµη-
θεί.
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